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Landsmøtets åpning.
D et norske A rbe iderpartis  39. o rd inæ re  landsm øte ble åpnet i 

Folkets H us’ store  sal K ris ti H im m elfartsdag , 23. m ai 1963 kl. 11.00. 
D et ble fø rst avv ik le t e t s to rstile t åpningsprogram . E tte r  m usikk  
av  et strykeo rkeste r, d irig e rt av J. K ram er-Johansen , og en  felles- 
sang, leste Ingeborg R efling  Hagen  s itt  d ik t «Den gam le pionér». 
D ere tte r sp ilte  K je ll B æ k k e lu n d  Chopins Revolusjonsetyde. Begge 
k u n stn ere  høstet langvarig  bifall. E tte r en  ny  fellessang re tte t 
p artifo rm annen , Einar G erhardsen, en ta k k  til de som hadde m ed
v irk e t og på den m åten  kaste t glans over landsm øtets åpning.

P artiform annens h ilsn ingsta le .
P artifo rm annen , s ta tsm in iste r Einar G erhardsen, h ilste  rep resen 

tan ten e  velkom m en m ed denne ta len :
P å  vegne av lan d ssty re t ønsker jeg landsm øtets rep resen tan te r 

og g jester h je rte lig  velkom m en.
D ette er det 39. o rd inæ re  landsm øte i Det norske A rbeiderparti. 

H v ert enkelt av disse landsm øtene h a r sin egen plass og sin egen 
betydning  i pa rtie ts  h istorie. Vi h a r h a tt landsm øter p rege t av 
alvorlige indre  b ry tn in g er og splittelse, og landsm øter i sam lingens 
og sam holdets tegn. Vi h a r h a tt landsm øter i skyggen av politiske 
tilbakeslag  og i lys av  fram gang  og seier, landsm øter hvis oppgave 
det v ar å verge en fa ttig  og rettsløs arbeiderk lasse  m ot dens u n d e r
try k k e re  og landsm øter m ed A rb e id e rp a rtie t som det ledende poli
tiske p a r ti m ed ansvar for e t land  og e t folk.

I 28 å r i sam m enheng h a r D et norske A rb e id e rp a rti nå  h a tt 
reg jeringsansvaret. I 16 av disse 28 å rene  hadde A rb e id erp artie t 
f le rta ll i S tortinget. Ved valget i 1961 tap te  vi fle rta lle t. Vi m istet 
f ire  m an d ate r og h a r i dag 74 av S to rtingets 150 rep resen tan ter. 
D ette tilbakeslaget skyldes i fø rste rek k e  dannelsen  av  Sosialistisk 
F olkeparti. D et er vel også det eneste påviselige re su lta t av det nye 
p a rtis  v irksom het.

O rganisasjonsm essig h a r vi i A rb e id e rp a rtie t ikke m erk e t noe 
til sp littelsen . D er s tå r  vi s te rk e re  enn før.

15



Det landsmøtet som tre r sammen i dag representerer et parti 
med 167 000 medlemmer i næ r 2000 foreninger og lag. Veksten er 
bl. a. et resultat av den vervekam panjen som nettopp er avsluttet.

Enda gledeligere enn veksten i antall medlemmer og foreninger, 
er den økte interesse og aktivitet som vi i det siste har kunnet 
registrere i partiet. Det er humør og pågangsmot hos medlem
mene våre. I Norge har vi jo ikke suppleringsvalg, som for eksempel 
i Storbritannia, og derfor har vi vanligvis ingen anledning til 
mellom de ordinære valg å få noen sikker peiling på velgernes 
stilling. I 1962 hadde vi imidlertid, på grunn av reguleringen av 
kommunegrensene, valg i en del kommuner i forskjellige deler av 
landet. Resultatet av disse valgene var meget oppm utrende for 
Arbeiderpartiet, idet vi fikk en ganske betydelig fram gang i p rak
tisk ta lt alle de kommuner hvor det var valg. Dette sammen med 
den organisasjonsmessige fram gangen og den økte aktiviteten, kan 
gi oss grunn til å håpe på et godt resultat ved kommunevalgene 
i september. En rekke av våre broderpartier i andre land har i 
denne tid en tydelig m arkert framgang. Vi bør ved valget i høst 
kunne vise at også Norge er med i denne framgangen.

Forberedelsene til dette kommunevalget vil sette sitt preg på 
landsmøtet. Vi skal behandle det politiske opplegget til kommune
valget og vi skal drøfte de partimessige og organisasjonsmessige 
oppgavene i kommune valgkampen.

Vi har nettopp avsluttet og få tt lykkelig i havn omfattende 
økonomiske oppgjør for lønnstakerne, jordbrukerne og fiskerne. 
De nye avtalene er et resultat av frie forhandlinger som medlem
mene har sluttet opp om. I den på mange m åter vanskelige øko
nomiske situasjon som vårt land for tiden befinner seg i, var det 
av stor betydning at vi kunne få gjennom ført oppgjørene uten åpne 
konflikter og på et forsvarlig økonomisk grunnlag. Vi har nå langt 
større m uligheter for å sikre sysselsettingen og en fortsatt øko
nomisk vekst.

Det norske A rbeiderparti er en del av den samlede norske arbei
derbevegelse, og vi vet av erfaring at det ikke kan gå godt med 
partie t dersom det ikke går godt også med den øvrige arbeider
bevegelse, i første rekke fagbevegelsen og ungdomsbevegelsen. 
Begge disse grener av arbeiderbevegelsen kan imidlertid, som 
Arbeiderpartiet, vise til vekst og framgang. Det samme gjelder 
kvinnebevegelsen, som i Norge er en del av selve partiet. Sam 
arbeidet innad i arbeiderbevegelsen er godt og tillitsfullt, noe 
som er til fordel både for hver enkelt organisasjon og for bevegelsen 
som helhet. Et slikt tillitsfullt sam arbeid er i virkeligheten en
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nødvendig forutsetning for at arbeiderbevegelsen skal kunne fylle 
sin oppgave på en tilfredsstillende måte.

På det kulturelle om rådet har Arbeidernes Opplysningsforbund 
med sine lokale organer gjort et arbeid som det også er all grunn 
til å glede seg over. Gjennom kurs og arrangem enter av for
skjellige slag deltar tusener på tusener unge og eldre i et rikt 
opplysnings- og kulturarbeid. Her drøftes på fr itt grunnlag dagens 
og morgendagens problemer, her modnes og utvikles den ungdom 
som i kommende år skal sette sitt preg på arbeiderbevegelsen og 
dens virksomhet. I en tid da utviklingen på alle om råder går så 
raskt, er det viktig med et godt samspill mellom opplysnings
arbeid og praktisk erfaring, slik at vi som bevegelse alltid  skal 
kunne være i pakt med den tiden vi lever i og de krav den stiller 
til oss.

Jeg er sikker på at dette landsm øtet vil føye seg pent inn i 
rekken av de gode og positive landsmøter, og at hver enkelt repre
sentant vil bidra til det.

Med disse ord erklæ rer jeg Det norske A rbeiderpartis landsmøte 
1963 for åpnet.

Hilsningstalen ble m ottatt med langvarig bifall.

Minnetalen.
Partiformannen holdt deretter denne m innetalen:
Vi vil reise oss og minnes våre døde kam erater.
Egil Hernæs fra  Sør-Fron i Gudbrandsdalen døde 60 år gammel 

i april 1961, like etter vårt forrige landsmøte. I mange år var han 
et interessert medlem av landsstyret. Sin største gjerning gjorde 
han i sin heimbygd der han var en initiativrik  og dyktig ordfører 
i mer enn 30 år. Han var et av vårt partis mest trofaste m ed
lemmer, — en av dem som levde sitt liv for og med arbeider
bevegelsen.

Rachel Grepp døde 82 år gammel i mai 1961. Hun kom med i 
partie t som ung pike, men fram  til hennes m ann K yrre Grepps 
død gjorde hun nok sin største gjerning sammen med ham  og for 
ham. Senere kom hun med i aktiv t arbeid i partie t og kvinne
bevegelsen og i et omfattende kom m unalt arbeid. Rachel Grepp 
virket ikke ved de store ord, men ved sin personlighet og sin 
menneskelige varme, og hun gjorde en stor innsats i arbeidet for 
de små i samfunnet.

M artin Haugen, faglig distriktssekretæ r i Vest-Oppland, døde 
i oktober 1961 60 år gammel. Han var medlem av landsstyret i 
flere år. Ved siden av sitt faglige arbeid hadde han alltid over-
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skudd til en aktiv og interessert innsats også for Det norske 
A rbeiderparti. Med M artin Haugen har vårt parti m istet en av 
sine trofaste og verdifulle medlemmer.

Odin Rønbeck, formann i Bygningsarbeiderforbundet og medlem 
av sentralstyret, var bare 47 år gammel da han plutselig døde under 
en skitur i april 1962. Det var et smertelig og uerstattelig tap  både 
for den faglige og den politiske arbeiderbevegelse. Han var klok 
og sindig, og han hadde nettopp de egenskapene som en gjerne 
vil at en topptillitsm ann i fagbevegelsen skal ha i vår tid. I partiets 
sentralstyre var han et verdifullt medlem som alltid hadde noe 
å gi under viktige drøftinger.

Alfred Madsen var 74 år da han døde i mai 1962. F ra sin første 
ungdom kom han til å spille en sentral rolle i arbeiderbevegelsen. 
Han var med i de vanskelige brytningsårene fram  til 1918, i de 
dram atiske splittelsens år til den klassesamling som han selv hadde 
væ rt med å legge grunnlaget til re tte  for, og han var med i den 
byggende politikk som fulgte etter A rbeiderpartiets politiske gjen
nom brudd i 1933. Han var redaktør i partipressen, tillitsm ann i 
Landsorganisasjonen, formann i A rbeiderpartiets stortingsgruppe, 
sosialminister i Hornsruds og handelsm inister i Nygaardsvolds 
regjering. I mange år var han med på å utform e program m er og 
uttalelser som ble gjort av den faglige og politiske arbeiderbeve
gelse, og han var en frem ragende taler og debattant. Alfred Madsen 
var en av de mest begavede tillitsm enn norsk arbeiderbevegelse har 
hatt, og han satte sine evner og krefter inn i et livslangt arbeid 
for bevegelsen.

Olav Bruvik  døde i desember i fjor, knapt 50 år gammel. Som 
Odin Rønbeck døde han plutselig under en skitur i Oslomarka. Helt 
fra  sin første ungdom var Olav B ruvik med sterke bånd knyttet 
til arbeiderbevegelsen. I flere å r var han medlem av Det norske 
Arbeiderpartis sentralstyre, men det var innenfor fagbevegelsen han 
først fikk utfolde sine rike evner. Han var form ann i Tekstil- 
arbeiderforbundet fra 1949, og han var medlem av Landsorganisa
sjonens sekretariat. I 1960 ble han sosialminister, og i de knapt 
to år han virket i denne viktige stillingen fikk han løst mange 
store og viktige oppgaver. Olav Bruvik var et sæ rpreget menneske, 
klok, tenksom og kunnskapsrik, og hans tidlige bortgang var et 
stort tap for bevegelsen.

Ole Øisang døde i mars i år 70 år gammel. Han var med i Det 
norske A rbeiderpartis landsstyre fra 1925 og fram  til sin død. 
Gjennom disse nærm ere 40 år var han et av de mest innflytelses
rike medlemmer i landsstyret. Han var nærm est selvskreven som 
medlem av de redaksjonskomitéer som utform et program m er og
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u tta le lse r, og gjennom  sine innlegg i debattene sa tte  han  i høy 
grad s itt p reg  på m øtene han v a r m ed i. H an  v a r ingen kam pens 
m ann i de tte  ordets egentlige betydning , m en han  hadde en sæ r
egen overbevisningens s ty rk e  og en u tp reg e t evne til  å u tjevne  
m otsetninger. Sin stø rste  innsats gjorde Ole Ø isang som ag ita to r 
på tu sener av m øter og som foreleser på tillitsm annsm øter og kurs. 
Han lik te  seg på ta lersto len . H an var fo rk y n n eren  som m ed varm e 
og personlig  overbevisning levendegjorde de sosialistiske idéene og 
b ro rskapstankene for unge og gam le. N orsk arbeiderbevegelse  s tå r 
i sto r takknem lighetsg je ld  til Ole Øisang. A lle hans m ange venner 
vil m innes ham  for hans tro fas th e t og for hans varm e m enneske
lighet.

Vi tak k e r de m ange k jen te  og uk jen te  p a rtife lle r som er gå tt bo rt 
i landsm øteperioden, og vi lyser fred  over deres m inne.

H ilsningstaler.
P artiform annen  hilser gjestene.

E inar G erhardsen  h ilste g jestene velkom m en og han  u tta lte  sin 
glede over a t de nordiske b ro d erp a rtie r v ar så ta llr ik t rep resen te rt. 
Det er kansk je  enkelte  som u n d re r  seg over a t vi bare  h a r bedt 
g jester fra  N orden, sa G erhardsen , m en de t kom m er ganske enkelt 
av at vi selv sjelden h a r  an ledning  til å sende rep re sen tan te r til 
b roderpartiene  u te  i Europa. Jeg  m å få  lov ti l  å ønske sta tsm in ister 
Jens O tto K rag sæ rsk ilt velkom m en til v å r t landsm øte. D et er 
fø rste  gang h an  er til stede på e t av v åre  landsm øter. V årt g ran n e
land i sør h a r hyppig sk ifte t sta tsm in istre . K rag  er den fem te 
sosialdem okratiske sta tsm in is te r i D anm ark. D et er tydeligvis en  
byrdefu ll oppgave som legges på en s ta tsm in iste r d er nede, og vi vet 
a t K rag  sæ rlig  i den a lle r siste tiden  h a r h a tt en m eget strevsom  
periode. I D anm ark  h a r de b ak  seg e t s to rt økonom isk oppgjør. 
De h a r  k a lt det et helhetsoppgjør. H er i landet h a r det få tt 
betegnelsen et sam let oppgjør. I hovedsak er de t im id lertid  et 
liknende oppgjør vi h a r ha tt. Vi h ar i likhet m ed hva de h a r i 
D anm ark  få tt en bekrefte lse  på  a t det e r sto r og u be tinge t tilfred s
h e t m ed oppgjøret, ikke m inst innenfor fagorganisasjonen. Vi vet 
a t Jens O tto K rag  hadde en sto r andel i den danske helh e ts
løsning, og vi e r glad for a t han  h a r ku n n et avse tid  ti l  å væ re  til 
stede ved v å r t landsm øte.

S ta tsm in is ter  Jens O tto Krags h ilsen ti l  landsm øtet.
S ta tsm in iste r Jens O tto Krag  ho ld t denne h ilsn ingstalen:
P å  det danske sosialdem okratis vegne er det en glede for meg 

å hilse Det norske A rb e id e rp a rti og ønske deres kongress gode
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arbeidsdager. D et er v å r t ønske a t dere  m å tre ffe  gode og sunne 
beslu tn inger t il  gagn fo r enheten  i arbeiderbevegelsen, beslu t
n inger som vil føre ti l  nye fram sk ritt for det norske folk.

S am arbeidet m ellom  sosialdem okratiene i N orden h a r a lltid  v æ rt 
godt. V åre bevegelser —  og det g je lder de nordiske a rb e id e r
bevegelser som helhet —  h a r sam m e m isjon og oppgave, sam m e 
historiske u tspring , sam m e idégrunnlag, sam m e sikre  fo rank ring  
i fo lkesty re t og s to rt se tt sam m e brede folkelige tils lu tn ing , selv 
om jeg  m å e rk jenne  a t dere  ligger foran  oss. N år vi fra  de nordiske 
a rb e id e rp artie r sn ak k er sam m en, fo rs tå r vi h v eran d re  —  ikke bare  
språklig , m en også politisk. Vi h a r h v er på v å r t nasjonale g ru n n 
lag e tte r  evne b id ra tt til å fornye sam funnet og h a r nådd  en sosial 
s tru k tu r, hvor nød og klasseskille er redusert, hvor en dem okratisk  
fellesfølelse e r på vei, og som vil vokse inn  i fram tiden .

Det såkalte  «velferdssam funn» anses av  m ange for å væ re  ende
m åle t for v å r politikk , m en slik  de tte  sam funn e r i dag, er det 
b are  e t ledd i u tv ik lingens k jede. M ange re fo rm er og fram sk ritt 
e r stadig, påkrevd . Vi e r stadig  på vei. V årt N orden er ikke bygd 
ferdig.

Både det danske og det norske sam funn h ar ne ttopp  i disse 
m åneder h a tt m eget vanskelige overenskom st-situasjoner. P å  norsk  
h e te r det v isst ta riffoppgjør. I D anm ark  fan t vi fram  ti l  en  helhets
løsning  på det politiske p lan  ved fo rhand linger m ed LO og a rbeids
g iverne og næ ringslivets organisasjoner. I Norge fa n t m an også 
fram  til en sam ordnet løsning, som i form en er delvis forskjellig  
fra  den danske, m en som i innholdet h a r felles tre k k  m ed den 
danske løsning. U ten arbeidskam p e r det lykkes å sam ordne in n 
tek tsu tv ik lingen  for lønnsm ottakere, jo rdb rukere , fiskere  og for 
p risn ivået. N år jeg sier lyktes, lyder det som om løsningen kom  
le tt og av seg selv. D et ve t jeg  a t den ikke gjorde. E inar G e rh a rd 
sen h ja lp  nok en del til. Jeg  tro r  a t in n tek tsu tv ik lingen  også i 
fram tid en  er e t begrep som vil inngå i våre  lands økonom iske 
politikk , m en det er noe ny tt, og vi m å sk r itt  for sk r itt  g jøre våre  
erfa ringer. Å læ re  av u tv ik lingen  h a r vi i N orden a ld ri v æ rt 
redde for.

E t p ar ord om en annen sto r sak. D et g je lder det europeiske 
økonom iske sam arbeid. B åde D anm ark  og Norge søkte sam m en 
m ed S to rb ritan n ia  om fu llt m edlem skap i EEC. Sam m enbruddet 
i B russel h a r foreløpig k u llkaste t de håp vi hadde g jo rt oss om et 
b red t økonom isk sam arbeid. I ven te tiden  .skal vi u tn y tte  EFTA ’s 
m uligheter, og vi håp er på a t sam arbeidet i EFTA kan  v irke  e tte r  
s in  hensik t, inn til betingelsene for et b red t Europa er til stede. 
F o r Sosialdem okratiet og A rb e id e rp a rtie t e r det a ll g runn  til å gå
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inn  fo r e t fo rp lik tende in te rn asjo n a lt sam arbeid  — ikke bare  m el
lom  de europeiske land, m en også m ed landene på den and re  siden 
av  havene. H er tro r  jeg  a t det h a r stor be tydning  a t de nordiske 
lan d  kan  opp tre  i fellesskap.

N ordisk  sam arbeid  i De F oren te  N asjoner om en felles lin je  i de 
fundam en ta le  spørsm ål om nedrustn ing , atom prøvestopp, kam pen 
m ot den m enneskelige nedverd igende rased isk rim inering , s tå r  som 
et m ønster for alle dem okratiske land. I s tillingen  f. eks. ti l  S ør- 
A frika  e r det fu llstendig  overensstem m else m ellom  danske, norske 
og svenske synspunkter.

Jeg  h ilser kongressen og ønsker lykke til m ed forhandlingene. 
Jeg  håp er på hell og fram gang for D et norske A rbe iderparti, også 
ved  de forestående kom m unevalg. Jeg  håp er det m å lykkes for 
d ere  å ris te  S F -sp litte lsen  av dere. G odt hell m ed fram tiden . Det 
norske A rb e id erp arti h a r store oppgaver å løse for Norge og N orden.

S y lv i  S iltanen hilser fra Finland.
F ra  Suom en S osialidem okraattinen  Puolue h ilste  S y lv i  Siltanen,  

som bl. a. sa:
D et er en æ re  og glede for meg å kunne fram føre  en h ilsen  fra  

de finske sosialdem okrater. Jeg  vil sam tidig få  ønske fo rtsa tt fra m 
gang fo r D et norske A rbe iderparti og det norske folk. Som dere 
s ik k ert ve t h a r vi i F in land  opplevd partisp litte lse  og sp litte lse  
innenfor fagorganisasjonen. K om m unistene h a r spek u le rt i de v an 
skelige forhold vi lever under, m en de t er nå tegn  som ty d e r på  
a t vi begynner å kom m e u t av vanskelighetene. Ved det siste v a lget 
fik k  vi 38 rep resen tan te r i R iksdagen, m ens sim onittene h a r b are  
2 m an d ater i R iksdagen. LO —  den fritts tåen d e  LO — er i vekst 
og h a r  nå  e t s tø rre  m edlem stall enn den kom m unistpregede LO. 
Vi h a r  for tiden  en ag ra r-d o m in ert borgerlig  reg jering , og det føres 
en h a rd k o k t borgerlig  politikk , og vi sosialdem okrater s tå r  i oppo
sisjon t il  den  po litikk  som b lir ført. Vi skal ha fin sk  partikongress 
i m id ten  av juni, og vi s tille r sto re  fo rhåpn inger til denne kongress.

Jeg  h ilser på ny deres landsm øte. Vi følger a lltid  u tv ik lingen  
i Norge m ed stor interesse, og vi ønsker dere all m ulig fram gang.

S ven  Aspling en trofast gjest.
Einar Gerhardsen  sa a t Sven A spling er en tro fa s t g jest på  v åre  

landsm øter. H an h a r i egenskap av p a rtise k re tæ r rep re sen te rt de 
svenske sosialdem okrater, og det vil a lltid  væ re  ek stra  f in t å
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kom m e som p artisek re tæ r. Nå kom m er han  som sosialm inister. Om 
d e t er så fin t, e r en annen  sak, m en hans p a rti h a r nå en  gang 
sa tt ham  på denne v ik tige tillitspost. Vi er glad fo r a t du ville 
kom m e også i år, Sven!

S v e n  A sp lin gs  hilsningstale.
K jæ re  partivenner!
Jeg  vil ikke legge sk ju l på a t det a lltid  e r m ed in teresse og fo r

ven tn inger jeg d e lta r i e t norsk  landsm øte. K anskje  synes vertene  
a t det svenske p a rtie t burde v a rie re  rep resen tasjonen  en sm ule, 
for det kan  jo  bli ensform ig n å r kongress e tte r  kongress m å se 
sam m e ansikt. Nå vet jeg a t det norske p a r tie t e r seigt og u t 
holdende, og jeg håper a t kongressen k la re r å holde u t m ed en 
gam m el g jest enda en kongress. For m in del h a r de m ange kon- 
gressbesøk e tte r  k rigen  g itt meg anledning  til å følge ikke bare  
deres landsm øte, m en også å læ re  å k jenne de store og vik tige 
spørsm ål som kongressene h ar behandlet. D ette h a r g itt meg et 
in n b likk  i deres prob lem er og oppgaver og sam tidig også k jen n 
skap til det norske sam funns u tvik ling . La meg få lov å si a t så vel 
kongressene som u tv ik lingen  i sam funnslivet h a r im ponert meg 
sto rt. De re su lta te r  som er oppnådd, er v irkelig  verd  å reg istrere , 
fo r de t h a r h er v æ rt ta le  om en stor om dannelse av det norske 
sam funnet. Æ ren  for d e tte  tilkom m er i høy grad  det norske p a r
tie t. L a m eg også u n d erstrek e  a t re su lta tene  h a r v ak t oppm erk
som het lang t u tenfor deres grenser, ikke m inst i Sverige.

For å varie re  represen tasjonen  fra  det svenske p a rtie t d e ltar 
denne gangen noen p a rtiv en n er som for første gang h a r anledning 
ti l  å delta  i en av  deres kongresser. A t de t e r spørsm ål om både 
en  fordel og en opplevelse h a r jeg ikke u n n la tt å fram holde for 
dem.

Jeg  h ilser deres kongress fra  de t svenske b ro d erp a rtie t og ønsker 
lykke til m ed de store  oppgaver som forestår.

Mye av det som h a r sa tt farge og stil på det norske b ro d erp arti
h a r  vi beundret, og jeg kan  forsikre  a t n å r va lg resu lta tene  gjøres 
opp i N orge den 23. septem ber, så kom m er m ange h u n dre tusen  på 
den  andre  siden av grensen  til å følge ta llene  m ed sam m e levende 
in teresse som dere selv gjør. E t godt re su lta t b e ty r selvsagt m ye
for dere, m en det g ir også insp irasjon  til oss. Så nå h a r jeg  sagt
noe om det dobbelte ansvar som hv iler på p a rtivennene  h er i Norge 
n å r  valgslaget fin n er sted.

I Sverige h a r de gode v alg resu lta tene  de senere årene lag t et 
s to rt ansvar på p a rti og reg jering . Vi opplever jo på begge sider
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av grensen  en u tv ik ling  som  går stadig hu rtigere . Forskningen  
og tekn ikkens u av b ru tte  landev inn inger m edv irker til a t n æ rin g s
liv og sam funn u n d erg å r en sto r om dannelse. Vi lever i noe som 
vi p leier kalle  forventn ingenes sam funn. D et m oderne m enneske 
stille r k rav  til sam funnet, og h a r også re t t  til å stille dem. I denne 
forventn ingenes tid  b lir  også v åre  oppgaver større. Vi ve t både 
i Norge og Sverige hva  til eksem pel næ ringslivets s tru k tu ren d rin g  
be ty r for bygd og by. Jo rd b ru k e ts  og ikke m inst skogbrukets 
hu rtig e  rasjonalisering  h a r m edført en s te rk  u tf ly ttin g  fra  lan d s
bygdene og skogsbygdene. I løpet av de siste 5 å r h a r  disse m oder
n æ rin g er i Sverige m iste t % av de sysselsatte, ta lle t på de som er 
besk jeftige t der e r g å tt ned  fra  200 000 til  50 000. B yer og te t t -  
bygde strøk  vokser. Vi m å ta  konsekvensen av  denne u tv ik ling . 
D et e r derfo r ikke noen tilfe ld ighet a t lokaliseringsspørsm ålene 
opp tar v å r in teresse  i sæ rlig  grad. Vi k an  ikke tilla te  a t visse 
deler av v å r t land, ja  kansk je  hele landsdeler, kom m er i e t u n d e r
legent forhold  til de ekspanderende om rådene. S am funnet h a r en 
stor oppgave i å g aran te re  m enneskene sysselsetting, u tdannelse  og 
trygghet. Vi g jennom førte en sto r kom m unereform  i begynnelsen 
av 1950-tallet. N år s tå r vi fo ran  en  ny refo rm  på  d e tte  om råde. 
E t u tv id e t in terkom m unalt sam arbeid  kom m er til å føre ti l  nye 
kom m unesam m enslu tn inger og derm ed  ti l  en m insking av  de kom 
m unale enheter. D enne u tv ik ling  e r u frav ikelig . Vi vil skape livs
k ra ftig e  sen tra ls ted er m ed et såvel befolkningsm essig som øko
nom isk s tab ilt grunnlag . T il disse steder k ny ttes den nye skolen 
og alle andre  in stitu sjoner som kreves for å gi m enneskene service 
og likeverd ig  standard . Vi kan  ikke skape in d u strie r i h v e r by, 
m en det bør væ re  m ulig g jennom  en ak tiv  lokaliseringspolitikk  
å sørge for en spredning  av in d u stri og v irksom heter til de sen tra  
v i regner m ed skal kunne utv ik les. N aturligv is v il denne om 
danningen  av sam funnet m edføre nye problem er, m en også nye 
oppgaver. O ppgaver som vi reg n er m ed skal gi kom m unepolitikken  
e t u tv ide t arbeidsfelt. Jeg  tro r  også a t de tte  kom m er til å gi våre  
lokale partio rgan isasjoner nye im pulser for p lanlegging og ak tiv ite t. 
D et e r nem lig a lltid  slik  a t de t e r til sine egne h jem steder m en
neskene føler seg kny tte t. D et er u tv ik lingen  innenfor deres egne 
h jem steder som er avgjørende for triv se l og trygghet. Jeg  tro r  
derfo r a t kom m unepolitikken  går inn  i en  delvis ny  u tv ik ling , 
vesentlig  og avgjørende for u tv ik lingen  på m ange av sam funnets 
v ik tigste  arbeidsfelt. La m eg i den  sam m enheng nevne boligene, 
de stadig v ik tigere  m arkedsspørsm ål, skolen og u tdannelsen , v e rn e - 
og helse innre tn inger, tra f ik k -  og kom m unikasjonsspørsm ål, m iljø - 
og ku ltu rspørsm ål, fritidsp rob lem ene og a lt som nå  p resser seg
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fram  som viktige oppgaver i forbindelse med den kortere arbeids
tiden og den lengre ferien. Det er heller ikke noen tilfeldighet at 
vi nå diskuterer et ny tt kommuneprogram for partie t i Sverige og 
a t en rekke statlige utredninger blir satt i gang for å behandle 
en del av de oppgaver jeg har nevnt her.

Vi har i Sverige etter mange harde kam per kunnet gjennom
føre store og vesentlige reformer. Til de aller viktigste hører n a tu r
ligvis pensjonsreformen (folkepensjonen). Da Riksdagen i går tok 
avgjørelse om avgiftene til ATP for neste 4-årsperiode, så hersket 
det egentlig en rørende enighet om selve reformen. Nå gjaldt 
debatten utelukkende prosentsatsene for avgiftene — viktig i og 
for seg, men ingen våger å angripe reformen som sådan. Ja, slik 
kan det gå. Det er ikke mange år siden Hogern ville ha en sosial 
nedrustning og andre mente at vi burde ta  en reformpause. Denne 
tale hører man ikke noe om. Nå gjennomfører vi 4 ukers ferie 
i enighetens tegn, og opposisjonen vil i en rekke trygdespørsmål 
satse mer, de står fram  som m er ref orm vennlige enn vi. Det læ rer 
oss kanskje én ting, nemlig at når sosialdemokratiet er så sterkt 
a t m an likevel ikke kan hindre reform verket, da gjør m an en dyd 
av nødvendigheten og søker å by over. Sam funnet og utviklingen 
trives nok best når de sosialdemokratiske partiene er sterke. Det 
er da fram skrittene kan skje planmessig og de radikale fram 
støtene vil kunne lykkes.

La meg til slutt peke på at vi åpenbart går mot en utvikling 
som kommer til å stille stadig større krav til samfunnet. De pro
blem er den enkelte m øter og ønsker å se løst, blir i stadig større 
utstrekning problem er som det tilkom m er sam funnet å løse.

Den samfunnsmessige sektors vekst er ufravikelig, såfrem t vi 
ikke vil vri klokken tilbake. Det kaller den borgerlige opposisjonen 
for sniksosialisering eller som Hogern nå sier: spindelvevssosiali- 
sering. Selv synes jeg at opposisjonen i Sverige har satt seg fast 
i sitt eget spindelvev og ikke lenger kan fram by et alternativ  til 
den politikk som tar sikte på å utvide likestillingen, øke trygg
heten og sikkerheten for den enkelte, og dermed gi menneskene 
en større valgfrihet til selv å forme sitt liv. Jeg vil forsikre 
kongressen om at vi kommer til å fortsette vår venstrekurs i svensk 
politikk, selv om vi om noen år blir så norske at vi kommer til 
å holde til høyre på landeveien. Jeg hilser på ny og ønsker alt 
godt for valget til høsten.

Formannen takket Sven Aspling for de gode ønsker. Han opp
lyste at det islandske broderparti ikke hadde ha tt anledning til 
å sende noen representant, men Islands ambassadør i Oslo, H araldur 
Gudmundsen, som er en av våre gamle venner, er til stede her.
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Vi er glad for a t han  hadde tid  og anledning til å kom m e. Vi h ar 
ellers en hel rek k e  innenlandske g jester på  landsm øtet, og de er 
b litt enige om a t K onrad  N ordahl h ilser på deres vegne.

K onrad N ordahls hilsningstale.
K onrad N ordahl ho ld t denne ta len :
P å  vegne av sam tlige innbud te  norske organisasjoner h a r jeg  den 

æ re  og glede å tak k e  fo r innbydelsen og overb ringer herved  de 
h je rte lig ste  h ilsener til D et norske A rbe iderpartis  39. o rd inæ re  
landsm øte.

D et e r ikke le tt  å hilse fra  så m ange organisasjoner sam tidig. 
H elst skulle de t væ re  k n y tte t noen ord  fra  hver av dem. Jeg  er 
redd  for a t det v il ta  for lang tid. Jeg  hopper derfo r over alle — 
u n n ta tt  én. D ere kan  vel kansk je  g je tte  hv ilken  det er?

LO h a r v æ rt u te  i h a rd t v æ r de siste m åneder. D et fak tiske  fo r
hold er a t vi v ar næ rm ere  en sto rkonflik t av en slik  størrelse  som 
vi ikke h a r h a tt tid ligere , selv i de store kam pårene  m ellom  de to 
verdenskriger. D et er vel det harde  økonom iske k lim a som h er 
g jorde seg gjeldende, og jeg  er redd  for a t det til neste  å r kan  
bli enda vanskeligere.

For første  gang siden 1931 ble det fra  tid ligere  tid e r så k jen te  
lockoutvåpen b ra k t i stilling. Jeg  h a r in n try k k  av a t på m ange 
innenfor den yngre generasjon  v irk e t d e tte  nesten  som en tru se l 
om å slippe en atom bom be. Nå, en  venner seg jo  ti l  alt, og fo r 
oss av den eld re  generasjon  v irk e r lockoutvarselet ikke så av 
skrekkende.

Jeg  tro r  vi skal væ re  glad  over a t vi kom  fram  til  en  fredelig  
løsning og m ed et re su lta t som i den nåvæ rende økonom iske s itu a 
sjon v a r b ru k b a rt. D et m est gledelige ved hele situasjonen  v a r den 
store  tils lu tn ing  som  avstem ningen  over fellesforslaget fikk  fra  fag 
bevegelsens m edlem m er. D et h a r  a ld ri hend t før i no rsk  fagbeve
gelses h istorie  a t det h a r v æ rt så sto r de ltakelse  ved en avstem ning. 
P rak tisk  ta lt  74 prosent av de stem m eberettige  ga sin m ening til 
k jenne, og av disse sa 75 p rosen t ja  til forslaget. D et v a r v irkelig  
e t fu llgy ld ig  u ttry k k  for m edlem m enes vilje.

D et v ar jo dem  som v a r redde fo r a t k om m unistpartie t og dets 
sa te llitts  o rgan iserte  kam pan je  m ot forslaget skulle få store  v irk - 
n inger. D et m o tsa tte  ble tilfelle. E r de t noe de fagorgan iserte  
reag erer m ot, så e r det å få o rd re  fra  e t po litisk  p a rtis  se n tra l
s ty re  om  hvordan  de skal stem m e over e t tarifforslag .
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Det var naturligvis noe som spesielt gjorde at det denne gang 
til slutt gikk så pass bra. Det var for det første at statens oppgjør 
med bøndene kom samtidig, slik at LO-medlemmene kjente de 
prismessige virkninger av dette oppgjør før de stemte. Det andre 
var Regjeringens erklæ ring om et stabilt prisnivå iallfall u t 1963. 
Dette var jo et slags samordnet oppgjør, hvor staten tok sin bro r
part av forpliktelsene. Jeg m ener at vi skal være tilfreds med dette, 
og jeg vil spesielt takke statsm inisteren for hans innsats når det 
g jaldt å legge grunnlaget til re tte for et fredelig tariffoppgjør.

Ellers er det et par ting ved denne revisjon som jeg gjerne vil 
understreke her i dag. Vi kom et sk ritt lengre fram over med å få 
vekk de diskrim inerende tariffbestem m elser i tariffavtalene hvor 
det alltid har væ rt slått fast at kvinnen skulle ha m indre lønn enn 
mannen, uansett hva hun gjorde, hvis hun da ikke var faglært. 
Vi har nå funnet fram  til et nesten autom atisk system som vil 
oppheve dette skillet helt i 1967. Det vil heller ikke for fram tiden 
bli spørsmål om at kvinnene ved en tariffrevisjon hvor det blir 
lønnsøkinger, skal ha et lavere tillegg enn mennene. Jo, vi får si 
det går framover, selv om det går langsomt.

Den annen form for autom atikk kom vi fram  til når det gjelder 
betaling for bevegelige helligdager for alle timelønte arbeidere. 
Dette skal også skje gradvis, men i 1967 blir det samme betalings
ordning som vi nå har for 1. og 17. mai. Kvinnene få r denne 
ordning allerede fra i år. E tter dette vil det sikkert ikke nytte 
for Regjeringen å komme med forslag om avskaffelse av noen av 
de bevegelige helligdager. Ingen vil vel gi avkall på en fridag 
med full betaling.

For at dere ikke skal tro at Landsorganiasjonen bare tenker 
på det ren t materielle, så kan jeg jo fortelle at vi på Sørm arka nå 
er i gang med et ny tt skolebygg, som når det er ferdig antakelig 
kom m er til å koste nærm ere 3 millioner kroner. Vi regner med 
å ta  det i b ruk ved årsskiftet. Med denne tilvekst vil vi kunne øke 
skole- og kursvirksom heten ganske betraktelig. Ja, dette sier jeg 
jo for at dere skal være klar over at vi ikke tenker bare på m ed
lemmenes timelige behov, men også det åndelige.

Vi i fagbevegelsen imøteser dette landsmøtet i DNA som alle 
tidligere landsmøter, både med spenning og med forventning. Når 
vi gjør det, er det fordi vi m ener at arbeiderbevegelsen, slik den 
har u tviklet seg i vårt land, er en enhet, som bare kan utføre sin 
misjon i det norske samfunn hvis denne enhet opprettholdes. Men 
nettopp derfor betyr det så mye for oss alle hvilke vedtak som 
blir gjort på dette landsmøte og hvilken ånd og tone som kommer 
til å prege det.
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La samhold og solidaritet være vårt utgangspunkt! Da v il vi 
skuffe en del, men det store flertall av det arbeidende folk vil 
bli glade.

Med dette hilser jeg igjen landsmøtet på vegne av de innen
landske gjester og ønsker til lykke med de kommende dagers for
handlinger.

Einar G erhardsen  takket gjestene, og «Samholdssangen» ble 
sunget unisont som avslutning på åpningen.

Konstitueringen.
Formannen i fullm aktskom itéen, T rygve  Hoem, la fram følgende 

innstilling:
F ullm aktsko m itéen  har på m øte t 21. m ai 1963 gjennom gått de 

innsendte fu llm akter.
Det er m o tta tt fu llm a k te r  for 300 representanter.
R epresentantene er fo rdelt på d istriktsorganisasjonene i forhold  

til innbeta lt kon tingen t for 1961 og 1962. I landsstyrets m øte 14. 
og 15. februar ble representantene fordelt på distriktsorganisasjo
nene.

Følgende representanter har m eld t forfa ll og varam enn m øter:
Nr. Representant: Varam ann:

23. Sigurd  Grue. A l f  M artinsen.
25. L e if Stensrud. Josef A m undsen .
26. Edgar Johannessen. Helge B akke .
33. Hans Solli. Per T veten .
43. A rve  N yberg. S igvart Svendsen.
64. K je ll Sørum . Jarle Halvorsen.
74. Å ge Håkonsen. W enche Jahr.
84. K jartan  M adsen. Harald V idel.
87. Edvard Røed. Sverre  Larsen.

106. Helena Næss. Ingv. Susanna H ansen
107. Ebba Lodden. O sm und Faremo.
118. T ja lve G jøstein. M agnus H elgevold.
137. Borghild Ørjansen. Ragnar W arvik .
154. O ddleif Wold. Thv. 0 . M ichelsen.
155. K onrad Talsnes. M artin  B jerkås.
182. H alfdan Liland. S im on  Strøm .
189. Sigurd  Danielsen. Valborg Holm.
242. Kåre Eriksen. K åre Pedersen.
264. A nna  O tnem . R eidar H irsti.
272. Ivar B u v ik . Tor A ndersen.
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Ved landsmøtets åpning m øtte i alt 297 representanter. Full- 
m aktskom itéen anbefaler samtlige fu llm akter godkjent.

I fullm aktskom itéen:
Trygve Hoem. Signe Bråthen. Åse Dokken.

Einar Sørensen Kåre B. Werner.

Innstillingen ble enstemmig godkjent.

Saklista
ble vedtatt i samsvar med innstillingen og var sålydende:

1. Åpning og konstituering.
a) Fullmakter.
b) Saklista.
c) Arbeidsordningen.
d) Valg av ordstyrere, sekretærer og komiteer.

2. Innstillingen om årsberetningene 1961 og 1962.
3. Innberetning fra Revisjonsnemnda.

O versikt over partiets økonomiske stilling.
4. Kontingenten og lovendringer.
5. Den politiske situasjon.

Innleder: Einar Gerhardsen.
6. Norges stilling i verden i dag.

Innleder: Halvard Lange.
7. Valgkampen 1963, herunder en drøftelse av våre organisasjons- 

problemer.
Innleder: Haakon Lie.

8. Programmet i valgkam pen 1963.
Innleder: Erik Brofoss.

9. Innsendte forslag.
10. Valg.

Saklista ble vedtatt uten endringer.

Arbeidsordningen.
Denne arbeidsordningen ble vedtatt enstemmig:
Landsmøtets forhandlinger foregår for lukkede dører. M edlem

m er av partiet har adgang til galleriet m ot fram visning av spesielle 
adgangskort.

Det velges 4 ordstyrere som vekselvis og etter seg i mellom  
avgjort orden, leder landsmøtets forhandlinger. Ønsker den funge
rende ordstyrer å delta i debatten, skal han overlate ordstyrer-



plassen til en av de andre ordstyrerne. Ordstyrerne har rett til å 
stille forslag om ordskiftets avslutning med de inntegnede talere 
og forslag om tidsbegrensning.

Det holdes to møter daglig. Formiddagsmøte fra kl. 9 til kl. 13, 
og ettermiddagsmøte fra kl. 15 til kl. 19.

A lle forslag skal framlegges skriftlig  til ordstyreren og være 
undertegnet med forslagsstillerens navn og hjemsted.

E tter at det er vedtatt å sette strek, kan intet n y t forslag fram 
settes.

Valgene foregår ved skriftlig  avstemning. Andre avstemninger 
foregår ved håndsopprekning. Landsmøtet kan beslutte at en av
stemning skal foregå ved navneopprop. Representantenes stem m e
givning innføres i protokollen.

Til å føre forhandlingsprotokollen velges 4 sekretærer. I proto
kollen skal innføres de saker som behandles, alle forslag som fram 
settes og beslutningene med angivelse av antall avgitte stemmer. 
Den landsmøtevalgte nem nd som gir innstilling om årsberetnin
gene, skal også gi innstilling om landsmøtets forhandlingsprotokoll. 
Ved hvert formiddagsmøtes begynnelse avgir nemnda innstilling 
om foregående dags protokoll. Protokollen for møtets siste dag, 
godkjennes av Sentralstyret.

Representantene har rett til å ta ordet inntil to ganger i samme 
sak med henholdsvis 10 og 5 m inutters taletid. Representanter som  
forlanger ordet til forretningsordenen, tilstås ikke mer enn 1 
m inutts taletid.

Landsmøtets funksjonærer og komitéer.
Landsstyret la fram  innstilling på funksjonærer og komitéer, og 

den ble vedtatt uten endringer. Den var sålydende:
Ordstyrere: Nils Langhelle, Bergen, Konrad Nordahl, Oslo, Magn

hild Hagelia, Aust-Agder, og Ragnar Cristiansen, Buskerud.

Sekretærer: Osmund Faremo, Aust-Agder, Arvid Johanson, Øst
fold, Oddlaug Kristiansen, Rogaland, og H ildur Os, Sogn og F jord
ane.

Fullm aktskomité: Trygve Hoem, formann, Signe Braathen, Oslo, 
Åse Dokken, Akershus, Einar Sørensen, Oslo, og Kåre B. W erner, 
Akershus.

Reisefordelingskomité: Haakon Jakobsen, Vest-Oppland, Aksel
W. Fenstad, Østfold, Alfred Nøss, Hordaland, og K ristine A m und
sen, Oslo.

Utvalget tiltres av: Leif Bjella og Rolf Jørgensen.
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P rotokoll- og beretningskom ité: A rne S trøm , A kershus, form ann, 
Ingeborg  Evensen, T elem ark, P e r M ellesmo, G udbrandsdal, S teffen 
I. Toppe, H ordaland, og A rnfinn  Vik, Oslo.

R edaksjonskom ité  for organisasjonssaker, lovsaker og kontingent: 
Georg Moe, Sør-T røndelag , form ann, E inar B årdsen, V esterålen, 
Leif K ristiansen , V estoppland, Jens Risvold, V estfold, og K aren  
Skjønsberg, H edm ark.

(F ra n k  A ndersen  d e lta r fra  S en tra ls ty re t.)

R edaksjonskom ité  for program m et: T rygve B ratte li, S en tra ls ty 
ret, form ann, A nders A une, Ø st-F innm ark , B ry n ju lf Bull, Oslo, 
H enry  Forsaa, Salten, A sbjørn  Jo rdah l, N ordm øre, Ingvar Langeng, 
Sør-T røndelag , Rasm us Nordbø, Sogn og F jordane, og A ase B je rk - 
holt, K v innesek re ta ria te t.

(D agfinn Ju e l d e lta r som sek re tæ r i kom itéen.)

R edaksjonskom ité  fo r  andre saker: Nils Hønsvald, S to rtings
gruppa, form ann, Rolf H ellem , Ofoten, M agne Jønsson, Sør-Trom s, 
M arit Svarva, Inn-T røndelag , og K åre  S tokkeland, Romsdal.

(P e r M onsen d e lta r som sek re tæ r i kom itéen.)

Valgkom ité: Tor A spengren, S en tra ls ty re t, fo rm ann, A sbjørn
B ortne, Sunnm øre, Inger H alvorsen, Oslo, H arry  H ansen, Bergen, 
Odd Isaksen, N ord-T rom s, P eder N æsheim , R ogaland, T oralf Jo h n 
sen, N am dal, A nnem arie  L orentzen, V est-F innm ark , Iv a r M athisen, 
Oslo, D agfinn M ikkelsen, V est-A gder, R akel Sew eriin, K vinnesekre
ta ria te t, A nders Tangen, Sør-T røndelag , Thor V iten, T elem ark, Jon  
V raa, B uskerud, og Randi A agård, Østfold.

D erm ed v a r konstitueringen  fo re ta tt og landsm øtet tok  pause til 
k lokken  15.

Ettermiddagsmøtet klokken 15.
O rdstyrere: Nils Langhelle og R agnar C hristiansen.

Sekretæ rer:  O ddlaug K ristiansen  og A rvid  Johanson.

O rdstyreren  foreslo a t m an frav ek  den v ed ta tte  dagsorden, slik 
a t m an foreløpig hoppet over pun k ten e  2, 3 og 4 og g ikk løs på 
p u n k t 5, Den politiske situasjon. D ette m øte ville vare  til kl. 18.30, 
og m an fo ru tsa tte  at d ebatten  da kunne avsluttes. De forslag som 
er sendt inn  un d er d e tte  p u n k t m å bli ta t t  opp i sam m enheng m ed 
G erhardsens foredrag, sa ordstyreren .
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Einar Gerhardsens innledningsforedrag 
om den politiske situasjon

Einar G erhardsen  ho ld t d e tte  innledningsforedraget.
P å  landsm øtet fo r to  å r siden d rø fte t v i opplegget ti l  s to rtings

valget 1961. De fleste  av oss så valget i m øte m ed stor optim ism e 
og trodde på  n y  fram gang. F o r m itt vedkom m ende sa jeg  d e t slik, 
a t d e t ikke  v a r noe som .tydet på  a t v i sto overfor e t po litisk  omslag. 
Noe egentlig  po litisk  om slag b le  de t da  h e lle r ikke. Ser v i de b o r
gerlige p a rtien e  sam let, g ikk de p rosentv is noe tilbake , m en også 
A rb e id e rp a rtie t g ikk  p rosentv is tilb ak e  og tap te  f ire  m andater. I 
Ø stfold og B ergen  på  g ru n n  av fe lleslister m ellom  borgerlige p a rtie r  
og i T elem ark  og N ordland  fo rd i det nydannede Sosialistisk F o lke
p a r ti s tilte  lister.

E tte r 16 å r  m ed fle r ta ll i S to rtinget v a r  A rb e id e rp a rtie t igjen 
kom m et i m indre ta ll. S tem ningen  i p a r tie t u m id d e lb a rt e tte r  valget 
v a r  slik  a t ganske m ange p a rtife lle r m ente  a t v i bu rd e  gi f ra  oss 
reg jeringsansvaret. E tte r en inngående d røfting  av situasjonen  på 
et fellesm øte av lan d ssty re t og sto rtingsgruppa, b e s lu tte t g ruppa 
enstem m ig og lan d ssty re t m ot 1 stem m e a t R egjeringen  ikke skulle 
søke avskjed m ed henvisn ing  til va lg resu lta te t. M en v ed tak e t hadde 
denne tilføyelsen:

«Skulle de t vise seg um ulig  å få S to rtingets  tils lu tn in g  ti l  løsning 
av vesentlige oppgaver, m å A rb e id e rp a rtie t fa  d e tte  k la rlag t g jen 
nom  vo teringer i S to rtin g e t m ed de p a rlam en ta risk e  fø lger som 
d e tte  m å få  for R egjeringen.»

N å er vi sn a rt m id tveis i perioden. R egjeringen  h a r som tid ligere  
h a tt  A rb e iderpartie ts  p rogram  og s itt eget lang tidsprogram  som 
re tte sn o r for arbeidet. I de tilfe lle r da  det h a r  v æ rt dissens i S to r
tin g e t h a r R egjeringen  få t t  s tø tte  fo r sine forslag  vekselvis fra  de 
fo rsk jellige  opposisjonspartier e ller fra  fle re  av dem  sam tidig. D et 
sier seg im id lertid  selv a t i noen u ts trek n in g  v il R egjeringens arbeid  
m å tte  ta  p reg  av a t den  ikke lenger h a r e t p a r tif le r ta ll i S tortinget.

De and re  politiske pa rtien e  besk jeftiger seg på  sine landsm øter 
ganske inngående m ed A rb e id e rp a rtie t og dets politikk . D et m å 
derfo r v æ re  oss t i l la tt  å g jøre  noen alm innelige b e trak tn in g e r om 
opposisj onspartiene.

H øyre h a r  s itt L ibertas-p rob lem . Om ig jen  og om  ig jen  p røver 
de å k v itte  seg m ed det, m en L ibertas s itte r frem deles p å  lasse t og 
d er v il de t b li sittende. Om S tran g er går av som ord fø rer i M orgen
b ladets rep resen tan tsk ap  i p ro test m ot ansette lsen  av L ib ertas-
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m annen, m ajo r C hristensen, så g jør ikke det saken bedre. Med sin 
holdning u n d e rs trek e r S tran g er bare  a t d e tte  e r en ansette lse  m ed 
en  k lar, jeg  hadde n æ r sagt, L ibertas-p o litisk  begrunnelse. Om 
H øyres sen tra ls ty re  og dets landsm øter a ld ri så m ange ganger sier 
seg fr i  for L ibertas, så h je lp e r he ller ikke det så lenge L ibertas ikke 
g ir opp Høyre. Og det k an  L ibertas vanskelig  g jøre  fo rd i d e t e r en 
in stitu sjon  som e r organ isert og fin an sie rt i de t vesen tlige  av H øyre- 
f° lk  i red erie r, b an k er og industriselskaper. Og de H øyrefolk  som 
led er og fin an sie re r L ibertas gjør de t b lan t annet fo rd i de e r  m is
fornøyd m ed og uenige i Lyngs og L indebræ kkes idé om et m oderne 
fo lkeparti. De ønsker a t H øyre skal væ re  e t p a r ti  m ed prinsipper. 
De m oderne fo lkepartis tene  b ry r  seg åp en b art ikke så m ye om p rin -  
sippene, de d røm m er om å g jø re  H øyre til de t eneste  borgerlige 
p a r tie t i Norge.

S en te rp a rtie t b æ re r nok også på en drøm ; ikke om å bli de t eneste 
borgerlige p artie t, m en om å bli de t eneste  i sen trum . D et v il vel 
m å tte  bli m ed drøm m en. T rass i n av nesk ifte t er vel d e tte  p a rtie t 
i de t vesentlige e t p a r ti  av og for skogeiere og s tø rre  jo rd b ru k ere . 
E t s lik t p a r ti  kan  vanskelig  bli noe s to rt og sam lende parti.

Om K riste lig  F o lk ep arti skal jeg  ikke  si annet enn a t de t ser u t 
til å ha  s tab ilise rt seg på de t n iv å  d er de t nå  befinner seg.

D et engang så sto re  og sto lte  V enstre  fo rtse tte r å gå tilb ak e  fra  
valg  til valg. D et eneste som kan sk je  k u n n e  redde p a rtie t, e r  om det 
hadde m ot ti l  å føre en m er selvstendig  og uavhengig  politikk . 
V enstres gam le fø rer, G unnar K nudsen, sa engang, a t om V enstre 
skulle sam arbeide m ed andre  p a r tie r  så m åtte  de t b li m ed p a rtie r  
t il  venstre  og ikke  m ed p a rtie r  ti l  høyre. I dag e r de t n æ rm est som 
om V enstre  b er om unnsky ldn ing  n å r  det en sjelden gang alene 
stem m er m ed A rbeiderpartie t.

Før valget v a r  de t e t n æ rt sam arbeid  m ellom  de tr e  partien e  i 
sen trum . De la fak tisk  opp til noe de k a lte  et reg je ringsa lte rna tiv , 
og de to k  sik te  på å få til fe lleslister hvor de m ente å ha  fordel av 
det. K riste lig  F o lkepartis  lokale  avdelinger avviste im id lertid  e t 
s lik t sam arbeid  i alle  va lg d is trik te r. B are  i B ergen g ikk  de m ed i 
en fe llesliste  og det v a r  m ed Høyre. E tte r valget b le  sen trum skoali- 
sjonen sp reng t på  spørsm ålet om  n o rsk  m edlem skap i F e llesm ar
kedet. E tte r  b ru d d e t i B russel e r de t ig jen  in n trå d t en ny  situasjon, 
og nå  spørs de t om de tre  p a rtien e  igjen vil finne hverandre^ i et 
sam arbeid  i S tortinget.

U nder d eb a tten  om norsk  tils lu tn ing  til F e llesm arkedet avga 
H øyres p a rlam en ta risk e  fø re r en slags po litisk  bo rg fredserk læ ring  
som skulle stå  ved m ak t inn til F ellesm arkedssaken  v a r løst. P å  
H øyres landsm øte i m ars i å r  sa im id lertid  Jo h n  Lyng e tte r  A ften -
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postens re fe ra t: «Man kan  ikke se b o rt f ra  a t de t som ledd  i en 
spesiell u tv ik lin g  k an  v æ re  både rik tig , n a tu rlig  og nødvendig  å ta  
sik te  på å frem k a lle  en  reg jeringskrise . Skulle  slike situasjoner 
oppstå, v il ia llfa ll ikke  H øyre trek k e  seg tilbake  f ra  å v æ re  m ed på 
å ta  sin del av ansvaret.»

E tte r vo teringen  i den såkalte  B akkane-saken  sk rev  F in n  G ustav 
sen i O rien tering : «Men SF v il ikke  i noen sak bøye seg for e t p ress 
f ra  R egjeringen  og stem m e im ot sin overbevisning for å h in d re  a t 
en s ta ts råd  eller hele R eg jeringen  m å gå av.»

D et høres så en k e lt u t, og h e rren e  L yng og G ustavsen h a r n a tu r 
ligvis r e t t  i a t H øyre og Sosialistisk  F o lk ep arti sam m en m ed de tre  
m ellom partiene k an  stem m e R egjeringen  ned.

M en hva så? V il de fem  opposisjonspartiene sam m en kunne danne 
en flerta llsreg jerin g , og i tilfe lle  på h v ilk e t p rogram ? E ller v il vi 
få en  e lle r annen  borgerlig  m in d re ta llsreg je rin g  som da  m å tte  
basere  seg på  s tø tte  f ra  Sosialistisk? F o lkeparti?  D et ene forekom 
m er like  usannsynlig  som det andre. M en dersom  H øyre og Sosial
istisk  F o lk ep arti ønsker en  slik  situasjon, så k an  de  jo  b a re  sørge 
for å få  den.

D et arbeidsprogram  som fo rrige  landsm øte vedtok, g ir re tn in g s
lin jene  for D et norske  A rbe id erp artis  a rbeid  i innevæ rende periode, 
dvs. de f ire  årene fra  og m ed 1962 t i l  og m ed 1963. En v ik tig  opp
gave for d e tte  landsm øte, som fa lle r m id t i perioden, e r å d rø fte  
hvordan  det ligger an  m ed g jennom føringen av arbeidsprogram m et. 
P rog ram m et om fa tte r im id lertid  så m ange saker at de t ikke e r 
m ulig  å kom m e inn  på  dem  alle. Jeg  skal derfo r begrense m eg til 
de seks oppgavene som p rogram m et stilte  i fo rgrunnen .

Den fø rste  hovedoppgaven: «F ortsatt planm essig  u tbygg ing  av 
lan d e t for å sik re  fu ll sysselsetting, økonom isk v ek st og re ttfe rd ig  
fordeling.» U tbyggingen av lan d e t foregår i sam svar m ed R eg jerin 
gens økonom iske langtidsp lan . P roduksjonsøkingen  ligger h ittil noe 
i u n d e rk an t og investeringene i overkan t av p rogram m et. D et p r i
v a te  fo rb ru k  h a r  steget l i t t  langsom m ere enn  p rogram m et, fe llesfo r- 
b ru k e t derim ot sterkere .

N år disse opplysningene skal vurderes, m å en ta  i b e trak tn in g  at 
N orge h ittil i p rogram perioden  h a r m ø tt en  rek k e  vanske lighe te r 
som skyldes sk jevhe te r i verdensøkonom ien. D isse sk jevhetene v ir 
k e r sæ rlig  ugunstige for Norge. F rak tm ark ed e t h a r v æ rt d årlig  
gjennom  fem -seks år, og v i tje n e r lan g t m ind re  på  sk ipsfarten  enn 
v i v ille  g jø re  u n d er en  norm al sk ip sfa rtskon junk tu r. I  den  vestlige 
v erd en  e r  de t overkapasite t fo r en  del p ro d u k te r som sp iller en  
vesen tlig  ro lle  i n o rsk  eksport, sæ rlig  trefo red lingsp roduk ter, 
m eta lle r og enkelte  k jem iske p roduk ter. I S to rb ritann ia , som e r så
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viktig som m arked for norske varer, har den økonomiske vekst lenge 
væ rt utilfredsstillende. Til dette kommer at fangsten i våre fiskerier 
har sviktet, og at hvalfangsten er gått tilbake.

I dag begynner vi å se lyspunkter i konjunktur bildet. Det e r b litt 
bedre balanse på fraktm arkedet, og for en del av våre eksportvarer 
har m arkedet ta tt seg litt opp. I Am erika peker den økonomiske 
utvikling igjen sterkere oppover, og også i S torbritannia er den 
økonomiske situasjon i ferd med å bedre seg. Det er usannsynlig at 
vi i lengden skal bli stilt overfor så mange uheldige y tre  forhold 
samtidig som i de siste årene. En viss optimisme er berettiget, og 
en rasjonell politikk kan vel bare føres på grunnlag av en naturlig 
optimisme.

Situasjonen m aner likevel til forsiktighet. Vi m å søke etter hvert 
å redusere underskuddet i utenriksøkonomien. Av den grunn gjelder 
det å hindre at investeringene og forbruket øker for sterkt, og vi 
må legge vekt på at ekspansjonen foregår etter slike lin jer at den 
bidrar til å styrke utenriksøkonomien. Dette er nødvendig for å 
sikre at langtidsplanen blir gjennom ført på en tilfredsstillende måte.

En annen hovedpost i program m et var at vi gikk inn for en «sterk 
utbygging av undervisning og forskning». Vi kan i dag konstatere 
at hele vårt undervisningsverk er under utbygging og reform  i et 
høyt tempo. Nye skoler og forskningsbygg blir reist i e t slikt omfang 
at Regjeringens langtidsplan åpenbart vil bli m er enn oppfylt på 
dette område. Ved de videregående skoler øker elevtallet med 
rivende far t .

I dette brede kulturelle fram støtet spiller den ni-årige enhets
skolen en sentral rolle. H ittil er denne skoleordningen innført av 
godt og vel 70 kommuner med 15 prosent av landets folketall, og 
ytterligere 390 kommuner har gjort prinsippvedtak om å innføre 
den. En lov om obligatorisk n i-årig  skole for hele landet b lir nå 
forberedt, slik at S tortinget skal kunne vedta loven før denne stor
tingsperioden er forbi.

Gymnasene bygges u t e tter retningslinjer som Stortinget god
kjente i fjor vår. For våre yrkesskoler i håndverk og industri har 
vi en utbyggingsplan som går u t på å fordoble utdanningskapasi
teten  fra  1960 til 1965, og denne m ålsettingen vil bli m er enn oppfylt. 
Også de tekniske skolene vil bli sterkt utbygd.

Det er vel k jen t a t Norges tekniske høyskole i Trondheim er b litt 
m eget sterk t utbygd, og i løpet av de siste årene har også utbyggin
gen av U niversitetet i Oslo skutt fart. U niversitetet i Bergen har 
nylig ta tt i b ruk Nordens mest moderne klinikk for utdanning av 
tannleger, og til sommeren kan Handelshøyskolen ta  sitt nye anlegg 
i bruk. S tortinget har gitt sin tilslutning til forslaget om et uni-
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v e rs ite t i Trom sø, og p lan leggingen  av de t nye  u n iv e rs ite te t v il 
begynne i n æ r fram tid .

Vi h a r  a lltid  se tt det som v ik tig  å legge forholdene til  re tte  fo r 
en om fattende e tte ru td an n in g  og voksenopplæ ring. U nderv isn ings
dep artem en te t e r n å  i fu llt a rbeid  m ed å legge faste  p lan e r for 
denne virksom heten.

A rbeidsprogram m et k revde  også «økt innsats fo r å bygge u t  ve ier 
og andre  sam ferdselsm idler». Som  i fo rrige  stortingsperiode h ar 
R egjeringen  g itt høy p rio rite t til veiene, og ve ib u d sje tte t e r i løpet 
av de siste to å r forhøyd m ed ru n d t 200 m illioner k ro n er e ller 
m ellom  40 og 45 prosent. Den fo rste rkede  innsats går sæ rlig  til 
stam veier, v ik tige  inn fartsv e ie r og v e i- og fe rje fo rb indelser i k y s t
strøkene. S to rtin g e t b ehand ler nå  R egjeringens forslag  om en ny  
veilov som skal legge forholdene til  re tte  fo r en  m er tidsm essig 
veibygging. Den nye loven fo ru tse tte r b lan t annet a t s ta ten  den 
1. ja n u a r o v e rta r ved likeho ldet av en  sam let v e i-  og gatestrekn ing  
på vel 6000 km  som h ittil  h a r  v æ rt ved likeho ld t av fy lk e r og kom 
m uner. P lan leggingen  av m oderne m otorveier e r i gang.

D et v il væ re  k jen t fo r alle landsm øtets de ltak e re  a t v i i begyn
nelsen av denne m åned  kunne åpne en helårs f ly ru te  fram  til K irk e 
nes, og a t det nå  er kom m et fa r t  i a rbeidet m ed sen tra lstasjonen  
i Oslo. T iden tilla te r  ikke å kom m e n æ rm ere  inn  på  S tatsbanenes 
rasjonalisering , u tbyggingen  av telekom m unikasjonene og de m ange 
andre  tilta k  som gjennom føres innen sam ferdselen . De sam lede 
behov er um åtelige, og v i vil a ld ri kom m e så lang t a t v i kan  si a t 
vi e r ferd ige m ed å bygge u t kom m unikasjonene. M en h v e rt å r 
sk je r de t fram steg  på alle sam ferdselens om råder.

Den neste  hovedpost i p rogram m et v a r «planm essig arbeid  for å 
se tte  i gang ny  v irksom het i de økonom isk svake om råder i landet». 
D ette er en langsik tig  oppgave som lenge h a r s tå tt  sen tra lt i A rb e i
d e rp a rtie ts  politikk . A rb e id e rp a rtie t h a r allerede g jo rt m eget fo r å 
s ty rk e  d istrik tenes økonomi, og de tte  h a r b id ra tt a tsk illig  til å form e 
om de t norske sam funnet.

L a meg m inne om a t tiltaksfondene i fy lkene ble opp re tte t så tid lig  
som i 1946, a t om rådeplanleggingen b le  sa tt i gang i 1948, og a t 
u tbyggingsprogram m et for N ord-N orge ble u ta rb e id e t i 1951. En 
lang rek k e  industripo litiske  tilta k  er g jennom ført fo r å tilgodese 
d is tr ik te r  m ed svak  økonomi. M en d e t som kansk je  h a r  stø rst b e ty d 
n ing fo r d istrik tene , e r de store  sum m er som S to rtin g e t h v e rt å r 
bevilger til jo rd b ru k , e lek trisite tsfo rsyn ing , sam ferdsel osv., og de 
om fattende k re d itte r  som sta tsbankene gir til kom m unene, bo lig
byggingen og næ ringslivet. D et som denne p rogram posten  inne-
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b æ rer, e r a t vi h e r h a r  en sen tra l oppgave som fo rtsa tt k rev er stor 
innsats.

N år de t e r spørsm ål om hva vi h a r g jo rt m ed denne oppgaven siden 
fo rrige  landsm øte, vil jeg  fø rst og frem st nevne a t D istrik tenes 
U tbyggingsfond trå d te  i v irksom het den 15. m ai 1961. F ra  da og til 
u tgangen  av 1962 ga fondet lån  og g a ran tie r på  160 m illioner k roner 
fo rd e lt på  585 fo rsk jellige  tiltak . Og m ange nye  tilta k  v il følge i å r 
og h v e rt å r  fram over. D istrik tenes U tbyggingsfond skal ikke bare  
v æ re  e t f in ansie ringsin stitu tt, m en dets s ty re  og sek re ta ria t skal 
også b istå  d is trik ten e  m ed å k larlegge næ ringsm ulighetene  og m ed 
å  få  dem  u tn y tte t. Den rap p o rt som s ty re t ne ttopp  h a r  avgitt, v iser 
a t fondet g jør en slik  ak tiv  innsats.

F ra  pressen  v il det v æ re  k jen t a t R egjeringen  fo rbereder en 
vesen tlig  u tbygging  av d istrik tsp lan legg ingen  —  både den fysiske 
og den  økonom iske planlegging. S to rtin g e t v il i å r  m o tta  forslag  til 
en  n y  bygningslov som skal g je lde fo r hele landet, og som skal gi 
e t bed re  g runn lag  fo r effek tiv  p lanlegging. D et er m eningen at 
fy lkene  og kom m unene skal stå  fo r d e t k o nkre te  planleggingsarbeid . 
I h v e rt fy lke  skal de t opprettes et u tbygg ings- og p lanleggings- 
kontor, og det nåv æ ren d e  om rådep lankon to r skal gå inn som en del 
av  dette. K om m unaldepartem en te t skal få  en  ny  avdeling  for 
d istrik tsp lan legging . Den skal søke å frem m e en hensiktsm essig 
d istrik tsp lan legg ing , gi ve iledning  og h je lp  ti l  lokale  o rganer og 
sørge fo r nødvendig sam ordning. Disse p lan leggingstiltakene vil 
na tu rlig v is  v æ re  til gagn både fo r d is tr ik te r  m ed svak  og d is tr ik te r  
m ed s te rk  økonom i -— for alle kom m uner i landet.

In d u strid ep a rtem en te t a rbe ider m ed m ange stø rre  in d u strip ro 
s jek te r i d istrik tene , både offentlige og p riv a te  p rosjek ter. I v å rt 
m oderne sam funn er d e t slik  a t et s tø rre  p riv a t p rosjek t nesten  
a ld ri kan  settes u t i live t u ten  m edv irkn ing  av det offentlige. D enne 
m edv irkn ing  k an  bestå  i så fo rsk jellige  tin g  som å levere  e lek trisk  
k ra ft, å bygge havn  og vei, å skaffe  to m ter e lle r å gi lån.

Å  arbeide  m ed slike p ro sjek te r vil si å undersøke m ange m ulig 
h e te r  -— ikke  b a re  de beste  m uligheter, m en også m u ligheter som 
e r m in d re  gode. D et ligger i sakens n a tu r  a t ikke  a lt kan  lykkes. 
Noen p ro s jek te r b lir a ld ri sa tt u t i livet. Noen p lan er m å legges bort. 
F or eksem pel er de t h ittil  ikke lykkes, tross e t energ isk  arbeid  fra  
In d u strid ep artem en te t g jennom  lengre  tid , å få  re is t noen ny 
in d u strib ed rift i B allangen til e rs ta tn in g  fo r g ru v ed riften  som m å 
legges ned. M en m eget lykkes også, og jeg  skal gi en oversik t over 
k o n k re te  re su lta te r  i løpet av de siste to år.

I F in n fjo rdbo tn  i Trom s e r fø rste  byggetrinn  av  ferrosilisium s- 
v e rk e t fu llfø rt. D riften  b le  sa tt i gang i fjor.
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N ordland  g jennom går en betydelig  in d u strie ll u tv ik ling . I Rognan 
h a r S alten  S kogindustri an lag t e t lam ineringsan legg  som s ta r te t 
p roduksjon  nå  i m ai m åned. G lom fjord  S a lp e te rfab rik k er p lan legger 
betydelige u tv idelser. R ana G ruber e r kom m et vel i gang m ed sine 
store  u tbyggingsarbeider, og d riften  ven tes å begynne en gang i 1964. 
N orsk Je rn v e rk  g jennom fører betydelige u tv idelser i Mo. H er reises 
også koksverket og am oniakkfabrikken , og begge skal v æ re  i d rift 
i 1964. E lek trokem isk  holder på m ed store u tv idelser i M osjøen, 
og oppstartingen  av de nye  alum inium sovner v il ta  ti l  i år.

Også i T røndelag er det atsk illig  å nevne. Jom a B ergverk  h a r nå 
på  det næ rm este  fu llfø rt veiforbindelse fra  hovedveinette t fram  til 
forekom stene i Jom a, og h a r  kom m et ganske lan g t i sine u n d e r
søkelser av en ny  stor g ruved rift. P å  V erdalsø ra  b le  de t nye hav n e
anlegget ferd ig  i v in te r, m en H afslunds p lan e r om å bygge en 
k a rb id fab rik k  e r ennå ikke avg jo rt på  g ru n n  av m arkedssituasjonen .
I Fosdalen p åg år om fattende undersøkelser av en ny  m alm fore
kom st, og gruveselskapet er i gang m ed betydelige investeringer 
som v il sik re  d riften  for m ange å r fram over. P å  Røros b lir  de t bygd 
en sponp la tefab rikk  som tro lig  v il kom m e i gang til høsten. I O rk 
anger u tfø res en  rek k e  g runn lagsinvesteringer ved h je lp  av m id ler 
som sta ten  h a r  s tilt til råd ighet. En ny  k a rb id fab rik k  v il begynne 
p roduksjon  til høsten, og O rk la  G rube-ak tiebo lag  h a r påbegyn t 
om byggingen av s itt sm elteverk  ti l  en ferrosilisium sbedrift. O rk la  
Skog industri h a r u tv id e t sin p roduksjonskapasite t m ed 150 prosent, 
og h a r  dessu ten  bygd en lam ineringsavdeling . I L økken  v il en ny  
m eta llv a re fab rik k  tro lig  kom m e i gang i 1964. I H em ne kan  vi 
ven te  a t Ila  og L illeby S m elteverker få r  ferd ig  sin nye  b ed rift i år. 
K aian legget er a llerede bygd.

P å  V estlandet v il jeg  fø rs t og frem st nevne a t kapasite ten  ved 
alum inium sanleggene i Å rdal e r b litt  u tv id e t m ed 40 000 tonn. 
N orsk A lum inium  Com pany holder på m ed u tv id e lser i H øyanger. 
I H usnes v il Sør-N orge A lum inium  begynne sine sto re  anleggs
a rb e id er i år. P å  K arm øy  fo rtse tte r  N orsk H ydro s itt a rbeid  m ed 
å legge g runn lage t fo r e t n y tt  in d u strie lt tyn g d ep u n k t i lik h e t m ed 
sine store  anlegg på  H erøya.

L a m eg ti l  s lu tt i denne sam m enheng nevne a t E lek trisk  B ureau  
i f jo r f ly tte t en  av  sine avdelinger fra  Oslo t i l  H isøy ved A rendal. 
H er v il se lskapet nå  se tte  i gang en v idere  u tbygging.

Ifølge arbeidsprogram m et skulle vi også legge stor v ek t på  «nye 
tilta k  for å s ty rk e  de e ldres økonom i og trivsel» . Siden fo rrige  
landsm øte er a lderstrygdens sa tse r b litt  fo rhøyet to  ganger m ed 
sam m enlagt 44 prosent. D ette  in n eb æ rer a t de e ld re  som lever 
av  try g d en  h a r  få tt  en m eget s te rk e re  inn tek tsøk ing  enn  den  øvrige
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befolkning. Som sosialm inister G jæ revoll ny lig  opplyste, vil 
R egjeringen  foreslå  for S to rtinget a t en ny  forhøyelse skal finne 
sted  1. jan u ar.

S om  k je n t  e r  p e n s jo n ssp ø rsm å le t u n d e r  u tre d n in g  i en  o ffe n tlig  
k o m ité  som  R e g je rin g e n  s a tte  n e d  i f jo r. N å r  in n s tillin g e n  fo re 
lig g er, m å  v i ta  s ti llin g  t i l  en  av  d e  s tø rs te  so sia le  sa k e r  som  noen  
g an g  e r  re is t  i N orge.

D en  g am le  sa n n h e t a t  m e n n e sk e t le v e r  ik k e  av  b rø d  a lene , d en  
h a r  en  sæ rlig  b e ty d n in g  fo r  d em  som  e r  k o m m et t i l  års. D erfo r  
e r  d e t en  v ik tig  o p pgave  —  sæ rlig  fo r  k o m m u n e r  og o rg a n isa 
s jo n e r  å  sk a p e  tr iv e lig e  fo rh o ld  fo r  e ld re  m e n n esk e r. T riv se l 
k a n  ik k e  m å les  i k ro n e r  og ø re r  e l le r  v ed  a n d re  s ta tis t isk e  o p p 
ly sn in g e r . M en d e t e r  v e l slik , a t  i n o en  k o m m u n e r  e r  d e t g jo r t 
a tsk illig , i a n d re  li te  m ed  d e n n e  oppgaven , h v o r  re s u lta te n e  fø rs t 
og f re m s t e r  av h e n g ig e  av  v il je  og in it ia t iv  p å  s ted e t.

D en  s is te  a v  d e  seks h o v ed p o s ten e  i a rb e id sp ro g ra m m e t e r  «en 
v e se n tlig  ø k t in n sa ts  fo r  å  g i b is ta n d  t i l  u tv ik lin g s la n d e n e , så  d e re s  
fo lk  k a n  re ise  seg  f ra  su lt  og nød  t i l  try g g e  lev ek å r» . S ak en  h a r  
to  side r. H a lv a rd  L a n g e  v il i s i t t  fo re d ra g  k o m m e in n  p å  d e n  u te n 
r ik sp o lit isk e  side, d e t v il fø rs t  og f re m s t si v å r t  a rb e id  i d e  m e llo m 
fo lk e lig e  o rg an isa s jo n e r. J e g  sk a l d e rfo r  b e g re n se  m eg  t i l  v å r  
n a s jo n a le  in n sa ts . O v er d e t n o rsk e  s ta ts b u d s je tte t  b le  d e t i 1961 
b ev ilg e t o m tre n t 28 m illio n e r  k ro n e r  t i l  u tv ik lin g sh je lp . B e v ilg 
n in g e n  b le  fo rh ø y e t b åd e  i f jo r  og i å r  og e r  n å  k o m m e t opp i v e l 
65 m illio n e r  k ro n e r . I sa m sv a r m ed  a rb e id sp ro g ra m m e t v il  R e g je r in 
gen  fo re s lå  en  y t te r l ig e re  fo rh ø y e lse  i n e s te  s ta tsb u d s je tt .

I  fjo r trå d te  N orsk U tv ik lingsh jelp  i v irksom het m ed T rygve Lie 
som form ann i s ty re t. D enne in stitu sjonen  h a r til oppgave å p la n 
legge, sam ordne og adm in istre re  Norges h je lp  til u tv ik lingslandene.

R e g je rin g e n  m e n e r  a t  N orges in n sa ts  ik k e  k a n  b eg ren ses  t i l  
d ire k te  h je lp . H je lp e n  b ø r su p p le re s  m ed  m a n g e  a n d re  ti l ta k . I  sin  
h a n d e lsp o litik k  v il N o rg e  legge  s to r  v e k t p å  a t  u tv ik lin g s la n d e n e  
h a r  e t s te rk t  behov  fo r  å  øk e  s in  ek sp o rt. V id e re  v il  R e g je rin g e n  
søke  å  legge  fo rh o ld e n e  t i l  r e t te  fo r  p r iv a te  k a p ita lo v e rfø r in g e r  t i l  u t 
v ik lin g s la n d e n e  v ed  a t  s ta te n  s t i l le r  g a ra n tie r  b å d e  fo r  e k s p o r t
k r e d i t te r  og fo r  p r iv a te  in v e s te r in g e r. D e tte  sp ø rsm å le t e r  n å  fo re 
la g t S to r t in g e t t i l  n æ rm e re  d rø ftin g .

D e tte  v a r  en  o v e rs ik t fo r d e  seks h o v ed p o s te r  i a rb e id sp ro g ra m 
m et. J e g  sk a l så  k o m m e m ed  n o en  b e m e rk n in g e r  om  v isse  sa k e r  
som  i d e n  se n e re  tid  h a r  v a k t s te rk  p o lit isk  in te re sse .

Å rets økonom iske oppgjør er sannsynligvis de m est om fattende 
vi noen gang h a r h a tt i Norge. De v il få d irek te  og ind irek te  
betydn ing  fo r de fleste  lønnstakere  og de fleste  b ed rifter, for jo rd -

38



brukerne og for fiskerne. Det var et samordnet oppgjør der også 
prispolitikken ble b rak t inn som en viktig del av hele oppgjøret. 
Gjennom det kontaktutvalg som Regjeringen tok initiativet til, 
hadde alle de interesserte parte r anledning til å holde hverandre 
orientert om den økonomiske situasjon, om organisasjonenes krav 
og om forløpet av forhandlingene. Forslagene til nye avtaler har 
få tt en overveldende oppslutning fra  de berørte organisasjoner og 
deres medlemmer. D ette er i seg selv av vesentlig betydning for 
stemningen og hum øret på arbeidsplassene og i næringslivet. Det 
var også gledelig at et enstemmig Storting slu ttet opp om Regjerin
gens forslag til tiltak  for å sikre et stabilt prisnivå for resten av 
året. Det gledeligste og det viktigste er im idlertid at dette realist
iske oppgjøret vil komme til å styrke vår konkurranseevne og våre 
m uligheter for økonomisk vekst.

E tter krigen har det i det store og hele væ rt enighet i S tortinget 
om vår forsvarspolitikk, og derfor kom det sikkert som en over
raskelse for mange at vi i forbindelse med siste statsbudsjett fikk 
en stor debatt om forsvaret. Foranledningen var at den amerikanske 
våpenhjelpen, som har så stor betydning for oss, nå b lir redusert 
og til slu tt vil bli avviklet. D ette førte til at særlig Høyre krevde 
større bevilgninger.

Regjeringen har gjennom noen tid i sam rad med et kontak t
utvalg satt ned av stortingsgruppene, arbeidet med en ny langtids
plan for forsvaret og har da selvsagt ta tt i betraktning den nye 
situasjonen med hensyn til våpenhjelp. Regjeringen har bygd sine 
overveielser på den forutsetning at vi skal opprettholde vår n å 
værende basepolitikk og atompolitikk, og at det norske forsvar 
utelukkende skal utstyres med konvensjonelle våpen. Da vil det 
væ re nødvendig å øke forsvarsutgiftene noe, m en Regjeringen vil 
ikke foreslå noen drastisk øking. Det skulle likevel væ re mulig 
å sikre tilstrekkelig effektivitet ved en viss omlegging av forsvars
politikken, særlig ved å legge større vekt på lokalforsvaret.

Regjeringen an tar at det er mulig å sikre tilstrekkelig tilgang 
på vervede til de oppgaver som krever særlig lang opplæring, og 
den vil derfor frem m e forslag om å sette ned tjenestetiden. For
slaget går u t på 12 m åneder pluss repetisjonsøvelser i Hæren, 
L uftvernartilleriet og K ystartilleriet, 15 m åneder u ten repetisjons
øvelser i Sjøforsvaret og Luftforsvaret.

Like etter stortingsvalget tok debatten om Fellesm arkedet til, og 
vi opplevde det uvanlige at et utenrikspolitisk spørsmål kom til å 
spille en sentral rolle i innenrikspolitikken. O rdskiftet fikk til sine 
tider et noe opphisset preg, men var stort sett saklig. Også innen 
A rbeiderpartiet ble spørsmålet livlig disktuert. Saken ble forelagt
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grunnorganisasjonene, og som alle v il huske, b le  de t en  over
veldende oppslu tn ing  om sen tra ls ty re ts  lin je, nem lig  a t N orge bu rde  
fo rhand le  m ed F ellesm arkedet på g runn lag  av en søknad om m ed
lem skap. M en i p a r tie t v a r  de t e t m in d re ta ll som fa n t a t denne 
lin jen  v ar betenkelig , og som fo re trak k  fo rhand linger om asso
siering. D et fan tes også noen ganske få partim ed lem m er som v a r 
im ot begge deler.

I feb ru a r i å r  fo rstum m et deb a tten  om F ellesm arkedet om tren t 
like  p lu tse lig  som den hadde begynt. De b ritisk e  fo rhand linger om 
m edlem skap v ar b ru tt  sam m en, og derm ed v a r  fo ru tse tn ingen  for 
den norske søknad fa lt bort. Spørsm ålet om norsk  tilk n y tn in g  til 
F e llesm arkedet v a r  ikke lenger ak tuelt.

I denne situasjonen  m å v i fo rtsa tt holde oss til F rih an d e lsfo r
bundet. D et e r en v ik tig  oppgave å bygge u t sam arbeidet innen 
denne organisasjonen og gjøre den sterkere . Om de t er de t a lm inne
lig en ighet i N orge og i N orden for øvrig.

H alvard  L ange v il senere  kom m e inn på  E uropas økonom iske og 
politiske fram tid , m en det vil væ re  n a tu rlig  for m eg å si et p a r ord 
om en bestem t side av saken. E u ro p a-tan k en  led e t a lvorlig  n ed e r
lag i B russel, m en den er ikke død. Vi m å fo ru tse  a t N orge, n å r 
noen tid  e r gått, på  ny  k an  bli s tilt overfor spørsm ålet om å delta  
i et fo rp lik tende sam arbeid  hvor p rak tisk  ta lt  hele V est-E uropa 
e r med. M en vi kan  try g t gå u t fra  a t n å r  spørsm ålet m elder seg
neste  gang, vil de t v æ re  p å  en annen m åte  og m ot en annen
b ak g ru n n  enn  sist. D erfor m å vi h a  lov ti l  å tro  a t de t neste  gang 
skal v æ re  m ulig  å finne  fram  til en norsk  lin je  som v il få  alm innelig  
oppslutning.

S iden unionsoppløsningen i 1905 h a r  v å r t politiske liv  v æ rt p reget 
— fram fo r noe annet —  av b ry tn in g en e  m ellom  borgerlig  og sosial
istisk  syn. O fte e r de t sagt om oss i A rb e id e rp a rtie t a t vi h a r  fø rt 
k lassekam p. Ja , det h a r  vi —  i sam m e grad  som v å re  politiske
m otstandere  h a r g jo rt det. Vi v a r  jo  ikke  alene om kam pen. M en
d et v a r en stor forsk jell. Vi  k jem pet fo r å avvik le  k lasseskillene, 
de fo r å beholde dem.

D et er v i  som h a r h a tt  fram gang  i denne striden . D et er g jen 
nom ført en  økonom isk og sosial u tjev n in g  av et om fang som v e te 
ran en e  i v å r bevegelse k n ap t hadde v åget å håpe på. D erfor er 
k lassem otsetn ingene b litt  m in d re  og de t politiske o rdsk ifte  ikke 
lenger så  tilspisset.

Vi h a r  opplevd a t arbeiderbevegelsens syn på sam funnet og m en
nesket tren g e r m er og m er igjennom . D ette  in n eb æ rer a t de b o rg e r
lige p a r tie r  h a r g o d ta tt —  sik k ert m ed blandede fø lelser —  m ange 
av v å re  synspunkter, og de t e r sagt a t d e tte  e r den  stø rste  seier
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som noen bevegelse kan vinne. Det kan være mye i det, men 
utviklingen har også den side at det er b litt vanskeligere å føre 
politisk debatt. Mange synes at det ikke er så le tt å se noen større 
forskjell på partiene.

Dette kan se u t som et stort problem. I virkeligheten er det ikke 
det. Politikken er fram tidsrettet. A rbeiderpartiet er jo ikke ved 
veis ende, men har stilt seg store mål. Vår politikk er å styre 
sam funnsutviklingen og fortsette å forme om det norske sam 
funnet i like høyt tempo som hittil. Dette vil gi politiske skille
lin jer som er klare nok, og tilstrekkelig debatt.

A rbeiderpartiets styrke har ligget og ligger i de store perspek- 
tiver. Men ikke bare i dem. La oss ikke glemme at de politiske 
problem stillinger forandrer seg i tak t med samfunnsutviklingen. 
Et parti som låser seg fast i gamle standpunkter, vil gå fra  nederlag 
til nederlag, mens et parti som fornyer sin tenkning, vil vinne 
framgang. I politikk gjelder det samme som i vitenskap: E rfarings
m aterialet vokser uopphørlig og tenkningen m å føres videre.

Det norske Arbeiderparti, som nå har eksistert gjennom vel 75 år, 
har i høy grad vist evne til å d ra nytte av det vell av erfaringer 
som denne lange perioden har gitt, og det har aldri stått stille i sin 
tenking. Det sosialistiske syn har stadig væ rt under utvikling.

Norske sosialister omkring århundreskiftet hadde nok ikke klare 
forestillinger om det nye sam funn de drøm te om å innføre. Men de 
arbeidet for praktiske reform er, og så hadde de som m ål at sam 
funnet en gang i meget fjern  fram tid skulle overta produksjons
midlene. Dermed ville sosialismen med ett slag væ re gjennomført. 
Vi ve t nå at det slett ikke er så enkelt.

Den russiske revolusjon i 1917 og de store revolusjonære reis- 
ninger som senere fulgte i flere andre land, gjorde et sterk t inn
trykk  i Norge. Revolusjonære teorier vant utbredelse i norsk 
arbeiderbevegelse, og det nye russiske styre, som hadde avløst 
tsarism en, vant stor sympati, m en bare for noen tid. For erfaringene 
ble etter hvert skremmende. Det var de dem okratiske tradisjoner 
i vår bevegelse som førte til at A rbeiderpartiet brøt forbindelsen 
med Komintern.

I trettiårene var det to erfaringer som fikk en avgjørende 
betydning for vårt politiske syn. For det første den erkjennelse at 
splittelse v irker lammende på arbeiderbevegelsen. For det annet 
det sterke inn trykk  som den økonomiske krise og m assearbeids
løsheten gjorde. A rbeiderpartiet formet u t sin aktive krisepolitikk, 
sam let arbeiderbevegelsen om den og fikk sitt store gjennombrudd. 
Krisepolitikken utviklet seg etter hvert til en bred reform politikk 
som om fattet alle om råder av samfunnslivet.
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Dette innebar en om fattende nytenkning. Vi ga opp troen på at 
det fører noen snarvei til sosialismen. Vi gikk inn for å bygge 
trinn  for trinn  et ny tt samfunn, fu llt k lar over at dette var en 
langsiktig oppgave som krevde et tålmodig arbeid. Vi ville ha 
folket med oss i vår politikk og la  folket selv bestemme tempoet. 
Vi slo fast at folkestyret er en forutsetning for sosialisme og en 
uunnvæ rlig del av sosialismen.

Det finnes ingen bibel, ingen teser, som kan fortelle oss hvordan 
det sosialistiske sam funn skal være, og hvordan vi skal nå fram  
til det. P artier som har bygd sin virksom het på en politisk bibel, 
har m åttet erkjenne at det ikke har hjulpet dem til å forutse u t
viklingen. Kommunistene verden over sverger fremdeles offisielt 
til marxisme og leninisme, men det er en kjensgjerning at i Sovjet- 
Samveldet er det i dag ikke mye samsvar mellom teori og praksis. 
Og dette gjelder et sam funn som gjennom revolusjonen gjorde rent 
bord og ikke har væ rt hemmet av m angel på makt. Det levende liv 
tok en annen form enn M arx og Lenin hadde forutsett.

Å fri seg fra  dogmer og tenke fritt, er en forutsetning for å 
finne fram  til et fornuftig helhetssyn. Og det er ikke noe som en 
gjør en gang for alle og så er ferdig med. I politikk må en aldri 
slutte å tenke. Da landsm øtet i 1949 vedtok et ny tt prinsipielt 
program  som ble kalt «Grunnsyn og retningslinjer», betydde det 
et avgjørende brudd med mange gamle forestillinger og et vesentlig 
sk ritt på nytenkningens vei. Men det var bemerkelsesverdig hvor 
le tt det gikk. Det nye program m et vakte slett ikke noen strid, 
men kom i høy grad til å virke samlende.

Når program m et ble godt m ottatt, har det en enkel forklaring. 
Innledningsvis slo program m et fast at vi lever i en overgangstid, 
og at et gammelt samfunn er i ferd med å skapes om til e t nytt. 
D eretter om taler program met hvordan A rbeiderpartiet m ener at 
utviklingen bør ledes, og hvordan det nye sam funn skal bygges. Det 
var et program  som i jevne, folkelige ord forklarte hva vi aktet 
å gjøre, og som talte til fornuften.

Jeg vil få lov til — med visse forkortelser — å sitere det avsnitt 
i program m et som vel er det viktigste:

«Det norske A rbeiderparti vil at Norge skal bygges som et sosial
istisk samfunn.

All sam funnsnyttig virksom het må organiseres u t fra  omsynet 
til de felles interesser og for å dekke de virkelige behov hos folket. 
Alle m ennesker skal ha like gode m uligheter til å ta  del i u tv ik 
lingen . . . .
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D ette k an  b are  nåes i e t sam funn hvor alle g rener av sam 
funnslive t g år inn  i e t o rgan isert sam arbeid  som s tå r u n d er fo lke
f le rta lle ts  v ilje  og kontro ll. A lle skal sikres de t som e r grunnleggende 
fo r e t m enneskes livslykke . . . .  Ikke  noe m enneske og ikke  noen 
gruppe av m ennesker m å ha re t t  til å frem m e sine in teresser til 
skade fo r fellesskapet.

U tv ik lingen  fram  m ot e t s lik t sam funn skal sk je  i sam svar m ed 
trad isjonene  i de t norske fo lkesty ret. Vi skal u tv id e  dem okratie t 
ti l  å om fatte  hele sam funnslive t T il d e tte  tren g e r v i en p la n 
legging u n d er fo lkets ko n tro ll »

—  H va h a r vi så g jo rt for å form e om sam funnet e tte r  disse 
re tn ingslin je r?  V i h a r b ru k t visse hovedm etoder:

For det fø rste h a r v i å r for å r  u tv id e t den offentlige v irksom het, 
slik  a t både den  offen tlige sysselsetting  og de offentlige b u d sje tte r 
h ar vist en s te rk  vekst. De borgerlige p a r tie r  e r im ot denne sosiali
seringen, m en e r i de t dilem m a a t de sam tidig  skal k lage over at 
m ange offentlige oppgaver er forsøm t. B orgerlig  propaganda er 
derfo r p rege t av selvm otsigelse.

For de t annet h a r  v i stadig  bygd u t den økonom iske og sosiale ■ 
lovgivning. D erfor m å b ed riftene  i lan g t stø rre  u ts trek n in g  enn 
tid ligere  ta  sam funnsm essige hensyn  n å r de tre ffe r  sine fo rre t
n ingsm essige disposisjoner. P å  tilsvarende  m åte  m å arbeidsg iverne 
legge s tø rre  v ek t på  sosiale hensyn. Den p riv a te  e iendom srett h a r 
ikke lenger sam m e innhold  som tid ligere , m en er b litt begrenset. 
D ette  er også en u tv ik ling  som v ek k er bekym ring  hos de borgerlige 
p artie r. De hevder a t v å r lovgivning hem m er den økonom iske vekst, 
m en den  fak tiske  u tv ik ling  v iser a t påstanden  ikke e r rik tig .

For det tred je  h ar vi lagt v ek t på  å bygge u t e t sam arbeid  m ellom  
de offentlige m ynd igheter og organisasjonene, som sp iller så stor 
ro lle  i dagens sam funn. H er e r både næ ringsorganisasjonene, fag 
bevegelsen og de kooperative sam m enslu tn inger med. D ette  v id t 
fo rg renede sam arbeid  fø rer til m ange tilta k  som tilgodeser v ik tige 
sam funnsm essige behov. De borgerlige p a r tie r  h a r  ikke så le tt  for 
å ta  avstand  fra  denne side av v å r politikk , og de t e r forståelig  nok, 
ford i de da  m å tte  ta  avstand  også fra  næ ringsorganisasjonene. Men 
fra  tid  til annen kan  en høre slike sy nspunk ter som a t R egjeringen 
se tte r S to rtin g e t u ten fo r n å r  den  fo rh an d le r m ed organisasjonene. 
M en dersom  R egjeringen  unn lo t å føre slike fo rhand linger, v ille  
ikke b are  den, m en også S to rtin g e t få m in d re  innfly telse.

Ved disse fo rsk jellige  m etoder h a r  fo lkesty re ts o rganer øk t sin 
innfly te lse  over sam funnsøkonom ien og sam funnslivet fo r øvrig. 
Vi h a r u tv id e t dem okra tie t og er kom m et et godt stykke  fram  m ot
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et sam funn hvor alle grener av sam funnslivet går inn i et organi
sert sam arbeid som står under folkeflertallets v ilje og kontroll. 
Og her skal vi væ re k lar over at den dem okratiske innflytelse går 
ikke bare gjennom de politiske organer, men også gjennom de store 
folkelige organisasjoner, særlig fagbevegelsen og de kooperative 
sammenslutninger.

Men om vi er kommet et godt stykke på vei, så er det ennå langt 
å gå. Et viktig ny tt fram støt som arbeiderbevegelsen nå drøfter, 
gjelder det industrielle dem okrati, spørsmålet om de ansattes inn
flytelse på arbeidsplassene. Der m angler det mye før en kan si at 
forholdene er slik vi gjerne vil ha dem i et dem okratisk samfunn. 
Riktignok er det stor forskjell på stillingen i dag og på den tid 
da bedriftsherren hadde eneherredøm met over bedriftens liv og 
virksomhet. De ansatte har gjennom fagforeningene og klubbstyrene 
etter hvert styrket sin stilling og økt sin innflytelse. Men det er 
en stigende trang til å kunne nå større resu ltater på dette området. 
Produksjonsutvalgene, bransjerådene og bestemmelsen i Hoved
avtalen om bedriftsledelsens inform asjonsplikt er tiltak  som peker 
i riktig  retning. Den oppgaven vi står overfor er im idlertid å finne 
fram  til form er for medbestemm elsesrett som er tilfredsstillende 
for de ansatte, og som er hensiktsmessig for bedriftene. Eller, som 
Tor Aspengren har u ttry k t det: «Målet er å kom binere en effektiv 
ledelse med et dem okratisk sam arbeid i bedriften.»

Vi lever i en nyskapningens tid. Det stilles stadig større krav 
til den som skal hevde seg, til nasjonen, til bedriften og til enkelt
mennesket. I en slik tid er det særlig viktig å satse på menneskelig 
kvalitet. U tdanning og opplæring er da nødvendig, men det alene 
er ikke nok. Vi trenger å utvikles og modnes i et fortrolig sam 
arbeid og samvirke.

Arbeiderne og funksjonærene kommer med et krav  om inn
flytelse og med et tilbud  om å ta  sin del av ansvaret. De bedrifts
ledere som er i pakt med sin tid, vil godta både kravet og tilbudet 
i vissheten om at det vil utløse nye og ubrukte krefter. Men mange 
vil nok stri imot en slik dem okratisk utvikling. I dag har vi van
skelig for å forstå at det var nødvendig med en årelang kamp for 
å få innført den alminnelige stem m erett. Men slik var det. I år er 
det 50 år siden kvinnene fikk alminnelig stem m erett. Vedtaket 
var enstemmig. Men så sent som i 1907 u tta lte  en konservativ repre
sentant blant annet: «Å gi kvinnene stem m erett og valgbarhet og 
gjennomføre dette system i praksis vil simpelthen væ re å begå 
nasjonalt selvmord.» Liknende synsm åter ble gjort gjeldende tid 
ligere da det var spørsmål om å gi stem m erett til eiendomsløse og 
fattige arbeidere, husmenn og fiskere. Til enhver tid vil det væ re
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konservative krefter som kjem per imot utviklingen, m en slik m ot
standerne av den alminnelige stem m eretten omsider m åtte gi tapt, 
vil også m otstanderne av det industrielle dem okrati før eller siden 
gi opp sin motstand.

Det er arbeiderbevegelsen som har reist tanken om det industrielle 
demokrati, og det er arbeiderbevegelsen som må bæ re den fram  til 
seier. Den faglige og den politiske arbeiderbevegelse i fellesskap 
må trekke opp k lare retningslinjer for det videre arbeid. Under de 
drøftingene som nå finner sted i våre organisasjoner, må alle gode 
krefter b idra sitt til at vi kan nå et godt resultat. Fagkongressen 
og partilandsm øtet i 1965 vil vedta de endelige retningslinjene.

A rbeiderpartiet bygger sin praktiske politikk på den viktige 
tanke at sam funnets organer kan  og bør påvirke utviklingen. Det 
er derfor vi vil ha en planlegging under folkets kontroll. Det 
dreier seg her ikke bare om økonomisk, men også om sosial og 
kulturell planlegging. Det vi ta r sikte på, så langt det er mulig, 
er å planlegge alle sider av fram tidens samfunn. Det er godt k jent 
at de offentlige planleggingsorganer stadig er b litt bygd ut, b lant 
annet at vi i år har få tt en ny avdeling i Finansdepartem entet for 
langtidsplanlegging, og det fram støt som forberedes i d istrik ts
planleggingen, har jeg allerede omtalt.

Vår planlegging og vår politikk skal møte mange forskjellige 
behov, m en hovedform ålet er å skape et sam funn hvor folk trives, 
og hvor alle skal ha like gode m uligheter. Det sier seg da selv at 
det har avgjørende betydning å sikre voksende velstand og å jevne 
u t livsvilkårene mellom de ulike grupper av folket og mellom lands
delene. Utover de opplysninger som jeg allerede har g itt om den 
økonomiske politikk, skal jeg nevne en ting til: Mens vi er kom 
met ganske langt når det gjelder en rettferdig inntektsfordeling, 
kan vi ikke si det samme om formuesfordelingen. D ette har vakt 
bekym ring i vårt parti, så meget m er som vi etter krigen har opp
levd en veldig vekst i nasjonalformuen. I arbeidsprogram m et h ar 
vi forpliktet oss til å ta  denne saken opp, og for et par m åneder siden 
oppnevnte Regjeringen en komité som skal foreta en undersøkelse 
av den utvikling som har funnet sted n år det gjelder form uesfor
deling og eiendom srett til produksjonskapital, og som skal foreslå 
tiltak  som kan m otvirke uheldige sider ved utviklingen. Petter 
Jakob Bjerve er formann i komitéen.

Et samfunn hvor folk trives, og hvor alle skal ha like m ulig
heter — det krever meget på mange områder. De resultater vi her 
har oppnådd, og det nye vi skal gjøre, få r landsm øtet rik  anled
ning til å drøfte n år vi skal behandle forslaget til program  for 
kommunevalget, det program  som bæ rer overskriften «Planlegging

45



for vekst og trivsel». Men jeg har lyst til fram heve den rolle som 
utbyggingen av undervisningen spiller i hele samfunnsomformingen.

De første sosialister la stor vekt på opplysning og undervisning. 
Dessverre tråd te  denne saken i bakgrunnen i den periode da arbei
derbevegelsen over størstedelen av verden var så ensidig opptatt 
av at staten skulle overta produksjonsmidlene, og trodde at det var 
en snarvei til sosialismen. Men når det gjelder å skape likhet og 
re ttferdighet i samfunnet, er det neppe noe som spiller en slik 
rolle som å sørge for like m uligheter til utdanning og til å ta  del 
i kulturlivet. K ulturpolitikken må derfor stå sentralt i en sosialistisk 
politikk, og det gjør den da også i vår praktiske politikk i dag.

Trygve B ratteli sa i et foredrag som han holdt for ikke lenge 
siden, at «vi lever ikke lenger i et kapitalistisk sam funn av typen 
1930 eller 1920, men vi lever i et samfunn av vesentlig annen 
karakter». For min del ga jeg på forrige landsmøte u ttrykk  for 
samme tanke med disse ordene: «Norge er ikke lenger et kapital
istisk land, og heller ikke sosialistisk, men vi lever i en over
gangstid Vår oppgave er å føre prosessen videre.» Dette er
for så vidt ikke noe annet enn vi skrev i «Grunnsyn og retnings
linjer».

Når vi nå skal føre prosessen videre, kan vi glede oss over et 
politisk omslag ute i verden. Forrige ti-å r  var preget av at alle 
ledende land i Vesten hadde m er eller m indre konservative regjerin- 
ger. I begynnelsen av fem tiårene m åtte jo både arbeiderregjeringen 
i S torbritannia og den dem okratiske regjering i Am erika vike p las
sen for høyreorienterte krefter. Et vendepunkt inn tråd te i 1960 da 
Kennedy ble valgt til am erikansk president, og Am erika på ny 
fikk en radikal regjering, som bygger på tradisjonene fra  Roosevelts 
tid. I S torbritannia har den politiske situasjon u tviklet seg slik at 
det er godt håp om at vi snart kan få en arbeiderregjering. I Vest- 
Tyskland og Berlin har sosialdemokratiet gått sterk t fram, og 
Østerrike har nettopp med betydelig flerta ll gjenvalgt sin sosial
dem okratiske president. De svenske sosialdemokrater fikk ved siste 
valg m er enn halvparten av stemmene. Det finnes enkelte unntak 
fra  denne tendensen, men de er av m indre betydning.

Den politiske utvikling i den vestlige verden peker mot venstre 
— til fordel for arbeiderbevegelsen og for andre radikale krefter 
som står oss nær. Mot denne internasjonale bakgrunn skal lands
m øtet drøfte vår politikk og forberede et valg.

Foredraget ble m ottatt med langvarig bifall og ordstyreren 
takket.
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Landsstyrets forslag til manifest
fo r landsm øtet v a r sålydende:

Vi h a r h a tt en rik  u tv ik ling  i landet v å rt i løpet av de siste 10 år. 
P å  m ange m åte r er de t b litt m ye le tte re  og bedre  å leve i Norge. 
Den nakne nøden og fa ttigdom m en er borte. Vi h a r greidd  å bygge 
opp et n y tt og m oderne Norge.

A rbeiderbevegelsen h a r v æ rt den store  sosiale d riv k ra ften  b ak  
denne fram gangen. G jennom  den h ar jevne m ennesker vunne t 
po litisk  m ak t og innfly telse  i v å r t dem okrati. Vi e r fo rtsa tt u n d e r
veis. Selv om m ye er gjort, h a r  vi ennå m ange uløste oppgaver. 
Den m oderne u tv ik lingen  gir oss stadig nye gjørem ål. Vi h a r  greidd 
å se tte  hele fo lket i arbeid , m en ennå er v in terled igheten  e t alvorlig  
problem  i sto re  deler av landet. Vi h a r ta t t  m ange b aneb ry tende  
løft i skolesektoren, m en ennå er det lang t ig jen  før a ll v år ungdom  
h a r  lik  m ulighet til u tdanning , som er i sam svar m ed den enkeltes 
anlegg og in teresser. De gam le og syke er frig jo rt fra  d irek te  
nød, m en ofte h ar de vanskelig  for å fy lle live t m ed v irkelig  
trivsel. P å arbeidsplassene h a r fagbevegelsen g itt de ansa tte  en 
s te rk  innfly telse, m en ennå er det langt igjen før dem okratie t er 
rea lise rt i v å r t arbeidsliv . Både økonom isk og sosialt h a r sm å 
grupper i v å rt fo lk  ennå en p riv ilig ert stilling, som v irk e r urim elig  
og u re ttfe rd ig .

A rb e id erp artie t vil gå inn for å løse disse problem ene. P a rtie t 
vil fo rtsa tt ta  s ik te  på å lede v å rt sam funn m ot nye økonom iske, 
sosiale, ku ltu re lle  og re n t m enneskelige m ål. Vi v il bygge e t sam 
funn  på idéene om m enneskelig  likeverd  og so lidarite t. P lanm essig  
og bevisst m å vi lede u tv ik lingen , slik  a t vi oppnår jevn  vekst, økt 
m enneskelig  tr iv se l og stø rre  m ulighet for alle til å leve e t r ik t 
liv. Vi v il ha en re ttfe rd ig  fordeling  av alle de godene som e t 
m oderne sam funn kan  gi oss.

D et vil bli behov for en s te rk  innsats for å løse de store felles
oppgavene i årene fram over. Vi m å gjennom føre en ra sk  u tbygging 
av kom m unikasjonene, underv isn ingen  og forskningen, og vi m å 
ta  nye løft for å bedre  de eldres økonomi, og for å åpne n y e  
m uligheter for de unge.

D et vil også b li behov for en s te rk  og planm essig innsats for å 
bygge u t de svake om rådene i landet. Vi opplever i dag en  om fa t
tende s tru k tu ren d rin g  i v å rt a rbeid s- og næ ringsliv . Folk  fo rla te r 
de gam le næ ringene og fly tte r  sam m en i nye te ttbebyggelser. D et 
vil i å rene fram over bli en  sen tra l oppgave å lede denne u tv ik lingen , 
slik  at hele v å rt sam funn b lir  rik e re  og m enneskene tryggere . Vi

47



m å skape by- og bygdesamfunn i vekst og trivsel, og samtidig 
hindre stagnasjon og pessimisme i d istrik ter med synkende folketall.

Alt dette er oppgaver som krever dristighet og samfunnsmessig 
initiativ. I fellesskap skal vi u tnytte de store mulighetene som en 
ny tid vil gi oss. E tter disse retningslinjene vil A rbeiderpartiet i de 
kommende år ta  sikte på å fremme en utvikling, som kan fornye 
og berike hele vårt demokrati. Gjennom en planmessig innsats vil 
vi sikre vekst og trivsel.

Ordskiftet.
Erland M ikkelsen, Oslo, var første taler. Han kom innledningsvis 

inn på det LO-form annen hadde sagt i sin hilsningstale om de 
vanskelige forhandlingene og det fellessoppgjør som nettopp er 
avsluttet. Jeg vil gjerne, sa Mikkelsen, u ttale min anerkjennelse 
av det gode arbeid som K onrad Nordahl u tførte her. Men det kan 
nok bli et like vanskelig oppgjør neste gang. Regjeringens erklæring 
om prisene var en vesentlig faktor under avstemningen og sammen 
med de faglige tillitsmenns anbefaling veide dette tungt og bidro 
til at forslaget ble vedtatt. Men jeg vil nevne at spørsmålet om en 
indeksregulering alt diskuteres på arbeidsplassene, og det vil sikkert 
bli et hovedkrav ved neste tariffrevisjon. Et annet spørsmål som 
også drøftes er om hvilke m uligheter regjeringen har til å komme 
sterkere inn i bildet når det gjelder fastsettelse av lønningene. Vi 
m å få en bedre sikring av våre lønninger.

Så noen ord om politikken, slik vi som er tillitsm enn ute på 
bedriftene, i klubbene, ser den. Det blåser en venstrevind ute i 
Europa, sa Einar Gerhardsen. Ja, jeg tror det samme er tilfellet 
i Norge. Det norske A rbeiderparti har større m uligheter enn noen 
gang før. Hvis vi tackler problemene riktig, vil vi ha de aller beste 
sjanser ved valget til høsten. Vi må im idlertid k lart erkjenne at 
også vi har en høyrefløy og en venstrefløy innenfor arbeiderbeve
gelsen. Vi bør betrakte det som like naturlig her hjemme som i 
England. Et fornuftig samarbeid mellom denne høyre- og venstre
fløyen vil overflødiggjøre Sosialistisk Folkeparti. Jeg mener vi ikke 
skal være redde for å vedta en resolusjon med litt brodd i. La oss 
si vår mening re tt ut. Vi har ikke råd til å splitte oss opp i flere 
partier. Jeg synes AUF og dets organ «Fritt Slag» fører en aktiv 
politikk, o g . dette har styrket hele bevegelsen. Vi bør etter min 
mening få en debatt om disse spørsmål.

W ernalf Faloa, Bergen, erk læ rte seg enig med Gerhardsen i at 
tiden nå var inne til å nedsette tjenestetiden i det m ilitære. I 
denne sammenheng burde man im idlertid også ta  opp spørsmålet
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om å fr ita  sjøfolkene. M arinen  bu rde  gå over til vervede m an n 
skaper. T aleren  kunne ten k e  seg a t m an, for kontro llens skyld, 
frito k  alle de sjøfolk som  hadde så lang fa rts tid  a t de hadde opp
nådd  pensjonsgrunn laget for sjøm annspensjonen. H an  h åpet s ta ts 
m in isteren  ville se på  de tte  spørsm ålet. —  Faloa b erø rte  også det 
som  inn lederen  hadde v æ rt inne på, nem lig de t dårlige frak tm ark ed . 
L ikevel opplever vi, sa han, a t det e r m angel på  a rb e id sk raft i v å r 
handelsflå te . H va e r å rsaken  til det? Jeg  tro r  de t h a r  sam m en
heng  m ed den behandling  som v åre  sjøfolk ofte er u tsa tt for fra  
sine arbeidsg iveres side. Vi h a r bestem m elser om fri h jem reise  for 
sjøfolk som seiler u te  og som e r fo rh y rt i u tlande t. M en disse 
bestem m elsene b lir  i enkelte  tilfe lle r g jo rt illusoriske av rederne. 
N år sjøfolkene h a r v æ rt u te  og seilt i 17 m åneder, selger rederne  
båtene  u te, og på  den m åten  frita s  de fo r sine fo rp lik te lser til å 
bekoste hjem reisen. Vi bør derfo r innfø re  den  regel a t sjøfolkene 
un d er enhver om stendighet skal g aran te res  f r i hjem reise.

H åkon B ingen, Oslo: Den foren ing  jeg  rep resen te re r h a r  sendt 
inn  et b eg runne t forslag om in d u strie lt dem okrati. D et b le  sendt 
inn  3 u k e r før fristen , m en det er likevel ikke kom m et m ed i det 
try k te  hefte  som er sendt u t t i l  partilaga. D et e r rik tignok  kom m et 
m ed i tilleggsheftet, m en d e tte  e r ikke send t u t, m en foreligger først 
h er på landsm øtet. Jeg  v iser til d e tte  forslaget som s tå r på side 7 
i tilleggsheftet.

A spengrenkom itéens innstilling  e r e t m eget v ik tig  og godt opp
legg, og vi m ente  de t bu rde  v æ rt ta t t  opp til behandling  på  dette  
landsm øte. M ange stilte  seg det spørsm ålet e tte r  valget i 1961 — 
og E inar G erhardsen  v a r også inne på  det i e t fo redrag  om  v a lg 
resu lta te t —  a t vi kansk je  m å tte  se tilbakeslaget i sam m enheng 
m ed a t vi ikke hadde noen stor sak  å k jø re  fram  med. Vi m å tte  
i e t h v e rt fa ll sørge for a t vi i 1965 fik k  en sen tra l sak å sam le oss 
om. H er h a r vi saken: Det industrie lle  dem okrati e r en stor og 
sen tra l sak. Men hvor lenge skal vi p ra te  om denne? N å m å vi 
v ise a t v i h a r både v ilje  og evne ti l  å g jennom føre den. I fo rslaget 
til m anifest s tå r det to  lin je r om  saken, nem lig dette : «På a rbe ids
plassene h a r fagbevegelsen g itt de ansa tte  en  s te rk  innfly telse, m en 
de t s tå r m ye ig jen  før dem okratie t e r v irkeligg jo rt i v å r t a rbe ids
liv.» D et e r godt det s tå r  her, m en v i m å si det m er positivt. V år 
foren ing  h a r frem m et et m o tivert forslag, og vi m ener a t a lte r
na tiv  1 i v å r t forslag bør legges ti l  grunn . Vi sier h e r a t spørs
m åle t m å bringes u t av den  nåvæ rende bakev je  og gis en k la r 
m ålsetting . «D em okratisk bedriftsforsam ling» e r e t godt u ttry k k  
fo r de t vi ønsker. V årt forslag fo ru tse tte r en  løsning gjennom
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lovveien. Jeg kan ikke bruke tiden til å sitere mer fra forslaget, 
men jeg håper dere leser det. Ordningen med et bedriftsdemokrati 
må gjennomføres også i kommunene, staten og i arbeidernes egne 
bedrifter, og også i de kooperative bedrifter.

Er vi i stand til å gjennomføre bedriftsdemokratiet i dag? Ja, 
v i  mener det. Vi har pekt på flere oppgaver som vi har foreslått 
at Aspengrenkomitéen tar initiativet til. 1. Å få fremmet en bedrifts- 
opplæringslov og at det samtidig tas skritt til en utbygging av den 
alm innelige undervisning. 2. Å få utarbeidet en plan for snarlig 
opprettelse av en arbeiderskole om bedriftsdemokrati. 3. At AOF 
gjør bedriftsdemokratiet til en hovedpost på sitt program.

Bingen viste til slutt i sitt innlegg til det forslaget som V est- 
Agder Arbeiderparti hadde sendt inn (Forslag nr. 25) om opp
rettelse av et tidsskrift for arbeiderbevegelsen. Det var et forslag 
han og hans forening varmt vil støtte.

Forslaget om demokrati i arbeidslivet (Nr. 34)
som var innsendt av Sosialistisk Forum, Oslo, var sålydende:
1. K ravet om gjennomføring av dem okratiet i arbeidslivet må få sin plass 

i partiets prinsipielle program, jfr. I nedenfor.

2. Landsmøtet henstiller til Regjeringen å utarbeide forslag til:
a) En lov om opprettelsen av en demokratisk bedriftsforsamling i 

overensstemmelse med de synspunkter som er fram lagt under III, A.
b) En bedriftsopplæringslov som nevnt under III, C, 1.

3. Landsmøtet henstiller til Regjeringen og våre representanter i kom
munestyrene å få utarbeidet slike forslag til d irektiver for deres be- 
drifters indre organisasjon som nevnt foran under III, B.

4. Landsmøtet henstiller til Samarbeidskomitéen mellom LO og DNA at 
den gjennom Aspengrenkomitéen eller spesielle komitéer utarbeider:
a) Forslag til retningslinjer for gjennomføringen av bedriftsdem okra

tiet i arbeiderbevegelsens egne tiltak.
b) Forslag til framgangsmåte for det samme formål i de kooperative 

bedrifter.
c) Forslag til opprettelse av en arbeiderskole for veiledning og skole

ring av arbeidstakerne i bedriftsdemokrati, som nevnt under punkt 
III, C, 2.

d) Forslag til program for Arbeidernes Opplysningsforbund som nevnt 
under punkt III, C, 3.

M otivering:
I.

Vi oppfatter Aspengrenkomitens oppnevnelse og dens debattopplegg som 
et k la rt u ttrykk for at vår bevegelse nå vil gjennomføre sitt gamle krav 
om demokrati i arbeidslivet.

Vår definisjon av det fulle bedriftsdemokrati er en bedriftsorganisasjon 
hvor alle som er ansatt i bedriften, gjennom sine demokratisk valgte organer
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h a r  den bestem m ende m yndighet over alle bedriftens anliggender, a lt in n en 
fo r den planøkonom iske ram m e og de lover og ved tak  som statsm aktene 
tre ffe r til enhver tid.

V årt første forslag  går u t på  a t denne m ålsetting  b lir  k la r t fastlag t i 
p a rtie ts  program  og i den lov om bedriftsdem okrati som vi m ener m å 
frem m es. .

V år definisjon bygger på  den  sosialistiske g runnoppfatm ng a t det e r 
arbeidet som skaper verdiene. F orvaltn ingen  av disse v erd ie r m å derfor 
ligge hos arbeidstakerne, om fattende både håndens og åndens arbeidere. 
D enne fo rvaltn ing  kan  dels sk je g jennom  arbeidstakerne  o rgan isert i den 
enkelte  b ed rift og dels g jennom  deres rep resen tasjon  i sta t og kom m une.

II.
A spengrenkom itéen b e r om partilagenes g runng itte  syn på de tre  a lte r

n a tiv e r fo r g jennom føringen av bedriftsdem okratie t. V årt syn  på  disse 
a lte rn a tiv e r er:

A lterna tiv  3. — V eien  om  produksjonsutvalgene.
Vi m ener a t denne vei ikke  kan  anbefales. P roduksjonsu tvalgene har, 

s to rt sett, ikke v æ rt noen suksess. D en vik tigste  årsak  til de tte  e r  deres 
begrensede m ålsetting , sam m ensetning og m yndighet.

A ltern a tiv  2. — En utv idelse  av m edbestem m elsesre tten  g jennom  
H ovedavtalen.

D et e r  nødvendig å  skille m ellom  de m uligheter fo r begrensede fo r
bed ringer i den bestående av tale  som de regu læ re  fo rhand linger om 
H ovedavtalens fornyelse g ir an ledning til, og det lang t v ik tigere  spørsm ål 
om  H ovedavtalen  er en  b ru k b a r hovedvei ti l g jennom føring av det fu lle 
bedriftsdem okrati.

Vi går u t fra  som en selvfølge a t H ovedavtalen, og m ulige forbedringer 
av den, fo rtsa tt v il b li b en y tte t som e tt av  m idlene t i l  å  frem m e b ed rifts
dem okratie t, der hvor både arbeidsg ivere  og arbeidstakere  ser seg tje n t 
m ed denne fram gangsm åte. M en v i m ener at H ovedavtalen, selv m ed fo r
bedringer, ikke kan  tjen e  som hovedveien, og det av  følgende grunner:

Vi fo rs tå r det slik a t den H ovedavtale som  nå  g je lder fø rs t løper u t i 1964. 
D enne sak kan  ikke hvile til da. Vi m ener dessuten a t veien om H oved
av ta len  h a r  en rekke svakheter. A vtalens p rinsip ielle  fo ru tse tn ing  er a t det 
trad isjonelle  partsfo rho ld  m ellom  arbeid staker og arbeidsgiver, m ed arbeids
giverens beslu ttende m yndighet, skal bestå. D et fu lle  bedriftsdem okrati kan  
ikke finne sin plass innenfo r denne ram m e. D en u tveksling  av in fo rm a
sjoner, de konferanser og kon tak to rganer som det e r  ta le  om u nder H oved
avtalen, h a r  en rådg ivende og a ltfo r begrenset k a rak te r ti l å  kunne skape 
den levende ko n tak t m ellom  og innenfor alle  g rupper av arbeidstakerne, 
som er en fo ru tse tn ing  og e t hovedm ål fo r bedriftsdem okratie t. M an kan  
derfo r ikke regne m ed å oppnå en ighet om avgjørende sk ritt i re tn ing  av 
de t fu lle bedriftsdem okrati b a re  g jennom  avtaler. D et m å sk je  ved lov.

Vi tro r a t de betenke ligheter som e r  re is t n å r d e t g je lder v irkn ingen  av 
det som kalles lovens «tvang» på det nå eksisterende sam arbeid  i bed riftene  
er s te rk t overdrevet. P å  så å si alle sam funnslivets om råder e r  lovveien 
b litt dem okratie ts vei til avgjørelse  av vesentlige in teressem otsetn inger, der 
h v o r fo rhand linger ikke fø re r fram . M ulighetene fo r avtaleløsn inger v il økes 
ved  at m ålsetting  og hovedretn ingslin je  e r  fastlag t i lovs form . En m å v idere
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anta at de progressive krefter på arbeidsgiversiden bare vil se en fordel i 
at m an ved lovgivningen ta r  de prinsippavgjørelser som er av bred sam
funnsmessig betydning.

Alternativ 1. — En demokratisk bedriftsforsamling.
Vi er av den mening at dette alternativ bør velges som hovedlinje for 

vårt arbeid.
Hele spørsmålet om bedriftsdem okratiet trenger en ny start. Det må 

bringes u t av den nåværende bakevje og gis en k lar målsetting. «Demo
kratisk bedriftsforsamling» er et godt u ttrykk  for det vi ønsker.

Både produksjonsutvalgene og Hovedavtalens konferanser og kontakt
organer ligger på siden av den avgjørende ordrelinje i bedriften. I den 
demokratiske bedriftsforsamling derimot får vi e t organ som står i sentrum  
for bedriftens organisasjon.

Den demokratiske forsamling vil omfatte en allsidig representasjon fra 
alle bedriftens avdelinger. Den vil ha besluttende myndighet. I tillegg til 
ordningen med valgte tillitsm enn til en bedriftsforsamling som skal fatte 
vedtak som gjelder hele bedriften, må det sørges for ordninger hvor spørs
mål av gruppemessig eller avdelingsmessig omfang kan behandles. Man vil 
kunne oppnå dette gjennom bedriftsforsamlingen som åpner en naturlig 
adgang til å opprette alle de underutvalg for spesielle avdelinger og opp
drag som virksomheten m åtte kreve, og som m åtte vise seg viktige for full 
utnyttelse av de varierte kvalifikasjoner som en arbeidsstokk sitter inne 
med. Den vil på denne måte være et organ for levende kontakt mellom 
alle som arbeider i bedriften og for full utnyttelse av deres initiativ og 
skapende evne. Den vil forene myndighet med ansvar og på den måten 
bidra til både demokrati og effektivitet.

Endelig vil bedriftsforsamlingen ha en smidighet som muliggjør tilpas
ning til de vidt forskjellige bedriftstyper som vårt samfunn rommer. Og 
ved å la representanter for det offentlige og eventuelt forbrukerne bli repre
sentert i forsamlingen vil man kunne sikre en samordning av bedriftens 
virksomhet med de bredere samfunnsmessige interesser til enhver tid.

Da våre organisasjoner i første rekke består av medlemmer som har hatt 
adgang til videregående utdannelse, finner vi det naturlig å understreke 
de særlige oppgaver som melder seg innenfor bedriftsdem okratiet for de 
såkalte funksjonærgrupper b lant arbeidstakerne. Ved en aktiv innsats for 
bedriftsdem okratiet vil de der kunne bidra vesentlig til å fjerne det for
eldete skille mellom åndens og håndens arbeidere og til å styrke det 
solidariske fellesskap mellom alle arbeidstakere.

For å kunne gjennomføre bedriftsdem okratiet etter den hovedlinje som 
vi her går inn for, vil det trenges en rekke tiltak, både fra myndighetenes, 
fra  organisasjonenes og fra  arbeidstakernes side. Vi skal nevne noen av 
disse.

A. — Det bør så snart som gjørlig fremmes forslag til en lov som tar sikte 
på å opprette en demokratisk bedriftsforsamling i alle bedrifter med for 
eksempel over 30 ansatte, og i alle m indre bedrifter hvor arbeidstakerne 
med for eksempel 3/4 flertall u ttaler ønske om det. Forsamlingen bør om
fatte representanter for alle deler av bedriften og ha myndighet til å velge 
bedriftens styre og å avgjøre viktige spørsmål i forbindelse med driften.

Loven må sette opprettelsen av en slik forsamling som m ålet for organi
seringen av alt bedriftsliv i landet. Men det bør gis anledning til nærm ere 
bestemte unntak, u t fra situasjonen i det enkelte tilfelle. Det kan være
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bed riften s spesielle k a rak te r, e lle r Ønskemålet hos de som  arbeider i 
bed riften  n å r  d e t g jelder å  finne overgangsform er pa  veien  til den dem o
k ra tisk e  bedriftsforsam ling. S like overgangsordninger k an  f. eks■ væ re  
k n y tte t til de o rganer som e r  op p re tte t u n d er H ovedavtalen  e lle r ti l 
p roduksjonsutvalgene. Både den dem okratiske bedr^ tsfo rsam lings s ^ m e n -  
setn ing og dens m yndighet bør på denne m åte  kunne tapasscs  forho ldene 
nå  den enkelte  bedrift. V edtak  om slike variasjone r fra  hovedregelen  m a 
ha  tils lu tn ing  fra  fo r eksem pel 3/4 av arbeidstakerne , og d e t b ø r k unne  tas 
opp til ny vurdeling  h v e rt år, slik  a t hovedm ålet kan  rea lise res snarest 
m ulig. D et kan  b li spørsm ål om å opprette  e t rådg ivende organ m ed innsik t 
og e rfa rin g  p å  om rådet t i l  å b is tå  m ed løsningen av de spørsm ål som v il 
m elde seg u n d er disse overgangsordnniger.

Vi m ener ikke a t loven obligatorisk  skal sette  e ierne i m indretall. M en 
v i m ener a t en  lov som tilla te r  a t det kan  skje, ikke v il v æ re  i s trid  m ed 
G runnlovens § 105.

Loven v il ikke  v æ re  noen ekspropriasjonslov e lle r m askert eksp ropria- 
sjonslov D en v il ikke innebæ re  a t «nogen m aa afgive sin rø rlige  e lle r 
u rø rlige  E iendom  ti l offentlig  Brug», og v il derfo r ikke  m edføre noen e rs ta t
n ingsp lik t fo r d e t offentlige. En slik  lov m å sees som  en lov som begrenser 
e lle r in n sk ren k er en eiers rå d e re tt  over sin  e iendom  i sam funnets interesse. 
S like lover om bånd  p å  rå d e re tte n  h a r  en  m ange eksem pler pa, og disse 
lover h a r  ikke v æ rt anse tt g runnlovsstrid ige og g ir ikke  noe alm innelig  k rav  
på  erstatn ing . E n lov om dem okratiske bedriftsfo rsam linger kan  h e lle r ikke  
ansees g runnlovsstrid ig  m ed den begrunnelse  a t den skulle paføre bed rifts
e ierne e t tap  som de ikke få r  ers ta tn ing  for. L oven h a r ikke ti l form al 
påføre  e ierne e t tap. Loven v il tv e r t om ta  sik te på å trygge og å konso lidere  
bedriftene , slik  a t de k an  drives m ed fo rtjeneste . A t e iernes fo rtjeneste  kan  
b li begrenset g jennom  bedriftsforsam lingens ved tak  i bed riftens og sam 
funnets interesse, e r  ikke m er grunnlovsstrid ig  enn  den begrensn ing  av fo r
tjenesten  som sk je r g jennom  den alm innelige og allerede  vid tgående inn tek ts- 
og form uesskattlegging. H eller ikke  i fo rho ld  til de ansatte  d re ie r de t seg 
om noe h e lt ny tt, m en  om  en utv idelse  av de re ttig h e te r som allerede t i l
kom m er dem  gjennom  lov og avtale.

B.   K om itéen re ise r til s lu tt spørsm ålet om h v ilken  rolle m an skal ti l
legge retn ingsskapende bedrifter. Vi m ener a t oppre tte lsen  og u tv ik lingen  
av p ionérbed rifte r i bed riftsdem okrati, e tte r  forsvarlige fo rberedelser, bø r 
tillegges sto r betydning. S tatens og kom m unenes bed rifte r de kooperative 
fo re tagender og ikke m inst arbeiderbevegelsens egne p roduk tive  tiltak  bør 
føle ansvar og gå foran.

M en dette  m å ik k e  be ty  at v i  ska l ven te  m ed  å gjøre videre generelle  
fram stø t til vi h a r vu n n e t erfaringene fra  slike p ionértiltak . Disse kan  ta  
sin  tid  og m å ikke b li påskudd  til å  forhale  u tv ik lingen  av bedriftsdem o
k ra tie t i de p riva te  bedrifte r, hvo r u tv ik lingen  på  dette  om råde i enkelte  
tilfe lle  ligger lang t fo ru t fo r de offentlige.

S ta t og kom m une bør snarest frem m e nye d irek tiv  fo r den  ind re  organisa- 
sjon av sine bedrifte r, som kan  gjøre dem  ti l m ønstre  for bedriftsdem okrati.

C — Vi savner i kom itéens debattopplegg forslag n å r  d e t g jelder opp
læ ringen  og u tdannelsen  fo r disse store nye oppgaver, m en fo rstå r a t disse 
spørsm ål v il b li ta t t  opp senere. D et b lir  en  v ik tig  fo ru tse tn ing  fo r den  fu lle  
gjennom føring  av bedriftsdem okratie t a t a rbeidstakerne  få r  den tid  fra  s itt 
vanlige arbeid  som de tren g e r for å kunne få denne opplæ ringen. D et 
g je lder fø rst og frem st tid  til å skaffe seg inns ik t i den avdeling og i den 
stø rre  bedriftsorganisasjon  som m an selv skal væ re  m ed å  forvalte .
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D et kan skje ved a t en del av den  vanlige arbeidstid  ny ttes til dette 
form ål en ten  ved av ta le  e lle r ved  lov. Vi vil foreslå at A spengrenkom itéen 
ta r  in itia tiv  til:

1. Å få frem m et en bedriftsopplæ ringslov  som bl. a. fastslår a t v ik tig  opp
læ ring  på  dette  om råde m å b li ti l la tt  å  sk je  i arbeidstiden. — Sam tidig 
bør det tas sk r itt ti l en u tbygging av den alm innelige undervisning, slik 
a t den g ir dem okratie t i p roduksjonslivet den plass det fo rtjener.

2. Å få u ta rb e id e t en p lan  for snarlig  opprette lse  av en arbeiderskole i
bedriftsdem okrati, til veiledning og u tdannelse av det stadig voksende 
an ta ll rep resen tan te r i bedriftsdem okratie ts forskjellige organer.

3. A t A rbeidernes O pplysningsforbund g jø r bedriftsdem okratie t til en 
hovedpost på  s itt program .

Disse tiltak  m å ikke  oppfattes som betingelser som m å foreligge fø r loven 
om  bedriftsdem okratie t vedtas og g jennom føringen av den begynner, m en 
som  en v ik tig  d e l av  de sk ritt som m å ledsage denne gjennom føring.

E tte r  forslag  av  o rd sty re ren  ble forslaget fra  Sosialistisk Forum  
oversendt H ønsvald-kom itéen.

Forslag nr. 14 om  sam arbeidskom ité fo r  sam ferdselsspørsm ål.
Ragnar C hristiansen, B uskerud, tok  opp forslag n r. 14, sålydende:

P artie ts  p rogram  går u t på høyest m ulig kom m unikasjonsstandard  over 
h e le  landet. D ette e r  en  fo rnuftig  og rik tig  m ålsetting, m en den skaper 
store prob lem er på g runn  av de store avstander og våre  befolknings- og 
natu rfo rho ld . Sam ferdselen  pålegger da også v å rt sam funn  sto re  u tg ifter.

P å grunn  av sto r øking i b ilta lle t vil behovet fo r u tbygging av veiene 
tilta . M en i å r t ie r  fram over vil en sto r del av befolkningen fo rtsa tt ikke 
h a  råd  til å skaffe seg p rivatb il. D isse m å også transporteres, og det vil 
fo r tsa tt væ re  behov fo r ru tegående tran sp o rt som ru teb ile r  og jernbane. 
E n  norm al u tv ik ling  v il også m edføre et stadig  stigende behov fo r gods
tran spo rt, og ikke m inst h e r vil det oppstå problem er.

E n av de a lle r v ik tigste  oppgaver e r  å få  sam ordnet transporten . M an h a r  
bestem t in n try k k  av  a t tran sp o rtap p ara te t i fle re  de ler av  landet e r  b litt 
s te rk t overd im ensjonert. En fo rnuftig  konsesjonspolitkk  og sam ordning vil 
k unne  m edføre store  bespare lser fo r sam funnet.

En sto r del av de fagorganiserte a rbeider i sam ferdselssektoren. For 
disse v il det v æ re  av  stor betydning  fo r fram tiden  å v ite  a t deres o rganisa
sjoner sam arbeider effek tiv t m ed de politiske. D essuten v il det væ re  av 
betydning  fo r p a rtie t å ha  e t godt sam arbeid  m ed de respek tive  fagforbund 
innen  sam ferdselssektoren. Vi m ener a t e t slik t sam arbeid  v il ha  stor b e ty d 
n ing fo r løsningen av de prob lem er som vil m elde seg på dette  om råde. 
F o r å e tab lere  e t slik t sam arbeid  fo reslår vi a t landsm øtet g jø r følgende 
vedtak:

• DNA ta r  in itia tiv e t til å  få  dannet en sam arbeidskom ité fo r sam ferdsels
spørsm ål m ellom  p a rtie t og fagbevegelsen.»

S ty re t i B uskerud  A rbe iderparti h a r  behandle t forslaget og fa tte t følgende 
vedtak:

«Styret g ir sin tils lu tn ing  til forslaget fra  H okksund og om egn Je rn -  
banelag.»
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Også d e tte  forslaget ble, e tte r  forslag  av o rdsty reren , sendt 
H ønsvald-kom itéen.

Paul Engstad, p a rtik o n to re t, hadde ordet til fo rretn ingsordenen , 
og opplyste i anledning  av B ingens k r itik k  a t alle forslag  som v a r 
kom m et inn  ti l  p a rtik o n to re t innen  fristens utløp, v a r  m ed i lan d s
m øtets sakliste. Forslaget fra  Sosialistisk Forum  ble behand le t 
a k k u ra t på  sam m e m åte  som alle de øvrige, m en de t v a r ikke 
kom m et til oss før fris ten  v a r  u tløpet. D erfor er det h av n e t i t i l -  
leggsheftet. Sam tlige forslag v il im id lertid  bli sendt ti l  de re tte  
instanser.

Brede T ørudbakken , p a rtisek re tæ r i O ppland, syntes det v a r 
hyggelig å høre a t det nå  skal bli alvor av nedsette lsen  av m ilitæ r
tjenesten . D et v ar på  høy tid  a t de t ble fo re ta tt en  nedsk jæ ring , 
fo r nå  sløses det uhyggelig  m ed tiden  på moene. D et b u rd e  sørges 
for en om fattende rasjonalisering  av v å r t m ilitæ rste ll.

Per T ve ten , A kershus: Jeg  vil sæ rlig  kom m e inn  på v å r skole
po litikk  og v å r boligpolitikk. Vi h a r selvsagt g jo rt en  god innsats 
på begge om råder, m en tem poet er i fe rd  m ed å synke. D et g jelder 
sæ rlig  for boligbyggingen. Det er _et fak tu m  a t boligbyggingen 
h e lt siden 1952 h a r v ist en synkende tendens. Vi b u rd e  im id lertid  
ha en øking fra  å r til år. Vi v a r en gang oppe i 35 000 le iligheter 
pr. år, m en nå er vi nede i 28 000 p r. år. Forholdene e r slik  a t u n g 
dom m en ikke k an  g ifte  seg og s tifte  fam ilie, og sæ rlig  i Oslo e r 
forholdene fo rtv ile t. —  E t p a r  ord om N A T O -m øtet som nå  holdes 
i O ttaw a. Jeg  leste i m orges en m elding d erfra , og slik  jeg  forsto  
den, er det nå  m eningen a t NATO skal få  sin egen atom styrke. E r 
de t rik tig?  Jeg  re tte r  spørsm ålet til u ten rik sm in isteren . —  N år de t 
g je lder skolespørsm ålet, så vil jeg e tterly se  en kom ité til u tre d 
ning av den nye skoleordningen h er i landet. H er bør læ rersko lene  
og u tdann ingen  av læ re rn e  tas opp. —  T aleren  v a r i s lu tten  av s itt 
innlegg inne på  en annonse fra  MRA (M oralsk O pprustn ing) som 
bl. a. A rbeiderb ladet hadde h a tt. Jeg  h a r  fo rs tå tt det slik  a t 
A rbeiderb ladet tid ligere  h a r  avvist den slags annonser, sa T veten , 
m en nå  er a ltså  denne lin je  fo rla tt. Jeg  m ener vi bør v ed ta  en  
u tta le lse  hvor vi fra b e r oss liknende annonser. H an to k  opp d e tte  
forslaget:

«Landsm øtet m ener a t redak tø ren  av A rbeiderb ladet h a r  opp tråd t u k o r
re k t ved  å tilla te  at MRA fikk  inn  annonser i A rbeiderb ladet. L andsm øtet 
pålegger redak tø ren  om  ikke å ta inn  annonser i fram tiden  fra  MRA og 
andre liknende organisasjoner.»
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Ordstyreren foreslo forslaget sendt Høns vald-kom itéen, og dette 
ble enstemmig vedtatt.

Trafikkspørsmål i Nord-Norge.
Rolf Hellem, Ofoten, tok opp forslag nr. 15, som var sålydende:

Trafikkspørsmål i Nord-Norge.
I dag opprettholdes den nødvendige trafikk i landsdelen ved statsstøtte 

i  stort omfang. Dette gjelder både land- og sjøverts trafikk.
Spørsmålet om en sterkere samfunnsmessig kontroll og ledelse for å oppnå 

en mer rasjonell utnytting av trafikkapparatet har vært reist tidligere av 
D et norske Arbeiderparti. Representantskapet i Narvik Arbeiderparti ber 
om at landsmøtet 1963 fremmer forslag om at det oppnevnes et utvalg Som 
utreder spørsmålet om utvidet samfunnsmessig ledelse og koordinering av 
trafikkapparatet i Nord-Norge, enten i regionale enheter, eller sam let for 
landsdelen.

Spesielt bør spørsmålet utredes om å la Norges Statsbaner overta og drive, 
i  områder hvor jernbanen ikke er utbygd, bussruter som må anses som  
stamruter eller som er tilførselslinjer til jernbanenettet. Hvor ferjeforbin
delser er nødvendige for disse rutene, inngår de i statens rutedrift.

Det vises i denne sammenheng til de utredninger som er utarbeidet av 
Norsk Jernbaneforbund om dette spørsmål.

Øivind Granli, Akershus, ville spesielt oppholde seg ved skole
sektoren. Det er all grunn til å være fornøyd med fram skrittene 
på dette område, sa han, men det finnes også en bakside. Jeg tenker 
da på skolebyggingen. I Stortinget var det for en tid siden en 
interpellasjon om kostnadsnivået og skolebygningene, der det ble 
pekt på at det ble bygd så uforholdsmessig dyrt. F ra statsråd 
Sivertsen kom det et svar som tydet på at man på departem ents
hold ikke hadde k lart for seg hva som er årsaken til at skole
bygningene blir så kostbare. E tter min mening har m an i dette 
tilfelle ikke k lart å bruke de re tte  virkemidler. Jeg sitter sentralt 
og behandler konkurranseutkastene i forbindelse med skolebyg
ninger. Jeg kan fortelle at da jeg gjennomgikk disse for Eidsvoll 
gymnasium, var det m erkbart at arkitektene utarbeidet e tt nøk
te rn t forslag og ett for å vinne konkurransen. Jeg kan nevne at 
e t av landets mest kjente arkitektkontorer har gjennom gått tre  
prosjekter der byggekostnadene varierte mellom 2—2,8 og 3,5 
m illioner kroner. Det kunne uten vanskelighet reduseres med 
700 000 kroner. Det er nødvendig å gripe ondet ved roten, og da 
må vi begynne med byggekomitéene, de som planlegger skole
bygningene. Her må det tas tekniske og økonomiske og ikke bare 
pedagogiske hensyn. P laner for skolebygg bør behandles sentralt, 
m en også på fylkesplanet. Der har vi im idlertid ikke høvelige 
organer til å behandle slike planer. Derfor bør vi skaffe oss slike.
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Jeg mener vi kan spare store summer hvis vi får slike organer. 
I boligbyggingen har vi fastsatt normer, og hvis de ikke blir fulgt, 
blir søknad om støtte avslått. Hvorfor ikke innføre det samme for 
skolebygg? I Sverige og England har de slike normer. Jeg tror 
også at vi bør komme fram til en bedre samordning når det skal 
bygges slik at vi kan få alt under ett tak. Vi bør ta sikte på å 
reise kultursentra i by og bygd. Jeg tillater meg i den sammenheng 
å ta opp forslag nr. 9 og 10.

Når det gjelder forslag nr. 10 om avgiftsfritak for svøm m e- 
haller, vil det ikke innebære så store summer for staten. Det er 
bygd bare én større svømmehall hittil i år, og det er synd for 
vi trenger atskillig flere svømmehaller rundt om i landet.

Forslagene er sålydende:
9. Fra Eidsvoll Arbeiderparti, Akershus:
Byggekostnadene for skolebygg.

Det skjer for tiden en veldig utvikling på skolesektoren i vårt land. 
Dette fører med seg en omfattende byggevirksomhet som finansieres av 
stat, fylke og kommuner.

En rekke eksempler har vist at det kan være unormal stor skilnad i 
kostnadene for to eller flere byggeprosjekter med samme romprogram.

Vi vil foreslå at partiet snarest setter ned et utvalg som får til oppgave 
å utrede hva som kan gjøres for å m otvirke denne skjevhet.

Motivering:
Høsten 1962 reiste stortingsmann Samuelsberg, Finnmark, et grunngitt 

spørsmål til kirke- og undervisningsministeren om hva som var årsaken 
til a t et skolebygg med samme romprogram oppført i Nord-Norge skulle 
bli dobbelt så dyrt som et tilsvarende bygg oppført i Sør-Norge.

Svaret fra  kirke- og undervisningsministeren ga ikke u ttrykk  for at 
departem entet har årsaksforholdet på det rene.

En er videre k jent med at en av landets mest kjente arkitekter nylig 
har hatt til uttalelse 3 forskjellige prosjekter med samme romprogram og 
med beliggenhet i Østlands- og Sørlandsdistriktet. Byggekostnaden varierte 
fra 2 til 3,5 mill. kroner. Det kan dokumenteres en rekke tilsvarende 
eksempler.

Alle disse tilfellene en k jenner til skyldes planleggingsarbeidet. V årt 
kommuneparti er av den mening at det må opprettes et rådgivende teknisk 
økonomisk vurderingsorgan som enten må ligge i tilknytning til departe
m entet eller på fylkesplanet.

Skal dette organ innpasses sentralt, er det rimelig at det legges til K irke- 
og undervisningsdepartementet. Men mye taler for at det burde ligge i 
tilknytning til fylkesadministrasjonen og sideordnet, men ikke underlagt 
skoledirektørene. En er overbevist om at et slikt organ vil spare sam 
funnet for nesten like store beløp som det en h ittil har hatt til rådighet 
på statsbudsjettet for tilskott til skolebygg.
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10. Fra Eidsvoll Arbeiderparti, Eidsvoll:
Avgiftsfritak for svømmehaller.

Bygging av svømmehaller i tilknytning til skoleanlegg, eller som fritt
stående bygg, foregår over hele landet.

De gjeldende regler for omsetningsavgift gir avgiftsfritak for svømme
haller som er en integrerende del av et skoleanlegg. Større svømmehaller 
bygges også på enkelte steder for å oppnå en rasjonell d rift innenfor et 
geografisk område hvor befolkningstettheten er så stor at det ellers m åtte 
planlegges og bygges flere små opplæringsbassenger ved skolene.

Vårt kommuneparti vil foreslå at partiet går inn for at større svømme
haller bygd etter en nærm ere fastsatt landsplan skal kunne nyte godt av 
de samme avgiftsfritak som m indre undervisningsbasseng i tilknytning til 
skolebygg.

Motivering:
Den 14. januar d. å. ble det reist en interpellasjon om avgiftsfritak for 

svømmehaller i Harstad. Finansm inisteren ga u ttrykk  for at han ikke ville 
ta  opp h e t spørsmålet til ny vurdering i departementet. En er k jent med 
at K irke- og undervisningsdepartem entet ved Statens ungdoms- og idretts
kontor på en del steder i landet har foreslått bygd større svømmehaller, 
eller godtatt forslag om bygging av slike. Årsaken til dette e r  at befolk
ningstettheten og elevtallet innenfor et nærm ere angitt geografisk område 
er så stort at den beregnede badefrekvens b lir så stor at en rasjonell 
planlegging er nødvendig.

Vi finner det derfor meget urimelig at Finansdepartementets standpunkt 
skal være til hinder for at en slik rasjonell planlegging fortsatt skal finne 
sted.

Det er vår mening at Finansdepartem entet må godta avgiftsfritak for 
større svømmehaller, som av rasjonelle grunner b lir bygd etter en lands
plan som Kirke- og undervisningsdepartementet, ved Statens ungdoms- og 
idrettskontor, legger fram  for Finansdepartementet.

Ordstyreren foreslo begge forslag sendt Hønsvald-komitéen, og 
dette ble enstemmig vedtatt.

Pris- og konsesjonslovene.
Karl Bjerkeli, Buskerud tok opp følgende forslag:

24. Fra Norderhov Arbeiderparti, Buskerud:
«I den utstrekning det er nødvendig endres pris- og konsesjonslovene 

slik at adgangen til å få kjøpt nedlagte bruk og skogteiger, som tillegges 
b ruk som er for små, så rasjonelle bruksenheter kan bli sikret eieren av 
disse bruk. Prisene må fastsettes e tter takst som er i samsvar med hva det 
kan betales for bruket som produksjonsbruk.»

Motivering:
År om annet omsettes det her i landet en del m indre jordbruk som blir 

nedlagt som produksjonsbruk. I mange tilfelle er andre småbrukere in ter
essert i å overta slike som tilleggsjord til sine tidligere bruk.

Dette byr ofte på store vanskeligheter prismessig sett, idet større jord- 
og skogeiere tilbyr en pris som ligger langt over det vedkommende bruk 
eller skogteig er verd som produksjonsmiddel. Vi m ener derfor at slike
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saker er av den største interesse for våre m indre jord- og skogbrukere. 
I mange tilfelle gjelder dette jord- og skogteiger som i depresjonsårene 
ble frasolgt de enkelte bruk, men som nå i mange tilfelle kan gjenforenes, 
men dette strander ofte på prismessige vanskeligheter.

Mindre bruk utover landsbygda er også ettertrak tet som sommersteder, 
og i de fleste tilfelle ligger også prisen her langt over det som kan betales 
hvis b ruket skal nyttes i produksjonsøyemed. Vår jordlov ta r  sikte på å 
redusere de m indre bruks antall, slik at den del av befolkningen som er 
knyttet til næringen skulle kunne få bruksstørrelser som ved en rasjonell 
drift kunne gi et rimelig utkomme for brukere. Skal dette kunne gjennom
føres, må en få lovbestemmelser som jordstyrene kan støtte seg i i større 
utstrekning enn nå er tilfelle.

S tyret i Buskerud A rbeiderparti har behandlet forslaget og fattet følgende 
vedtak:

S tyret gir sin tilslutning til forslaget fra  Norderhov A rbeiderparti som 
oversendes landsmøtet

Ordstyreren  forslo forslaget sendt Bratteli-kom itéen, og dette ble 
enstemmig vedtatt.

Kommunevalget.
Leif Kristiansen, Vest-Oppland, tok opp dette forslaget:

13. Fra Fredheim Arbeiderlag, Vest-Oppland:
Kommune- og stortingsvalg bør holdes i mai. Landsmøtet henstiller til 

Regjeringen og partiets stortingsgruppe om å gå inn for å flytte valgdagen.

Motivering:
Når et kommunevalg holdes i siste halvdel av september, er det ikke 

mulig for de folkevalgte organer i en kommune å få en forsvarlig behand
ling av kommunens budsjetter.

Dette er blitt et alvorlig problem etter at budsjettåret begynner å løpe 
1. januar, mens det for noen år siden begynte å løpe fra  1. juli.

Det er en viktig politisk oppgave, når vi nå får større kommunale 
enheter, at vilkårene legges til rette for at de folkevalgte organer kan 
øve en reell innflytelse på budsjettbehandlingen. På det korte tidsrom 
som nå står til disposisjon fra det nye kom munestyret er valgt og til bud
sjettet skal være vedtatt, er det ikke mulig for de folkevalgte organer å 
få tid nok til en forsvarlig budsjettbehandling.

Ordstyreren  foreslo forslaget sendt Hønsvald-kom itéen, og det 
ble enstemmig vedtatt.

Taletiden satt til 5 minutter.
Ordstyreren  foreslo at taletiden ble nedsatt til 5 minutter.
Dette forslaget ble vedtatt mot 1 stemme.

Ivar Aasen, Buskerud, viste til forslag nr. 19 om organisasjons
formen for elektrisitetsforsyningen, et forslag som var sendt inn 
fra Nore og Uvdal Arbeiderparti. Taleren hadde hørt stats-
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m inisteren nevne at det forelå et lovforslag om at alle kraft
utbygginger skulle foregå i offentlig regi. Det er på høy tid at vi 
får regulerende bestemmelser på dette område. Nå råder det høyst 
forskjellige forhold. Prisene på elektrisk kraft differerer sterkt 
fra fylke til fylke, ja også fra kommune til komme. Vi har fått 
ensartet melkepris her i landet. Hvorfor skulle vi ikke også ha 
ensartede priser på den elektriske kraft?

Forslag nr. 19, fra Nore og Uvdal Arbeiderparti, var sålydende:

Organisasjonsformen for elektrisitetsforsyningen.
Flere tungtveiende momenter tilsier at organisasjonsformen for vårt lands 

fram tidige elektrisitetsforsyning blir gjenstand for grundig behandling. Først 
og fremst bør nevnes de meget store investeringer i kraftutbyggingen og i 
elektrisitetsforsyningen. Det kan også påvises meget sterke prisdifferanser 
på den elektriske kraft fra  sted til sted. Som et eksempel på dette ble i siste 
møte i Buskerud fylkesting påvist at kraftprisen ville kunne komme til 
å  differere 75 prosent i forholdet mellom to nabokommuner. Det er sann
synlig at en undersøkelse i landsmålestokk vil komme til å avdekke betyde
lig større differanser. Slike forhold er uverdige i e t land hvor vårt 
parti med styrke hevder en sosialt rettferdig målsetting.

Regjeringen har reist spørsmålet om en effektiv, samordnet langtidspla- 
legging. I denne bør også elektrisitetsforsyningen få sin selvskrevne plass. 
U tviklingen på det tekniske område bør føre med seg en motsvarende 
utvikling når det gjelder den organisatoriske oppbygging. Her er det all 
grunn til å rette  søkelyset mot de organisasjonsdannelser vi har i dag i 
elektrisitetsforsyningen. Søkelyset bør rettes mot deres effektivitet og mot 
deres muligheter når det gjelder å tilfredsstille kravet til en sosialt re tt
ferdig målsetting.

Nore og Uvdal A rbeiderparti vil for øvrig slutte seg til forslaget i samme 
sak som ble enstemmig vedtatt av Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund 
på dette forbunds landsmøte 28. septem ber 1962.

Buskerud Arbeiderpartis styre har behandlet forslaget i møte den 23. 
februar d. å. og fattet følgende vedtak:

«Styret gir sin tilslutning til forslaget fra Nore og Uvdal Arbeiderparti, 
som sendes landsmøtet.»

O rd s ty reren  foreslo dette forslag sendt til Hønsvald-komitéen, 
og det ble enstemmig vedtatt.

K a r l  B jerke li ,  Buskerud, viste til forslag nr. 24 om pris- og 
konsesjonslovene. Når Norderhov Arbeiderparti har funnet det 
nødvendig å ta opp denne saken er det fordi v i etter krigen har 
opplevd så mange graverende tilfeller. I nødsårene i 1930 måtte 
mange småbrukere la skogteigen gå fra gården. Nå har de øko
nomiske forholdene endret seg slik at de opprinnelige eiere for
søker å få skogen kjøpt tilbake. Men nå er prisene så høye at det 
vanskelig lar seg gjøre. Jeg kjenner et spesielt tilfelle, der sønnen
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til småbrukeren som i 30-årene måtte selge skogteigen nå ville  
kjøpe den igjen. Det ble holdt en takst som satte prisen til 50 000 
kroner, men eieren ble budt 75 000 kroner på annet hold, så gutten  
måtte legge på 25 000 kroner for å få kjøpt skogteigen. Disse 
forhold bør bekjempes, og vi mener vi må få lovbestemmelser 
som setter en bom for slik spekulasjon.

M agne A ntonsen , Hedmark, tok opp forslag nr. 18, sålydende: 
18. Fra Stavsjø Arbeiderforening, Hedmark:
Pensjonsalderen.

Vi tilla ter oss å henstille til landsmøtet om å ta  pensjonsalderen opp til 
behandling. Vi er av den mening at det ville være fornuftig av partiet, 
«nettopp nå» å få senket pensjonsalderen for de alderstrygdede.

Etter forslag av ordstyreren ble det enstemmig oversendt Høns- 
vald-kom itéen.

S im on  S trøm , Nord-Troms, tok opp forslag nr. 36.
UTKASTET TIL PROGRAM-KOMMUNEVALGET 1963:
36. Innlandet Arbeiderlag, Nord-Troms:

Program m et som helhet må ansees som meget godt. Under punktet 
Modernisering av bygdenæringen bør det aldri tapes av syne at Norge er 
et typisk småbrukerland. Sm åbrukerne ser med stor uro på de mange 
patentm edisiner som lanseres for å løse jordbruksproblemene. Til skrekk 
og advarsel kan vi her nevne Libertas’ jordbruksprogram . I begynnelsen 
av 2. avsnitt om modernisering av bygdenæringen vil vi foreslå denne 
ordlyd:

«Rasjonaliseringen i jordbruket bør føres videre slik at vi får større 
bruksenheter, men DNA vil aldri tape av syne at Norge er et sm åbruker
land, og jordbrukspolitikken må legges deretter osv.»

E tt punkt savnes i programmet, nemlig utbygging av kommunikasjonene, 
dette bør få en bred omtale.

Etter forslag av ordstyreren ble dette forslaget sendt til Bratteli- 
komitéen.

T rygve  B ratte li, som hadde ordet til forretningsordenen henstilte 
til representantene alt på det nåværende tidspunkt å levere inn 
eventuelle forslag, slik at redaksjonskomiteen kunne komme i 
arbeid.

O rdstyreren  gjorde oppmerksom på at man ikke hadde funnet 
å v ille  følge vedtaket om strek helt slavisk, men ta mot forslag.
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M arit Svarva , Inn-T røndelag , s tilte  seg ofte nokså tv ilende til 
det kom m unale sjø lsty re  på  skolestellets om råde. Vi b lir fak tisk  
v itne  til en stagnasjon. D et s itte r  bakstreverske  m enn og bestem 
m er u tv ik lingen . Disse bak strev ern e  ho lder igjen, og det g jelder 
ikke m inst u te  i kretsene. L itt m indre  kom m unalt sjø lsty re  ville 
v æ re  på  sin plass. Vi opplever en m asse k la ttep o litik k  som også 
sinker u tv ik lingen  og som skader skolen. H er m å det foretas en 
u tsk ifting  av  de gam le m enn. Det g je lder ikke m inst i skole
styrene. L a de unge slippe ti l  i skolestyrene. La ikke k la tte -  
po litikken  fo rtse tte  tak k e t væ re  de gam les enevoldsm akt. AUF 
kan  ikke bli noen rek ru tte rin g sk ild e  n å r de unge ikke få r  slippe 
til fø r de b lir 40 år! (B ifall.)

Olav S ta vru m , Inn-T røndelag : K onrad  N ordahl sa i sin h ilsn ings
ta le  til landsm øtet a t det v a r et b ru k b a rt forslag som ble god ta tt 
i år. Jeg  m ener nei. F orslaget bidro ikke til å jevne u t den fo r
sk jellen  som b estå r m ellom  de lav tløn te  og de høytlønte. T aleren 
berø rte  forsk jellige forhold  og kom  også inn  på  Fellesm arkedspørs- 
m ålet. H an fo r sin  del v a r fornøyd over a t det hadde g å tt som det 
hadde. Vi passet ikke i det selskapet. E llers m ente  han  a t vi i 
s tø rre  grad  m å tte  sam le oss om de prinsip ielle  oppgavene. Vi 
m åtte  bl. a. se tte  noe m er inn på  å viske u t k lassesk ille t i sam 
funnet.

J ohan Støa, Inn-T røndelag , u n d ers trek e t betydningen  av d is trik ts 
u tbyggingen. D et v ar i høyeste grad  nødvendig å kom m e i gang 
i det d is trik t han  rep resen te rte  —  N ord-T røndelag . H er råd e t det 
fo rtsa tt sto r m angel på arbeidsplasser. Vi h a r ennå en v in te r-  
led ighet som om fa tte r 10— 15 prosen t av den arbeidsføre  befo lk
ning. Bygg- og anleggsfolkene går ofte ledige 4— 5 m åneder om 
v in teren . V åre v ik tigste  næ ringsveier er skogbruket og sagbruks- 
industrien , og det er u tp reg e t sesongbetonte næ ringsveier. Vi h a r 
m anglet nyreising  av in dustri i v å r t fylke, og det kom m er vel ikke 
m inst av  de m anglende kom m unikasjoner. Vi i v å rt fy lke er derfo r 
glad for a t det i p ro g ram u tk aste t fo ran  kom m unevalget e r lag t så 
stor vek t på  d istrik tsu tbyggingen , m en jeg vil g jerne  peke på a t 
det haster. Jeg  for m in del tro r  ikke så m ye på g runn lagsinveste
ringen. S ta ten  m å selv gå inn  for bygging av b ed rifter, og i tillegg 
m å det gis byggeløyve for bedrifter. P å  d e tte  siste om råde h a r 
det v æ rt atsk illig  send rek tighet fra  adm inistrasjonens side. Jeg  
k jen n er til a t en liten  bed rift i v å r t d is trik t h a r v en te t i sju  lange 
og sju  breie på byggeløyve.
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Tor Nordskag, Sør-T røndelag , tok  opp forslag  n r. 22, sålydende: 
22. Fra K ristiansands A rbeiderparti, Vest-Agder:
K reditt-institusjonene.

Landsmøtet pålegger Regjeringen innen utgangen av 1963 å fremme lov  
om plasseringsplikt for kredittinstitusjoner og forsikringsselskaper. Sam
tidig bør Regjeringen oppnevne et utvalg til å utrede spørsmålet om sam fun
nets overtakelse av landets kredittinstitusjoner.

Begrunnelse.
Ordningen med' kredittavtaler på frivillig basis mellom Staten og de 

private kredittinstitusjoner kan ikke sies å være tilfredsstillende. Det blir 
oftest kompromissordninger til ugunst for Statens interesser med kreditt- 
givningen. I de tilfeller de private kredittinstitusjoner har handlet i strid 
m ed avtalen eller dens forutsetninger, har Staten ikke kunnet gripe inn 
før etter at skaden er skjedd.

D et er ingen grunn til å tro at dette forhold v il endre seg, og den nå
værende ordning bør derfor avløses av lov om plasseringsplikt. En slik 
lov v il også være et skritt i riktig retning av å legge kontrollen av landets 
ressurser over i folkets hender.

E tte r forslag av  o rd sty re ren  ble d e tte  forslaget sendt til H ønsvald- 
kom itéen.

K å r e  M y h r e ,  Oslo, hadde i E in ar G erhardsens inn ledningsforedrag  
bl. a. hefte t seg ved utbyggingen  av veier og rasjonaliseringen  av 
jernbanen . Disse to  ting  bør sees i sam m enheng, sa ta leren . S ta ten  
bør ikke sam tidig  u tbygge veier og bygge je rn b an er. Je rn b an en  
skal vel ha en viss bæ reevne, og da v a r det i g runnen  selv
m otsigende å bygge veier p a ra lle lt m ed jernbanen . U tbygging av 
in dustri e r av stor betydning , m en også gam m el in d u stri tren g er 
en  viss oppm erksom het. Vi h a r gam m el in dustri som m å k o n k u r
re re  på  ekspo rtm arkede t —  je rn -  og m eta llin d u strien  og p a p ir
industrien . N år S to rtin g e t g ir en  garan ti, bør det a lltid  væ re  en 
k lausu l om a t in dustrien  b ru k er norske a rbeidere  og konsulenter. 
Vi h a r e t stigende an ta ll u ten landske  konsu len ter h er i industrien . 
—  T aleren  kom  d e re tte r inn  på de partim essige forhold, og re iste  
det spørsm ål om A rb e id e rp a rtie t kunne skape de perspek tiver 
som kunne føre t il  en sam ling av arbeiderbevegelsen . For å nå 
d e tte  m ål m å v i ta  opp re n t konkre te  saker. B lan t de store 
m erkesaker er det fø rst og frem st folkepensjonen. D et er en  stor 
sak  som burde  sam le oss, og det e r også en sak  som  v il fenge 
u te  i folket. .Vi m å derfo r k jø re  h a rd t på denne saken. Vi bør også 
tenke  på  g jennom føringen av  arbeidstidsforkortelsen . Også spørs
m ålet om det industrie lle  dem okrati b u rd e  v æ rt ta t t  opp i fo r
bindelse m ed kom m unevalget. A spengren-kom itéen  bu rde  ha  frem 
m et konkre te  forslag.
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Stein Hovding,  Oslo, tok opp forslag nr. 11, som var sålydende: 
11. Fra Vest-Agder Arbeiderparti:
Direkte valg til fylkestingene.

Når byene kommer inn i fylket, vil det føre til en sterkt øket aktivitet 
på det fylkeskommunale felt.

Det er vår oppfatning at fylkeskommunen vil bli et stadig viktigere 
organ i samfunnshusholdningen. En rekke saker vil bli løst på fylkesbasis.

Slik representasjonen til fylkestingene nå er, b lir det i store deler av 
landet en representasjon til fylkestingene som ikke står i noe forhold til 
den politiske styrke de enkelte partier representerer. En kan nevne at fra  
Telemark til Sør-Trøndelag, hele kyststripen, er vårt parti håpløst under
representert, mens vi i andre distrikter er overrepresentert. Begge deler er 
like forkastelig.

Vi m ener derfor at A rbeiderpartiet bør gå inn for en lovendring som 
forusetter direkte valg til fylkestingene.

Det vil gi en rettferdig fordeling av representantene. Det vil skape 
politisk aktivitet også om fylkets administrasjon og de saker som behandles 
på fylkesbasis.

Vi tro r også at en representasjon, valgt av politiske partier, vil bli 
sakligere enn den nåværende representasjonsform som bygger på distrikts
representanter. De politiske partier vil kunne vurdere sakene mer uhildet 
enn personer som føler seg som representanter for et distrikt.

E tter vår mening gir vårt forslag u ttrykk  for det mest demokratiske syn 
og ber landsmøtet anbefale at det blir foretatt en endring i loven om 
fylkeskommuner som går u t på at representanter til fylkestingene velges 
ved direkte valg.

Etter forslag av ordstyreren ble dette forslaget sendt til Bratteli- 
komitéen.

Arvid  Johanson,  Østfold, pekte på at folkepensjonssaken hadde 
gitt det svenske arbeiderparti et rent flertall. Hvorvidt det er 
riktig eller galt å gjennomføre en liknende ordning her i landet, 
skal jeg ikke gå nærmere inn på, men jeg tror at for store deler 
av befolkningen står folkepensjonen som en riktig løsning av 
pensjonsspørsmålet. Når det gjelder Det norske Arbeiderpartis 
stilling til en virkelig folkepensjon, har den vært uklar og nølende. 
Jeg for min del anser det for en svakhet. Jeg v il henstille til 
partiets ledelse å gjøre fortgang med folkepensjonssaken. Vi må 
snarest mulig få en linje som peker framover.

Steffen 1. Toppe,  Hordaland, hadde hørt på formannens utredning 
med stor interesse. Vi er alle klar over hvor nødvendig det er å få 
en områdeplanlegging, en planlegging fylkesvis. I jordbruket ble 
en slik planlegging grunnlagt for 100 år siden. Ja, både for skog
bruket og landbruket er det ordnet med en planlegging for fylkene. 
Mye verdifull tid har gått tapt fordi vi på alle andre områder har
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o v erla tt planlegging til «kreftenes frie  spill». S am funnet m å ikke 
stoppe fø r de t h a r bygd u t p lan legg ingsinstitusjoner som er fu l 
på høyde m ed de m an a lt h a r  for jo rd b ru k  og skogbruk. V i v il fa  
pengene igjen m angedobbelt.

Ola Teigen, AUF, ville sæ rlig  oppholde seg ved skole- og u td a n 
ningspolitikken. H er h a r v i h a tt  en veldig fin  u tv ik ling . D et er 
all m ulig g runn  ti l  å tilk jenneg i sto r takknem lighe t over det a rbeid  
som er ned lag t her. Den 9 -årige  skole er et s to rt fram sk ritt, m en 
vi m å h eller ikke glem m e den videregående skoleutdanningen. H er 
er det stigende behov, og de t e r også en  s te rk  stigning i ta lle t pa  
elever i denne skolesektoren. I de næ rm este  årene vil vi ganske 
s ik k ert ha  12 års skolegang for alle. I den sam m enheng vil je g  
for m in  del reise de t problem : G ir den videregående skole den
oppdragelse v i  Ønsker? O ppdrar den ungdom m en til ak tiv t m ed- 
a rbeiderskap  i sam funnet? O ppdrar den ungdom m en ti l  sam arbei
dende, to le ran te  m ennesker? Jeg  tro r  det e r g runn  til  å^ svare 
negativ t på disse spørsm ål. I dag er kansk je  ikke fa ren  så stor. 
En stor del av dem  som s tå r i a rbeidslivet i dag kom  u t  i d e tte  i
1 5 __16-årsalderen . M en i fram tid en  vil vi e rfa re  h v a  oppdragelsen
i den v ideregående skole be ty r. Vi m å derfo r satse på nye fo rm er 
for undervisning, slik  a t ungdom m en b lir  o p p d ra tt t i l  ak tive  m ed
m ennesker i v å r t sam funn. Vi m å skape e t innhold  i v å r skole. 
For å kunne løse disse problem er m å vi ta  dem  opp til alvorlig  
vurdering . I AUF h a r vi sa tt ned  en spesiell kom ité fo r å behandle 
disse spørsm ål, m en det er k la r t a t de tte  er en  sak som den 
sam lede bevegelse m å drøfte. Også p a rtie t og fagbevegelsen m a 
delta  i a rbeidet for å skape det solidariske og to le ran te  m enneske.

A n k e r  Hansen, V est-A gder, to k  opp forslag  n r. 12 og n r. 25. 
Forslag  n r. 12 er sålydende:
12. F ra V e s t -A g d e r  A rb e id erp a rti:
E tt fo rb u n d  fo r a lle  kom m u ner.

Som  kjen t er de norske herredskom m uner organisert i e tt forbund og 
bykom m unene i et annet. D e  har fe lle s  adm inistrasjon.

D enn e oppdeling har etter  vår oppfatning utsp ilt sin  rolle  når b yene  
går inn  i fy lkeskom m u nene og det i rea lite ten  ik k e  er forsk je ll i lo v 
g ivn in gen  for herreds- og bykom m uner.

V i m ener at oppdelingen  bare v irker hem m ende for et fornuftig  sam 
arbeid  m ellom  kom m unene. ,

B y - og herredsforbundene har h ittil arbeidet pa en  sterkt sentralise  
m åte. D et er forbundenes sentralbyrå — adm inistrasjon — som  i  rea lite ten  
driver all virksom het. D et er noen  få  «Tordenskjolds soldater» som  gar 
ig jen  i a lle  kom itéer, styrer og u tvalg .
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Den tradisjonelle norske arbeidsformen for organisasjoner bygger på 
distrikts- eller fylkesorganisasjoner.

E tter vår mening bør by-og herredsforbundene omdannes til én organi
sasjon. Denne organisasjon bør igjen bygge på fylkessammenslutninger. 
Disse fylkessammenslutninger må gis m uligheter til å arbeide for lokale 
spørsmål, fremme sam arbeidet mellom kommunene og skaffes et økonomisk 
fundam ent for sin virksomhet.

Vi viser her til Norges Sosialforbund som også har sin administrasjon 
tilknyttet Kommunalt Sentralbyrå, men som lar det vesentligste av sitt 
p raktisk arbeid skje på fylkesbasis.

Vest-Agder A rbeiderparti ble landsmøtet gå inn for et forslag om å slutte 
sammen by- og herredsforbundet til én organisasjon, samtidig som organi
sasjonens arbeid omlegges og baseres på aktive fylkesorganisasjoner. Saken 
anbefales bearbeidet av Landskommunalutvalget eller en egen komité.

Forslag nr. 25 er sålydende:
25. Fra Vest-Agder Arbeiderparti:
T idsskrift for arbeiderbevegelsen.

Vest-Agder A rbeiderparti vil overfor landsmøtet foreslå at det blir 
vedtatt å gå til etablering av et tidsskrift for arbeiderbevegelsen i Norge.

En føler sterk t savnet av et tidsskrift for behandling av praktiske og 
teoretiske spørsmål som angår arbeiderbevegelsen og det norske samfunn. 
Vi er av den oppfatning at en del av den misnøye som er til stede i 
bevegelsen vil kunne finne positiv utløsning om den kanaliseres fram  for 
et forum hvor spørsmålene kan bli drøftet. E tter vår mening vil et tids
skrift være med å svekke "de uheldige splittelsestendenser som i dag er 
til stede innenfor norsk arbeiderbevegelse.

Et tidsskrift må stå mest mulig fritt og ha sin basis i et selskap hvor 
Arbeiderpartiet og fagorganisasjonen har sikret økonomien. Redaksjonen 
må kunne arbeide fritt og redaktøren være tilsatt på åremål. Det må ikke 
bli noe meldingsblad for bevegelsen, men et forum for fri samfunnsdebatt.

Harry W. Karlsen,  Buskerud, tok opp et forslag som tidligere 
var sendt sentralstyret og som ikke var kommet i den trykte 
dagsorden. Det gikk ut på at man skulle arbeide for en innskrenk
ning av antallet selvskrevne medlemmer i bygningsråd, byplanråd, 
havnestyrer m. v.

Ordstyreren  foreslo dette forslaget sendt til Bratteli-kom itéen, 
og det ble enstemmig vedtatt.

Steffen I. Toppe,  Hordaland, tok opp*forslag nr. 6, som var 
sålydende:
DISTRIKTENES UTBYGGING
6. Fra Fjell Arbeidarparti, Hordaland:

Med den nedgangen ein har i sysselsetjinga i fiskeriet i kystbygdene og 
jordbruket over heile landet, er det heilt turvande at ein får nye arbeids
plassar i andre næringar. På dei fleste stader peikar serleg industrien
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seg u t som det a lte rn a tiv  som best kan løysa sysselsetjingsproblem a. M en 
då m å industrien  sp reiast til høvande s tader over heile  landet, slik a t em  
i noko m on kan  m otverka  den  sto re  u tfly ttinga  frå  u tkan tane , og halde 
busetnaden  oppe der v ilk å ra  ligg til re tte  fo r det.

F je ll A rbe idarparti v il seia seg g lad for det sto re  arbe ide t som v e rt 
u tfø rt både sen tra lt og lokalt fo r å få bygd industri i d istrik ta . Em  v il 
likevel peika på  at de tte  arbeidet bø r in tensiverast i tid a  som kjem., 
Skal ein  m ak ta  dette, m å p lanleggingstenesta og re ttle iing  fo r in d u s tri
u tbygginga s ty rk ja s t og byggjast v idare  ut. Serleg bør om rådeplanlegginga 
i fy lka  og dei lokale tiltak skon to ra  få m eir hjelp. Sam anliknar ein  kost
naden  fo r re ttle iingstenesta  i jo rd b ru k e t m ed kostnaden  fo r det a rbeidet
som i dag v e rt u tfø rt m ed å leggja til re tte  fo r industrire ising , går det
tydeleg  fram  a t denne delen  av sam funnsplanlegginga s tå r lang t til atters. 
D ette  h a r  nok vore d rø fta  tid legare, m en F je ll A rbe idarparti e r  av den
m eining at det no er på høg tid  å f inna  fram  til ei fas ta re  organisasjonsform
på dette  om rådet.

E in  v il d ifor m ed dette  g jera  fram legg om a t landsm øtet tek  dette  
spursm åle t opp til drøfting. H eradspartie t m einer a t det m å vera  re t t  å 
byggja på  dei røynslene ein  h a r frå  re ttle iingstenesta  i jo rdb ruke t. P å 
sam e m åten  som ein i jo rd b ru k e t h a r  heradsagronom distrik t, bø r ein  her 
sk ipa d istrik tsv ise  tiltak skon to r m ed tiltakssjefar, løna av stat, fy lke og 
kom m une, og m ed om rådeplanleggingskontora som koord inerande organ. 
Desse m å då sjø lvsagt s ty rk ja s t monaleg, så dei kan  g jennom føra si opp
gåve slik  tida  krev .

E in e r viss om a t denne investeringa  vil visa sto r lønsem d til gagn for 
h e i le  la n d e t.

K jell  Dankertsen, Oslo, syntes det var sagt mange pene ord ved 
åpningen til og om representantene på landsmøtet. Da håper vi 
også at de forslag som er satt fram om en mer rettferdig representa
sjon på landsmøtet får en fair behandling. Slik landsmøtet nå er 
sammensatt har Oslo-partiet en uforholdsmessig stor representa
sjon. Jeg slutter meg fullt ut til de forslag som er fremmet fra 
Vest-Agder. Jeg v il samtidig peke på forslag nr. 25 som alt er 
tatt opp, der det blir foreslått å gå til etablering av et tidsskrift 
for arbeiderbevegelsen i Norge. Vi føler et sterkt behov for et 
slikt debattorgan, og i AUF har vi alt begynt å arbeide med spørs
målet. Taleren tok opp forslag nr. 3, fra Vest-Agder, sålydende:

3. Fra V est-A gder A rbeiderparti:
Valg av representanter til landsm øtet.

P å A rbeiderpartie ts  landsm øte i 1961 ble det v ed ta tt å sende over til 
lands- og sen tra ls ty re t e t forslag fra  v å r  rep resen tan t, A nders Salvesen, 
om å u trede  spørsm ålet om en annen fordeling  av landsm øterep resen ta- 
sjonen.

V est-A gder A rbe iderparti ta r  ig jen  opp forslaget.
T il landsm øtet i 1961 v a r det av landsm øtets ca. 300 rep resen tan te r ca. 

110 som h ø rte  h jem m e i Oslo.
H ertil kom m er a t sen tralsty rem edlem m ene i overveiende grad  h ø rer 

hjem m e i Oslo, hele pa rtie ts  funksjonæ rstab  ved hovedkontoret bo r i Oslo,

67



flere landsstyrem edlemmer er stortingsmenn og bor i Oslo og dessuten er 
de fleste av partiets komitéer sammensatt av personer som bor eller 
arbeider i Oslo.

Disse forhold gjør at Oslo-distriktet får en alt for stor innflytelse, ikke 
bare på partiets daglige arbeid og ledelse, men også på landsmøtene.

I andre demokratiske organisasjoner er det vanlig at det er en fallende 
skala med hensyn til representasjon. A rbeiderpartiet er kanskje den eneste 
større landssammenslutning som ikke praktiserer et slikt system.

En kan også vise til valg av stortingsmenn. Det er et langt større 
stemmeunderlag for representanter fra  Oslo enn hva det er for det øvrige 
land.

Våre partifeller ute fra  distriktene har et stort behov for å komme til 
landsmøtene og være med på forhandlingene. E t landsmøte gir også inspira
sjon for det videre arbeid for partifolk som arbeider i d istrikter med en 
svakere styrke for arbeiderbevegelsen.

Den representasjonsform som nå brukes virker også urimelig for distrikter 
i næ rheten av Oslo. Det kan nevnes at på siste landsmøte var det ca. 110 
representanter fra  Oslo, mens landets største landkommune, Bærum, hadde 
1 representant. Det må utvilsomt væ re slik at mange av de kollektivt 
tilsluttede medlemmer til Oslo-partiet hører hjemme i Bærum og andre 
omegnskommuner.

Dette viser at saken har flere sider. Vi ber om at saken må bli ta tt til 
behandling på første landsmøte.

Dankertsen  to k  også opp  fo rs lag  n r. 23, så ly d en d e :
23. Fra Å rdal A rbeiderparti , Sogn og Fjordane.
B a n k- og kred ittinstitusjonene.

Ardal A rbeiderparti går inn for at staten får en enda sterkere kontroll 
med bank- og kredittinstitusjonene. Om det ikke lykkes frivillig, bør en gå 
til sosialisering.

M otivering:
Vi k jenner til at samfunnet i de seinere åra har fått større innflytelse 

på bank- og kredittinstitusjonene i landet vårt. Men vi vil ikke si oss 
fornøyd med utviklingen i det siste. Med utgangspunkt i det som skjedde 
siste åre t da livselskapene ikke ville bøye av for Regjeringen sin linje 
i kredittpolitikken, bør en se nærm ere på hva som kan gjøres for å få 
en sterkere kontroll med det økonomiske liv i landet.

Konsekvensene av en fortsatt utvikling der bank- og kredittinstitusjonene 
ikke følger opp Regjeringen sin økonomiske linje ligger opp i dagen: V årt 
parti og regjering legger opp sin politikk fram over u t fra  en helhets
vurdering av de økonomiske ressurser en har til disposisjon, og hvordan 
disse skal nyttes til enhver tid. Om de som sitter med råderetten over 
store deler av kapitalen ikke vil rette  seg etter Regjeringen sin henstilling, 
vil en komme opp i vanskelige situasjoner.

Om det av visse grunner går litt seint med utbygginga av samfunnet, og 
ikke i det tempo vi har planer om, så er det ikke de pengesterke institu
sjonene som får skylda, men alene Det norske A rbeiderparti og dens regje
ring, selv om vi i dag har m indretallsregjering. Folkeopinionen vil i alle 
fall dømme oss e tter det vi gjør, og videre etter det vi kunne ha gjort 
om vi hadde fullstendig kontro ll.m ed  det økonomiske liv i landet. Det
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er etter vår mening viktige grunner som tal«  for a t ^  f " 6" 
kontroll med bank- og kredittinstitusjonene. Om det ikke lykkes 
bør en ikke gå av veien for å nytte sosialisering.

Forslag  n r. 3 ble sendt til M oe-kom itéen, m ens forslag  n r. 23 ble 
send t til H ønsvald-kom itéen.

Erling L angem yr, A kershus, to k  opp forslag n r. 39, sålydende: 
39. Ski A rbeiderlag, Akershus:

B°S k f Arbeiderlag foreslår for DNA’s landsmøte at p a ^
til tiltak som kan holde kravene til egenkapital på et rim elige mva.
‘V "  “ har kravet til egenkapital i boligreismga_Økt så m ye

m anse har vanskelig for å skaffe seg passende bolig. For at bolig 
r L ? n g a g  fort7att skal ha det sosiale preg den i mange år har hatt, må 
sam funnet tre støttende til, og v i foreslår.
a) Kommunene må gjennom Kommunalbanken skaffesi midler til å kjøpe 

opp tomter for bortbygsling til husbyggere. Derved unngås de stor 
utlegg til tomt før en i det hele tatt kan begynne å bygge. Dessuten  
vil kommunene få mer hand om tomteomsetmngen og medvirke 
bremse opp den sterke prisstigning en hittil har hatt her.

b) Husbanken og Bustadbanken må øke utlånene i takt med økingen i 
byggekostnadene.

E tte r  forslag av o rd sty re ren  ble d e tte  forslaget sendt til B ra tte li-  
kom itéen.

R olf H ellem , O foten: I v å r t  d is tr ik t h a r  vi v æ rt inne i en
nedbyggingsperiode. N arv ik  som er e t n a tu rlig  sen tru m  e r b litt 
følelig b e rø rt ved den  rasjonalisering  som h a r v æ rt fo re ta tt ved  
M alm bolaget. D et h a r u ten  tv il v æ rt en  nødvendig rasjonalisering, 
og de t e r i og for seg ingen u lykke a t a rbeiderne  søker u t  e ller 
fly tte r. M en på  den annen  side oppstår det store p roblem er for 
kom m unene n å r  næ ringsg ru n n lag e t p lu tselig  sv ik ter, og de t e r den 
situasjon  som e r o ppstå tt fo r O foten-kom m unene. D ette er b a k 
grunnen  for de henvendelser vi h a r re tte t  ti l  R egjeringen, 
eneste v i h åp er på  er a t R eg jeringen  og p a r tie t v il kom m e ogsa 
d e tte  d is tr ik te t i m øte m ed reising  av  ny  industri. P a  et folkem ø e 
fo r en  tid  siden ble de t re is t k rav  om a t staen  m a ta  in itia tive t. 
D et p riv a te  in itia tiv  s tå r  m aktesløst, og de t e r v a r t  p a r ti  som m a 
gå til aksjon. M en de t haster. D et bør he lst sk je noe fø r kom m une
valget. H ele befo lkningen  i O foten se tte r sin  lit t i l  R egjeringen.

Ivar O. H ansen, A kershus: M arit S varva  v a r inne på  de t kom 
m unale  se lvsty re  innenfor skolesektoren. Jeg  tro r  d e tte  m ed k re ts -
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m øter er et fo re ldet system . Skolestyrene h a r i det hele ta t t  en 
tendens til å bli en s ta t i kom m unen. Vi ser ofte a t gode tilta k  
m øter på en kom pak t m otstand  fra  skolerådets og kre tsm øte ts side, 
og derm ed er de døm t til å m islykkes. K om m unestyrene bør få  
s tø rre  m yndighet n å r  det g je lder skolepolitiske spørsm ål. — Jeg  
v il også trek k e  fram  e t annet spørsm ål, nem lig sta tstilskuddene til 
svøm m ehaller. D et h a r v æ rt nesten  håpløst å få stønad til slike 
svøm m ehaller i forbindelse m ed nye skolebygg. D et er bare  seks 
fy lker som  h a r få tt  delvis stønad. A dm inistrasjonen  h a r v æ rt 
henvist til tippem idlene, m en disse h a r ikke s tru k k e t til. —  T aleren  
kom  inn på form annens om tale av fellesoppgjøret, og i den  sam 
m enheng de. 150 m illioner k roner som m åtte  trekkes inn  av sta tens 
investeringer. Spørsm ålet i denne forbindelse m å bli om ikke også 
de p riv a te  investeringer tilsvarende burde nedsettes. N år det 
g ja ld t form annens u tta le lse  om den forestående reduksjon  av tje n e 
ste tiden , v a r de t en m eget gledelig m elding. Vi h a r v en te t lenge 
på  a t denne m eldingen skulle kom m e. T aleren  stø tte t Falaos tan k e  
om a t sjøfolkene bu rde  fritas. M an m åtte  u ten  vanskelighet kunne 
gjennom føre en bestem m else som sa a t alle sjøm enn innenfor 
handelsflå ten  som hadde opparbeidet pensjonsre ttighe te r skulle f r i 
tas fra  m ilitæ rtjeneste . La nå  forslaget om reduksjon  av tjen es te 
tid en  bli en realitet!

B jarne Holen, H edm ark, v a r sv æ rt tilfreds m ed form annens u t 
ta le lse r om d istrik tsu tbyggingen , m en han  e tte rly ste  hva som v ar 
g jo rt i de typ iske in n landsd istrik te r. H va e r for eksem pel g jo rt i 
H edm ark? Vi tro r  det e r lite  e lle r ingen ting. Og h er er behovet 
i høy grad  til stede. Vi opplever en rasjonalisering  i skogbruket 
som er like sterk , ja , kansk je  s te rk e re  enn i Sverige. D et v irk e r 
derfo r urovekkende a t det ikke e r g jo rt noe m ed u tbyggingen av 
annen v irksom het i innlandsbygdene. Vi h a r  stor u tfly tting , sesong- 
ledigheten  er stigende og det er en sk rikende m angel på arbeids
p lasser i skogdistrik tene. Det er derfo r s to rt behov fo r en u tb y g 
ging i disse d istrik te r. Vi h ilser m ed glede de p lan e r Brofoss h ar 
frem m et om anlegg av en by nettopp  i de om rådene som  h a r v æ rt 
s te rk est u tsa tt fo r rasjonaliseringen . Vi vil kunne k la re  å snu 
u tv ik lingen? Vi hø rer nå at det planlegges nye tilta k  og a t vi skal 
få en u tbyggingsavdeling  i K om m unaldepartem entet. Vi håper a t 
det m å bli effek tive organer. Sam tidig  bør vi også m øte stø rre  
ve lv ilje  i de tte  departem en t n å r  det g jelder byggeløyver. Vi m å se 
d e tte  spørsm ålet i sam m enheng m ed sikringen  av  sysselsettingen. 
T aleren  konk luderte  m ed å ta  opp forslagene n r. 7 og 8 og nr. 29. 
De v a r sålydende:
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7. Fra V åler A rbeiderparti, H edm ark:
A v fo lk in g en  i Solør-bygdene.

V åler A rb e id erp arti ved tok  på  s itt årsm øte søndag 18. feb ru a r å  gi sin 
fu lle  tils lu tn ing  til de idéer sje fd irek tø r E rik  Brofoss h a r  lag t fram  fo r en 
sty rkelse  av næ ringsgrunn laget i Solør-bygdene, og a t det b lir sendt en 
henvendelse til Fy lkespartie t.

I henhold  til årsm øtets beslu tn ing  v il v i u tta le  følgende:
V åler A rbe iderparti v il henstille  til H edm ark  fy lkes A rbe iderparti om å 

stø tte  opp u n d er den  p lan  s je fd irek tø r E rik  Brofoss h a r lag t fram  fo r en 
sty rkelse  av næ ringsg runn laget i Solør-bygdene. H edm ark  fylkes A rbei
d e rp a rti m å k rev e  a t noe e ffek tiv t b lir  g jo rt fo r å stoppe den avfolknings- 
prosess som fak tisk  e r  i gang i dette  distrik t. T iden  e r nå  inne  fo r våre  
m ynd igheter ti l å  ta  denne saken opp til a lvorlig  overveielse og å kom m e 
m ed konkre te  forslag ti l å stoppe avfolkningen i S o lø r-d is trik te t m ed  derav 
følgende opphoping av folk og arbeidsplasser i O slo-om rådet. Hvis ikke 
noe rad ik a lt b lir  g jo rt for å stoppe denne u tv ik lingen , v il det føre til at 
kom m unens stilling  v il b li y tte rs t vanskelig. P å  grunn  av m angel på 
arbeidsp lasser v il bygdene m åtte  eksportere  sin arb e id sk ra ft andre steder 
hen, og dette  g jelder ikke b a re  de m er grissgrendte strøk  i d is trik te t, slik 
som Finnskogen, m en også de m er sen tra le  steder i kom m unene. D ette e r  
en u tv ik ling  som verken  d is tr ik te t e lle r landet som h e lh e t e r  tje n t med.

Å rsm øtet i V åler A rbe iderparti k rev e r derfo r a t m yndighetene ta r  saken 
opp ti l en snarlig  og tilfredsstillende  løsning, og b e r H edm ark  fy lkes 
A rbe iderparti m edv irke til a t så skjer.

8. Fra G rue A rbeiderparti, H edm ark:
G rue kom m uneparti av DNA h a r  d rø fte t u tv ik linga  i seinere å r  og 

prognoser fo r fram tida  n å r  det g jelder fo lketa lle t og sysselsettingen i 
d is trik tet.

Vi v il fo r v å r  del anføre:
O versik t fo r seinere  å r  viser en skrem m ende nedgang i fo lketa lle t og 

an ta ll sysselsatte innenfor d is trik te t. — F o lke ta lle t fo r G låm dals-d istrik te t 
v il ifølge S tatistisk  S en tra lby rås prognose synke m ed  over 6000 personer 
ti l u tgangen  av 1980.

F o r G rues vedkom m ende kan  opplyses:
F o lke ta lle t nådde topp ved  utgangen  av 1953 m ed 7366 innbyggere. Ved 

u tgangen  av 1962 v a r  ta lle t 6902, a ltså  tilbakegang  m ed 464 personer, dvs. 
ca. 50 personer pr. år. — T ilbakegangen i fo lketa lle t fo rtse tter, og fo r siste 
å r  (1962) v a r netto  tilbakegang  81 personer.

G rue e r en  jo rd - og skogbruksbygd m ed skogen som arbeidsplass og 
sysselsettingsm ulighet nr. 1. G jennom sn ittsta lle t for sysselsatte skogs
a rbeidere  v a r ca. 700 fo r å r  1952, m en fo r å re t 1962 v a r  ta lle t nede i 345. 
R asjonalisering  og m ekanisering  av m odernæ ringene h a r  fø rt ti l rad ikal 
nedgang i behovet fo r arbeidsk raft. N ye arbeidsp lasser som kunne ta  opp 
den frig jo rte  arb e id sk raft e r  ikke kom m et i nevneverd ig  u ts trekn ing . F or 
å  skaffe nødvendige in n tek te r ti l seg og sine, m å m ange søke arbeid  
u tenom  kom m unen og da i sæ rdeleshet i O slo-om rådet. D et v iser seg 
a t i 1961 b le  in n b e ta lt ska tt ved  lønnstrekk  fo r arbeid stakere  sysselsatt 
u ten fo r kom m unen m ed i a lt 887 500 k roner. G rues sam lede kom m une-
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skatteinntekter for samme år var 4 422 000 kroner. En kan le tt tenke seg 
hvordan kommunen ville bli stilt økonomisk om de her omhandlede 333 
arbeidstakere fly tte t til arbeidsstedet.

Grue kommuneparti vil så sterkt det kan henlede myndighetenes opp
merksom het på distriktets ugunstige utvikling og krever  a t partiet vårt 
tar radikale forholdsregler for å rette på forholdet. Vi viser til sjefdirektør 
Brofoss plan for å utvide og bygge u t næringslivet og sysselsettingen i 
distriktet og gir vår fulle tilslutning til planen hans om en «Solør-by.

Vi ser «Solør-byen» som distriktets mulighet for å utvikle seg i takt med 
velstandsutviklingen i landet og foreslår at Det norske A rbeiderparti gir 
planen sin helhjertede tilslutning.

DISTRIKTENES UTBYGGING:
29. Fra Hedmark fy lkes Arbeiderparti:

Årsmøtet i Hedmark fylkes A rbeiderparti har etter innledningsforedrag 
av Erik Brofoss og på bakgrunn av en rekke uttalelser fra kommunepartier 
og andre partiorganisasjoner i fylket drøftet den næringspolitiske situasjon 
i Hedmark og mulighetene for å skape vekst og utvikling.

Årsmøtet konstaterer at rasjonaliseringen innen jordbruk og skogbruk 
har ført til a t arbeidskraftbehovet i disse næringer er halvert i løpet av 
de siste 12 år. Nærmere 9000 arbeidsplasser er på denne måten blitt borte. 
Mens arbeidsledigheten er avskaffet som samfunnsproblem, består den 
fortsatt som et betydelig distriktsproblem. Dette fordi utbyggingen av 
industri- og servicenæringer i fylket ikke tilnærmelsesvis har kunnet 
absorbere den arbeidskraft som er b litt ledig. Nettoutflyttingen fra Hed
m ark er ca. 1000 personer pr. år.

Dessuten har flere tusen arbeidere fra Hedmark sysselsetting i Oslo
området, mens familiene fortsatt bor i fylket. A t dette skaper meget store 
trivselsproblem er er helt på det rene. Det er bare boligsituasjonen i Oslo
om rådet som hindrer at også disse familier fly tter ut.

H edm ark fylkes A rbeiderparti ser med den største uro på denne u tv ik
ling. Hvis utflyttingen skal fortsette som nå, vil store deler av fylket få 
et alt for svakt befolkningsgrunnlag til å kunne gi de gjenværende de 
livsm uligheter som er en selvfølge i et moderne velferdssamfunn.

På denne bakgrunn vil årsmøtet u ttrykke sin store tilfredshet med at 
distriktsproblemene nå er reist på bred basis. Det vil gi sin fulle tilslutning 
til de retningslinjer som Erik Brofoss har gjort seg til talsm ann for. Bare 
gjennom en aktiv samfunnsmessig planlegging og lokaliseringspolitikk vil 
en kunne løse problemene i Hedmark og andre utflyttingsområder. En 
industriby i Glåmdal, sammen med en naturlig utvikling av bestående 
sentra og det allerede eksisterende næringsliv, vil føre til at Hedmark kan 
komme med for fu llt i den alminnelige velstandsutvikling som gjør seg 
gjeldende i vårt land.

Årsmøtet ser gjennomføringen av en planmessig lokaliserings- og utbyg
gingspolitikk som en merkesak for Det norske Arbeiderparti.

Det må sørges for virkem idler som raskt og effektivt kan føre til løsning 
av disse oppgaver. I denne forbindelse vil årsmøtet peke på

1. en samordnet samfunnsplanlegging på såvel statlig, fylkeskommunal 
som kommunal basis,

2. opprettelse av offentlige organer som med direkte virkem idler kan lede 
lokaliseringen av næringsutbyggingen etter fast opptrukne utbyggings
planer.
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Torbjørn Berntsen, Oslo: Det var et omfattende og grundig fore
drag som Einar G erhardsen holdt, og det gir et godt grunnlag for 
en debatt. Én av de ting som har særpreget partie t i de senere år 
e r a t vi ikke har ha tt noen stor sak i sentrum,og av den grunn har 
det heller ikke væ rt noen spesiell politisk appell i vår propa
ganda. Vi m angler de spesielle m erkesaker som kan inspirere og 
fenge ute i folket. Form annen berørte årets tariffoppgjør, som han 
karakteriserte som et realistisk oppgjør. Det er forsåvidt riktig nok, 
men i den sammenheng er det på sin plass å peke på at det ikke 
bare er vi som skal være realistiske. Hva med aksjonærene, med 
pengefolkene? Er dette en hellig kaste? Det er kanskje å sette 
det på spissen, men jeg m ener vi bør slå fast at det ikke bare er de 
fagorganiserte som skal resignere og være realistiske. Et annet 
spørsmål som form annen var inne på er det industrielle demokrati. 
Fagorganisasjonen har arbeidet mye med spørsmålet, m en også 
politisk må vi presse sterkere på for å få det løst. Hvis vi ikke 
få r en ordning, vil vi ganske snart m erke følgende. Produksjonen 
har ikke økt så rask t som Langtidsprogram met forutsatte. Hva 
skyldes det? Jo, vi har ikke den nødvendige trivsel på arbeids
plassen. Det industrielle dem okrati er en nødvendig forutsetning 
for økt produksjon. Det vil gi en stimulans og være en appell. Da 
vil også rasjonaliseringen lettere kunne gjennomføres. Det er 
positivt det som Trasti har gjennom ført innenfor tolletaten, men 
en slik rasjonalisering og effektivisering burde gjennomføres innen
for andre grener av samfunnslivet, innenfor handel, omsetning og 
penge- og kredittvesenet. Vi har inntrykk av at det m otsatte skjer 
her. Vi har til eksempel like mange banker som før. Ikke an tyd
ning til rasjonalisering på disse områder.

Stein Hovding, Oslo: Partiform annen sa at det gikk en venstre- 
bølge over Europa. Det er riktig  at det er mange tegn som tyder 
på at de radikale krefter er i ferd med å vokse seg sterkere. Det 
er de unge som nå begynner å gjøre seg gjeldende. Også her i 
landet vil vi m erke det. Vi håper at vi kan møte denne ungdom
men med idéer som appellerer og fenger. Det er vanskelig å trekke 
opp retningslinjer for ungdommen, men først og frem st må man 
gi plass for ungdommen. Den ungdommen som nå begynner å prege 
fagbevegelsen og partie t er svæ rt opptatt av spørsmålet om å 
utvide folkestyret til å om fatte industrien, handelen, kommunene og 
staten. I denne sammenheng vil jeg peke på at det mellom stat og 
kom m uner ikke finnes noe organ av folket. Som gammel (!) sør
lending m å det være tilla tt for meg å vise til et utm erket forslag 
som er frem m et av Vest-Agder fylkesparti — et forslag jeg har
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ta tt  opp — hvor det blir foreslått at m an innfører den ordning at 
fylkestingene blir folkevalgte. Sånn som det nå er, blir m akten 
samlet på få hender. Vi må ta  sikte på å få folkene i by og bygd 
m er direkte interessert i folkekommunenes virksomhet. Vi må 
også være m er oppmerksom på befolkningen i drabantbyene. Vi 
må gi dem organer slik at de få r adgang til å delta i det kommu
nale styre. Vi m å legge forholdene til re tte for drabantbyenes be
folkning. Hvis vi greier å utvide dem okratiet, vil vi kunne se 
bevegelsens fram tid mer forhåpningsfullt i møte.

Ulf Sand, Oslo: Hva kan vi gjøre for å m otvirke SF? Hvilke 
m uligheter har SF for å vinne m er terreng innenfor arbeiderbeve
gelsen? SF ble dannet på en bølge av misnøye. Det er et utpreget 
misnøyens parti. Hvordan skal vi kunne m otvirke denne misnøyen 
på en fornuftig måte? Jeg tror at en av veiene er å få i gang en 
virkelig debatt, og da først og frem st gjennom et debatt-tidsskrift. 
Det må være et frittstående tidsskrift. Eter at K ontakt gikk inn 
har dette spørsmålet væ rt drøftet innenfor AUF og F ritt Forum. 
Det burde la seg gjøre å løse det. Hvis forslag nr. 25 blir vedtatt av 
landsmøtet, bør det straks nedsettes en fri redaksjonskomité og det 
bør velges en ulønt redaktør.

Johnny Johansen, Oslo: Erland Mikkelsen hadde krevd en friske
re politikk. Hva er nå en friskere politikk? Hva vil en friskere 
politikk si ren t konkret? Vi har ikke lenger noen merkesaker, blir 
det sagt. H ar vi ikke hatt det? Jeg for min del tro r det er et 
sentralt spørsmål vi bør samle oss om, nemlig spørsmålet om trivsel. 
Vi skal planlegge vekst, men vi skal ikke glemme dette med trivselen. 
Det er et langtidsmål, og det er noe vi må gjennomføre fra  lands- 
ende til landsende. Vi skal drive frisk politikk, gudbevars, men 
vi må ikke drive så frisk politikk at vi ikke får lukket igjen 
munnen! Hvorfor lager vi ikke autostradaer fra Oslo til Finnm ark? 
Jo, det kunne vi jo gjøre, men ingen vil betale regningen. Vi må 
finne fram  til en avbalansering mellom effektivitets jaget og tr iv 
selen. Det blir noe av problemet i fram tiden.

Hans O. Gravdal, Hordaland, var enig i at det blåste en ny politisk 
vind over Norge, og hvis man skulle gi denne vinden næring 
m åtte vi vise et m er m arkert ansikt. Vi m åtte reise store politiske 
m erkesaker. Vi lever riktignok i en periode da partiene overbyr 
hverandre. Selv Høyre er nå med på å by høyere i sosialpolitikken. 
Men A rbeiderpartiet har fra gammelt av visse m arkerte m erke-
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saker. Jeg nevner i den sammenheng det industrielle demokrati. 
Der vil vi fortsatt kunne ha initiativet. Det gjelder også en sak 
som folkepensjonen. Der bør vi kunne satse mer. Der må vi ikke 
la de borgerlige ligge foran oss. Sosialpolitikken må legges opp med 
henblikk på å hjelpe til selvhjelp. Den største politiske oppgave 
vi ellers står overfor er å overbevise dem som har b ru tt med 
Arbeiderpartiet, splitterne.

Reiulf Steen, AUF: Den debatten som har funnet sted her har 
ikke arte t seg som noe utenrikspolitisk ordskifte, til tross for at vi 
har striden om Fellesm arkedet og dets konsekvenser på det innen
rikspolitiske område så næ r inn på oss. Når vi betrak ter striden 
om Fellesm arkedet på avstand, må vi innrømme at vi håndterte 
disse spørsmål famlende og med stor usikkerhet. Vi var ikke m en
ta lt forberedt på et slikt forpliktende samarbeid. Det m å være 
en skuffende erkjennelse. Selv om stridens bølger har lagt seg, 
må vi også i dag erkjenne at vi står uforstående og lite fo r
beredt til å gå inn i et overnasjonalt samfunn. Vi trenger derfor 
å fortsette debatten om internasjonalt samarbeid. Hvilke midler 
vil vi bruke for å etablere et forpliktende internasjonalt samarbeid? 
Vi bør sørge for å få en avklaring innen vår bevegelse. Vi må se 
det i øynene at vi vil bli stilt overfor dette problemet på ny. Vi 
må reise debatten på et ny tt og sunnere grunnlag. — Vi har i «Fritt 
Slag» reist problemet om en sosialisering av bank- og kredittvesenet 
her i landet. Livsforsikringsselskapene råder over ca. 6 m illiarder 
kroner, og det sier seg selv at så store pengesummer samlet på få 
hender nødvendigvis betyr reell makt. Vi må sørge for å få disse 
k refter under streng samfunnskontrol.

Reidar Danielsen, sentralstyret, redegjorde for behandlingen av 
spørsmålet om industrielt demokrati. Saken var oppe til behandling 
på landsmøtet i 1961 og på fagkongressen samme år. På disse 
møter hadde m an for dårlig grunnlag til å treffe endelige vedtak, 
og det ble da besluttet å nedsette en blandet komité med represen
tan ter fra LO og Det norske A rbeiderparti, den såkalte Aspengren- 
komitéen. Denne komitéen har gjort et stort og inngående u tred 
ningsarbeid og besluttet å legge dette fram  som et debattopplegg. 
Vi har her bedt om å få forslag, og vi har også få tt noen svar, men 
det må innrømmes at interessen ikke har væ rt så stor som ønskelig 
kunne være. På grunnlag av de svar og forslag som er kommet, 
regner vi med å kunne frem me vår innstilling i god tid før neste 
landsmøte og neste fagkongress — i 1965.
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Helge Sivertsen ,  R egjeringen, hadde m ed in teresse h ø rt p å  de 
innlegg som hadde v æ rt i skolesektoren. Jeg  e r enig i, sa s ta ts 
råden , a t innholdet i skolen er en  m eget v ik tig  ting. Og de t kan  
ganske s ik k ert fo rm annen  i Forsøksrådet, H ja lm ar Seim, som er 
en v e lk jen t rep resen tan t h er på landsm øtet undersk rive . M en å 
gi skolen n y tt  innhold er en  kjem peoppgave. D et fo ru tse tte r en 
om legging av  underv isn ingsplanen . Vi h a r  i gang en kom ité som 
bygger opp den 9 -årige folkeskole, og vi skal skape sam m enheng 
i hele v å r t skoleverk, m ellom  folkeskolen, y rkesskolene og de 
såka lte  høyere skoler. A lle skoleform er er ledd i et system , og vi 
e r i fu ll gang m ed denne utbyggingen  og om form ingen. —  Spørs
m åle t om  skolebygging og kostnadene h a r v æ rt b e rø rt her. Vi 
h a r m ange skolebygg som er rasjonelle  og fine, m en de t fo re 
kom m er selvsagt også bygg som e r m indre  tilfredsstillende, der det 
ikke  h a r v æ rt et godt sam arbeid  m ellom  a rk itek ten e  og skole
m yndighetene. Jeg  tro r  de t sku lle væ re  m ulig å få  i stand  e t s lik t 
sam arbeid . Jeg  h a r v æ rt i kon tak t m ed A rk itek tenes landsforbund, 
og d e tte  v il m edvirke til e t s lik t sam arbeid. Vi v il også u tbygge 
fy lkesadm in istrasjonen  slik  a t m an  også på dette  adm in istra tive  
p lan  bedre  skal kunne h ån d tere  disse saker.

D ebatten  ble nå a v b ru tt og m øtet s lu tte t kl. 18.30.

Fredagens formiddagsmøte.
Ordstyrere:  K onrad  N ordahl og M agnhild Hagelia.

In nstillingen  om  årsberetn ingene 1961 og 1962.

F orm annen  i bere tn ings- og protokollkom itéen, A rne  Strøm ,  
leste følgende innstilling:

Innstilling til DNA’s 39. landsmøte.
Beretnings- og protokollkomitéen har gjennomgått Sentralstyrets beret

ning for partiets virksomhet i årene 1961 og 1962.
Beretningen — som gjør utførlig rede for såvel partiets egen virksomhet 

som for arbeidet i de tilknyttede organisasjoner og de samarbeidsorganer 
det tar del i — er gitt i en form som gjør det lett å orientere seg i den.

A v det materiale som har foreligget for komitéen går det fram at de 
vedtak som er gjort på det 38. landsmøte har vært fulgt opp i perioden. Det 
samme gjelder vedtakene, som er gjort på de tre landsstyremøter som har 
vært holdt siden siste landsmøte.

U tfallet av stortingsvalget i  1961 — som viste en tilbakegang i Arbeider
partiets stemmetall fra 48,33 til 46,76 prosent, og som betydde at partiet
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kom  i m ind re ta ll i S to rtinget — h a r  ikke en d re t den politiske situasjon, 
fo rsåv id t som  D et norske A rbe iderparti frem deles s itte r m ed reg je rings
m ak ten  og ansvare t fo r landets politikk.

B ere tn ingen  synes å b ek refte  a t va lgu tfa lle t h a r  g itt n y  stim ulans til 
p a rtie ts  ind re  v irksom het, h v ilk e t sæ rlig  kom m er til u ttry k k  ved de 
verv ingsaksjoner som h a r  v æ rt g jennom ført og ved  de ekstrao rd in æ re  
kom m unevalgene som h a r  v æ rt ho ld t i  sam band m ed kom m unesam m en
slu tn inger. D et store og om fattende arbeid  som b le  ned lag t i fe iringen  
av pa rtie ts  75-årsjubileum  h a r  v irk e t i sam m e retn ing.

D et in ternasjonale  sam arbeid  h a r  v æ rt godt iv a re ta tt g jennom  deltaking 
i D en sosialistiske In ternasjonalens b y rå - og rådsm øter, konferanser og 
kursv irk som het — gjennom  den nord iske sam arbeidskom itéen  og ved  re p re 
sentasjon til europeiske b ro d e rp a rtie rs  landsm øter.

Sam arbeidet m ed  L andsorganisasjonen h a r  v æ rt d revet effek tiv t g jennom  
13 m øter i S am arbeidskom itéen m ellom  DNA og LO — ved felles a rran g e
m en t av 1. m ai-dem onstrasjonen  og ved en  lang rekke konferanser og 
fellesm øter.

B ere tn ingen  k an  ellers slå fas t a t det faglig-politiske sam arbeidet i 
d is trik tene  og m ellom  grunnorganisasjonene e r fø rt v idere  m ed gode re su l
ta te r. U nder ledelse av den kom itéen som ble sa tt ned  av p a rtie t og LO 
i fellesskap b le  det u tfø rt e t godt arbeid  u n d er den  heftige politiske striden  
om  N orges tils lu tn ing  til D et europeiske økonom iske Fellesskap.

G jennom  de opplegg som e r g jo rt av A gitasjonsutvalget h a r  organisa
sjonsarbeidet få tt et sik rere  fundam ent og opplysningsvirksom heten h a r få tt 
stø rre  bredde. I denne sam m enheng kan  en si seg tilfred s m ed  a t det e r  
sa tt ned  e t sæ rlig  u tvalg  ti l å arbeide m ed en  eventuell rev isjon  av  
prinsipp-program m et. U tvalgets innstilling  v il foreligge før landsm øtet i  
1965, og det e r g runn  til å  tro  a t det v il s tim ulere  p a rtia rb e id e t y tterligere .

B eretn ingens korte  om tale av arbe ide t m ed e t even tue lt n y tt debatto rgan  
g jø r ikke  k la r  rede for om  dette  arbeidet e r  av slu tte t ved  om leggingen av 
«Tillitsm annen», m en beretn ingskom itéen  går u t fra  a t spørsm ålet vil b li 
k la rlag t i sam band m ed behandlingen  av det innsendte forslaget om tid s
sk rift fo r arbeiderbevegelsen.

K vinnebevegelsen  og U ngdom sfylkingen h a r h a tt en r ik  arbeidsperiode, 
og arbeiderp ressen  kan  vise en jevn  og sikker fram gang.

G jennom  de godt p lan lag te  og g jennom førte verv ingskam pan jer e r  pa rtie ts  
m edlem stall i landsm øteperioden øk t m ed  i a lt 5000 m edlem m er, slik  a t det 
sam lede m edlem stall nå  e r  167 842.

B eretn ings- og pro tokollkom itéen fin n er a t p a rtie ts  v irksom het h a r  v æ rt 
godt tilre tte lag t og ledet i de 2 årene  som bere tn ingen  om fatter, og inns tille r 
ti l landsm øtet å  g jøre s lik t vedtak:

Sentralstyrets beretning for partiets virksom het i årene 1961 og 1962 
godkjennes.

Oslo, i B eretn ings- og protokollkom itéen, 23. m ai 1963.

Arne Strøm. A rn finn  Vik. Ingeborg Evensen.

Ste ffen  1. Toppe. Per Mellesmo.
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A ksjo n sko m itéen  for Fellesm arkedet.
K åre M yhre, Oslo, ville re tte  det d irek te  spørsm ål til form annen  

om S en tra ls ty re t h a r g itt T rygve Lie i oppdrag å danne aksjons
kom itéen for F ellesm arkedet.

Einar G erhardsen: Nei, d e tte  u tv a lg e t e r ikke sa tt ned  e tte r
oppdrag av  S en tra lsty re t.

Innstillingen  ble d e re tte r enstem m ig godkjent.

P rotokollene for form iddags- og etterm iddagsm øte t torsdag.
Protokollkom itéens form ann, A rne  S trøm , leste d e re tte r in n 

stillingen  om protokollen  over to rsdagens form iddags- og e tte r-  
m iddagsm øte. K om itéen hadde in te t å bem erke til protokollen.

Innstillingen  ble enstem m ig godkjen t av  landsm øtet.

Den fo rtsa tte  debatt om  den politiske situasjon.
S ek re tæ r F rank A ndersen  redegjorde for S en tra ls ty re ts  behand

ling av spørsm ålet om et debatto rgan  for partie t. S en tra ls ty re t 
nedsa tte  i 1961 et u tva lg  m ed m eg som form ann, sa F ran k  A ndersen, 
og vi avga en  u tta le lse , der vi enstem m ig innstille r på a t Det 
norske A rb e id erp arti søker å gi u t e t debattorgan . Jeg  k an  ikke 
i detalj gå inn  på denne innstillingen, m en vi peker h er på a t 
behovet for et s lik t organ  e r til stede. D et ble også lag t fram  
forslag  om det økonom iske grunnlag, og S en tra ls ty re t s lu tte t seg i 
p rin sippet til innstillingen, m en tok  ikke stilling  til det økonom iske 
grunn laget. Spørsm ålet ble så lag t fram  for lan d ssty re t 24.— 25. 
feb ru a r 1962. Innstillingen  v a r på fo rhånd  fo re lag t landssty re ts  
m edlem m er, d is trik tsp a rtien e  og stortingsgruppas m edlem m er. D et 
v a r s to rt se tt en god reaksjon, m en det v ar en  påtakelig  liten  tro  
på  salgsm ulighetene. P å  grunn lag  av disse henvendelser regnet 
vi n ø k te rn t m ed et opplag på 4000. R esu lta te t av landssty re ts  
behandling  v ar a t saken ble sendt tilb ak e  til S en tra ls ty re t på ny. 
Vi visste hvordan  det v a r g å tt m ed «K ontakt». Det hadde kostet 
p a r tie t 70 000 k roner pr. år, og like før de t g ikk inn v a r det solgte 
opplag ca. 1800 eksem plarer. Vi kunne derfo r ikke frem m e fo r
slag om et liknende foretakende. E tte r fo rnyet behandling  i u tvalget 
innstilte  vi overfor S en tra ls ty re t a t «Tillitsm annen» ble lag t om og 
g itt u t 8 å 10 ganger pr. år. Vi foreslo dessuten a t p a rtie t skulle 
u tg i e t k v arta lssk rift, «Sosialistisk D ebatt», som skulle gi plass for 
teo re tisk  stoff. I forbindelse m ed forslaget p ek te  vi på a t det 
bu rde  k ny ttes en  spesiell sek re tæ r til partik o n to re t, og han  burde 
få  i oppdrag i tillegg til red igeringen  av «Tillitsm annen» og
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' «Sosialistisk D ebatt» å ta  seg av p a rtie ts  inform asjonsvirksom het. 
D enne siste delen av v å r  innstilling  er løst, idet Inge Scheflo er 
k n y tte t t il  p artikon to re t.

Einar G erhardsens slu ttrep likk .
D ebatten  v ar nå  av s lu tte t og Einar G erhardsen  f ik k  ordet ti l  en 

s lu ttrep likk , d er han  bl. a. u tta lte :
E rland  M ikkelsen m ente a t R egjeringen  bu rde  gå inn for et lov

forslag  om g a ran te rte  lønninger. H an m ener vel egentlig  a t R egje
ringen  skal gi en g a ran ti for lønningenes k jøpek raft. D et er et 
gam m elt og vanskelig  problem . R iktignok er det ikke noe problem  
hvis m an vil gi slipp på den fu lle  sysselsetting. Ved en  tils trekke lig  
stor arbeidsløshet kan  m an skape en balanse m ellom  p rise r og 
lønninger. D et v a r slik  m an løste spørsm ålet før, m en a rb e id e r
k lassen e r fø rst og frem st in te ressert i å holde fu ll sysselsetting. 
F u ll sysselsetting  k an  bare  skapes ved en  økonom isk ekspansjon, 
m en å gjennom føre en  s te rk  ekspansiv  po litikk  og sam tidig  g a ran 
te rte  stab ile  p rise r e r ikke så enkelt. S tå r vi fo ran  valget om 
fu ll sysselsetting  og økte p rise r e lle r stabile p rise r og stagnasjon  
m ed arbeidsløshet, da velger vi fu ll sysselsetting. M en selv om 
denne avveiing er vanskelig , så m å vi prøve å løse det. For lønns
tak e ren  vil reallønnsu tv ik lingen  væ re  avgjørende. D et svekker 
ikke lønnstakernes stilling, hvis lønningene b are  stiger reelt.

T orb jø rn  B ern tsen  sp u rte  om det bare  v ar lønnstakerne  som 
skulle væ re  rea lis te r ved lønns- og prisoppgjøret. Nei, selvsagt 
skal alle g rupper vu rdere  p ris - og lønnsoppgjøret realistisk , og det 
h a r da også v æ rt tilfelle . Jo rd b ru k e rn e  og fiskerne  m åtte  slå av 
på sine krav , og arbeidsg iverne m åtte  gi e tte r. De s ta r te t fo r
handlingene på n u llpunk te t. De ville ikke gå m ed på noe lønns
tillegg, m en vi ve t jo at de m å tte  gi i et h v e rt fa ll noe.

D et er hevdet av flere  ta le re  a t boligbyggingen synker fra  å r 
til år- D et er ikke tilfelle . M an kan  væ re  m isfornøyd m ed tem poet, 
og m an kan  m ene a t vi burde ha sa tse t m er, m en sta tis tik k en  
v iser dog a t det h a r v æ rt en øking fra  å r ti l  år.

Vi h a r i deb a tten  hø rt beklagelse over a t m an i enkelte  bygder 
og byer ikke h a r få tt byggeløyve på  industrisek to ren . M an m ener 
a t de sen tra le  m yndigheter ho lder for m ye igjen. Ja , h er s tå r vi 
overfor de t p roblem  a t sam funnet ikke kan  im øtekom m e alle behov 
for investering. K ravene på  bo ligsektoren er store, og det m å 
fo re tas en  p rio rite ring , og de t e r k la r t a t byggeløyve til  in d u stri
bygg vil ødelegge for boligbyggingen. Vi s tå r daglig  overfor slike 
p roblem er i R egjeringen.

79



Johan  Støa bek laget a t hans d is trik t v a r b litt skadelidende på 
g runn  av rasjonaliseringen  i sam ferdselssektoren. D et hadde skap t 
v in te rled ighe t n å r det ikke ble bygd je rnbaner. Vi h a r nettopp  
v æ rt oppm erksom  på  disse problem er, og fra  sen tra lad m in is tra 
sjonens side er det lag t opp til en  v e id rift som ta r  s ik te  på å skape 
flere  arbeidsp lasser i v in te rh a lv å re t. N år d e tte  ikke er g jo rt i 
N ord-T røndelag , e r det i s tr id  m ed de re tn ingslin je r som e r tru k k e t 
opp sen tra lt.

Iv a r  O. H ansen m ente de t v a r  u rik tig  å dekke de 150 m illioner 
i subsid ier ved å trek k e  inn  de tte  beløpet på investeringene. Nå 
e r det b are  100 m illioner som tas av investeringene, m ens 50 m il
lioner innspares på  forsk jellige budsje ttposter. D ette er selvsagt 
e t spørsm ål som kan  diskuteres, m en dekningen m å anvises.

E n ta le r  h a r sp u rt om n å r nedsette lsen  av den m ilitæ re  tjen es te 
tid  skal gjennom føres. D et b lir fra  1. jan u a r 1964.

H åkon B ingen v ar inne på  spørsm ålet om det industrie lle  dem o
k ra ti og m ente a t vi bu rd e  ha  g jo rt rea lite tsv ed tak  på d e tte  lan d s
m øte. Jeg  sk jønner ikke hvordan  vi hadde k u n n et gjøre det. P å  
fo rrige  landsm øte ble det v e d ta tt a t vi i d e tte  spørsm ål sku lle sam 
arbeide  m ed LO for å få  u tred e t det i sin fu lle bredde. D et h a r 
ikke v æ rt m ulig å få  noen innstilling  til d e tte  landsm øte. D et 
h a r da også v æ rt fo ru tse tn ingen  a t felleskom itéen m ed rep resen 
ta n te r  fra  D et norske A rb e id e rp a rti og LO skulle legge fram  sin 
innstilling  i 1965. Det avgjørende fo r disse tid sfris te r e r a t m an 
ønsket å kunne b ruke den nødvendige tid, og slik  a t det ble 
an ledning  til en bred  drø fting  innenfor organisasjonene.

P ensjonssaken  h a r v æ rt n evn t av flere  ta lere . K åre  M yhre 
h ev d e t a t vi bu rde  k jø re  h a rd t opp her. Ja , ingen er vel im ot det, 
m en vi m å legge fram  konkrete  forslag. R egjeringen h a r sa tt ned  en  
kom ité, m en den h a r ikke  s itte t så lenge. Saken  e r jo h e ller ikke 
så enkel. A lle er oppm erksom  på hvor v ik tig  den er. I den aller 
n æ rm este  fram tid  skal vi ha e t m øte m ed v åre  m edlem m er av 
kom itéen. H er h ar vi en av de store  m erkesakene, det e r vi som 
sagt k la r over, m en da m å vi også ha e t fo rnuftig  forslag.

T orb jø rn  B ern tsen  hevdet a t vi ikke hadde noen sak  som sto 
i sen trum . H er opplever vi de t sam m e som på v åre  tillitsm anns- 
m øter. De fleste av oss er o p p ta tt av de n æ re  ting. D et er h v e r
dagens sm å problem er vi kansk je  er s te rkest o p p ta tt av —  i bygd 
og by. E t landsm øte er et tro  speilbilde av  det norske folket. Vi 
bu rd e  læ re  l i t t  av det. Vi kan  ønske a t v i hadde b are  én  sto r sak  
å  sam les om, m en hver enke lt sak  e r v ik tige saker se tt fra  de 
forsk jellige d is trik te rs  synspunkt.
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Jeg v il ikke dermed ha avvist dette ønsket om en stor sak. Jeg 
er er klar over at det politisk betyr noe å ha en sak med spesiell 
appell. Men skulle ikke parolen om planlegging for vekst og trivsel 
være en sak med appell? Det er en parole som er framtidsrettet, 
og den skulle ha appell til alle befolkningslag og til alle distrikter. 
Gravdal-fra Hordaland mente at industrielt demokrati og pensjons
saken ville  være de store merkesakene ved siden av programsakene 
planlegging for trivsel og vekst, og det er noe vi vel alle kan være 
enige i. Jeg synes denne debatten har vært god og saklig, og jeg 
finner det særlig gledelig at så mange unge har vært aktive —  og 
jeg vil legge til —  så flinke i debatten.

Steffen I. Toppe,  Hordaland, tok opp forslag nr. 41 sålydende: 
41. Laksevåg Arbeidersamfund, Hordaland:

Kommuner som av ymse grunner er nødt til å benytte en noenlunde 
rimelig beskatning, kan ikke få statstilskott til skolebygg. Laksevåg er en 
slik kommune. Som en forstadskommune til Bergen, og med borgerlig 
styrte kommuner som Fana, Åsane og Haus som nærm este naboer, vil det 
væ re en altfor stor belastning dersom Laksevåg skulle m åtte nytte en 
vesentlig dårligere skatteordning.

Laksevåg var en av de hardest rammede kommuner i landet bortsett fra 
Finnm ark under krigen. Dette gikk blant annet utover kommunens skoler. 
Den største folkeskolen i kommunen, Holen skole, ble bombet og helt lagt 
i grus den 4. oktober 1944. De andre skolene i kommunen var også i dårlig 
forfatning, og alle kretsene sto foran tilbygg og nybygg av skoler, og hittil 
er det investert kr. 8 200 000.00 i skoler etter krigen.

Kommunen har gjort prinsippvedtak om innføring av 9-årig skole, men 
før denne skoleordning kan gjennomføres må der investeres i skolebygg. 
E tter den forsiktige innstilling fra  skoleinspektøren trengs kr. 13 000 000.00. 
Dessuten kreves store investeringer til andre formål.

Det er uråd  for en kommune som Laksevåg å m akte disse oppgaver uten 
at det blir gitt ekstra tilskott til skolebygg, og skoledirektøren i Bjørgvin 
sa i sin påtegning på søknad om tilskott til for eksempel Mathopen skole 
i Laksevåg, at kommunen kan ikke makte å utbygge sin skole for ung
domsskole (enhetsskole) uten å få direkte statstilskott til dette.

I 1960 ble foretatt tilbygg av Nybø skole med kostnad om kring Vis million. 
Det ble søkt om kr. 50 000.00 av staten til dette formål. Søknaden ble til
rådd sterkt av skoledirektør, fylkesskolestyre, fylkesmann og Kommunal
departementet, men ble avslått av Kirkedepartem entet.

Skoledirektøren sa blant annet i sin påtegning: «Elevtallet har stige sterkt. 
Kommunen har gått i gang med høgre skole. Av disse årsakene har kom
munen hatt store investeringér i skulebygg i de siste 10 åra, og det må 
byggjast ny tt skulehus for Damsgård krins som nyttar fleire tyskerbarakker 
til skulebygg. Kommunen må også byggja 3 linedelte skular. Kvar av desse 
skulane må ha plass til 12—15 klassar. Sidan kommunen har hatt og fram 
leis får store u tteljingar til skulebygg, vil eg råd til a t det b lir gjeve stats
tilskott til bygging av Nybø skulehus.»

Den sterke vekst i elevtallet har også v irket sterkt inn på forholdene. 
I skoleåret 1950/51 var elevtallet i folkeskolen 1447, og i framhaldskolen 56 
(2 klasser). En hadde da ikke høgre skole. I dag er elevtallet slik:
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Folkeskolen 2400 elever, fram haldskolen  226 elever, den høgre skolen 
550 elever. Til sam m en 3236 elever.

I 1957 ble M athopen skole bygd. D et ble k o n fere rt m ed departem entet 
fle re  ganger om å få bygge en noe stø rre  skole enn  behovet på  davæ rende 
tid spunk t tilsa, på g runn  av at m arinebasen  «Haakonsvern» skulle legges ti l 
denne krets. D et n y tte t im id lertid  ikke, og en del av k lasserom m ene i 
nybygget ble av d epartem en te t fas tsa tt ti l 42 kvadra tm eter. Følgen av dette  
e r  at en nå  m å u tv ide skolen til det dobbelte — arbeidet e r  a lle rede  i gang.

D et ble send t g runng itt søknad til departem en te t om e t tilsko tt på 
kr. 250 000.00 til dette  form ål. E n var også i d epartem en te t og konfererte  
om saken, og regnet m ed a t i e t tilfe lle  som dette  m åtte  det kunne gis 
e t ek stra  e lle r d irek te  tilsko tt av  staten . S koled irek tøren  ga en m eget 
positiv  tilråd ing  i høve søknaden.

Ved skriv  fra  departem entet, d a te rt 9. ap ril d. å. kom  det s lik t svar på 
søknaden: «Laksevåg kom m une søker om kr. 250 000.00 i sta tstilsko tt til 
bygging av M athopen skole. D epartem en te t skal m ed dette  m eddele a t en 
dessverre  ikke h a r fu n n e t å kunne im øtekom m e søknaden.»

K om m unen m å nå sette i gang bygging av D am sgård skole, kostnads
beregne t til k r. 3 450 000.00 og gym nastikksal fo r H olen skole og den høgre 
skole m ed kr. 1 000 000.00. D er e r  også søk t om tilsko tt av sta ten  til dette, 
m en  søknaden lider vel sam m e sk jebne som de tid ligere  søknader om sta ts
tilsko tt til skolebygg.

N år en  g ir så fyldige opplysn inger som dette, e r  det fordi en m ener a t 
D et norske A rbe iderparti m å ta  de tte  spørsm ål opp til g rund ig  analyse, 
ide t vi m ener a t p a rtie t i s itt p rogram  bør slå fast og arbeide fo r en  opp
m yking av de stive reg le r som  ny ttes i dag.

Som en  følge av dette  v il Laksevåg A rbeidersam fund foreslå a t siste 
setning i k ap itle t «Mindre industrisentra»  få r  følgende ordlyd:

«Stortinget bø r bevilge sæ rsk ilte  m id ler som R egjeringen kan  b ruke  som 
tilsko tt n å r rim elige forhold  tils ie r det.»

A rbeidersam fundet v il sam tidig n y tte  høvet til å anm ode partiledelsen  
om å undersøke disse konkre te  sakene som  e r sk issert her, for om m ulig 
a t disse kan  få  en  fo r v å r kom m une gunstig  løsning.

Etter forslag av ordstyreren ble dette forslaget sendt til Bratteli- 
komitéen.

Norges stilling i verden i dag.
Ordstyreren  ga nå ordet til utenriksminister Halvard Lange 

som ble hilst med sterkt bifall da han kom opp på talerstolen. 

Utenriksminister Halvard Lange  holdt innledningsforedrag om 
«Norges stilling i verden i dag»: Han uttalte bl. a.: 

Verden står i dag i forvandlingens tegn. Vi er inne i en teknisk- 
vitenskapelig revolusjon som gjør den til én verden, i en langt 
virkeligere betydning enn noen gang før. Gjennom de moderne te le-
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kom m unikasjonsm idler, gjennom  rad io  og TV få r  vi hendingene inn 
i v åre  hjem . V i opplever u re tte n  på n æ rt hold, slik  den  u tøves i øst 
som i vest. Vi b lir  personlig  en g asje rt på  en he lt annen m åte  enn  før.

D et er im id lertid  ikke b are  en tek n isk  revolusjon  vi e r inne i, 
m en også en politisk  revolusjon. A vkoloniseringen og frig jø ringen  
av kolonifolkene er en  om veltn ing m ed enorm e v irkn inger. I tillegg 
tii øst—v est-k o n flik ten  som h a r dom inert de t politiske verdensbilde 
siden siste krig , h a r  vi få tt  de t v i kan  ka lle  nord— sør-problem et. 
D et gaper en dyp k lø ft m ellom  de fa ttig e  folk, som u tg jø r to  tre d je 
deler av jo rdens befolkning og de r ik e  folk, og p rob lem et e r hvordan  
vi skal fy lle  denne kløften . V i s tå r  overfor «de stigende fo rv en tn in - 
gers revolusjon», fo rd i fo lkene i de nye  s ta tene  e r b litt  k la r over at 
de t fins v itenskapelige og tekn iske  m u ligheter til å v inne over sult, 
sykdom  og naken  nød.

L ikevel er øst—v est-fo rho lde t avgjørende for verdens fred  i den 
overskuelige fram tid , og sæ rlig  g je lder de t for v å r t  land, d er vi 
nå  engang ligger på  v erd en sk arte t. V år geografiske beliggenhet er 
e t av de n a tu rg itte  forhold  som bestem m er v å r stilling  i verden . Vi 
rå d e r over e t s to rt om råde, m en v i er et få ta llig  fo lk  og v i h a r  få 
og sm å n a tu rrikdom m er. V år innfly te lse  i v erd en  m å derfo r bygge 
på andre  ting  enn rikdom  eller m ilitæ r m akt. D et som te lle r for v å r t  
vedkom m ende er v å r dem okratiske  re tts s ta t og de t velferdssam funn  
v i h a r greidd å bygge opp, m ed en  jev n ere  inn tek tsfo rdeling  en n  i 
de fleste  land. V i h a r  også bygd opp e t forholdsvis høy t k u ltu re lt 
n ivå  i folket. Sam m en m ed de and re  nord iske lan d  b lir  v i ofte tru k k e t 
fram  som eksem pel for de nye statene. F o r N orge kom m er også de t 
til a t vi h a r bygd opp en hande lsflå te  som h a r g jo rt oss til verdens 
frak tem enn . A lt d e tte  g ir oss på  visse om råder m u ligheter for å øve 
innfly te lse  lan g t u tover de t fo lke ta lle t sku lle tilsi. M en de t g jør oss 
sam tid ig  m eget sårbare . Endelig  v il jeg  nevne a t v i h a r  k v a lite t og 
effek tiv ite t i v å r  u ten rik s tjen es te  og v å r inform asjonstjeneste . Jeg  
e r glad for a t S to rtinge t om k o rt tid  skal d rø fte  den v idere  u tbygging 
av denne tjeneste .

I A rb e id erp artie ts  arbeidsprogram  av 1949 h e te r d e t a t oppgaven 
for v å r u ten rik sp o litik k  er «å trygge Norges fr ih e t og sjølstende, 
v a re ta  norske in teresser i u tlan d e t og b id ra  ti l  å sik re  freden  og 
frem m e m ellom folkelig  sam arbeid». D enne m ålse ttingen  g jelder den 
dag i dag. D et e r en u try g g  v erd en  v i lever i. D erfor m å v å r  fø rste  
hovedoppgave væ re  å trygge v å r fr ih e t og selvstendighet. D enne opp
gaven vil m å tte  stå  i fo rg runnen  så lenge verden  bygger på  n asjona l
s ta te r og så lenge hovedskille lin jen  går m ellom  to ta litæ rt og dem o
k ra tisk  s ty rte  s ta te r. D et e r en oppgave v i b are  kan  løse i fo r
p lik tende sam arbeid  m ed dem okratiske  k re fte r  i v å r t  eget land  og
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utenfor. Innenfor ram m en av dette samarbeid m å vi utform e vår 
utenrikspolitikk.

Det har liten hensikt å fundere over om dette er en sosialistisk 
m ålsetting. E tter min mening er det viktig fra  sosialistisk synspunkt 
at vi fører en utenrikspolitikk som trygger folkestyret og friheten. 
For frihet og folkestyre er grunnlaget og forutsetningen for arbei
derbevegelsens virksomhet. Vi skal i denne sammenheng heller ikke 
undervurdere betydningen av den brede oppslutning vi har fra  de 
andre politiske partie r om vår utenrikspolitikk.

Den andre hovedoppgaven for norsk utenrikspolitikk er å bidra 
til å sikre freden og frem me mellomfolkelig samarbeid. Å væ re 
med å bygge u t mellomfolkelig samarbeid for fred har alltid væ rt 
den sosialistiske arbeiderbevegelsens mål. Norsk utenrikspolitikk 
siden krigen har ta tt k lart preg av at den er satt u t i livet av en 
regjering u tgått av arbeiderbevegelsen.

Vår holdning til koloniproblemene er bestem t av overbevisningen 
om alle m enneskers likeverd og det som preger vår holdning til 
utviklingslandene er solidaritetstanken.

Holdningen til nedrustningsspørsm ålet og støtten til avspennings- 
og forhandlingslinjen er båret oppe av den inter nasjonalistiske tanke
gangen som er et grunndrag i sosialdemokratisk samfunnssyn. For 
oss er det en selvfølge at vi er med å bygge u t sam arbeidet over 
landegrensene. Det det gjelder, er å skape mellomfolkelige sam 
arbeidsråder. Den tekniske og vitenskapelige utvikling har gjort den 
absolutte nasjonale suverenitet avlegs, ja  likefram  til en hindring 
på veien fram  til et rettsordnet verdenssamfunn, som må væ re m ål
settingen for all sosialistisk utenrikspolitikk.

I praksis søker vi å løse v årt sikkerhetsproblem  gjennom vår 
tilslutning til A tlanterhavspakten. Våre erfaringer under den siste 
krig læ rte  oss at i den utsatte stilling vi har geografisk, kan vi ikke 
ha håp om å trygge vår fred ved å prøve å isolere oss fra hendinger 
og konflikter ute i verden. Vi kan ikke uten livsfare føre en politikk 
som skaper et m aktpolitisk tomrom. En slik politikk kunne friste 
større stater til m aktpolitisk overgrep eller fredsbrudd.

E tter den siste verdenskrig satte vi all vår lit til De Forente 
Nasjoner, m en forutsetningen for at FN kunne bli en effektiv sik
kerhetsorganisasjon var at sam arbeidet mellom de seirende stor
m akter kunne føres videre i fredens byggende arbeid. Denne foru t
setning holdt ikke. Stalins ekspansive politikk i årene fra  1945 til 
1948 bidro til å undergrave alle forhåpninger i så henseende. De 
sovjetiske frigjøringstropper forvandlet seg etter hvert til okkupa- 
sjonstropper, som la store deler av Øst- og M ellom-Europa inn under
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to ta litæ rt styre. I 1948 opplevde vi k upe t i Tsjekkoslovakia, f ra m 
stø te t m ot F in land  og B erlin -b lokaden . D et v a r  tegn  som ty d e t på  
a t denne ekspansjonen kunne kom m e til å gå v idere , og vi v a r nød t 
til å se oss om e tte r  s ikk erh e t u tover den som m edlem skapet i FN 
kunne  gi oss. Vi s lu tte t oss ti l  A tlan te rhavspak ten , som h a r som sin 
v ik tig ste  oppgave å forebygge k rig  ved å skape en  m ak tpo litisk  lik e 
v ek t som try g g er m ot aggresjon og m ak tsp råk . D enne oppgaven h a r 
NATO løst til denne dag. C u ba-k risen  i høst v a r en  påm innelse  om 
a t denne oppgaven e r like v ik tig  i dag som fo r 14 å r  siden.

Vi h a r  v æ rt b lan t dem  som h a r  arb e id e t fo r å g jø re  NATO ti l  noe 
m er enn  et re n t m ilitæ rt forsvarsfo rbund . Vi h a r a rb e id e t for a t d e t 
skulle b li e t u ten rik spo litisk  rådslagsin strum en t. D en politiske rå d 
slagning h a r få tt  øk t be tydn ing  e tte r  h v e rt som S ov je t-S am veldet 
h a r lag t om  fra  m ilitæ r m ak tp o litik k  t il  sam eksistenspolitikk , og v i 
h a r g å tt inn  fo r en  fo rhand lingspo litikk  m ellom  øst og vest.

N A T O -sam arbeidet h a r g itt oss try g g h e t m ot angrep. V åpenhjelpen  
h a r  g jo rt d e t m ulig  å bygge opp e t m oderne fo rsv a r og sam tid ig  
g jenre ise  lan d e t og bygge opp en  høy sosial s tandard . N å s tå r  v i 
overfor endrede forhold  og en  re la tiv t ra sk  nedbygging av våp en 
hjelpen. D et g jør det nok nødvendig a t vi selv ta r  en  s tø rre  del av 
by rdene enn før, m en fo rsvarssam arbeidet h a r ikke derm ed ta p t sin. 
betydning . A rbeidsdelingen  innenfor fe llesfo rsvaret består, og de t 
sam m e g je lder so lidarite tsfo rp lik te lsene. E nhver som m åtte  ha 
agressive hen sik te r overfor oss, e r  k la r  over a t h an  ikke  b a re  s tå r  
overfor lille  Norge, m en overfor den sam lede N A TO -m akt. D ette  
so lidarite tsfo rho ldet e r den s te rkeste  krigsforebyggende fak to r i dag  
og i en overskuelig  fram tid .

D et annet ledd i s ikkerhetspo litikken  e r fo rho ldet ti l  v å re  nabo
land. Vi h a r av  f r i v ilje  ta t t  hensyn  ti l  a t v å r n ab o -sto rm ak t h a r  
leg itim e sikkerhetsbehov og til v å re  nord iske g ranne land  som fø re r 
en annen  s ik kerhe tspo litikk  enn  vi gjør. D erfor h a r  v i ikke  v ille t 
t illa te  stasjonering  av frem m ede tro p p er i Norge så lenge v i ikke  e r  
u tsa tt fo r e lle r t ru e t  av angrep , og vi ønsker h e lle r ikke atom våpen 
i de t norske  forsvaret. D enne holdning e r fo rs tå tt og g o d ta tt av 
v å re  a llierte . D enne po litikken  h a r b id radd  ti l  å skape stab ilite t og 
lik ev ek t i N ord-E uropa, og de t bu rde  ikke v æ re  i noens in teresse  å  
b ringe  noen endring  i denne situasjon.

D en sak  som h a r s tå tt  i fo rg runnen  i N A T O -sam arbeidet i den 
siste tid en  er spørsm ålet om å skape en atom slagsty rke  innenfor 
alliansen. D enne p lanen  skyldes e t am erikansk  in itia tiv . D en er la n 
sert for å im øtekom m e et form odet ønske fra  en del av m edlem slan
dene om a t de i fe llesskap  skal kunne få s tø rre  m edbestem m elsesrett 
over de k jernefysiske  avskrekkingsvåpen . Jeg  u n d e rs trek e r a t d e t
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d re ie r seg om et re n t politisk  in itia tiv , og a t det e r ta t t  u t fra  
ønsket om å h ind re  spredning  av atom våpnene.

D et h a r ikke væ re  på ta le  a t Norge skal v æ re  m ed i e ller b id ra  
til en slik  slagstyrke.

Det som h ar v æ rt på ta le  og i disse dager d iskuteres i O ttaw a, 
der Norges delegasjon b lir ledet av fo rsvarsm in ister H arlem , e r i 
v irkeligheten  to forsk jellige p laner:

1. O rganisering  av en såka lt in te ra llie rt atom styrke.
2. O pprette lse  av en m u ltila te ra l a tom sty rke  som er eid  og ledet 

i fellesskap av de d e ltakende m akter.

Det som det er ak tu e lt å g jøre ved tak  om på m øtet i O ttaw a, og 
som m an e tte r  av isreferatene  synes å væ re  b litt  enige om, e r t i l 
deling  til NATO av stra teg iske  a to m sty rk er som allerede e r t il  stede 
i dag. Så v id t jeg  sk jønner e r  de t ta le  om den b ritisk e  V -bom ber- 
sty rken , 3 am erikanske  a to m -u b å te r m ed P o la ris -ra k e tte r  i M iddel
hav e t og enkelte  franske, nederlandske  og even tue lt belgiske fly - 
en h e te r u ts ty r t m ed am erikanske  atom våpen. Det er ikke spørsm ål 
om  å skape nye a tom sty rker, m en å sam ordne de bestående atom 
s ty rk e r  u n d er felles N A TO -kom m ando. D et b lir  h e lle r ikke noen 
end ring  i kon tro llen  m ed b ru k en  av atom våpnene. D en ligger fo r t
s a tt hos den  am erikanske p residen t og fo r de b ritiske  bom be-fly - 
s ty rkene, hos den b ritisk e  reg jering . Hvis v ita le  nasjonale  in te resser 
s tå r  på  spill, h a r  b riten e  fo rbeho ld t seg å tre k k e  de tild e lte  a tom - 
bom beflyene tilbake  fra  NATO’s kom m ando og b ru k e  dem  e tte r  
egen avgjørelse.

D et som det er oppnådd en ighet om i O ttaw a —  så v id t m an kan 
fo rstå  av avism eldingene — er denne om organiseringen av en  del 
av  de nå  eksisterende atom sty rkene u n d er felles ledelse. D et e r a ltså  
ik k e  ta le  om noen fysisk nyskapn ing  av slike sty rker.

D et and re  spørsm ålet som h a r v æ rt oppe til fo rberedende b eh an d 
ling  fo ru t fo r m øtet i O ttaw a, g jelder en  even tuell nyskapning, nem 
lig  en  fellesfinansiert, felleseid N A T O -disponert a tom styrke, m ed 
b landet bem anning. D enne tan k en  re iser en rekke  prob lem er som 
lan g t fra  e r av k lart, og de t e r ikke ta le  om å fa tte  noe ved tak  i 
O ttaw a. F oru tse tn ingen  e r a t p roblem ene skal studeres videre.

D en norske  reg je ring  e r  av den m ening a t en slik  n y  s ty rk e  ikke 
e r  m ilitæ rt nødvendig. Vi m ener de t e r  lan g t s tø rre  behov fo r å 
s ty rk e  det konvensjonelle  forsvar. Vi h a r fram ho ld t a t m an m å 
regne  m ed a t oppre tte lsen  av en  ny  k jernefysisk  slagsty rke  vil f ra m 
k a lle  en s te rk  reaksjon  i S ov je t-S am veldet og Ø st-E uropa, og at 
g jennom føringen  av p lanen  kan  skape van sk er fo r de fo rtsa tte  fo r
h an d lin g er om stans i atom prøvene. En m å også regne m ed en  nega-
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tiv reaksjon i de uforpliktende land. Denne politiske side av saken 
må undergis en ganske annerledes grundig vurdering enn det er 
skjedd hittil.

Men vi skal selvsagt væ re klar over at den politiske bakgrunn for 
tanken om en slik nyskapning er tendensen i retning av å opprette 
nasjonale atom styrker. F rankrike har sagt fra  at det vil fremme sine 
nasjonale planer uansett, men nyskapningen ta r også sikte på å 
fange opp et forventet krav fra  Vest-Tyskland. Jeg for min del 
m ener det ikke er grunn til å regne med at det fins noe folkeønske 
i Tyskland om opprettelse av egne atom styrker.

Det er som alt sagt ikke tale om noe vedtak i O ttaw a om dette 
spørsmålet. Hvis det noen gang blir lagt fram  en gjennom arbeidet 
plan om en slik ny felleseid NATO-slagstyrke vil Regjeringens 
standpunkt bli fastlagt u t fra  det hovedhensyn at det ikke m å skje 
noen videre spredning av atomvåpen.

Vi har vist i praksis gjennom vår base- og atom våpenpolitikk at 
vi ønsker å ta  rimelig hensyn til Sovjet-Sam veldets sikkerhetsin ter
esser. Derfor håper vi at Sovjet på sin side ta r hensyn til oss. Det er 
gledelig å kunne fastslå at sovjetlederne i dag godtar at det er 
mulig å bygge opp et godt naboforhold selv med norsk medlemskap 
i NATO. Det er en ny innstilling, og vi bør gjøre alt for å utbygge 
vårt gode naboforhold til Sovjet-Sam veldet, bl. a. ved å styrke det 
økonomiske og kulturelle samarbeidet. Jeg nevner i denne sam m en
heng avtalen om utbyggingen av Pasvik som et eksempel på et slikt 
saklig godt samarbeid.

*

Om forholdet til våre nordiske granneland er det ikke nødvendig 
å bruke mange ord. Det er få uavhengige stater i verden som står 
hverandre så næ r som vi gjør. Trass i at vi har fulgt ulike veier i 
vår sikkerhetspolitikk har vi kunnet bygge u t et stadig livligere 
samarbeid på alle om råder av samfunnslivet. Innenfor FN ta r  vi 
på næ r sagt alle felter de samme standpunkter og i hjelpen til og 
sam arbeidet med utviklingslandene har vi funnet nye oppgaver for 
nordisk fellesinnsats.

Den nordiske sam arbeidsavtalen som ble inngått i fjor er u ttrykk  
for et felles ønske om å konsolidere det vi alt har nådd av resultater 
og om å føre sam arbeidet videre gjennom Nordisk Råd og på andre 
m åter.

Et område hvor arbeiderpartiene og fagbevegelsen i Norden med 
fordel kan utrede m ulighetene for sam arbeid er planleggingen av 
den videre økonomiske og industrielle vekst. Her gjør det seg gjeld
ende interessem otsetninger som det må væ re vår oppgave å prøve 
å vinne over.
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V år annen  sto re  hovedoppgave e r å b id ra  ti l  å s ik re  freden  og 
frem m e m ellom folkelig  sam arbeid. C uba-k risen  v iste  oss, som jeg  
a lt  h a r nevn t, på  n y tt hvor sto r u tryg g h e ten  e r  i verden . D en viste 
også hvor nødvendig  det e r å finne  et s ik re re  og v arig ere  g runn lag  
fo r verdensfred  enn den k jernefysiske  m aktbalanse  som rå r  i dag. Vi 
m å y te  v å r t b id rag  og vi m å ta  u tgangspunk t i verden  slik  den er. D et 
fins ingen snarvei ti l  verdensom spennende fred. D et k rev e r tålm odig  
arbeid  å v inne over m otsetn ingene e ller i det m inste  å h indre  a t de 
fø re r til v æ p n et strid . F o ru ten  å arbeide  g jennom  NATO m å vi gjøre 
en  ak tiv  innsats i FN. Norge e r  nå b litt  m edlem  av S ik k erh e tsråd e t 
fo r to år, og d e tte  g ir oss økt ansvar. V år rep resen tan t i S ik k erh e ts
rå d e t er jo  ikke b are  en  ta lsm ann  fo r v å r t  eget land, m en også for 
de  and re  nord iske land.
e t uavhengig  fredsstiftende  organ og å u tv ik le  den til e t e ffek tiv t 
sam arbeidsorgan  over e t v id t felt. I flu k t m ed denne holdning s tø tte r

N orsk po litik k  i FN  g år u t på å gi fu ll s tø tte  til o rganisasjonen som 
v i G enera lsek re tæ ren  som en effek tiv  u tøvende m akt. V erdensom 
spennende sam arbeid  e r nødvendig for å try g g e  freden  og øke m u lig 
h e ten e  fo r å h je lpe  de fa ttig e  land  m ed å løse u tviklingsproblem ene. 
D erfor a rb e id er vi fo r å g jøre FN til en v irkelig  verdensorganisasjon 
—  et speilbilde av  verden  slik  den er. D erfor e r v il tilhengere  av 
un iv erse lt m edlem skap og h a r  stem t fo r a t C hina m å bli rep resen te rt 
av  den reg jering  som fak tisk  s ty re r  landet. Vi h a r også ad v a rt m ot 
å  gripe til eksklusjon som en reaksjon  overfor m edlem sland som ikke 
fy lle r sine fo rp lik te lser. Vi h a r  b itre  e rfa rin g er fra  Folkefo rbundet 
om  hva eksklusjon av m edlem sland fø rte  til.

Vi p røver å m edv irke til a t m an  innenfor FN  kom m er fram  til 
ved tak  som kan  sam le ikke bare  e t tallm essig fle rta ll, m en de v ik 
tig ste  g ru p p er av  land. E t tallm essig, fo rm elt lovlig f le rta ll e r ikke 
a lltid  noe tils trek k e lig  g runn lag  fo r å g jennom føre in ternasjonale  
aksjoner. Vi h a r  v æ rt m ot a t de t skal ved tas dem onstrasjonsforslag . 
V ed tak  som ikke få r  noen p rak tisk  v irk n in g  svekker F N ’s au to rite t.

D ette  e r bakgrunnen  for a t vi ikke h a r  v ille t m edv irke  ti l  ved tak  
i F N ’s generalforsam ling  om sanksjoner m ot S ø r-A frika-S am bandet. 
N orge h a r g jen ta tte  ganger v æ rt m ed å fordøm m e A p arth e id 
politikken . Vi h a r hevdet og hevder a t den e r i s tr id  m ed P ak ten  og 
m enneskere ttighetserk læ ringen . N år v i på siste generalforsam ling  
likevel ikke stem te fo r reso lusjonen  om S ør-A frika , v a r  de t fo rd i 
fle rta lle t n ek te t å fo re ta  avstem ning  over de enke lte  p u n k te r  h v er 
fo r seg slik  at v i kunne avstå  p å  sanksjonsparagrafen . A v den g runn  
avho ld t v å r  delegasjon seg fra  å stem m e for resolusjonen som helhet, 
m en  v i ga k la r t u ttry k k  fo r v å r fordøm m else av A p arth e id 
politikken .
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Når vi har væ rt mot sanksjoner, er det fordi representantene for 
de land som har den alt overveiende handel på Sør-A frika har sagt 
fra at de ikke ville væ re med på sanksjoner. Da kan ikke resolusjonen 
få noen reelle politisk-økonomiske følger. Jeg tro r im idlertid at den 
aksjon for kjøpe-boikott som ungdomsorganisasjonene har satt i 
gang, og som nå er b litt fulgt av NKLi, har sin store m oralske verdi. 
En slik boikott er u ttry k k  for en fordømmelse av system et i dette 
landet og for støtte til de fargede i deres kamp. Regjeringen har 
for sin del nektet salg av våpen til Sør-Afrika, og vi tok opp forslag 
om å stanse all eksport av våpen som kunne brukes i den interne 
kamp.

Norge har alltid vist en aktiv holdning til alle fredsbevarende 
FN-aksjoner, slik som under Suez-krisen i 1956, i Libanon i 1958 
og i Kongo i 1960. Men forat Kongo-aksjonen skal kunne føres fram  
til en avslutning er FN avhengig av at det lykkes å sikre finan
sieringen. Vi har dessverre opplevd at Sovjet-Sam veldet nekter å 
væ re med på kostnadene. Også F rankrike har på et form elt grunnlag 
avslått å betale Kongo-utgiftene. V år oppfatning er at alle m ed
lemmer har et kollektivt ansvar for de fredsbevarende aksjoner. 
Vi må frivillig ta  vår andel, og vi m å også ta  på oss vår andel av 
de fattige medlemmers bidrag.

Som u ttrykk  for vår positive holdning til FN’s fredsbevarende 
virksom het har vi innledet et sam arbeid med den danske og svenske 
regjering om å opprette spesielle beredskapsstyrker som kan stilles 
til FN’s disposisjon på korteste varsel.

Frigjøringen av kolonifolkene er vel det spørsmål som har opptatt 
oss mest i FN. Vi står her overfor en veldig revolusjon i årene 
siden siste krig. Det er tragisk å væ re vitne til hvordan enkelte 
kolonimakter fortsatt s tritte r mot denne utvikling. Avkolonise
ringen er en uavvendelig historisk prosess og en hending vi som 
sosialister hilser med glede. Gjennom FN har vi gjort hva vi har 
kunnet forat den skulle foregå i fredelige former. Vi har i visse 
situasjoner kunnet spille m eklerens rolle, fordi vi som et lite folk 
har hatt tillit både i utviklingslandene og hos våre allierte som noen 
av dem er kolonimakter. Og vi har kunnet bidra til å finne løsninger 
som begge parter har kunnet akseptere.

Men alt er ikke gjort den dag koloniene får sin frihet. Vi står 
overfor et kolossalt økonomisk samarbeidsproblem. Kløften mellom 
fattige og rike land blir stadig dypere, det vi kaller nord—sør- 
problemet stadig m er påtrengende. Det er nødvendig at vi sam 
arbeider om den økonomiske utviklingen av de nye statene i Asia, 
Afrika og Latin-A m erika. Vi deltar først og frem st i FN’s mange 
program m er for m ultilateral teknisk og økonomisk hjelp. Der møtes
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de som g ir og de som ta r  im ot på like  fot, som m edlem m er av 
verdensorganisasjonen. M en v i h a r dessu ten  ta t t  opp b ila te ra le  og 
reg ionale  sam arbeidstiltak . V år v ik tigste  b ila te ra le  av ta le  g jelder 
u tv ik ling  av fisket og helseste lle t i S ør-India . Vi e r m ed i nord isk  
sam arbeid  om underv isn ingssykehuset i K orea og om et n y tt p rosjek t 
i Tanganyika. Vi fo rbereder o rganiseringen  av et norsk  fredskorps. 
F o r å effek tiv isere  h je lpev irksom heten  h a r vi o p p re tte t en egen 
adm in istrasjon  —  N orsk U tviklingshjelp .

D et e r im id lertid  ikke nok m ed slike sam arbeidstiltak . Skal vi 
kunne gi u tv ik lingslandene effek tiv  h jelp , m å v i også løse de h a n 
delspolitiske prob lem er som m elder seg. Vi m å trygge avsetn ings
m ulighetene fo r u -landene, sørge fo r stab ile  p rise r på de rå v a re r  
og in d u strip ro d u k te r de eksporterer. D et sp iller fak tisk  s tø rre  ro lle  
enn  d irek te  h jelp . Vi h a r i de siste 5 å rene  opplevd a t fa ll i p risene 
på  verdensm arkedet fo r u -lan d en es ek sp o rtv are r h a r  fø rt til in n 
tek ts tap  som h a r  oppveid h v er øre av den h jelp  som e r y te t g jennom  
F N ’s organer. D et b lir  a rbeidet for å løse disse problem ene gjennom  
OECD og GATT, og på  det m in isterm øte t i GATT som ble ho ld t 
fo r 1Y2  uke  siden, h a r vi fra  norsk  side sag t oss villige til å sløyfe 
a ll to ll på trop iske  jo rd b ru k sp ro d u k te r, m ed u n n tak  b are  fo r vege
tab ilsk e  o ljer, som k o n k u rre re r  d irek te  m ed norske fiskeoljer.

La m eg også si e t p a r ord om nedrustn ingsspørsm ålet, som stadig 
op p ta r både s to rm ak te r og sm å land. I v år u trygge verden  e r m ak t
balansen  nødvendig, m en v i m å ikke stivne i kald  sky tte rg ravsk rig . 
D et langsik tige  m ål m å v æ re  å få i s tand  alm innelig  og fu llstendig  
ned ru stn in g  —  en b a lan sert ned ru stn in g  av atom - og konvensjonelle 
våpen. M en vi m å v æ re  k la r over a t d e tte  i dag e r e t f je rn t m ål, 
og vi m å d rø fte  m er begrensede tilta k  som inn ledende sk r itt  på 
veien. K o n tro lle rt p røvestans k an  bety  e t fø rste sk ritt. I d e tte  spørs
m ål m å de vestlige land  v æ re  villige til å ta  en viss risiko, og v i m å 
i fø rs te  om gang kansk je  nøye oss m ed et m instem ål av kontro ll.

N edrustn ingen  e r selvsagt i fø rste  rekke  storm aktenes ansvar, m en 
også de sm å land  h a r s itt m edansvar. Som u ttry k k  for den betydning  
vi tillegger nedrustn ingsprob lem ene h a r R egjeringen  oppnevnt de t 
norske n ed rustn ingsu tva lg  og R ådet for konflik t og fredsforskning.

T il s lu tt noen ord om m arkedsproblem ene og Europas stilling  i dag. 
Jeg  fin n er de t unødvendig  å rek ap itu le re  u tv ik lingen  fram  til fo r
h an d lingsb ruddet i ja n u a r i år. D et e r nok å slå fas t a t F ran k rik es  
nei i B russel be tydde et alvorlig  tilbakeslag . Sam m enbruddet i fo r
hand lingene u tse tte r  på  uviss tid  m ulighetene fo r å sveise V est- 
Europa sam m en til en økonom isk og politisk  enhet, som kan  u tv ik le  
e t n æ rt og u tad v en d t sam arbeid  m ed dem okratiene i N ord-A m erika. 
Hvis de t hadde lykkes å fy lle  k lø ften  m ellom  EEC og EFTA, v ille
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den nye am erikanske handelslov åpnet m uligheter for å fjerne de 
fleste hindringer for handelen over N ord-A tlanteren. På grunn av 
bestevilkårsbestemmelsen i GATT ville denne frigjøringen av han
delen også i stor utstrekning kommet utviklingslandene til gode. 
Det ville skapt grunnlag for friere varebytte og økonomisk vekst 
i verdensmålestokk. Hva det nå kan komme u t av den såkalte 
K ennedy-runden innenfor GATT, er det ingen som kan si.

I denne situasjon er vi nødt til å konsentrere v årt m arkedsarbeid 
om å bygge u t sam arbeidet i EFTA med sikte på å skape bedre 
balanse mellom forpliktelser og m uligheter, og vi må utvikle sam 
arbeidet i OECD om konjunkturpolitikken og økonomisk vekst
politikk.

Vi nådde ikke fram  til en om fattende økonomisk samling i Vest- 
Europa i denne omgang, men behovet for en løsning av m arkeds- 
problemene består og spørsmålet vil sikkert melde seg på nytt. Vi 
må væ re forberedt på at det da vil melde seg i en annen form og mot 
en ny politisk bakgrunn.

K ort tid etter sam m enbruddet i Brussel sendte LO og Det norske 
A rbeiderparti u t en erklæring, der det bl. a. het:

«Vi vil ikke tilbake til mellomkrigstidens Europa. Vi ønsker 
ikke snever nasjonalisme, prestisjekam p og handelskrig. Forsøket 
på å stoppe sam arbeidet i den vestlige verden er som et ekko fra 
fortiden. V årt mål er et næ rt sam arbeid mellom alle dem okratiske 
land med sikte på en planmessig utnyttelse av våre felles ressurser 
til beste for oss selv og utviklingslandene.»

Denne m ålsetting står fortsa tt ved makt. Norge er en del av 
Europa og av A tlanterhavssam funnet, slik Einar Gerhardsen u t
tryk te  det i sitt innledningsforedrag. Vi har levd gjennom en 
periode hvor konservative krefter har dom inert sterkt, og det har 
ikke gitt noe gunstig klima for norsk utenrikspolitikk. Tingene er 
nå kommet i bevegelse såvel i vest som i øst. Det er tydelig liberali- 
seringstendenser til stede også i Sovjet-Sam veldet. Det er vokst 
fram  et skikt av velutdannede mennesker, som selvstendig vurderer 
de innen- og utenrikspolitiske forhold — befolkningslag som sovjet- 
lederne må ta  hensyn til. I Vest-Europa og i Am erika har vi i 
60-årene kunnet registrere en strømendring. De konservative krefter 
er på tilbaketog, og radikale krefter er i vekst og er til dels alt 
kommet til makten. Disse tendenser vil uten tvil gi oss større m ulig
heter til å nå fram  i vårt arbeid for det rettsordnede verdenssam 
funn som sosialister i alle år har drøm t om.

Langes foredrag ble m ottatt med sterk t bifall.
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Landsstyrets forslag til uttalelse 
om utenriks- og sikkerhetspolitikken.

Norsk arbeiderbevegelse har alltid væ rt og er en fredsbevegelse. 
For en regjering som er utgått av Arbeiderpartiet, er det derfor 
en selvfølge at den fører en aktiv fredspolitikk. Landsmøtet gir 
sin tilslutning til den utenrikspolitikk som er ført, og vil uttale:

Vårt frem ste utenrikspolitiske mål er et forpliktende samarbeid 
m ellom  alle land og et internasjonalt rettssamfunn. Som  før skal 
Norge uten stans søke å bidra til større forståelse mellom nasjonene. 
Norge må av all sin evne støtte De Forente Nasjoner for å u tvikle  
en e ffek tiv  verdensorganisasjon som kan opptre med autoritet og 
tyngde alle steder på jorden.

Vi skal arbeide for en nedrustning som omfatter både konven
sjonelle våpen og atomvåpen. Nedrustningen må skje på en slik 
måte at den ikke  ensidig blir til fordel for noen m akt eller allianse.

Særlig må vi arbeide for å hindre at flere land skaffer seg atom
våpen. En avtalt stans i prøvene med slike våpen vil være et 
viktig  skritt. Norge må holde fast ved sin base- og atompolitikk, 
slik den er form et u t i partiets arbeidsprogram.

Norge slu ttet seg til A tlanterhavspakten for å trygge landet mot 
angrep. Denne pakten h a r  også trygget freden i vår del av 
verden og vil fortsatt danne grunnlaget for vår sikkerhetspolitikk.

Vårt endelige mål er at alle nasjoner skal gå til fu ll avrustning, 
og at De Forente Nasjoner får de nødvendige sikkerhetsstyrker  
til rådighet.

Politisk undertrykkelse må ikke tåles noe sted i verden. Restene 
av koloniveldet må avvikles så hurtig som overhodet mulig. A lle 
raser skal anerkjennes som likeberettigede.

Vi skal arbeide for gode forhold mellom velstående og fattige  
nasjoner. U tviklingslandene må få  tilstrekkelig faglig og økonomisk 
hjelp, og handelspolitikken må tilgodese deres interesser. For sin 
egen del må Norge øke hjelpen både ved større bevilgninger over 
statsbudsjettet og ved forretningsmessige lån og kreditter. For å 
skaf fe tilstrekkelig  med m idler bør vi øke «utviklingsskatten».

Vi tar avstand fra alle form er for imperalisme og snever nasjo
nalisme. Vi går inn for et organisert samarbeid mellom likeberet
tigede nasjoner. For å sikre fred  og framgang må nasjonene være 
villige til å godta vedtak fra internasjonale organer. Disse organene 
må bygges opp på et klart dem okratisk grunnlag.

Vi går inn for m er plan og bedre samordning i verdensøkonomien 
og vil arbeide for mellomfolkelige tiltak som kan sikre en slik  
utvikling. Handelshindringene bør avvikles  så langt som mulig,
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slik at verden i fu llt monn kan nyte godt av en internasjonal 
arbeidsdeling.

Samm enbruddet av forhandlingene i Brussel er en historisk 
kjensgjerning, og spørsmålet om norsk tilknytn ing  til Fellesmarkedet 
(EEC) er ikke aktuelt. I denne situasjon går vi inn for å bygge ut 
og styrke Frihandelsforbundet (EFTA) hvor Norge er medlem. 
Men det er også viktig  å hindre at den økonomiske splittelsen i 
Vest-Europa blir utdypet, og å begrense de skadevirkninger som  
følger med splittelsen.

Spørsmålet om et næ rt økonomisk og politisk samarbeid som  
om fatter hele Vest-Europa, v il u tvilsom t melde seg på ny når det 
er gått noen tid. Men det v il være på et n y tt grunnlag og m ot en 
annen politisk bakgrunn.

Vi vil arbeide for en forpliktende vest-europeisk organisasjon 
som bygger klart på dem okratiske prinsipper. En slik samm en
slutning må ha et næ rt samarbeid med de nordamerikanske 
demokratier og stå i et godt forhold til utviklingslandene.

Vi vil fortsette samarbeidet med de øvrige nordiske land og 
bygge u t fellesskapet i Norden. I nært samråd kan de nordiske land 
øke sin internasjonale innflytelse.

Den politiske u tvikling  i Vesten peker nå m ot venstre  — til 
fordel for folkestyre og m ellomfolkelig solidatritet. Denne u tv ik 
lingen er en kraftig spore for vår egen arbeiderbevegelse. Samtidig  
vil den gjøre det lettere å mestre problemene i verdenspolitikken  
og gi et bedre klim a for Norges utenrikspolitikk.

Landsstyrets forslag til uttalelse om Sør-Afrika.

Det norske Arbeiderpartis landsmøte vil uttale sin harme og 
avsky over den rasepolitikk som i dag blir ført i Sør-A frika. En 
slik raseskillepolitikk kan føre til en katastrofe.

«Forandringens storm væ r» vil ikke  stanse før alle afrikanske  
fo lk  har oppnådd selvstyre og rasemessig likestilling.

Den norske regjering har nek te t eksport av våpen og am m uni
sjon til Sør-A frika. Vi vil arbeide for at andre land avbryter 
sending av våpen og u tstyr  som kan brukes av de hvite makthavere  
til undertrykkelse innen Sør-A frika.

Vi må gjennom de mellomfolkelige organisasjoner, først og frem st 
FN, arbeide for at det blir satt i verk e ffek tive  internasjonale 
tiltak som kan bringe undertrykkelsen til opphør.

V i støtter den boikott-aksjonen som de norske ungdomsorganisa
sjonene med AUF i spissen har satt i verk  på frivillig basis. Boikott-
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aksjonen  v irk e r  som  et opinionspress. Den viser vår solidaritet 
m ed de u n d er tryk te  i S ø r-A fr ik a  og stø tter  dem  i deres fr ih e ts
kam p.

Ordskiftet.
Ø ivind Thoresen, N ord-T røndelag : Vi lever i en tem m elig urolig  

verden. D et er sæ rlig  to kon flik te r som h a r o p p ta tt oss —  C uba- 
kon flik ten  og konflik ten  i S ør-A frika . Det g jelder fo lk  og land  
som hører til v å r egen k u ltu rk re ts . C uba-konflik ten  ho ld t på å 
utløse en ny krig . Vi e r k la r over Sovjets befatn ing, m en vi kan  
ikke ubetinget fo rsvare  U SA ’s holdning. A m erikanerne tru e t m ed 
å b lokere Cuba, de ville tv inge Cuba ved å su lte  befolkningen ut. 
M etoden e r en  uverd ig  m åte  å løse kon flik ter på. Vi ble også 
in v ite rt til å de lta  i denne konflik ten , og USA laget en svarte liste  
over de skip som anløper de cubanske havner. Vi m å e tte r  m in 
m ening få am erikanerne  til å ordne denne konflik ten  på en annen 
m åte. Jeg  vil henstille  til v år u ten rik sm in is te r om a t vi ikke må 
delta  i denne sulteaksjon.

Den and re  konflik ten  fin n er vi i S ør-A frika. D er nede e r det en 
po litis ta t på lin je  m ed N azi-T yskland. E dvard  H am bro som ta lte  
om forholdene der nede i radio  forleden, hevdet a t de sø r-a frik an sk e  
politikeres opp treden  bare  kunne fo rk lares som u tslag  av en redsel 
fo r fram tiden . G jennom  å r tie r  h a r de fargete  u tg jo rt de tjenende 
ånder i d e tte  landet. De h a r ta t t  vare  på heim ene og barna. De 
hv ite  h a r v æ rt herrefo lket, m en det hv ite  m in d re ta lle t fo rs tå r a t 
det i det lange løp ikke kan  holde stillingen. De hv ite  fo rm er sin 
egen undergang  ved den ap arthe idpo litikk  de fører. I v å r kam p 
m ot d e tte  frastø tende og um enneskelige sty re  m å vi b ru k e  alle 
m idler. D et kan  væ re  et vurderingsspørsm ål om boikott alene 
vil føre fram . Jeg  tro r  nok  a t d ip lom atisk  press vil ha store  m ulig 
h e te r for å v irke. —  E t p a r ord om NATO. Vi er tilhengere  av 
N A T O -forsvaret, m en d e tte  m å væ re  slik  u ts ty r t m ed så vel kon
vensjonelle våpen som atom våpen a t vi kan  stoppe et angrep. —  
Om F ellesm arkedet sa E inar G erhardsen  at det p lu tselig  ble stille 
i d ebatten  om kring d e tte  spørsm ålet. Men denne stillhe ten  vil 
neppe vare  så lenge. Vi vil ganske s ik k ert sn a rt se v irkn ingene 
av  b ru d d e t i B russel. D et v il bli en kam p om m arkedene. Skulle 
det gå den  veien  a t det ble en handelsk rig  m ellom  EFTA  og EEC, 
så m å vi g jøre a lt fo r å påskynde en sam m enslåing. For øye
b likke t s tå r  alle g rupper nokså tv ilråd ige. Vi m å sørge for å få 
en skikkelig  orien tering  om Fellesm arkedsspørsm ålene, slik  a t vi 
i neste  om gang kan  oppnå en saklig  vu rdering  av saken.
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A sbjørn  Lillås, V estfold, v a r s to rt se tt enig i Langes red e 
gjørelse. M en det k an  råde  en  viss nyansering  i oppfatn ing  og 
vu rdering  av forsk jellige spørsm ål, sa Lillås. Lange sier for eksem 
pel: Vi ønsker ikke atom våpen. Jeg  vil u ttry k k e  det slik: Jeg  vil 
ikke ha atom våpen. Norge bør konsekvent holde på  s itt s tan d p u n k t 
i denne sak. Jeg  vil derfo r oppta et endringsforslag  n å r det g je lder 
form uleringen  av 4. avsn itt, siste setn ing i fram legget til u tta le lse  
om u ten rik s-  og sikkerhetspo litikken . Forslaget e r sålydende:

«Norge m å holde fast ved sin  basepolitikk  og s itt standpunk t om ikke 
å tilla te  atom våpen på  norsk  område.»

N år det g jelder den såkalte  u tv ik lingsska tten  er jeg ikke u b e 
tinget begeistre t for den. Den bu rde  e tte r  m in m ening væ re  p ro 
gressiv i lik h e t m ed alle and re  ska tte r. E llers kan  jeg e rk læ re  meg 
enig i den u tta le lsen  som er lag t fram . Vi begynner å finne fram  
til en felles p la ttfo rm  som k an  sam le hele bevegelsen.

S tre k  jor de inntegnede talere.
O rdstyreren: D et h a r nå  m eld t seg m ange ta lere , og jeg  fo re 

slår a t vi se tte r strek .
D et ble enstem m ig v ed ta tt å se tte  strek.
F orslaget fra  Lillås ble b eslu tte t oversendt H ønsvald-kom itéen.

Av hensyn til kom itéarbeidet hadde ordstyreren  g å tt m ed på 
å m otta  og foreslå oversendt til H ønsvald-kom itéen  to forslag som 
han  re fe re rte .

Valborg H olm , Oslo, foreslo:
«Denne g runnverd istign ing  bør p rin sip ie lt se tt tilfa lle  sam funnet, i disse 

tilfe lle  kom m unen e lle r kom m unene som skaper verdistigningen. A rbe ider
p a rtie t frem m er lovforslag herom  som s ik re r verd istign ingen  som skissert.»

Per Ruanes, Oslo, foreslo følgende forslag  i sam band m ed fo r
slag n r. 34:

«Oslo typografiske forenings rep resen tan te r s tø tte r d e t innsendte forslag. 
Hvis saken b lir  u tsa tt, b e r  vi A spengrenkom itéen ta  hensyn  ti l de 3 p u n k te r 
på  side 11 i tilleggsheftet fo r innkom ne forslag. O pplegget fo r skolering, 
u tdannelse  og opplysning kan  vel s ta rte  på nåvæ rende tid spunkt. V i frem 
m er dette  som forslag.»

Begge forslag  ble oversendt H ønsvald-kom itéen.
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Stein Hovding, Oslo: I sin redegjørelse omtalte utenriksm inister 
Halvard Lange det dypt umenneskelige systemet i Sør-Afrika og 
den boikotten av sør-afrikanske varer som AUF har ta tt initiativet 
til, og som AUF hittil har hatt avgjørende innflytelse over. Da 
Stortinget drøftet denne saken for en tid tilbake, presiserte u ten
riksm inisteren at det ville medføre store vanskeligheter og p rin 
sipielle besværligheter om landet vårt offisielt gjennomførte sank
sjoner mot og boikott av Sør-Afrika. AUF respekterer og skjønner 
Langes syn. Vi finner det forståelig at utenriksm inisteren peker 
på betenkeligheter og vanskeligheter som vil oppstå om landet vårt 
skulle gjennomføre en boikott av Sør-Afrika. Dette er hans embets- 
messige og konstitusjonelle plikt. Vi unge derimot har på dette 
område som på alle andre felter våre plikter, vi har p likt til å vise 
veien framover, til å reise nye krav og til å trekke opp perspek
tivene. Det forslaget som sentral- og landsstyret legger fram  til 
uttalelse om Sør-A frika finner vi er godt og dekkende for vårt 
prinsipielle syn, men vi har enkelte små innvendinger å gjøre. Vi 
m ener forslaget ikke er konkret nok, og det inneholder for få 
praktiske forslag. Jeg skal referere vårt forslag og føyer til at det 
ikke er m ent som et alternativ, men som et supplement til lands
styrets uttalelse. Forslaget lyder:

«Det norske A rbe iderpartis  landsm øte v il inn trengende henstille  til 
norske im portører, d e ta ljis te r og fo rb ru k ere  å stø tte  bo iko tten  av sø r
afrikanske  varer. L andsm øtet fo ru tse tte r a t sta tens egne bed rifte r v il 
stoppe sin im port fra  Sør-A frika.

L andsm øtet oppfo rd rer R egjeringen til å  frem m e forslag om  å bevilge 
stø rre  beløp ti l h je lp  fo r sø r-afrikanske  flyk tn inger. L andsm øtet fo ru t
se tte r  a t e t ev en tue lt A rbeiderbevegelsens Solidaritetsfond g ir økonom isk 
stø tte  ti l f lyk tn inger i Sør-Afrika.»

Jeg vil igjen understreke, sa Hovding, at dette er forslag om 
konkrete tiltak. Vi ønsker ingen strid på dette landsmøte, og der
for overlater vi tryg t til redaksjonskomitéen å finne form uleringer 
som dekker landsmøtets mening i denne saken. Vi er interessert i 
realiteter, i forpliktende handling. Vår tids ungdom er brennende 
opptatt av uretten, av nøden og elendigheten. I særdeleshet gjelder 
dette den aktive ungdommen, den ungdommen som har satt preg 
på sam funnet og som er saltet og kjernen i vår bevegelse, den 
ungdommen som setter sitt preg pa AUF. Men det finnes også 
andre krefter innenfor denne ungdomsaksjonen, k refter som står 
arbeiderbevegelsen fjern t og som har utenforliggende partipolitiske 
mål. Jeg sikter til kommunistene og folkesosialistene. De ønsker 
å vende denne kampen fra å være et u ttrykk  for solidaritet med
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sø r-a frik an ern e  t il  å b li e t angrep  på R egjeringen og A rb e id er
p artie t. Vi h a r  h ittil greid  å passiv isere disse elem entene, og d e r
for, for å kunne fo rtse tte  m ed dette , e r det a t vi b er landsm øtet om 
å konkre tisere  u tta le lsen  om S ør-A frika . Vi k an  ellers risikere  å få 
en allianse m ellom  den borgerlige ungdom m en og kom m unister 
pluss folkesosialister. I 1960 gjennom førte F F I en in te rnasjona l 
bo ikott av S ør-A frika , og F F I-kongressen  i B erlin  vedtok  en h en 
stilling  til FN ’s m edlem sland om å gjennom føre boikott, og LO ’s to  
rep resen tan ter, K onrad  N ordahl og Tor A spengren, stem te for denne 
henstillingen. For noen m åneder siden to k  vi in itia tiv e t til e t opp
rop som konk luderte  m ed a t v å r t land  skulle b ry te  sine økonom iske 
fo rb indelser m ed S ør-A frika . P å  dette  oppropet sk rev  en  rekke 
fram tred en d e  fagforeningsfolk  under, b lan t annet Lage H augness i 
Bygning, O. A nfinsen i L okom otivm annsforbundet, W alter K ris tian 
sen i A rbeidsm andsforbundet, A nker N ortved t i K jem isk , K åre  
P eh rsen  i P ap ir. Og de t er n a tu rlig  a t vi t i lrå r  en slik  aksjon  fordi 
de fargete  i S ø r-A frika  e r v åre  kam era te r. I S ø r-A frik a  u n d e r
try k k e r  tre  m illioner hv ite  tolv m illioner fargete . D et vil uvegerlig  
føre til e t blodbad som k an  bli e t vendepunk t i A frika, og som vil 
bli en  tru se l m ot freden . En konflik t i S ø r-A frika  v il b li in te r 
nasjonal fra  første øyeblikk. I tre ttiå re n e  v an t de tilsvarende  rase 
fordom m er og den sam m e raseu n d ertry k k else  fram  i Europa. D enne 
bevegelse fø rte  ti l  en verdensom spennende konflik t, en katastro fe  
som verden  a ld ri h a r  opplevd m aken  til. I dag fo regår den sam m e 
raseundertrykkelse  i S ør-A frika , og k im en kan  væ re  lag t ti l  en 
ny  katastro fe . D ette k an  vi ikke rolig se på. S ø r-A frik a  angår oss 
—  både du og jeg, og h v e rt m enneske i v å r t land. Vi k an  ikke sove.

Det u tm erk e t fram fø rte  inn legget ble m o tta tt m ed s te rk t bifall.

S tein  H ovdings forslag  ble sendt ti l  H ønsvald-kom itéen.

Fondet fo r  u tv ik lin g sh je lp  (D et norske S o lidarite tsfond).
K je ll D ankertsen  to k  opp et tilleggsforslag  ti l  n r. 28, som v ar 

sålydende:
28. Forslag fra  Sen tra lstyre t:
FONDET FOR U T V IK L IN G SH JE L P  (D et norske So lidarite tsfondet).

I sine program  og re tn ingslin jer har norsk  arbeiderbevegelse i det 
siste 10-året om  og om  ig jen  holdt fra m  be tydn ingen  av en  o m fa t
tende innsats fo r  å bedre de sosiale og økonom iske forhold  i verdens  
fa ttige  land. G jennom  sin s tø tte  ti l  De Forente N asjoners o m fa t
tende h jelpeprogram , sin  deltakelse i nordiske prosjek ter og sine  
egne tilta k  har Norge søkt å fy lle  sine fo rp lik te lser  på dette  om rådet.
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Opprettelsen av Norsk U tviklingshjelp betyr at vårt land i årene 
fram over vil utvide arbeidet i takt med økte bevilgninger i Norges 
Storting.

Det har im idlertid vist seg at viktige områder av utviklingshjelpen  
ikke  kan dekkes ved en innsats fra statens side. Norsk arbeider
bevegelse har i de senere år få tt en rekke henvendelser fra faglige 
og politiske organisasjoner som har bedt om bistand. Det gjelder 
dels organisasjoner som er erklæ rt ulovlige i sine hjemland. De 
ber ikke bare om hjelp til å holde et illegalt arbeid gående, men  
anmoder også om finansiell støtte for å kunne skaffe m at og medisin  
til m edlem m er som er i fengsel, og til underhold for fangenes 
familier.

Dels kom mer anmodningene fra faglige kooperative og politiske 
organisasjoner som kan arbeide fr itt i nye sjølstendige stater, men  
som mangler skolerte m edlem m er og økonomiske midler. Ved å 
yte  bistand i de første kritiske år kan arbeiderbevegelsen i de land 
hvor den er rotfestet, være med å sikre en fredelig, dem okratisk  
utvikling. Et eksem pel på et tiltak som tar sikte på å skolere 
tillitsm enn og skape vekstm uligheter for en dem okratisk ung
domsbevegelse er det ungdomssentret som Arbeidernes Ungdoms
fy lk ing  og Fram fylkingen er med og reiser i Tanganyika.

Fagbevegelsen har gitt store bidrag til hjelp for oppbygging av 
faglige organisasjoner i utviklingslandene. Før 1961 bevilget Lands
organisasjonen om lag en halv million kroner til forskjellige tiltak  
som ble satt i verk  av FFI. Ved aksjonen «Solidaritet for verdens 
fattige folk» ska ffet LO en halv million kroner pr. år for 1961 
og 1962. Pengene kom inn ved lotteri, innsamlinger og bevilgninger. 
Arbeidet med å yte penger til FFI’s solidaritetsfond fortsetter. Noen 
fagforbund yter støtte gjennom sine faglige internasjonale sam
menslutninger, og en del forbund har ta tt på seg visse forpliktelser 
gjennom de nordiske unioner. LO og forbundene har hjulpet på 
annen måte, blant annet ved å betale for fagforeningslederes opp
hold i Norge.

Mer og mer blir det klart at et omfattende folkeopplysningsarbeid 
er grunnlaget både for økonomisk vekst og et dem okratisk sam
funnsliv. Skoleringen av gode tillitsm enn i organisasjoner, kom 
mune og stat er her avgjørende, m en vi bør også søke å hjelpe 
til med oppbygging av en fri presse. Her har norsk arbeiderbeve
gelse gjort en innsats bl. a. ved å sende trykkerim askiner til 
Ceylon og Malta.

Det alvorligste problem i de fleste utviklingsland er befolknings- 
situasjonen. Folketallet øker langt sterkere enn produksjonen av
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mat, og dagens lave levestandard vil trolig i morgen være enda 
lavere. En innsats for barnebegrensning er en tvingende nødven
dighet, m en i alle vestlige land synes regjeringene å nøle når det 
gjelder å gå løs på dette fundamentale problemet. Arbeiderbeve
gelsen som i sine hjemland en gang var pionérene for fam ilie
planlegging, bør nå bli det i utviklingslandene. LO’s Kvinnenem nd  
har her vist vei gjennom sin innsamling til et familierådgivnings- 
kontor i Singapore.

Faglige organisasjoner i enkelte utviklingsland har bedt om  
bistand til å opprette helsestasjoner for sine m edlem m er og deres 
familier. Det er all grunn til å støtte slike tiltak.

Fra land som stiller seg skeptisk overfor støtte fra regjeringene 
i vestlige land, er det kom m et henvendelser om hjelp til fagopp
læring. Arbeiderbevegelsen bør møte slike anmodninger med all 
mulig forståelse. En av vår tids store oppgaver er å overvinne 
den m istillit mange fargete fo lk føler overfor «den hvite mann». 
På dette området er arbeiderbevegelsen en av de få krefter som  
kan utrette noe.

Fagopplæring vil ofte gå hånd i hånd med oppbyggingen av fag
lige og kooperative organisasjoner og med utviklingen av opp
læring ssentra. Arbeiderbevegelsen bør derfor gi støtte til ulike 
form er for yrkesopplæring som er avgjørende for økonomisk vekst 
i utviklingslandene. Her vil også norske fagarbeidere få høve til 
å yte en innsats, fordi kravet om kjennskap til frem m ede språk 
vil være mindre enn på mange andre områder av utviklingshjelpen.

I enkelte tilfeller vil det vise seg å være nødvendig å gå sammen  
med organisasjoner i utviklingsland for å opprette felles økonomiske 
tiltak. Det kan nemlig være forutsetningen for å få  satt ny v irk 
somhet i sving, og for å få i gang yrkesopplæring i industrier som  
ikke finnes i landet. Så snart slike tiltak er fast etablert, bør de 
i sin helhet bli nasjonal eiendom.

Det har i de senere år kom m et stadige henvendelser om hjelp til 
stipendier som kunne gi dekning av reise- og oppholdsutgifter for 
utsendinger fra utviklingsland som ønsker å studere kommunale 
og sosiale innretninger og organisasjonslivet i Norge. Enkelte grup
per av arbeidere har også kom m et for å få  fagutdannelse hos oss. 
I sin alminnelighet faller slik hjelp for kostbar. En kan med mindre 
utgifter oppnå mer gjennom opplæring i utviklingslandene selv. 
I tilfeller hvor det viser seg at det er fordelaktig at opplæringen 
skjer i Norge eller andre land, bør vi imidlertid kunne gi stipendier 
til formålet. Under alle forhold er det et behov for å gi de som  
kom m er til Norge fra utviklingslandene en grundig veiledning, slik  
at de får det best mulige u tbytte  av oppholdet i landet vårt.
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H jelp  til løsningen av u tvik lingslandenes svæ re  problem er er den  
største  oppgaven vår generasjon er s tille t overfor. Ingen  ska l 
lu k k e  øynene fo r  at m ange enda k jen n er alt fo r  lite ti l  disse 
problem ene. D et m å derfor væ re  en  oppgave fo r  F ondet å drive  
e t opplysningsarbeid om  de va n sker  verdens fa ttige  fo lk  har å 
s tr i m ed.

#

I s itt  m øte  den  14. og 15. februar 1963 ga landsstyret fu llm a k t til  
S en tra ls ty re t til å frem m e  forslag for landsm øtet om  at Det norske  
A rbeiderparti tar in itia tiv  til opprettelse av et arbeiderbevegelsens  
fo n d  til u tv ik lin g sh je lp . Sen tra ls ty re t er av den oppfa tn ing  at 
fo n d e t bør bygge på en ko llek tiv  tilslu tn ing  fra  bestående organisa
sjoner, og ik k e  på in d iv idue lt m edlem skap. Fondet bør ledes av 
e t s tyre  m ed  et begrenset antall m ed lem m er, og av et represen tan t
skap  som  alle tils lu ttede  organisasjoner ve lger u tsendinger til. 
K ontingen ten  bør settes til kr. 1.00 pr. m ed lem  pr. år.

Sen tra ls ty re t frem m er i sam svar m ed dette  fø lgende forslag ti l  
Landsm øtet:

«L a n d s m ø t e t  g i r  S e n t r a l s t y r e t  f u l l m a k t  t i l  
å s ø k e  k o n t a k t  m e d  a n d r e  o r g a n i s a s j o n e r  i n n 
e n f o r  a r b e i d e r b e v e g e l s e n  s o m  e r  i n t e r e s s e r t  
i d a n n e l s e n  a v  e t  a r b e i d e r b e v e g e l s e n s  f o n d  
f o r  u t v i k l i n g s h j e l p .  D e r s o m  e n  f å r  t i l s l u t n i n g  
t i l  f o r s l a g e t  o m  å o p p r e t t e  e t  s l i k t  s o l i d a r i -  
t e t s f o n d ,  s l u t t e r  D e t  n o r s k e  A r b e i d e r p a r t i  s e g  
t i l  f o n d e t .  K o n t i n g e n t e n  i n n k r e v e s  g j e n n o m  
e t  s p e s i e l t  m e r k e  i t i l l e g g  t i l  d e n  v a n l i g e  m e d 
l e m  s k  o n t  i n  g e n t  e n».

T illeggsforslaget f ra  K jell D ankertsen  v a r  sålydende:
Ad forslag nr. 28: «Det norske Solidaritetsfond endres til «Arbeiderbeve

gelsens Solidaritetsfond».
Ad samme forslag: Kontingenten foreslås endret fra 1 krone til 5 kroner 

pr. år pr. medlem.

D ette  forslaget ble sendt ti l  H ønsvald-kom itéen.

T ryg ve  L ie, landssty re t, k o n sta te rte  a t norsk  u ten rik sp o litik k  s tå r  
s te rk t. M en sam tidig  vil jeg  nok legge til, sa Lie, a t vi ikke  bør 
gape fo r høyt. Jeg  for m in del e r m eget tilfreds m ed den u tta le lse  
som  e r lag t fram . D et s tå r  resp ek t av  norsk  u ten rik spo litikk , og 
de t b lir  ly tte t ti l  de norske rep re sen tan te r som ta le r  i in ternasjonale  
forsam linger. D ette a t vi s tå r så s te rk t u te  i verden  h a r  stor
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betydning  n å r  vi søker om u ten lan d sk  k ap ita l fo r å bygge u t in d u 
strien  h er hjem m e. Og v i tren g e r jo  atskillige m illioner fo r å kunne 
løse de sto re  p ro sjek te r som H usnes-p rosjek te t, d er det trengs 
1500 m illioner k roner, u tbyggingen  av S ira—K vina-p ro sjek te t, som 
k rev er 1200 m illioner kroner. Vi h a r  bygd u t  en  tre d je p a r t av 
den  potensiale v an n k ra ft, og v å r v a n n k ra ft e r ennå  billigere enn 
a tom kraften . Den vil fo rresten  ikke kom m e for fu llt før om 20— 30 
år. Vi h a r p lan e r for en ny  in d u stri og nye k raftan legg , m en fo r å 
kunne rea lisere  disse p laner m å vi ha  kapita l. U ten u ten lan d sk  
k ap ita l kom m er vi ikke noen vei. Vi m å stille  oss slik  a t vi få r 
kap ital. Vi skal ikke ligge på k n æ rn e  for den, m en vi m å legge 
forholdene ti l  re tte  fo r u ten lan d sk  kapita l.

Jeg  v il i denne sam m enheng nevne et fo rhold  som vi sn a rt m å 
ta  opp. Vi ho lder nordiske m øter hvor vi b ehand ler felles saker, 
m en vi bør også sn a rt ta  opp spørsm ålet om en no rd isk  arbeids
fordeling  til drøfting. V årt handelspolitiske forhold  t il  Sverige for 
eksem pel, bu rde  tils i e t s lik t sam arbeid . Mens vi selger forholdsvis 
lite  til Sverige im p o rte re r vi for 1100 m illioner k ro n er i å re t derfra . 
Skulle ikke d e tte  tilsi a t vi b u rd e  kunne bli enige om  en a rbe id s
deling? Vi p lan legger i Norge. M en b u rd e  vi ikke også kunne 
planlegge for hele N orden? Vi bu rde  fo r eksem pel ikke fo rtse tte  
m ed a t Sverige skulle k o n k u rre re  m ed N orsk  H ydro. N å d river 
fo rresten  også danskene en  viss konkurranse  n å r de t g jelder kvel- 
stoff. N år de t g jelder skipsbygging, p lasserer v åre  redere  sine 
k o n tra k te r  i Sverige og D anm ark. K unne det ikke tenkes a t vi 
e tab le rte  e t sam arbeid , a t vi for eksem pel b ru k te  de tyske u -b å te r  
som  byttem iddel. Vi kunne få en liknende av ta le  som  m ed Volvo, 
m ed delproduksjon. I de t hele ta t t  v ille det væ re  m ulig  å bygge u t 
e t fellesskap i in d u strie ll p roduksjon  i N orden. D et ville b li e t 
nord isk  sam arbeid  i praksis.

R olf H ansen, Oslo, v ille  i tils lu tn ing  ti l  H ovding så s te rk t han 
kunne, u n d erstrek e  nødvendigheten  av å h je lpe  v åre  fargede venner 
i S ør-A frika . D et b lir m er og m er k la rt, sa han, a t m ak thaverne  
i S ø r-A frika  e r en  sam ling av bøller som v i k an  sam m enlikne m ed 
de nazistiske b an d itte r. Vi håp er a t So lidarite tsfondet k an  b id ra  
til å gi p rak tisk  s tø tte  t i l  de fargedes frig jøringskam p. Vi m å gjøre 
en  p rak tisk  innsats fo r å h je lpe  v åre  b rød re  i S ør-A frika . —  N år 
det g jelder den in te rnasjona le  u tta le lsen , m ener jeg  a t vi bør be
flitte  oss på  å få  en  k la re re  u tfo rm ing  av p u n k t 4. Vi bør få  et 
så k la r t v ed tak  som  m ulig. Søkelyset er v en d t m ot landsm øtet. 
Vi skal selvsagt ikke la  oss presse av andres m ening, m en v i bør 
finne  fram  ti l  k la re  u ttry k k . Vi skal ikke regne m ed a t fo lk  b la r
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i v å r t A rbeidsprogram . Av hensyn til den p ressedebatt som h a r 
v æ rt fø rt og som vi kansk je  kan  ven te  e tte r  landsm øtet og fordi 
L illås nå  h ar frem m et et forslag  som gjelder de tte  p u nk te t, m ener 
jeg  det e r nødvendig m ed et k la r t vedtak . Jeg  ta r  opp dette  forslaget 
til endring  av siste setn ing  i 4. avsn itt i u tta le lsen  om u ten rik s-  og 
sikkerhetspo litikken  :

«Siste setning i 4. avsnitt: «Norge må ..............  utgår. I stedet settes:
«Arbeiderpartiet vil holde fast ved den base- og atompolitikk som Norge 
hittil har ført. Denne politikk forutsetter at det ikke skal stasjoneres 
fremmede m ilitære styrker på norsk område, og at atomvåpen ikke skal 
innføres i det norske forsvaret.»

F orslaget ble sendt til H ønsvald-kom itéen.

Ivar O. Hansen, A kershus: T rygve Lie v a r inne på spørsm ålet 
om sk ipsredernes ko n trah e rin g er i u tlande t, noe som se tte r syssel
se ttingen  h er h jem m e i fare. Jeg  tro r  ikke vi bør m øte dette  m ed 
en ny  kon traheringsstopp , m en det er spørsm ål om ikke R egjeringen 
skulle gi le tte lse r til de redere  som bygde sine skip ved norske 
verft. Det h e te r i u tta le lsen  om u ten rik spo litikken  at det er 
hensynet til våre  naboer som bestem m er v å r atom politikk  og våre  
forbehold  innenfor NATO. D ette er nok rik tig  nok, m en det dekker 
likevel ikke fu llt u t bakgrunnen  fo r v å r stilling  til atom våpnet. 
Vi h a r jo  også et hensyn til det norske folk og til alle verdens 
folk. D erfor er vi også m ot spredning  av  atom våpnet. —  Vi har 
ne ttopp  få tt re fe ra te r  fra  Ot ta  w a -  mp t e t, nokså u k la re  m eldinger, 
og jeg  vil derfo r spørre u ten rik sm in isteren : E r det h er b litt d rø fte t 
en  p lan  om opprette lse  av en a tom sty rke  un d er N A TO -ledelse? E r 
det in n g å tt en av ta le  i s trid  m ed den lin je som e r lag t opp av 
Labour? S tein  H ovding h a r lag t fram  et tilleggsforslag  n å r det 
g jelder p u n k te t om S ør-A frika, og jeg  vil stø tte  d e tte  forslaget 
og fin n er det rik tig  a t det b lir innpasset i landssty re ts  forslag. — 
N år de t g je lder v år stø tte  til u tv ik lingslandene, m å vi også finne 
fram  til o rdn inger som m er effek tiv t kan  hjelpe. Vi m å derfor 
rad ik a lt legge om v år handelspolitikk . Vi h a r v æ rt v itne til at 
fa lle t i råvarep risene  h a r  svekket h jelpen  til u tv ik lingslandene 
betydelig. Ja , vi h a r ne ttopp  se tt en beregning som viser a t fa lle t 
i råvarep risene  rep resen te re r m er enn de to ta le  investeringer fra  
V erdensbanken  i u tv ik lingslandene. D erfor er det nødvendig m ed 
en h u rtig s t m ulig om legging av handelspolitikken.

H åkon B ingen, Oslo: F le re  av rep resen tan ten e  h a r p ek t på
utfo rm ingen  av p u n k t 4, m en ingen h a r hefte t seg ved setn ingen  
som sier. «Landsm øtet g ir sin tils lu tn ing  til den u ten rik spo litikk

102



som er ført.» Vi m å væ re  k la r over a t vi derm ed gir ansvarsfrihe t 
for den u ten rik sp o litik k  som er ført. Det e r ikke så ganske lite  det 
in n eb æ rer å godkjenne a lt hva som e r g jo rt på de t u tenrikspo litiske  
om råde. Jeg  vil nevne to om råder, F ellesm arkedsaken  og de tte  m ed 
in teg reringen  av lu ftfo rsv a re t i fredstid . Jeg  er ikke enig i a t det 
norske lu ftfo rsv a re t skal legges inn  u n d er NATO i fredstid . Det 
v ar e t betydelig  m in d re ta ll som stem te m ot i S to rtin g e t og et 
betydelig  m in d re ta ll innen A rbe iderpartie t. N år det g jelder F elles
m arkedet, så er vi nå rik tignok  kom m et t il  veis ende. Jeg  h a r 
im id lertid  hele tiden  hevdet a t b are  det å søke om m edlem skap 
v a r av m eget sto r betydning . Vi søkte ogsa om fu llt m edlem skap. 
Jeg  vil re tte  en alvorlig  bebreidelse m ot p a rtie ts  ledelse for m åten  
den  behand le t denne saken  på. Av and re  saker som jeg også vil 
nevne er Norges stem m egivning i FN, bl. a. n å r  det g jelder S ør- 
A frika. Men frem for a lt g je lder m in  reservasjon  de to  sakene, 
nem lig F ellesm arkedet og in teg reringen  av det norske lu ftfo rsvare t. 
M en la m eg også få  nevne noen få  ord  om noe partifo rm an n en  og 
også Lange v a r inne på, nem lig om den  revo lusjonæ re reising  i 
u tv ik lingslandene som kansk je  ville dele verden  i to  leire. Vi 
m åtte , m ente  Lange, forsøke å u tjev n e  de m otsetn inger som ble 
m er og m er tydelige ved e t europeisk  fellesskap. Jeg  kan  forsåv id t 
væ re  enig i denne m ålsetting , m en fo ru tse tn ingen  m å væ re  fo rm er 
som  kan  aksepteres av alle og ikke på  R o m a-trak ta ten s grunnlag. 
Vi m å få  tilbake  noe av  ånden  fra  M arshall-tiden .

T aletiden  ble nå  n ed sa tt t i l  5 m inu tter.

Reiulf Steen, AUF, ville feste oppm erksom heten ved de to 
sen tra le  problem er vi nå  s tå r  overfor: nedrustn ingsspørsm ålet og 
kam pen for å få  stans i atom prøvene. D et så på et tid sp u n k t u t 
til a t m an skulle få Sovjet m ed på en prøvestans, m en a k k u ra t da 
m an sto overfor en avtale, kom  fo rsvarsm in ister M acN am aras 
u tta le lse  om USA ’s store overlegenhet. A tom prøvene h a r  fo rtsa tt, 
og u tsik tene  til å få  en prøvestans synes nå  å væ re  m eget små. 
E tte r  m in  m ening e r det g runn  til å angripe nedrustn ingsspørsm ålet 
fra  en ny  synsvinkel. Ford i Sovjet ikke h a r v ille t gå m ed på noen 
effek tiv  kontroll, e r det s to r g runn  til å stille de tte  spørsm ålet: 
E r de to  g igan tm ak ter egentlig  in te ressert i nedrustn ing?  Det er 
kansk je  et ondskapsfu llt spørsm ål, m en det er g runn  til å stille  det. 
Vi ve t så lite  om årsakene til sto rm aktenes egentlige beveggrunner 
a t de t i dag b lir m er og m er på trengende å få  fa r t  i fredsforskningen. 
Jeg  tro r  Norge bør gå i spissen på de tte  felt. Vi m å bli k la r over 
de m otiver som ligger b ak  u v iljen  til nedrustn ing . Vi skaper ikke
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fred ved å vedta uttalelser, men ved å skape fredsvilje. A rbeider
bevegelsen burde gå foran på fredsforskningens område. Jeg er 
.glad at dette med fredsforskningen er kommet med i denne 
uttalelsen. Til slutt noen ord om A partheid-politikken i Sør-Afrika. 
Er det ingen av de vestlige politikere som har i tankene den ubote
lige skade som apartheidpolitikken kan påføre de dem okratiske 
samfunn? Den sør-afrikanske apartheidpolitikk kan fullstendig 
nedbryte tilliten til demokratiet.

Ronald Rooth, Oslo: Det er få m ennesker som leser A rbeider
partiets programmer. Derfor bør atom - og baseavsnittet i uttalelsen 
få en klar utforming, slik som flere har sagt i denne debatten. 
Også når det gjelder rasediskrim ineringen i Sør-Afrika må vi vedta 
klare uttalelser. AUF har vist veien, og vi håper det forslaget som 
Stein Hovding har ta tt opp blir vedtatt av landsmøtet. Vi må gå 
til en kjøpeboikott av alle sør-afrikanske varer.

Nils B jørnebekk, Østfold: Reiulf Steen nevnte i går at debatten 
om Fellesm arkedet var kommet overrum plende på oss. Det er all 
grunn til å sette fingeren på dette forholdet. Vi kan ikke betrakte 
oss som ferdige med debatten. Vi har bare få tt en galgenfrist. Vi 
har strøm ninger som bæ rer mot et forenet Europa. Vi har Euratom, 
vi har sam m enslutninger som kan sammenliknes med Det nordiske 
råd. Vi må være klar over at fellesskapet i Europa vil komme. 
Hvorfor var vi så uforberedt på debatten? Jeg tro r våre egne aviser 
i første rekke må bære skylden for det. De har gitt liten orientering 
om det som foregår ute i Europa. Avisene har ikke fulgt med. 
Verdens sentrum  ligger ikke lenger i London. Det er fly ttet inn 
på kontinentet og ligger kanskje i dag også i de latinske land. La 
meg bare peke på et eksempel, hvor forskjellig informasjonene er 
her og i Sverige. Da den spanske arbeiderfører Grimor ble hen
rettet, ble han i norsk presse fram stilt som kommunist. I Sverige 
ble han presentert som spansk fagforeningsleder, hva han også var. 
Våre inform asjoner er farget, reaksjonært farget.

Ivar Leveraas, Oslo: Norge og de andre nordiske land har et 
godt navn i utviklingslandene. Ikke fordi vi har gjort så mye godt 
arbeid, men fordi vi har omsatt så mange av våre idéer i vårt 
eget land. Vi står som et følgeverdig eksempel for de fargede, 
for våre venner i utviklingslandene. Når dette er forholdet, burde 
vi også vise større aktivitet innenfor Den sosialistiske Internasjonale 
når det gjelder behandlingen av utviklingslandenes problemer. 
Men hva var tilfellet på Internasjonalens møte i Roma? Jo, de nye
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lands problem er ble skjøvet i bakgrunnen. Det m å derfor bli vår 
oppgave å gjøre Den sosialistiske Internasjonale til en m er effektiv 
organisasjon for utviklingslandene. — Jeg vil også nevne et annet 
problem, nemlig vår utenriksrepresentasjon. Ville det ikke være 
en tanke å drøfte en felles nordisk utenriksrepresentasjon i u tv ik
lingslandene, slik at vi kunne bygge u t vår informasjonsvirksomhet. 
Det er grunn til å ventilere dette spørsmålet på ny.

K jell Dankertsen, Oslo: Lange siterte fra  programmet, der det 
bl. a. heter at «vi vil bygge u t Den sosialistiske Internasjonale». Det 
faktiske forhold er jo at vi ikke har noen virkelig sosialistisk 
Internasjonale. Det er en eksklusiv klubb med Guy Mollet som 
formann. Det er ikke en Internasjonale som har noen utbredelse 
i de andre verdensdeler. Den eneste Internasjonale som om fatter 
sosialister i Asia og Afrika er Ungdom s-Internasjonalen. Og som 
generalsekretær der finner vi AUF-eren Per Aasen. Lange sa også 
a t vi må styrke arbeidet innenfor FN. Men hva gjør vi egentlig i 
FN? Vi inntar nok mange riktige standpunkter, men i spørsmål 
som angår de nye stater ta r vi ofte en tvetydig holdning, som ikke 
styrker v årt land. Hvilken holdning tok vår representant til boi
kotten av Sør-A frika? Den norske representanten har beklaget 
forholdene i Sør-Afrika, men han har ikke gått så langt at han 
sa seg enig i vedtaket om boikott. Unge Høyre kan med re tte  
argum entere med at de står på Regjeringens standpunkt. — Jeg er 
enig i forslaget om et solidaritetsfond, og jeg vil foreslå at kontin
genten blir hevet fra 1 krone til 5 kroner pr. medlem pr. år.

Finn Moe, stortingsgruppen, ga sin tilslutning til Trygve Lies 
uttalelser om at Norges utenrikspolitikk er godt ansett i utlandet. 
— Bingen var inne på de kollektivistiske tendenser ute i Europa. 
Det er riktig at det er strøm ninger på kontinentet i retning av en 
samling, men når vi m øter våre sosialistiske venner på kontinentet 
spør de oss: Hvorfor støtter dere oss ikke? Og her gjelder det 
ikke teorier, men konkrete, næ re ting. Vi må væ re forberedt på et 
forpliktende samarbeid. Vi m å bøye oss for vedtak, selv om vi 
kanskje må gi fra oss noe av vår integritet. Vi må også være klar 
over at ingen storm akt vil nedruste to talt uten gjennom et for
pliktende rettssystem. Når det gjelder Sør-A frika og det system 
vi finner der, er det vel ikke noen uenighet blant oss, men et annet 
spørsmål er om vår regjering skal erklæ re boikott. Vi m å være 
klar over at den um iddelbare følge vil bli handelskrig. Vi kan 
skape sysselsettingsvansker. Jeg tror vi bør gjennomføre boikotten
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på e t p riv a t grunnlag . Så få r  den norske reg jering  arbeide på 
u ten rik spo litisk  basis for en boikott. Skal vi gjennom føre en sta tlig  
boikott, så m å alle de nordiske land  stå  sam m en.

Per Tveten ,  A kershus, v ar skuffe t over den holdning som enkelte 
rep re sen tan te r m ed Lange og Moe i spissen hadde g itt u ttry k k  for 
n å r  det g je lder S ø r-A frika-spø rsm åle t og en boikott. Jeg  er også 
skuffe t over, sa han, a t vi ikke kan  få  en felles u ten rik stjeneste . 
N år det g je lder forsvarsprob lem et og atom - og basepolitikken  bør 
vi væ re  m eget om hyggelig m ed u tform ingen  av de tte  avsn itt i 
u tta le lsen . T il s lu tt et spørsm ål: H vordan  går det m ed fred s
korpsene?

Kåre B. Werner,  A kershus: Lørenskog A rb e id erp arti h a r levert 
e t forslag om a t Norge fo rtsa tt skulle gå m ot et h v e rt forslag  om 
opp tak  av F ranco -S pan ia  i NATO. D et er ikke kom m et i hefte t, m en 
jeg  vil oppta d e tte  forslaget nå. T akket væ re  Norge og D anm ark  
h a r det lykkes å holde Spania u ten fo r NATO. Jeg  e r overbevist 
om a t L ange vil holde denne linje, m en jeg tro r  likevel a t de t er 
r ik tig  å fastslå  d e tte  i e t ved tak . Jeg  vil sam tidig  m inne om a t Den 
norske  Spaniakom ité fo rtsa tt e r i v irksom het. Jeg  vil appellere  til 
v åre  folk i alle d is trik te r å s tø tte  opp om v åre  innsam linger. D ette 
a rbeid  drives i sam arbeid  m ed det spanske sosialistparti, og det 
som  blir g jo rt h er b lir opp fa tte t som en so lidarite tsg jern ing . Jeg  vil 
i denne sam m enheng nevne Portugals m edlem skap i NATO. Vi 
h a r en ekkel og flau  følelse n å r vi ten k e r på at vi s tå r sam m en m ed 
d e tte  landet i NATO. E r det r ik tig  a t et N A T O -land kan  forgå 
seg m ot de dem okratiske prinsipper?

F orslaget fra  W erner ble enstem m ig sendt H ønsvald-kom itéen.

Ulf Sand,  AUF: H alvard  Lange kom  bl. a. inn  på konflik tene i 
forbindelse m ed Suez, L ibanon og Kongo. Vi kan  vel s to rt se tt 
v æ re  tilfreds m ed F N ’s innsats u n d er disse kriser, m en kan  vi gjøre 
m er? B urde vi ikke oppre tte  en in te rnasjona l po litisty rke, F N - 
s ty rk e r?  D et m åtte  bli personell fra  de små, ikk e-en g asje rte  land. 
H er m å Norge sam m en m ed de andre  nordiske land  ta  in itia tive t. 
Jeg  vil nevne et annet problem , nem lig stø tten  til u tv ik lingslandene 
som b lir spist opp på g runn  av fa lle t i p risene på  råvarene. D et 
bør treffes av ta le r om å sk jæ re  ned to llen på trop iske p roduk ter. 
Jeg  fo rs tå r a t Lange kan  væ re  m ed på dette , m en m ed den rese rv a 
sjon a t nedsette lsen  ikke skal om fatte  to llen  på vegetab ilsk  olje, 
fordi det ram m er v å r t hvalfe tt. Jeg  synes det e r beklagelig  a t vi
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ikke kan  ta  denne konkurranse. D ette s tan d p u n k t s tå r i d irek te  
m o tstrid  til de synspunk ter som ble g jo rt g jeldende i F ellesm arked- 
debatten . Da snakket vi om et effek tiv  sam arbeid , d er vi skulle 
ofre noe sjøl. H vorfor ikke in n ta  den sam m e holdning overfor 
u tv ik lingslandene?

Ola Teigen, AUF, tok  s itt u tg angspunk t i deb a tten  om EEC. 
H vorfor ble denne deb a tten  så opprivende? V ar det fo rd i vi v ar 
u fo rbered t på å ta  den? Vi gjorde a ld ri et alvorlig  forsøk på  å 
presisere  v å r holdning til det europeiske m arked. Vi kaste t oss 
derim ot inn  i en  k jøpm annsdebatt. V år u ten rik sp o litik k  m å ha 
sosialistiske perspek tiver. M angelen på de tte  skyldes vel fø rst og 
frem st a t vi ikke h a r fu n n e t fram  til en av k la re t lin je  i sosialistisk 
u ten rik spo litikk . D ette e r u ten  tv il en av de m est sen tra le  oppgaver 
vi s tå r overfor. Jeg  tro r  også a t hvis vi skap te  en  sosial basis for 
v å r u ten rikspo litikk , da kunne vi kom m e m ed k o n struk tive  b idrag  
i ø st-vest-kon flik ten . Og ved å om danne Den sosialistiske In te r 
nasjonale til en hand lek raftig  organisasjon, g jøre den  m er fo rp lik 
tende, så ville vi også kunne opp tre  m er sam let n å r det g jelder de 
europeiske problem er.

Halvard Langes sluttreplikk.
H alvard Lange  f ik k  så ordet til en s lu ttrep likk . H an e rk læ rte  seg 

innledningsvis tilfreds m ed debatten . Jeg  e r sæ rlig  glad for de 
gode innlegg fra  de unge, sa han. D et e r kom m et en del k ritik k  
fra  deres side, m en de unge ska l væ re  u tålm odige, og de ønsker 
a t m an skal gå m er rad ik a lt til verks. N år det g jelder de forslag 
og u tta le lse r som er kom m et om atom - og basespørsm ålet vil jeg 
ha  u tta lt  a t jeg g jerne ser a t avsn itte t få r  en m er k onkre t utform ing. 
I den sam m enheng vil jeg  si til H ansen fra  Skedsm o a t det ikke 
e r ta t t  noe endelig  s tan d p u n k t i O ttaw a m ed hensyn  ti l  a tom sty rker 
i N A TO -regi. En rek k e  av ta le rn e  h a r v æ rt inne på  behandlingen  
av utv ik lingslandene. Jeg  er enig m ed dem  som m ener vi m å finne 
fram  til et system  som k an  stab ilisere  råvarep risene . D ette spørs
m ål er ta t t  opp i F N -reg i, bl. a. g jennom  GATT, for å g jøre de t 
m ulig fo r u tv ik lingslandene til selv å skaffe m id ler til in v este rin 
gen  Den vestlige h je lpen  b lir økt, m en behovet e r så enorm t a t 
de t tross a lt b lir lite. L illås h a r n evn t a t vi skulle ha inn fø rt en 
progressiv  u tv ik lingsskatt. D et k an  væ re  betenkelig . —  Iv a r L ev er- 
aas sa a t vi to k  tve tyd ige  s tan d p u n k te r ti l  u tv ik lingslandene. I 
FN b lir det a lltid  spørsm ål om  hva som er m ulig å få  g jennom ført. 
D et e r ikke a lltid  fo rnuftig  å stem m e for de v idestgående forslag. 
Den sam m e v u rdering  gjør seg g jeldende i spørsm ålet om S ør-
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Afrika. Vi var ikke villige til å gå inn på sanksjonslinjen. Inntil 
det skjer en endring hos de avgjørende handelspartnere, må vi 
innta denne holdning når det gjelder den statlige boikott. Vi bør 
jo være forsiktige med å legge alt for stor vekt på den holdning 
som østblokklandene viser. De stem m er for forslagene, men de 
gjør ikke noe for å følge dem opp. Reiulf Steens innlegg var 
interessant. Det er riktig at vi ennå ikke har k lart å skape den 
nødvendige interesse for fredsforskningen, men vi har ta tt  det 
første sk ritt for å få en slik forskning i gang. — Flere av talerne 
m ente at debatten om EEC kom for bardus på oss. Vi visste for lite 
om Europa, og derfor hadde vi så mange vrangforestillinger. Jeg 
tro r det er en riktig  konstatering. Det er derfor en viktig oppgave 
for oss å orientere om disse spørsmål. Når vi går inn for et sam 
ordnet Europa, ta r vi sikte på et Europa på dem okratisk basis, et 
Europa som kan sikre en økonomisk vekst, som kan løse utviklings
landenes problemer, et Europa som kan utvikles til en likeverdig 
partner til Nord-Amerika.

Dermed var debatten avsluttet, og forslagene som var ta tt opp 
under ordskiftet gikk sammen med forslagene fra sentralstyret 
til redaksjonskomitéen.

Reisefordelingen.
A ksel W. Fenstad la fram  denne innstilling om reisefordelingen:
I reisefordelingen deltar 297 representanter. Én valgt representant 

møter som varamann til landsstyret, mens en annen valgt represen
tant er distriktssekretær. Disse to holdes utenfor reisefordelingen. 
Én representant har ikke  møtt.

Kom iteen har kontrollert alle reiseregninger. Den har — i henhold 
til partiets lover § 7 punkt 6 — godkjent b illettutgifter  på 1. klasse 
båt og 2. klasse jernbane. Den har videre påsett at billigste reise
måte er nyttet.

Reisefordelingen utgjør kr. 80.00 og kom itéen ber om fu llm akt 
til å foreta oppgjør i samsvar med dette.

Oslo 24. mai 1963.

I reisefordelingskomitéen:
Haakon Jacobsen. A ksel Fenstad. A lfred  Nøss.

Kristine Amundsen.

Innstillingen ble enstemmig godkjent.
Formiddagsmøtet slu ttet kl. 13.
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Ettermiddagsmøtet fredag.
Dirigenter: Nils Langhelle og Ragnar Christiansen.
Sekretærer: Odlaug K ristiansen og Arvid Johanson.

Møtet tok til kl. 15.

Revisjonsnemndas innberetning.
Kåre W. Larsen  la fram  innberetning fra  revisjonsnem nda og 

økonomisk oversikt. Landsstyret hadde i samsvar med lovene 
godkjent regnskapene, og landsm øtet tok innberetningen til e tte r
retningen.

Kontingenten og lovendringer.
Økonomisekretær Frank Andersen  innledet om kontingenten og 

lovendringer og u ttalte  bl. a.: Som det gikk fram  av den over
sikten som revisjonsnem nda avga, innbringer kontingenten en 
tredjedel av inntektene i partiet. De resterende % har vi et vold
somt strev med å skaffe. Vi m å sette i gang det ene tiltak  etter det 
andre. Av og til lykkes det å skaffe de nødvendige inntekter, men 
vi kommer også til kort. Vi kan ikke bygge partiets drift på et så 
spinkelt grunnlag. K ontingentinntektene representerer 400 000 kro
ner. Bevilgningene u t igjen representerer 470 000 kroner, bidragene 
til kretspartiene er altså m er enn det som kommer inn i kontingent.

Det er landsmøtet som fastsetter kontingenten. Endringen som 
nå blir foreslått er at d istrik ts- og kom m unepartiene heretter skal 
fastsette sin egen kontingent, slik at landsmøtet heretter bare skal 
bestemme kontingenten som går til landspartiet. La oss deretter 
se på de kontingentforandringer som blir foreslått.

Vi foreslår to kontingentklasser, gruppe I og gruppe II. Mens 
vi før skilte mellom kontingenten for kvinner og menn, foreslår vi 
at personer med selvstendig inntekt skal komme i gruppe I. Selve 
økingen i kontingenten representerer i gruppe I 1 krone. Regner 
en med årskontingent, øker satsen med 5 kroner. For det enkelte 
medlem blir kontingenten kr. 20.00 pr. år.

I gruppe II gjør vi en endring. De som skal betale disse satser 
er hjem m eværende kvinner, skoleungdom, pensjonister og trygdede. 
Her forslår vi en øking fra  kr. 1.25 til kr. 2.50 pr. år. Vi ta r altså 
u t begrepet «kvinner» i kontingentparagrafen og ersta tte r det med 
« h j emmevær ende ».

Det er gjort et unntak for de kollektivt tilsluttede fagforeninger 
i Oslo og Bergen. De skal betale kr. 1.50 pr. halvår som nå. I hele 
landet for øvrig skal det altså betales kr. 1.00 pr. halvår for de
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kollektivt tilmeldte. Komitéen har altså ikke funnet å kunne gå 
til noen forhøyelse av fagforeningenes kontingent i Oslo og Bergen.

Også når det gjelder ungdomslagenes kontingent er det foreslått 
en endring. Ungdomsfylkingen har nå 14 000 kontingentbetalende 
medlemmer. Norm alt skulle partie t ha det samme. Vi får im idler
tid bare kontingent for 6000 medlemmer. For å få en slutt på dette 
forholdet foreslår vi at ungdomslag betaler en årskontingent med 
to satser, for lag med inntil 50 medlemmer kr. 15.00 og for lag 
med m er enn 50 medlemmer kr. 30.00. Denne kontingenten skal 
kreves inn av kom m unepartiene og fordeles med % til landspartiet, 
% til distriktsorganisasjonen og % til kommunepartiet.

Et annet spørsmål gjelder de eldre medlemmer. Eldre medlemmer 
blir ofte innvotert som æresmedlemmer. De betaler ikke kontingent, 
og så unnlater også kom m unepartiene å betale til distriktspartiene 
for dem. På den m åten blir de faktisk ikke medlemmer av partiet. 
Nå foreslår vi at ordningen med æresmedlemskap blir satt i system, 
og at disse medlemmer skal betale en engangskontingent på kr. 
20.00. For dette punkts vedkommende har e tt av komitéens m ed
lemmer, Ragnar Christiansen, dissentert, og jeg henviser til hans 
dissens i det tryk te  hefte.

Når partie t ikke har flere medlemmer enn det vi faktisk har, 
så er det ikke på grunn av kontingentens størrelse. Det er en 
kjensgjerning at mange medlemmer ikke går på møtene. Det bør 
derfor innføres et annet innkrevingssystem. Da vil vi ganske sik
kert få et høyere medlemstall. Vi foreslår et punkt 6 som lyder 
slik: «Kontingenten skal fortrinnsvis kreves inn utenom møtene av 
kontingentinnkrevere.» Til jobben som kontingentinnkrevere kan 
m an bruke pensjonister, som da må få en godtgjørelse.

Vil disse forandringer og denne kontingentforhøyelsen være til
strekkelig til å bedre inntektsforholdene for partiet? Det er det 
ikke. Vi er klar over at kontingenten alene ikke kan skape et 
skikkelig grunnlag. Men vi får en m erinntekt på ca. kr. 120 000.00 
pr. år ved denne kontingentomlegging. Det eneste middel til en 
varig bedring er im idlertid å få flere medlemmer, få flere til å 
betale. Vi kan sikkert komme opp i 100 000 medlemmer. Jeg vil 
nevne et enkelt eksempel som viser at det nytter. Kom m unepartiet 
i Skjeberg i Østfold klarte å øke sitt medlemstall med 260. En 
m edlem skam panje i Telemark skaffet 800 nye medlemmer.

Et par ord om Støttefondet. Vi har sikret oss 5000 navn. Av 
disse er det 1000 som gir sitt bidrag. V årt håp er at vi får hjelp 
av distriktspartiene i dette arbeid.

Jeg anbefaler forslaget fra komitéen og håper at det vil bli godt 
m ottatt.
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Innstillingen  fra  l a n d s s t y r e t :
Sen tra ls ty re t sa tte  i m øte den 22. oktober 1962 ned en kom ité  m ed  

m andat å frem m e  forslag om nye  kon tingen tsa tser for partiet. 
K om itéens innstilling  er forelagt Sen tra ls ty re t i m øte 4. februar  
1963. Sen tra ls ty re t har d rø fte t innstillingen  og ved ta tt å oversende  
den til landsstyret som  kom itéens innstilling .

L andsstyre t behandlet innstillingen  den 14. februar 1963.

Det ble ve d ta tt følgende:
«L andsstyre t s lu tte r  seg i prinsippet til forslaget om  øking av  

partie ts kontingentsatser. D et ble ellers ved ta tt at kom itéens in n 
stilling  ska l sendes partie ts avdelinger som  landsm øtesak u ten  at 
landsstyrets m ed lem m er i detalj har ta tt stilling  til de en ke lte  
endringsforslag eller forslagene til øking av kontingentsa tsene. Det 
gjøres k lart i d o ku m en te t som  sendes partiav deling ene at det 
er dissens i landsstyret når det g jelder spørsm ålet om  øking av  
kon tingen ten  for de k o lle k tiv t tilm eld te  m ed lem m en e . »

Vi gjengir her kom itéens innstilling  i sin helhet:
« P a r t i e t s  k o n t i n g e n t s a t s e r .

P artie t har lenge ha tt en  anstrengt økonom i. D et er stadig b litt 
vanskeligere å ska ffe  balanse i partiets regnskaper, og v i er nå  
ko m m et til e t p u n k t der dette  ik k e  lenger er m ulig. G runnen er 
at om kostn ingene stadig stiger u ten  at in n tek ten e  øker i sam m e  
ta k t. D et synes heller ik k e  m ulig  å innskren ke  den  sentrale v ir k 
som het og stø tten  til d istrik tene  fo r  på denne m åte  å ska ffe  d r ifts 
m essig balanse. T vert om  kan  det sies at en rekke  tilta k  som  av  
hensyn  til a k tiv ite ten  i partie t burde settes i ve rk , m å stilles i bero 
på grunn  av dårlig økonom i. D et arbeides fo r  å fin n e  fra m  til n ye  
finansieringsm åter på en rekke  om råder, m en  dette  byr også på  
store vansker. 1 dag er forho ldet at Vs av partie ts in n tek te r  kom m er  
i fo rm  av kon tingen t, m ens % kom m er som  følge av ekstra 
ordinæ re tilta k .

De nåvæ rende kon tingentsa tser ble ved ta tt på landsm øtet i 1953 
og f ik k  v irkn in g  fra  1. januar 1954. V ed  u tløpet av 1963 har v i  
altså b ru k t de nåvæ rende kon tingentsa tser i 10 år. I løpet av denne  
10-årsperioden har det foregå tt en heving av kostnadsn ivået som  
innebæ rer at den kon tingen tøkingen  som  ble ve d ta tt i 1953 fo r 
lengst er u ten  v irkn ing . Det er derfor nødvendig  m ed en n y  regu
lering av kontingenten .

Sen tra ls ty re t som  har drø fte t denne saken, va lg te  i m øte den 22. 
oktober 1962 en kom ité  m ed  m andet å frem m e forslag om  n ye
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kontingentsatser for partiet. Kom itéen la fram  sin endelige inn
stilling for Sentralstyret i møte den 4. februar 1963.

Sentralstyret vedtok å oversende innstillingen til landsstyret som  
kom iteens forslag. Innstillingen lyder:

Partifeller,
Kom itéen som skal frem m e forslag om endringen i partiets 

kontingentsatser, oversender med dette sitt forslag. Vi gjengir først 
§ 5, som omhandler kontingenten, slik den nå er u tform et i partiets 
lover:

§ 5. Kontingenten.
1. Medlemmene betaler partikonting enten sin i den partiav deling en 

de er tilm eldt. Satsene fastsettes av partiav deling ene.
2. Partiav deling ene betaler kontingent til kommunepartiene etter 

satser som kom munepartiene fastsetter.
3. Kommunepartiene betaler kontingent til distriktsorganisasjonene 

etter følgende satser pr. m edlem pr. halvår:
for gruppe I: kr. 3.00
for gruppe II: M edlemmer av fagforeninger som er ko llektivt 

tilm eldt partiet, kvinner, pensjonister, lærlinger og skoleung
dom, kr. 1.60.

M edlemmer av lag tilslu ttet AUF: kr. 1.00.

Distriktsorganisasjonene kan med Sentralstyrets godkjenning  
vedta høyere kontingentsatser.

4. Distriktsorganisasjonene betaler kontingent til landspartiet etter 
følgende satser pr. m edlem  pr. halvår:

for gruppe I: kr. 1.50
for gruppe II: kr. 0.50
for m edlemm er av lag tilslu ttet AUF: kr. 0.50.

Kommunepartiene i Oslo og Bergen som utgjør egne distrikts
organisasjoner, betaler også for de medlem mer som er ko llek
tiv t tilm eldt gjennom sine fagforeninger kr. 1.50 pr. halvår.

5. For første halvår skal medlemmene betale sin kontingent innen  
1. april, for annet halvår innen 1. oktober.

Partiav deling ene skal betale sin kontingent til kom m une
partiene for første halvår innen 15. april, for annet halvår 
innen 15. oktober.
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I

Kom m unepartiene skal betale  sin kontingent til d istrik ts
organisasjonene for første halvår innen 1. mai, for annet halvår  
innen 1. novem ber.

D istriktsorganisasjonene skal betale sin kontingent til lands- 
partie t for første halvår innen 15. mai, for annet halvår innen  
15. novem ber.

6. S en tra lstyret treffer bestem m else om det m ateriell som skal 
n y tte s  ved  innbetaling av kontingenten.

Kom m unepartiene kan skrive  ut m edlem skort til de m ed
lem m er som er k o llek tiv t tilm eld t partie t gjennom  sine fag
foreninger når de ber om det.

K o m i t é e n  v i l  f o r e s l å  f ø l g e n d e  n y e  u t f o r m i n g  
a v  § 5 :

§ 5. Kontingenten.
1. M edlem m ene betaler partikontingenten  sin i den partiavdeling  

de er tilm eld t. Satsene fastsettes av partiavdeling en.
2. Partiavdelingen betaler kontingent til kom m unepartiene etter  

satser som  kom m unepartiene fastsetter.
3. Kom m unepartiene betaler kontingent til d istriktsorganisasjo

nene e tte r  satser som  distriktsorganisasjonene fastsetter.
4. Distriktsorganisasjonene betaler kontingent til landspartiet e tter  

følgende satser pr. m edlem  pr. halvår:
a) For gruppe I: Personer m ed selvstendig  inn tek t . . kr. 2.50
b) For gruppe II: H jem m evæ rende, skoleungdom,

pensjonister og trygdede som ikke har vanlig  
inn tek t ....................................................................................  * ^-25

c) For k o llek tiv t tilm eld te  fagforeninger unntatt Oslo
og Bergen  ................................................................................  * ^-00

d) For ko llek tiv t tilm eld te  fagforeninger i Oslo og 
Bergen    * ^-50

e ) For ungdomslag tils lu tte t AUF betales gruppekon- 
tingent. K ontingenten  er årskontingent som  be
tales e tter følgende satser:

For lag m ed inntil 50 m e d le m m e r ..................................  » 15.00
For lag m ed m er enn 50 m e d le m m e r ............................  » 30.00

(K ontingent fra ungdomslaga kreves inn av 
kom m unepartiene og fordeles m ed Vs til lands
partie t, V3 til distriktsorganisasjonen og Vs til 
kom m unepartiet.)
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f )  For innvo terte  æ resm edlem m er betaler avdelingen
en engangskontingent på  ....................................................  kr. 20.00
(B eløpet fordeles m ed kr. 10.00 til landspartiet, 
kr. 5.00 til d istrik tspartie t og kr. 5.00 til ko m m u n e
partie t.)

5. For første  halvår ska l m ed lem m ene betale sin kon tingen t innen  
1. april, fo r  annet halvår innen 15. oktober.

Partiavdelingene ska l betale sin kon tingen t til ko m m u n e
partiene for første  halvår innen  15. april, fo r  annet halvår  
innen  15. oktober.

K om m unepartiene  ska l betale sin kon tingen t til d is tr ik ts 
organisasjonene fo r  første halvår innen 1. mai, fo r annet halvår  
innen  15. novem ber.

6. K on tingen ten  ska l fo rtrinnsvis  kreves in n  u ten fo r  m øtene av 
kon tingen tinnkrevere . Det oppnevnes eller tilse ttes så m ange  
kon tin g en tin n krevere  som  avdelingen anser for nødvendig. A v 
delingene kan fa stse tte  en godtgjørelse fo r  in n krev in g  av kon
tingent. G odtgjørelsen m å d ekkes  av laget.

7. Sen tra ls ty re t tre ffe r  bestem m else om  det m aterie ll som  ska l 
n y tte s  ved  innbetaling av kontingenten .

K om m unepartiene kan  skrive  u t m ed lem skort til de m ed 
lem m er som  er k o lle k tiv t tilm e ld t partie t g jennom  sine fa g 
foren inger når de ber om  det.

K o m i t e e n s  e n d r i n g s f o r s l a g  s a m m e n l i k n e t  m e d  
l o v e n e  s l i k  d e  n å  e r  u t f o r m e t .

I  § 5, p k t. 1 og 2 foreslåes ingen endringer.

T il paragrafens p u n k t 3 foreslåes følgende:
N å g j e l d e n d e  f o r m u l e -  

K o m i t é e n s  f o r s l a g :  r i n g :
K om m unepartiene  beta ler ko n - K om m unepartiene betaler kon

tingen t til d istriktsorganisasjo- tin g en t til d istriktsorganisasjo
nene e tter  sa tser som  d is tr ik ts -  nene e tter  følgende satser pr.
organisasjonene fastsetter. m ed lem  pr. halvår:

For gruppe 1: kr. 3.00.
For gruppe II: M edlem m er av  

fagforeninger som  er k o lle k tiv t  
tilm e ld t partie t, kv inner, pensjo-
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nister, lærlinger og skoleungdom  
kr. 1.60.

For m edlem m er av lag tilslu t
te t AUF kr. 1.00.

Distriktsorganisasjonen kan 
med Sentralstyrets godkjenning 
vedta høyere kontingentsatser.

K o m m e n t a r e r :
Vi har nå den ordning at avdelingene og kom munepartiene selv 

fastsetter sin andel av den samlede kontingent. Distriktsorganisa
sjonen kan m ed Sentralstyrets godkjenning vedta en høyere kontin
gent. Det som er nytt, er at også distriktsorganisasjonene nå vil 
få den samme rett som laga og kommunepartiene.

En rekke distriktsorganisasjoner praktiserer i dag en høyere 
kontingent enn den lovene forutsetter, og Sentralstyret har inn
vilget alle søknader om høyere kontingent. Resultatet av de end- 
ringer som her foreslås, v il være at lovene hare fastsetter den 
kontingentandel som skal gå til landspartiet.

Når det gjelder kontingenten for m edlem m er i AUF-lag, så vil 
deres kontingent bli fastlagt i et eget punkt.

§ 5 , p u n k t  4 .

K  o m i t  é e n  s f o r s l a g :  
Distriktsorganisasjonene be

taler kontingent til landspartiet 
etter følgende satser pr. medlem  
pr. halvår:

a) For gruppe I, personer med  
selvstendig inn tekt kr. 2.50.

b) For gruppe II, h jem m evæ 
rende, skoleungdom, pensjo
nister og trygdede som ikke  
har vanlig inn tekt kr. 1.25.

c) For kollektivt tilm eldte fag
foreninger unnta tt Oslo og 
Bergen kr. 1.00.

d) For kollektivt tilm eldte fag
foreninger i Oslo og Bergen 
kr. 1.50.

N å g j e l d e n d e  f o r m u l e 
r i n g :

Distriktsorganisasjonene beta
ler kontingent til landspartiet 
etter følgende satser pr. halvår:

For gruppe I kr. 1.50.

For gruppe II kr. 0.80.

For m edlem m er av AUF-lag 
kr. 0.50.

Kommunepartiene i Oslo og 
Bergen, som utgjør egne dist
riktsorganisasjoner, betaler også
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e) For ungdom slag tils lu tte t 
A U F  betales g ruppekon tin -  
gent. K on tingen ten  er års- 
kon tingen t som  betales e tter  
fø lgende satser:

For lag m ed  inn til 50 m ed
lem m er kr. 15.00.

For lag m ed  m er enn  50 
m ed lem m er kr. 30.00.

(K ontingen ten  fra  ung 
domslaga kreves inn  av k o m 
m unepartiene og fordeles 
m ed  % til landspartiet, % 
ti l  d istriktsorganisasjonen og 
% til kom m unepartie t.)

f )  For innvo terte  æ resm edlem - 
m er betaler avdelingen en én- 
gangskontingent på kr. 20.00. 
(B eløpet fordeles m ed  kr. 
10.00 til landspartiet, kr. 5.00 
til d istrk itspartie t og kr. 5.00 
til kom m unepartie t.)

fo r  de m ed lem m ene som  ko llek 
t iv t  er tilm e ld t g jennom  sine fa g 
foren inger kr. 1.50 pr. halvår.

K o m m e n t a r e r  t i l  p u n k t  4 a :
E ndringer av defin isjonen  av h vem  som  om fa ttes av gruppe 1 

innebæ rer at en fje rn er  sk ille t m ellom  m annlige og kv innelige  m ed
lem m er. E tter  kom itéens forslag v il også kv in n er når de har se lv 
stendig  in n te k t m å tte  betale i gruppe 1.

N år det så g jelder de nye kontingentsa tsene som  foreslåes, så 
innebæ rer dette  en øking i gruppe I  fra  kr. 1.50 til kr. 2.50 pr. halvår. 
R egner en m ed  årskontingenten , så øker satsen  fra  kr. 3.00 til kr. 5.00.

D ette g jelder hele tiden  landspartiets andel av kon tingenten . 
1 svæ rt m ange tilfe lle  v il  partiav deling en, ko m m unepartie t og 
distriktsorganisasjonen beregne seg en kon tingen tandel som  er lik  
den  som  går til landspartiet. Det v il si at kon tingen ten  m ed lem -  
m e t ska l betale, i dag stort se tt er kr. 12.00 pr. år i gruppe I.

K om itéens forslag v il om  de enkelte  organisasjonsledd fø lger den  
sam m e praksis som  nå, resultere i at kon tingen ten  m ed lem m et ska l 
betale i gruppe I blir kr. 20.00 pr. år.
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K o m m e n t a r e r  t i l  p u n k t  4 b :
Definisjonen av hvem  som om fattes av gruppe II gir hjem m e

værende kvinner den rett de også tidligere har hatt til å betale 
kontingent i gruppe II. Den gir ellers m ulighet for alle v i mener 
henhører under denne gruppen, altså skoleungdom, pensjonister og 
trygdede.

Når det gjelder de nye kontingentsatser som kom itéen foreslår, 
så innebærer disse en øking av kontingenten pr. halvår fra kr. 0.80 
til kr. 1.25.

Regner vi m ed årskontingent, så øker satsen fra kr. 1.60 til kr. 2.50, 
altså med kr. 0.90 pr. år.

Dette er landspartiets kontingentandel. Om vi regner med at de 
øvrige organisasjonsledd i likhet med hva vi forutsatte for gruppe I, 
beregner en tilsvarende kontingent, så vil m edlem m ets kontingent 
være kr. 5.00 pr. halvår. Pr. år vil m edlem m ets kontingent være  
kr. 10.00.

K o m m e n t a r e r  t i l  p u n k t  4 c o g  d :
Forslaget innebærer at de kollek tivt tilm eldte fagforeningene 

betaler kontingent etter en spesiell sats utenom  de faste kontingent- 
gruppene. I mange distrikter vil dette bare være en stadfesting  
av alminnelig praksis. I de fleste tilfelle har nemlig de distrikter 
som har søkt Sentralstyret om å iverksette kontingentøking utover  
det lovene fastsetter, bare økt kontingenten for de individuelt til-  
meldte medlemmer.

Grunnen er at de ikke har sett det som noen reell mulighet å øke 
kontingenten for det kollektive medlemskapet.

De betenkeligheter som enhver distriktsorganisasjon har når det 
gjelder å øke kontingenten fra fagforeningene, er også fram herskende  
blant komitéens medlemmer.

Grunnlaget for denne betenkeligheten er følgende: De aller fleste  
fagforeninger som er tilm eldt partiet, betaler kontingent bare for 
en del av fagforeningens medlemmer. De enkelte m edlem m er betaler 
ikke  for partim edlemskapet noe tillegg i sin fagforeningskontingent. 
Foreningen fastsetter antallet medlem mer som skal tilmeldes partiet 
ut fra hensynet til fagforeningens økonomi. Det er å fryk te  at en 
vesentlig høyning av partikontingenten vil føre til at fagforeningene 
reduserer det antallet som de i dag betaler kontingent for til partiet. 
Følgene vil for fagforeningen være at den ikke  øker sine utgifter. 
For partiet v il følgene være et lavere medlemstall.

Dette er da en av begrunnelsene for at ko llektivt tilm eldte fag
foreninger foreslås som en egen kontingentgruppe. Komitéen tror
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ik k e  det er m ulig  å foreslå en kon tingen thøyn ing  i denne gruppen  
som  den som  er foreslå tt fo r de ind ividuelle  m ed lem m er i gruppe II.

Ø kingen som  foreslås er av forannevn te  grunner beskjeden, nem lig  
fra  kr. 0.80 pr. halvår til kr. 1.00 pr. halvår, eller fra  kr. 1.60 til 
kr. 2.00 pr. år.

N år v i om regner dette  til årskontingent, kan  v i regne m ed at 
ko m m unepartie t og d istriktsorganisasjonene beregner seg en kon -  
tingen tandel som  m in st er lik  den  landspartiet beregner. Å rs -  
kon tingen ten  fra  fagforeningene v il da bli m in st kr. 6.00 pr. m edlem .

Vår någjeldende lov fa stse tter  når det gjelder kon tingen t fra  fa g 
foreningene et u n n ta k  fo r  b y fy lken e  Oslo og Bergen. Det heter i dag: 
Fagforeningene betaler i gruppe II m ed  u n n ta k  for Oslo og Bergen  
som  betaler i gruppe I.

B egrunnelsen  fo r  a t loven fa stse tter  dette  u n n ta ke t er:
I  b y fy lken e  har v i et organisasjonsledd m indre enn i de øvrige  

d istrik ter. M ens det i landet for øvrig er 3 organisasjonsledd som  
ska l ha kon tingen t fra  fag foreningen  (kom m u n ep a rtie t, d is tr ik ts 
organisasjonen og landspartie t), så er det i b y fy lken e  2 organisa
sjonsledd (d istriktsorganisasjonen  og landspartiet).

K om itéén  foreslår at u n n ta ke t opprettholdes, m en  de satsene som  
foreslås innebæ rer at det sk je r  en tilnæ rm ing  m ellom  den ko n 
tingen t som  betales til landspartiet fra  Oslo og Bergen og den  
som  betales av de øvrige d istrik ter.

K r. 1.50 pr. halvår (k r . 3.00 pr. år) er den sam m e sats som  v i  
n y tte r  i dag, og forslaget innebæ rer således ingen øking for Oslo 
og Bergen. Fagforeningene i Oslo er tils lu tte t partie t m ed  til sam 
m en  54 000 m edlem m er.  *.

I dag svares kon tingen t til Oslo A rbeiderparti m ed  kr. 5.00 pr. 
m ed lem  pr. år. A v  d e tte  beløpet går kr. 3.00 pr. m ed lem  til lands
partie t. Oslo har tilbake  kr. 2.00 pr. m ed lem  pr. år.

Oslo A rbeiderparti er tvu n g e t til å øke kon tingen ten  fra  fa g 
foren ingene fo r  å opprettholde sin  nåvæ rende v irksom het. H vis også 
landspartiets andel av kon tingen ten  øker, v il en da kom m e opp 
i en sam let årskontingent pr. medlem, som  e tter  kom iteens vu rd e
ring v il føre til a t m ange fag foreninger v il redusere det m ed lem s
ta lle t de er tilm e ld t partie t m ed. Følgen v il da væ re  en betydelig  
nedgang i hele partie ts m edlem stall.

K om itéen  er derfor b litt stående ved  å foreslå beholdt de nå
væ rende satser.

K o m m e n t a r  t i l  p u n k t  4 e :
U ngdom slagsm edlem m er har fa k tis k  en betydelig  kontingent. 

L agskon tingen ten  er like stor som  i partilagene, og partikon tingen ten
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kom m er i tillegg. De nåværende satser er til landspartiet kr. 1.00 
pr. m edlem  pr. år. En tilsvarende kontingent skal gå til distrikts- 
partiet og til kommunepartiet.

V i har en rekke eksempler på kom munepartier som for å hjelpe 
ungdomslagene, fritar disse for kontingent. Dette fører til at de ikke  
blir registrert som medlemmer. Fylkingen har derfor et m edlems
tall som er omtrent dobbelt så stort som det antall ungdomslags- 
m edlem m er som det betales kontingent for til partiet.

En omlegging av kontingenten fra ungdomslagene er nødvendig. 
Prinsipielt må vi godta at lagsmedlemmenes egentlige kontingent- 
innbetaling skjer til AUF. K ontingenten til partiet er av mer sym 
bolsk art og tjener først og frem st til å registrere ungdomslags- 
medlemmene av m edlem m er av partiet.

Komiteen er blitt stående ved å foreslå innført en gruppe- 
kontingent. Til tross for grupperingen som bestem mer kontingentens 
størrelse, skal im idlertid medlemstallet av hensyn til registreringen  
meddeles nøyaktig. Komitéen tror at v i ved dette system et vil 
kunne raportere atskillig tusen partifeller i tillegg til de vi nå har.

K o m m e n t a r  t i l  p u n k t  4 f.
I n n v o t e r t e  æ r e s m e d l e m m e r .

Begrepet æresmedlemmer er n y tt i forholdet til partiets lover. 
Landspartiet utnevner ikke  æresmedlemmer. Det er im idlertid en 
kjensgjerning at stadig flere lag og også kom munepartier utnevner  
æresmedlemmer. S tikkprøver viser at det gjøres på den m åten at 
fortjente partifeller etter at de er blitt alderstrygdede og har væ rt 
m edlem  av partiet i 40 og 50 år hedres på denne måten.

De fritas for kontingent i avdelingen, og så langt er alt vel. 
Avdelingene skal så, ifølge de retningslinjer vi har m åttet sende 
ut, betale til kom munepartiet de kontingentandeler for vedkom m ende 
som skal til kom munepartiet, distriktsorganisasjonen og lands
partiet. Bare i de færreste tilfelle blir dette gjort. 1 stedet slutter 
avdelingene å oppgi disse medlemmene, som så ikke lenger teller 
med i partiets medlemstall.

Til avløsning av det system  som nå praktiseres, vil kom itéen  
foreslå at ordningen med æresmedlemskap settes i system . Det 
komitéen foreslår er at m edlem m er som er pensjonister eller tryg 
dede, og som dertil har et så langt m edlemskap i partiet at avde
lingen innvoterer dem som æresmedlemmer, blir frita tt for kon
tingent og får en spesiell m edlemsbok for æresmedlemmer. A vd e
lingen må betale kr. 20.00 for et slik t (livsvarig) medlemskap. A v  
dette beløpet går kr. 5.00 til kom munepartiet, kr. 5.00 til d istrikts-
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organisasjonen og kr. 10.00 til landspartiet. L andspartiet ska l av  
sin  andel bekoste æ resm edlem sboka.

N år det g jelder dette  p u n k te t, så er det dissens i kom itéen . E t 
m indreta ll, som  består av Ragnar C hristiansen, B uskerud , er ik ke  
enig i at det gis adgang til æ resm edlem skap. Hans dissens g jen
gis her:

«K om iteens m ed lem  C hristiansen er ik k e  enig i at ordningen m ed  
æ resm edlem skap  settes i system . T ver t im ot bør Sen tra ls ty re t t i l 
råde overfor sam tlige organisasjonsledd a t en fo r  fra m tid en  ikke  
u tn evn er  æ resm edlem m er. P artife ller som  en ønsker å hedre for en  
sæ rlig  god innsats fo r  partiet, kan i stedet tildeles partinåla i en  
spesiell u tførelse  (g u llm erke  og sø lvm erke  s lik  de allerede fin n es)  
eller partie ts diplom , even tu e lt begge deler. En s lik  ordning v il 
ik k e  in fluere  på det forhold  a t det i en ke lte  partiav deling er og 
ko m m unepartier allerede er u tn e v n t noen æ resm edlem m er. D et 
dreier seg som  regel om  partife ller som  er pionérer i egentlig  fo r
stand  fo r  så v id t som  de har v æ r t m ed  på å bygge partie t opp  
fra  grunnen  av i sine respektive  d is tr ik te r .»

§ 5, p u n k t  5.
K om itéen  foreslår ingen endringer til de tte  p u n k te t.

§ 5, p u n k t  6.
D et som  tid ligere var p u n k t 6, fo rskyves  til å bli n y t t  p u n k t 7.
D et foreslås ellers ingen endringer.

P u n k t 6 få r  denne u tform ingen:
K o n tingen ten  ska l fo rtr innsv is  kreves inn  u ten fo r  m øtene av  

ko n tingen tinnkrevere . Det oppnevnes eller tilse ttes så m ange kon -  
tingen tin n krevere  som  avdelingen anser for nødvendig. A vdelingene  
ka n  fa stse tte  en godtgjørelse fo r  inn krev in g  av kon tingent. G odt
gjørelsen  m å d ekkes  av laget.

K o m m e n t a r  t i l  p u n k t  6.
D et halter m ed kontingen tinnbeta lingen  i alle ledd i organisa

sjonen. D et sky ldes ik k e  kon tingen tens størrelse. F ram for alt er 
grunnen  at en overveiende del av avdelingene frem deles bare krever  
in n  kon tingen t på m øtene, og da av de som  er partie ts a k tive  kjerne.

De som  av forsk je llige  årsaker ik k e  deltar a k tiv t  i alle m øter, 
blir sje lden  m in n e t om  kontingentrestanser. D et er kom itéens opp
fa tn in g  at de t er nødvendig  å ofre ko n tingen tinnkrev ingen  langt 
større oppm erksom het enn  tilfe lle  er nå.

N år det g jelder selve system et, det å la ko n tingen tinnkrevere  
oppsøke m ed lem m ene h jem m e og a vkreve  kon tingent, så er ik k e
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- d ette  noe n y tt. V i har m ange eksem pler på at det der system e t 
n y tte s , a ldri er kontingentrestanse. D et har im id lertid  ik k e  v æ r t  
m ulig  på friv illig  basis å få  noen alm innelig  oppslu tn ing om  denne  
fo rm en  fo r  ko n tin g en tin n kreving.

E t m om en t til ska l nevnes. S v æ rt m ange av våre avdelinger har 
bare to m øter i året. M edlem m ene kom m er til disse m øtene, betaler 
da både kon tingen t, ka ffesp leis, deltar i u tlodning  osv. E t få ta ll 
av m ed lem m ene er da ved  to  anledninger i året m ed  på å bæ re  
de om kostn ingene avdelingen har i hele året. D et blir ofte  e t beløp  
som  ik k e  er ubetydelig . D et v ille  væ re  lettere og m indre m erkb a rt 
om  kon ting en tin n krev in g en  ble borte fra  m øtene og i stedet kom  
in n  ved  personlig besøk hos m edlem m ene.

N år det er a n tyd e t en godtgjørelse, sky ldes dette  at det er nød
vend ig  m ed  en ekstra  skilling  for den som  påtar seg å væ re  in n 
krever. V i regner i tilfe lle  m ed  at b lant fo r  eksem pel pensjonister  
og h jem m evæ rende  husm ødre v il væ re  m ange som  er v illig  til å 
u tfø re  dette  arbeidet.

V i r k n i n g e n  a v  d e  n y e  k o n t i n g e n t s a t s e r .
D et er vanskelig  å ha en s ikke r  m ening  om  hva som  blir stående  

ig jen  som  resu lta t av en kon tingen tøking . En ta llm essig  beregning  
v il bare an tydn ingsvis kunne  væ re  pålitelig. Det foreligger im id 
lertid  ik k e  noe annet grunnlag for beregningen, og v i gjengir derfor  
likeve l hva ta llene forteller.

V i regner m ed  å ha 167 000 m ed lem m er som  fordeler seg slik:
K o lle k tiv t tilm e ld t i gruppe I ........................................................ 56 000
K o lle k tiv t tilm e ld t i gruppe II  ......................................................  34 000
Ind iv iduelle  i gruppe I  ..................................................................... 42 000
Ind iv iduelle  i gruppe II  ...................................................................  29 000
U ngdom slagsm edlem m er    6 000

167 000

A nslagsvis fordeling av landspartiets nåvæ rende kon tin g en t-
in n tek ter:
K o lle k tiv t tilm eld te  i gruppe 1

56 000 m ed lem m er å kr. 3.00 pr. år ............................ kr. 168 000.00
K o lle k tiv t tilm eld te  i gruppe II

34 000 m ed lem m er å kr. 1.60 pr. år ............................. » 54 400.00
Ind iv iduelle  tilm eld te  i gruppe I

42 000 m ed lem m er å kr. 3.00 pr. år ............................. » 126 000.00
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Ind iv iduelle  tilm eld te  i gruppe II
29 000 m ed lem m er å  kr. 1.60 pr. år  .....................................  kr. 46 000.00

U ngdom slagsm edlem m er
6 000 m ed lem m er å kr. 1.00 ........................................................  » 6 000.00

kr. 400 400.00

Fordelt på sam m e m åte m ed de satser kom itéen  foreslår: 
K o lle k tiv t tilm eld te  i Oslo og Bergen

56 000 m ed lem m er å kr. 3.00 pr. år  ..................................... kr. 168 000.00
K o lle k tiv t tilm eld te  u tenom  Oslo og Bergen

34 000 m ed lem m er å kr. 2.00 pr. år  ...................................... » 68 000.00
Ind iv iduelle  m ed lem m er i gruppe I

42 000 m ed lem m er å kr. 5.00 pr. år  ...................................... » 210 000.00
Ind iv iduelle  m ed lem m er i gruppe II

29 000 m ed lem m er å kr. 2.50 pr. år  ...................................... » 72 500.00
Ungdom slag 300 lag å kr. 5.00 pr. år kr. 1 500.00

150 lag å kr. 10.00 pr. år kr. 1 500.00 » 3 000.00

kr. 521 500.00

De n ye  kon tin gen tsa tsen e  som  foreslås, v i l  m ed d e t n åvæ ren de  
m edlem sta ll utg jøre en øking av landspartiets ko n tin g en tin n tek ter  
m ed ca. kr. 120 000.00 pr. år.

K om itéen  er k lar over at denne endringen alene ik k e  løser de 
økonom iske va n sker  landspartiet har. V i tror im id lertid  at en  
større kon tingen t enn den som  foreslås ik k e  v il bli aksep tert. Selv  
nå står v i overfor va n sker  m ed  å holde det ko llek tive  m ed lem 
ska p e t på det n ivå  v i har.

K om itéen  tror im id lertid  at et system a tisk  arbeid fo r  å øke den  
ind iv iduelle  tils lu tn ingen  til partie t v il  gi resultater. K onklusjonen  
er derfor at den v irke lige  øking av partiets ko n tin g en tin n tek ter  m å  
kom m e som  et resu lta t av en vesen tlig  øking av det totale m ed 
lem stall.

S l u t t o r d :
V i v il ellers føye  t il  a t det selv om  det ik k e  foreligger dissens, 

så u ttr y k k e r  e t m ed lem  av kom itéen  (Ragnar C hristiansen) stor  
betenkelighet ved  a t det er foreslå tt en kon tingen tøking  for de 
k o lle k tiv t tilm eld te  m ed lem m er u ten fo r  Oslo og Bergen, m ens det
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fo r Oslo og Bergen ik k e  er foreslå tt noen øking. K om itéens m ed 
lem m er for øvrig forstår den betenkeligheten  som  Ragnar C hristian
sen som  representant fo r  e t d is tr ik t u ten fo r  Oslo og Bergen har. 
K om iteen  m ener derfor at m ed lem m ene m å stå fr i t t  når de senere  
ska l ta stilling  til forslaget om  kon tingen t i sine egne d istrik ter.

K om itéen  har også drø fte t en tanke  som  er reist av partiform annen  
om  en forenkling  av hele kon tingen tsystem et. P artiform annen  m ener  
at v i m å arbeide m ed en ordning, der gruppeinndelingen opphører, 
og alle betaler lik  kon tingen t. Det g jelder ik k e  fagforeningene, 
som  ve l også m ed  et n y tt  sy stem  m å ha en spesiell ordning.

P artiform annen  har te n k t seg en  lav kon tingen t som  går d irek te  
t i l  landspartiet, even tu e lt m ed  refusjon  av halve beløpet til d is tr ik ts 
organisasjonene. K on tingen ten  som  ska l gå til kom m unepartiene og 
avdelingene m å in n kreves  sæ rskilt, og ta n ken  er at m ed lem skap  i 
en partiavdeling  er avhengig  av at den sentrale kon tingen t er betalt. 
N år det g jelder innkrev in g en  av den sentrale kon tingen t, ten ker  
partiform annen  på et system  m ed postgiroinnbetaling supp lert m ed  
d irekte  in n krev in g  som  for eksem pel Turistforen ingens system .

K om itéen  fin n er at det på det nåvæ rende tid sp u n k t er um ulig  
å ta  stilling  til den tanke  som  her er reist. Im id lertid  bør en over
veie  om  en ved  utsendelsen  av kom itéens forslag til partiavdeling  ene  
ska l reise spørsm ålet om  på lengre s ik t å kom m e over til et helt n y t t  
kon tingen tsystem .

For kom itéen

Ragnar Christiansen. F rank A ndersen . W illy  Jansson. 
R eiu lf S teen. O skar Olsen. R o lf Hansen. B jørg Berg.

Paul Engstad.

O rdstyreren  ta k k e t innlederen.

O rdskiftet.
N ina Sm id , B ergen, m ente  a t S tø ttefondets m id ler bu rde  fordeles 

m ed 50 prosent på  lan d sp artie t og 50 prosent på  d is trik tspartiene . 
E llers vil jeg, fo rtsa tte  hun, s tø tte  forslag  nr. 3 og 4 om rep resen ta 
sjonen ti l  landsm øtene. Jeg  h a r g jo rt noen n o ta te r på grunn lag  av 
oppgaver i pa rtie ts  bere tn in g er om represen tasjonen , og de t e r p å 
fallende hvor usselt rep re sen te rt enkelte  fy lk esp artie r er. Jeg  skal 
senere legge denne oversik t fram , slik  a t m an kan  v u rd e re  den 
i sin sam m enheng. Ser vi im id lertid  på valgoversik tene, så legger 
vi m erke  til a t disse dårlig  rep resen te rte  fy lker likevel h a r  få tt  
m ange stem m er ved valgene. Det v irk e r litt r a r t  a t Oslo skal ha
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en så stor representasjon, og jeg tror at dette forholdet bidrar til 
å svekke m edlem stegningen ute i distriktene. En bedre representa- 
sjonsordning vil sikkert føre til økt medlemstall. Vi skal være klar 
over at et landsmøte er litt av en inspirasjon for de utenbys repre
sentanter. Jeg foreslår at partiet tar opp dette spørsmålet, slik at 
vi kan få en bedre og mer rettferdig representasjon.

Georg Moe, Sør-Trøndelag, tok opp forslag nr. 27, sålydende:
27. Fra Trondheim forente Arbeiderparti:

Trondheim forente A rbeiderparti foreslår for DNA’s landsmøte at partiets 
§ 6, punkt 6 f, endres slik at det velges 2 nestformenn istedenfor som nå 1.
Motivering:

Med dette forslag ta r vi sikte på at det velges en nestformann for politiske 
saker og en nestform ann for organisasjonssaker. Det er en k jent sak at 
verken partiets form ann eller nestformann de siste perioder har kunnet 
væ re ved partikontoret på grunn av sine offentlige tillitsverv. Vi tro r at det 
for partiets avdelinger vil være av stor betydning å kunne møte en av de 
valgte ledende tillitsm enn — ved siden av sekretæren.

V årt forslag ta r  sikte på å møte de stadig større og mer omfattende 
arbeidsoppgaver også på det organisasjonsmessige område. Vi m ener derfor 
a t partiet ved å velge to nestformenn står bedre rustet til å møte oppgavene. 
Ved å gå inn for forslaget vil en vel også kunne foreta en m er hensikts
messig fordeling av arbeidsoppgavene ved partikontoret.

S tyret i Sør-Trøndelag Arbeiderparti innstiller:
Vi er enige i den vurdering som ligger til grunn for forslaget, og vil 

understreke at den politiske og organisasjonsmessige situasjon tilsier at 
partiets organisasjonsmessige innsats må styrkes.

Vi finner ikke å ville ta  stilling til selve forslaget, da en er av den 
mening at den organisasjonsmessige situasjon må tas opp til en bredere 
vurdering.

Det er grunn til å peke på de farer det innebærer for partiet på lengre 
sikt, at den organisasjonsmessige vekst og aktivitet ikke har holdt tr i t t  med 
den tilslutning partiets politikk har fått ute i folkets brede lag, og det er 
derfor behov for en fordomsfri analyse av ledelse, administrasjon, økonomi, 
saksbehandling og partiets virksom het i det hele.

Vi tilla ter oss derfor å foreslå at det på landsmøtet b lir satt ned et rep re
sentativt utvalg med mandat å ta  partiets oppbygging og virksomhet opp 
til vurdering. Innstillingen fra  dette utvalg må foreligge i god tid, slik at 
den kan undergis en bred organisasjonsmessig behandling før den legges 
fram  for neste landsmøte.

Innstillingen ble enstemmig vedtatt på årsm øtet i Sør-Trøndelag A rbeider
parti.

Margot Cappelen, Oslo: Jeg er i høy grad en innflytter, selv om 
jeg sitter på Oslobenken. Jeg vil i denne sammenheng gjøre noen 
allm ennm enneskelige synspunkter gjeldende. I engelsk litteratur 
finnes det et dikt som er tilegnet de nesteldste sønnene innenfor 
enhver fam ilie, de som ikke var odelsgutter og som ikke fikk noen 
arv. Det var disse guttene som dro ut og grunnla det britiske
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imperium. Her i landet har vi et liknende problem. Vi har også- 
sønn nr. 2, den nesteldste, og vi har døtrene som ikke har noen 
odelsrett overhodet. Omkring århundreskiftet reiste disse sønner 
og døtre til Amerika. E tter den første verdenskrig reiste de i større 
utstrekning til de industrialiserte strøk, og dette er også tilfellet 
e tter den andre verdenskrig. O veralt har vi et sterk t innslag av 
innflyttere. Jeg synes derfor at de andre distriktene ikke skal 
hakke på Oslo. De må være klar over at de da faktisk hakker på 
sine egne. I et moderne sam funn er det ikke lenger noen særlig 
forskjell mellom by og land, og landdistriktene bør også kunne 
anerkjenne hovedstaden. Vi har m istet flerta lle t i Oslo, m en det 
skal vi selvsagt ta  igjen. Vi er derfor interessert i a t Oslo beholder 
industrien og ikke bare blir et adm inistrasjonssenter. Vi kan gjerne 
avstå fra  idrettshøyskolen og slike ting. Vi bør læ re hverandre 
å kjenne og fram for alt forsøke å forstå hverandre. Vi bør ikke 
dele opp landsm øtet i en Oslo-benk og distriktene. Vi m øter ikke 
her fra  Oslo eller fra  Helgeland. Alle er ansvarlige representanter 
for Det norske Arbeiderparti.

K jell Dankertsen, Oslo, tok opp Ragnar Christiansens forslag og 
ba om at det ble satt opp som motforslag mot flertallsinnstillingen 
på samme punkt.

Dette forslaget ble sendt Georg Moe-komitéen.

Andreas Nøkleby, Buskerud, siterte fra  kommentarene, der det 
blir hevdet at de kollektive fagforeninger bare betaler for en del 
av sine medlemmer. Jeg vil protestere mot denne bemerkning, sa 
han. Når den kommer her i et partidokum ent, betyr det faktisk 
at dette forholdet blir legalisert. Jeg m ener at landsmøtet skal 
være varsom t med å uthule bestemmelser i vedtektene.

A lfred  Gulbrandsen, Hedmark, var ikke helt enig i utform ingen 
av punktet om ungdomslagenes kontingent. Vi m åtte få bestem 
m elser som sikret ungdommen medlemskap når de hadde betalt 
kontingent på ett sted. Mange ungdommer fly tter i våre dager, 
og de må ikke risikere at de skal betale kontingent på to steder. 
Her må det innføres et kontrollsystem.

Nina Sm id  la fram  et bilag til sitt forslag om revisjon av lands- 
m øterepresentasjonen. Det var sålydende:

Ad forslag fra Vest-Agder og Kristiansand om endring av representa
sjonen til landsmøtet.

Et par alternativer på grunnlag av medlemsoversikten på side 40 i beret
ningen. (Medlemstallet i 1961—1962.)
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Nåværende
representasjon

Tilføyelse til § 7, pkt., 2 i lovene således: 
Dog kan ingen distrikts- Dog kan ingen organi-
organisasjon møte med sasjon møte med mer
mer enn femteparten av enn fjerdeparten av
det samlede antall repre- det samlede antall re-

Oslo 107
sentanter (60. 

60
presentanter

75
Bergen 7 9 8
Østfold 17 22 20
Akershus 16 20 18
Hedmark 15 19 17
Gudbrandsdal 4 5 5
Vestoppland 7 9 9
Buskerud 16 19 18
Vestfold 17 20 19
Telemark 12 14 14
Aust-Agder 4 5 4
Vest-Agder 4 6 5
Rogaland 10 12 12
Hordaland 4 6 5
Sogn og Fjordane 5 6 6
Sunnmøre 2 2 2
Romsdal 1 2 2
Nordmøre 6 8 7
Sør-Trøndelag 19 23 22
Inn-Trøndelag 6 8 8
Namdal 3 4 4
Sør-Helgeland 1 1 1
Nord-Helgeland 3 4 4Salten 3 3 3
Ofoten 2 3 3
Lofoten 1 1 1

1Vesterålen 1 1
Sør-Troms 1 1 1
Nord-Troms 2 3 3
Vest-Finnmark 2 2 2
Øst-Finnmark 2 2 2

300 300 300
Eugen Johannessen, Oslo: Vi h a r en  a ltfo r lav  kontingent. M ed

lem skontingenten  for e t he lt å r  er 12 k roner. Vi røyker for 5 k roner 
dagen og v i b ru k er k ansk je  30 k ro n er til øl og brennev in  i uka. 
M en vi kv ie r oss fo r å betale  en skikkelig  kontingent. I stedet 
tigger vi penger. E r det m åten  vi v iser a t vi e r glad i p a rtie t på? 
Jeg  fo r m in del synes det e r en skam  m ed den lave kontingenten . 
Skal vi bygge opp en organisasjon, m å vi væ re  villige til å ofre noe. 
Jeg  synes S en tra ls ty re ts  forslag  e r svakt. Det b ringer inn noen 
få ø re r m er. Jeg  synes vi bu rde  ta  l i t t  k ra ftig e re  i. H ar v i ikke 
gjennom  årene h a tt glede av å stå  i D et norske A rbeiderparti?  
Hvis vi skulle klage på noe, så m å tte  de t væ re  a t tillegget som 
foreslås h er er for lite.

v
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Gunnar Ellefsen, Vestfold, v a r m ot p u n k te t om æ resm edlem skap. 
D et ser u t t i l  a t alle pensjon ister og trygdede skal bli æ resm ed- 
lem m er. D et bu rd e  væ re  de som h a r g jo rt seg fo rtjen t ti l  det. Jeg  
vil ta  opp følgende forslag  ti l  p u n k t 4:

«Æresmedlemmer utnevnes av distriktspartiene etter innstilling fra kom 
munepartiene. Landsstyret gis i oppdrag å foreslå nærmere retningslinjer 
for de krav en må sette til et medlems innsats og deltakelse i  arbeider
bevegelsen for å være kvalifisert til æresmedlemskap.»

D ette forslaget ble m ot 1 stem m e sendt ti l  Georg M oe-kom itéen.

A lfred  Nøss, H ordaland: E inar G erhardsen  u tta lte  en  gang a t vi 
kunne væ re  sto lte  over D et norske  A rb e id e rp a rti som hadde g jo rt 
så m ye godt for så m ange h er i landet. Vi e r enig i det som p a r ti
fo rm annen  sa den  gangen, m en da m å vi også skape m uligheter for 
a t p a r tie t skal kunne gjøre d e tte  arbeid. L a oss v ed ta  det fo r
slaget som foreligger. D et e r l i t t  av  en skam  a t landets største 
p a r ti  skal gå tiggergang. Jeg  rese rv e rer meg im id le rtid  n å r  det 
g jelder forslaget om æ resm edlem skap. D er e r jeg  enig i C hristian 
sens dissens.

Harald Løbak, H edm ark, to k  opp forslag n r. 2, fo rslaget fra  
Folldal A rbeider kvinnelag , sålydende:
2. Fra Folldal A rbeiderkvinnelag, Hedmark:

Kontingenten forandres slik:
A lle pensjonister over 70 år og som har 25 års medlemskap, fritas for 

all kontingent.
Forretningsutvalget i  Hedmark fylkes Arbeiderparti har anbefalt for

slaget.

Løbaks forslag ble oversendt Georg M oe-kom itéen.

Erland M ikkelsen,  Oslo: E t p a r ord fra  O slo-benken. O rdet
«fresk» h a r v æ rt b ru k t, og det bu rde  anvendes i denne forbindelse. 
Vi e r hver på v å r k an t ivrige e tte r  å øke v å r inn tek t, og da m å 
vi også væ re  m ed på å sikre  p a rtie ts  økonomi. Jeg  e r enig m ed 
F ran k  A ndersen  i a t det g år an  å sam le flere  m edlem m er. K o n tin 
gen ten  sk rem m er ikke. D et e r sakene som in teresserer. D et er 
rik tig  i det E ugen Johannessen  sier, a t vi b ru k e r penger ti l  så mye, 
og vi h a r fu ll an ledning  til å betale  noe m er i kontingent. E t 
enstem m ig landsm øte bør slu tte  opp om d e tte  forslaget.

Ingrid Sandvik ,  S ør-T røndelag : D et er rim elig  a t k v in n er i se lv
stendig  a rbeid  skal betale  sam m e kon tingen t som  m enn i g ruppe I. 
Det er b are  i sam svar m ed likestillingen. M en jeg  k an  ikke væ re
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enig i at kontingentinnkrevingen skal betales. Det bør være et 
ulønt tillitsverv. Hun tok opp forslag om at dette punkt gikk ut.

Forslaget ble sendt Moe-komitéen.

Asbjørn Lillås, Vestfold, støttet forslaget om kontingentforhøyelse. 
Dette spørsmålet er im idlertid bare halvveis løst, sa han, ved ved
tak  av dette forslaget, for kontingenten skal jo gå opp også i 
fylkes- og kommunepartiene. Jeg er enig i Christiansens dissens 
om æresmedlemskap. Jeg kunne tenke meg at det ville være riktig 
å vedta Ellefsens tillegg. Jeg vil ellers støtte forslag nr. 27 om 
to nestformenn. A rbeiderpartiet er et så stort parti a t det kan være 
behov for to nestformenn. Sør-Trøndelag A rbeiderparti foreslår 
også at det skal settes ned et representativt utvalg som kunne ta  
partiets oppbygging og virksom het opp til vurdeling. Også dette 
forslaget bør drøftes. Oslo og representasjonen på landsm øtet har 
væ rt behandlet her. Vi burde se på fordelingen av medlemmene 
fra  de kollektivt tilsluttede fagforeninger. Vi i Vestfold fordeler 
de kollektivt tilsluttede medlemmer etter bosted. Her i Oslo for
deles de etter kontorkommunen.

Kåre Stokkeland, Romsdal, pekte på at komitéen i kommen
tarene til § 5, punkt 5, sier at den ikke foreslår noen endringer. 
Det er ikke tilfelle. Det må være en lapsus. A vsnittet om kon
tingentens betaling, tidspunktet, er falt ut. Eugen Johannessen gikk 
sterk t inn for kontingentforhøyelse for å spare sekretærene for å 
skaffe inntekter. Det er også mange andre som utfører et arbeid 
for å skaffe partie t inntekter. Kontingentforhøyelsen kan vi ikke 
komme forbi. Vi er nødt til å gå til det skrittet. Men jeg er ikke 
enig i a t de kollektivt tilsluttede i Oslo og Bergen skal slippe. Det 
m å ikke bli forskjell på kontingenten for de fagorganiserte. Moe- 
komitéen bør vurdere dette spørsmålet. De fagorganiserte i Oslo 
og Bergen må selv be om å få betale. Han leverte skriftlig rettelse 
av en trykkfeil på side 5, punkt 5, 1. ledd, 15. oktober skal være 
1. oktober. Dessuten var siste ledd gjengitt i forvansket form.

Roald Bye, Sør-Trøndelag, anbefalte forslaget om to nestformenn. 
Vi har faktisk et organisasjonsproblem innenfor partiet. Det 
blir nedlagt et stort arbeid for å bedre organisasjonene, men det 
b lir ikke fulgt opp. Hvis vi fikk  en nestform ann som kunne ta 
seg spesielt av organisasjonsspørsmålet, tro r vi a t det vil bidra 
til å styrke partie t i sin helhet. Vi kan vel vanskelig finne fram 
til noen endelig løsning her på landsmøtet. Jeg vil derfor anbe-
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fale det forslaget som S ør-T røndelag  A rb e id e rp a rti h a r  frem m et 
om å få  en landsm øtevalg t kom ité. N år den h a r laget en  in n 
stilling , kan  den sendes til partiavdelingene til u tta le lse . Jeg  
v il foreslå a t M oe-kom itéen ta r  d e tte  spørsm ålet opp til b e 
handling.

G ustav Skjebstad , Oslo: Jeg  synes de t e r e t rea lis tisk  og godt 
forslag  kom itéen h a r frem m et om kontingentforhøyelse. N år det 
g je lder Oslo, e r det h e lt rim elig  å holde den sam m e kon tingen t for 
de k o llek tiv t tilslu ttede . En forhøyelse h er v ille  få  farlige  konse
kvenser. N år de t g je lder forslaget om æ resm edlem skapet synes 
jeg  m an  bør se næ rm ere  på det. lÆ resm edlem skap bør henge høyt. 
M an k an  ikke få  beta ling  for sin innsats. —  Personlig  e r jeg 
enig i de t forslaget som er sendt inn  fra  V est-A gder om rep re sen ta 
sjonen på landsm øtet. U tover landet s itte r det m ange som g jerne 
v ille  inn  på  e t landsm øte, slik  a t de kunne kom m e i k o n tak t m ed 
andre  p a rtife lle r og få  den insp irasjon  som et besøk i Oslo er. Vi 
b u rde  kunne besk jæ re  v å r rep resen tasjon  noe til fo rdel fo r d is
trik ten e , m en vi kan  vel ikke kom m e fram  til  en  endring  på  dette  
p u n k t h er på d e tte  landsm øte.

P er T ve ten , A kershus, m en te  de ko llek tiv t tils lu tted e  m edlem 
m er i Oslo og A kershus burde fordeles på  deres respek tive  bo
steder. D et ville innebæ re  en m er re ttfe rd ig  fordeling.

Oscar Olsen, Oslo, ville i anledning  av N ina Sm ids innlegg gjøre 
oppm erksom  på  a t det ikke er så sv æ rt lenge siden m an  red u serte  
rep re sen tan tta lle t på  landsm øtene til 300. Hvis m an  v il ha en  en d 
ring  i rep resen tasjonsordn ingen  h a r m an to  veier å gå. M an kan  
en ten  u tv ide  an ta lle t eller redusere  an ta lle t fra  Oslo. D et er 
v ik tig  å slå fast a t rep resen tan tene  b lir valg t på grunn lag  av  de t 
an ta ll m edlem m er de enkelte  d is tr ik tsp a rtie r  har. Hvis vi re d u 
serte  O slo -represen tasjonen  til de t halve, v ille  re isefordelingen  bli 
tilsvarende  økt, og m ange partiav d e lin g er ville kansk je  av øko
nom iske g ru n n er ikke kunne u tn y tte  sin rep resen tasjonsrett. —  N år 
de t g je lder fagforeningenes kon tingen t i Oslo og B ergen, skal m an 
v æ re  k la r over a t de h ittil h a r  b e ta lt m er. Jeg  vil fo rsåv id t væ re  
enig m ed N økleby i p rin sippe t om a t fagforeningene b u rd e  betale  
fo r alle sine m edlem m er, jeg er im id lertid  redd  for a t en forhøyelse 
av  kon tingen ten  v il føre til a t vi s traks få r  forslag  fra  N K P og SF 
om  u tm eld ing  e ller til y tte rlig e re  reduksjon  av an ta lle t m edlem m er.

S ven n  Aasen, landssty re t, Rogaland: D et er be tenke lighe te r såvel 
i kom itéen  som i landssty re t, og betenkelighetene g jelder i fø rste
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rek k e  kon tingen ten  til de k o llek tiv t tilslu ttede. Jeg  e r redd  for a t 
forhøyelsen  for alle d is tr ik te r  u n n ta tt Oslo og B ergen k an  føre 
til u tm elding. Jeg  h a r h a tt et m øte av  tillitsm enn  i de ko llek tiv t 
tils lu tted e  fagforen inger i S tavanger og omegn, og de v a r alle enige 
om  a t forhøyelsen vil øke risikoen for u tm elding. K om m unistene 
v ille  få påskudd  til å reise forslag  om utm elding. Jeg  er b litt 
bed t om  å gi u ttry k k  for disse betenkeligheter, og vi m å be om 
a t landsm øtet alvorlig  overveier dette. Jeg  tro r  ikke en forhøyelse 
av  kon tingen ten  for disse m edlem m er vil gi det forønskede resu l
ta t. S vakheten  e r a t m ange av  de k o llek tiv t tils lu tted e  m edlem m er 
e r  u ten  ko n tak t m ed partie t. De vet k n ap t a t de e r m edlem m er. 
Jeg  er personlig  fo r ind iv iduelt m edlem skap og en personlig  kon 
tin g en t fra  dem. Vi bu rde  i et h v e rt fa ll gå inn  for en reg istrering  
av disse m edlem m er. Jeg  vil ikke ta  opp noe forslag, m en jeg 
v il henstille  til M oe-kom itéen å se nøye på d e tte  spørsm ålet. N år 
det g je lder æ resm edlem m ene, e r jeg  enig i R agnar C hristiansens 
dissens. A lle her i salen  vil g je rne  betale  en høyere kontingent, 
m en d e tte  spørsm ålet e r så in fløk t a t vi bør overveie en nyordning  
m eget nøye.

Frank A ndersens slu ttrep likk .

Frank A ndersen  hadde ordet til en  s lu ttrep lik k  og konsta te rte  
a t det ikke v a r kom m et noen alvorlige innvend inger m ot forslaget. 
D et h a r v æ rt en del innlegg om kring O slo-represen tasjonen  h er 
på  landsm øtet. Jeg  synes ikke  det ville væ re  re ttfe rd ig  å  s traffe  
O slopartiet. De h a r skaffe t seg e t s to rt m edlem stall, og n å r 
d is trik ten e  e r svak t rep resen te rt, skyldes det jo  at de h ar fo r få 
m edlem m er. N år en by som B ergen  s tå r så svakt, m å det væ re  
en  organisasjonssvikt. Det e r farlig  å gå inn  for en  ordning som gir 
enke lte  m edlem m er en bedre represen tasjonsordning .

N år de t g je lder kontingen tinnkrev ingen , e r friv illig  innsats selv
sag t å fo re trekke , m en i p raksis er de t vanskelig  å gjennom føre 
en  effek tiv  ordning  på de tte  grunnlag . Innk rev ing  av kon tingen t 
tro r  jeg  bør væ re  en lønnet jobb.

E llers e r det ikke noen vesentlige innvendinger, og redaksjons- 
kom itéen vil få  høve til å vu rdere  de oversendte forslag.

Forslaget fra A l fred  Gulbrandsen, Hedmark,  
v a r sålydende:

«Til § 5, punkt 4 e, foreslåes:
Det henstilles til redaksjonskomitéen for organisasjonssaker å ta opp 

spørsmålet om en annen ordning med kontingentinnbetalingen for AUF- 
laga, slik at kontingenten til Fylkingen og partiet kan betales under ett.»
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Fra Landsforbundet for Jakt, Fiske og Friluftsliv var det kommet 
et brev, datert 19. mai 1963. Også det ble oversendt Moe- 
komitéen.

En interessant votering.
Ordstyreren: Det har under debatten væ rt nevnt at flere av 

representantene på Oslo-benken er innflyttere. Det kunne være av 
interesse å se hvor mange det er. Kan de som er innflyttere 
rekke én hånd i været.

Det var atskillige hender som gikk i været, og voteringen ble 
m ottatt med bifall.

Valgkam pen i 1963.
Sekretæ r Haakon Lie holdt følgende foredrag:
Vi står foran et valg som opptar oss alle sterkt. Vi vil gjerne 

re tte  opp igjen tilbakeslaget i 1961, men vet det vil bli vanskelig 
å greie det. Vi vil nødig at den forestillingen skal feste seg at 
DNA er på re tu r — at vi har stagnert. Mange søker å skape 
den oppfatningen. Vi må prøve å slå en pæl gjennom den ved 
valget den 23. september.

La meg begynne med noen tall for å kaste lys over hvilke 
partier som har stagnert. Det var i 1930 vi sist hadde et valg 
som alle betrak tet som et nederlag for DNA. I årene mellom 
1930 og 1961 økte ta lle t på avgitte stem m er med 645 000. DNA’s 
stem m etilvekst var 485 000. Vi har ta tt 75 prosent av økingen!

De 4 borgerlige partienes stem m etilvekst var 85 000 tilsam - 
men, 13— 14 prosent. K +  SF’s tilvekst, 75 000, 11— 12 prosent. 
Men det bør sees i sammenheng med K’s stem m etall på 176 000 
i 1945.

Det er ikke noe dem okratisk land som kan vise til en liknende 
utvikling. Den står i sterk motsetning ikke bare til hva vi har 
sett i S torbritannia og USA, hvor de to ledende partiene har 
skiftet om regjeringsm akten, men også til utviklingen i Sverige 
og Danm ark hvor hyppige omskifte har skjedd i det politiske 
bildet. Vi har im idlertid nå få tt et tydelig varsel om at politiske 
endringer kan inntre også hos oss, at langtidstrenden kan være 
brutt. På samme m åten som vår store vekst hang sammen med 
industrialiseringen av Norge, som førte til en stadig stigning av 
tallet på industri-, bygg- og anleggsarbeidere, er det grunn til 
å tro  at den dyptgående strukturendringen som nå går for seg 
i det norske samfunnet, kan få politiske konsekvenser.
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Det kan ikke være tvil om at strukturendringene griper re tt 
inn i velgerunderlaget for DNA, og kan komme til å skape en 
politisk utvikling som skiller seg fra  den vi har sett i de siste 
tre tti år.

Grovt sett kan vi si at DNA har bygd på 3 store befolkningslag: 
lønnsarbeiderne i by og bygd, — sm åbrukerne over storparten 
av Østlandet, Trøndelag og Nord-Norge, og fiskerne fra  Trønde
lag og nordover. Dermed er det også sagt at vi bare i m indre 
utstrekning har kunnet regne med støtte fra  funksjonærene 
(kanskje 25—30 prosent i landsmålestokk, langt m indre på Sør- 
og V estlandet) — og sm åbrukerne og fiskerne sørpå og vestpå.

Det som nå skjer i det norske samfunnet, er at de befolk
ningsgruppene vi h ittil har bygd på, enten b lir redusert i tall 
eller stagnerer tallmessig. Veksten i sysselsettingen foregår 
ensidig i de yrkene som vi kaller serviceyrkene, funksjonæ r- 
gruppene, hvor vi står svakt.

Hvor sterk  denne reduksjonen i ta ll har væ rt i løpet av det siste 
10-året, er det ikke godt å si. Men at det dreier seg om titusener, 
er det ingen tv il om. Folketellingsresultatene fra 1960 viser en 
nedgang i sysselsettingen i jordbruket på 61 000, eller 25 prosent 
siden 1950.

I skogbruket er nedgangen 9000, eller 22 prosent i samme 
tidsrom. I fiske og fangst er reduksjonen 15 000, eller 22 prosent. 
Vi behøver ikke et øyeblikk tvile på at tyngden av dem vi her 
snakker om, er arbeidsfolk.

B lant dem som har forlatt prim ærnæringene, er det selvsagt 
også sønner og døtre av m er velstilte bønder og fiskere. Men 
tyngden er arbeidere — «de som ikke har annet å selge enn sin 
arbeidskraft» og derfor er mest mobile.

Denne bevegelsen fra  bygdenæringene til bynæringene var det 
som i sin tid la grunnlaget for den moderne arbeiderbevegelsen. 
Industrien tok opp arbeidskraften, som snart organiserte seg i 
fagorganisasjon og parti.

Det som kjennetegner 1950-årene er at tallet på industriarbei
dere ikke øker — i hvert fall ikke prosentvis. Til tross for at 
produksjonen i årene mellom 1950 og 1960 økte med 50 prosent 
i industrien, sto industriarbeidertallet p raktisk  ta lt stille!

Dette er den nye situasjonen vi må ha for øye når vi drøfter 
vår fram tidige stilling.

Vi m erket at noe var i emning allerede i m idten av 1950- 
årene når det gjaldt LO’s medlemstall, som hadde vist sterk 
vekst helt fra 1933 av. I løpet av 7 å r mellom 1954 og 1960 økte
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m edlem stallet med bare 3000! I de foregående 7 årene hadde 
det gått opp med 130 000.

Årsaken ligger i dagen. Sysselsettingen gikk ned eller stag
nerte  i en rekke yrker hvor LO er sterkt forankret. P å  de om
rådene hvor sysselsettingen gikk sterkest opp, greidde forbun
dene ikke å organisere de voksende skarer av funksjonærer. 
Et grovt overslag tyder på at Vi av funksjonærene i industri 
og håndverk og Vz av funksjonærene i handelen nå er organisert 
i LO. Partie ts m edlemstall stagnerer også, — vi står år e tter år 
og stam per på flekken.

Kommunevalget i 1959 gir et tydelig fingerpek om at et politisk 
omslag er i emning. Vi greier ikke å følge opp resultatet fra  
stortingsvalget i 1957. Vi gikk tilbake i Gudbrandsdal, Vest- 
Agder, Inn-Trøndelag, Sør-Helgeland, Salten og Lofoten— 
Vesterålen. I tillegg hadde vi som et resultat av indre krangel 
slette resu ltater i K ristiansund N., Hønefoss og Svolvær.

Stortingsvalget 1961 gir så et direkte stemmetap på 5000. (Med 
et økt fram m øte på 59 000 var nedgangen reelt 30 000.)

Vi vet hvor det glapp:
1. B lant de eldre.
2. B lant funksjonærene.
3. I visse industrisam funn og byer, hvor SF stilte lister. Det 

er de to siste faktorene som virkelig opptar oss.

Før jeg går videre, vil jeg gjerne få si noen ord om den sann
synlige utvikling i årene fram over, når det gjelder yrkessam - 
mensetning. Det er all grunn til å tro  at den tendensen som var 
så utpreget i 1950-årene også vil prege Norge i 1960-årene. Vi 
m å i det nærm este 10-året regne med at m inst % av skogs
arbeiderne våre  faller ut. En ny teknisk revolusjon er i emning. 
Barkemaskinene, vinsjene og trak to r kjør ingen kommer til å slå 
igjennom i 60-årene.

Fiskeriene kan komme til å oppleve en alvorligere utvikling. 
I løpet av de siste 10— 15 årene er det inn tråd t en ny situasjon 
på kysten vår. Vi er ikke m er Europas fiskerinasjon nr. 1 — 
vi er ikke som før, m er eller m indre alene u te i det kalde 
Nordhavet. For bare å nevne den store konkurrenten om fisken: 
russerne. I 1962 hadde de en totalfangst på 4.1 mill. tonn, mens 
vi bare nådde 1.1 mill. tonn. I løpet av de siste 10 år har de 
m er enn fordoblet sine fangster, mens våre har gått ned med 
Vz fra  1957. Men nordm ennene og russerne er ikke alene. B riter,
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tyskere og hollendere driver også havfiske i stor stil i de nordlige 
farvann.

Årsaken til svikten i de norske fiskeriene ligger i dagen. 
Den samlede fangstinnsatsen i de farvann vi fisker, er blitt 
mangedoblet, og følgen er en overbeskatning. Bestanden av 
torsk og sild er nå trolig redusert til 1/10 av hva den var da 
krigen var slutt. Selv om vi skulle fortsette med et kystfiske 
med overveiende sm åbåter, er det utenkelig at avgangen av 
fiskere ikke vil bli betraktelig  når fangstene er nødt til å bli 
m indre etter hvert som overbeskatningen øker på grunn av de 
store havgående russiske fiskeflåtene, og de britiske og tyske 
trålerne. Velger vi å industrialisere fisket ved å gå over til 
havgående fartøyer, så vil m annskapstallet gå radikalt ned.

Situasjonen både i skogbruket og fiskeriene forteller oss at 
det i de nærm este årene ikke kan væ re aktuell økonomisk 
politikk å påskynde utflyttingen fra  småbrukene. Det kan 
ganske enkelt øke undersysselsettingen på bygdene i betraktelig 
grad. Sm åbrukene kan i årene fram over bli en viktig støtpute. 
Med den svake ekspansjonen vi har hatt i industrisysselsettingen 
er det all grunn til å spørre om vi ikke må satse m er på jo rd 
bruket i de nærm este årene, og i det tilfelle på de små bruk. 
De store greier seg godt som de gjør.

La meg legge til at vi det siste året har hatt et direkte fall 
i sysselsettingen i industrien (ca. 5000) fra de første månedene 
i fjor til i år. Vi må for enhver pris sørge for at dette b lir et 
forbigående fenomen. Vår politiske stilling i årene fram over 
vil avhenge av økonomisk ekspansjon, knyttet til industrien. 
Selv om vi får den, skal vi ikke regne med at arbeidertallet i 
landet vil øke prosentvis.

Vi må ta  for gitt at den økte sysselsettingen vesentlig vil falle 
på service-yrkene: handel, kontor, administrasjon, skolene, 
helsestellet, forskingen og de tekniske kadrene.

Vi m å også regne med en sterk øking av tallet på ungdom 
som får videregående utdannelse. H er er det i løpet av 1950- 
årene inn tråd t en fantastisk forandring. I skoleåret 1950/51 
var det 38 637 elever ved realskole og gymnas. I inneværende 
skoleår er tallet oppe i 110 293. Nesten en tredobling på 10 år! 
Hva dette betyr for nyrekrutteringen til fagbevegelsen og partiet 
er ikke vanskelig å tenke seg.

Tallet på studenter er m er enn fordoblet i samme tidsrom.
I 1970 venter vi y tterligere 50 prosent øking.

Vi har all grunn til å væ re fornøyd med ekspansjonen i 
universitetssektoren. For den er jo et resultat av vår politikk.
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V elstandsøkingen h a r  åpnet m ulighetene for tu sen er til å søke 
høyere u tdannelse . Og de t nye  sam funn som ho lder på å vokse 
fram , tren g e r e t økende an ta ll ek sp erte r på  n æ r sag t alle om 
rå d e r i underv isn ingssek to ren , i helsesektoren, tek n ik e re  og 
ingeniører, fo lk  f ra  de nye  sam funnsv itenskaper osv. In v este rin - 
ger i underv isn ing  og forskning  vil senere gi seg u tslag  i økt 
p roduksjon  og triv se l. V i skal h e ller ikke v æ re  b lind  for at 

*• fo lk  m ed høy u td an n else  b e ty r e t nødvendig  innslag  i en 
rasjonell p lanleggingspolitikk . D et k an  v æ re  nok å m inne om 
den  frem rak en d e  innsats sosialøkonom ene h a r g jo rt i v å r t  p arti.

I Sverige og S to rb ritan n ia  e r de t v åre  p a rtife lle r  som h a r ta t t  
in itia tiv e t i u tfo rm ingen  av un iversite tspo litikken . D en oppfa t
n ing m å ikke få  se tte  seg a t v å r t  p a r ti  ligger p å  defensiven på 
d e tte  v ik tige  om råde, a t de t e r v å re  m o tstandere  som presser 
fram  de nye  tiltak .

Jeg  v e t ikke  om det e r nødvendig  å beg runne hvordan  s tru k tu r 
end ringer kan  føre  til, og g jerne  fø re r til, po litiske fo rskyv
ninger. Forskn ing  i m ange land  h a r v ist a t av de fak to re r som 
bestem m er den politiske m eningsdannelse hos velgerne, e r det 
ingen som er v ik tig ere  enn  g ruppetilhørighet, yrkesm essig  og 
geografisk. Folk  h a r en tendens til å stem m e slik  and re  stem m er 
i de t om rådet de bor, og på- den  arbeidsplassen hvor de v irker. 
Jo  m er en sa rte t m iljøe t e r sosialt se tt, desto m er kom pakt b lir 
stem m egivningen. (I a rb e id e rs trø k  i S tavanger stem te  i 1957 
76 p rosen t av a rbeiderne  på A e lle r K. I m er b landede strøk  
b a re  55 p rosent.) B åde fly tn ingene fra  land  t i l  by og fly tn ingene 
i te ttbebyggelsen  (fra  de gam le a rb e id e rk v arte ren e  ti l  om egns- 
kom m unene) v irk e r  h er i sam m e re tn ing . De b ry te r  opp den 
gam le gruppetilhørigheten .

S te rk e re  m å v i regne m ed a t overføringen  til nye  y rk e r v il 
v irke. V elgeren v il le tt  kom m e i en  konflik tsituasjon , fo rd i 
fam iliem iljøet og arbeidsm iljøet ofte ikke stem m er overens. 
V elgeren er som sosiologene sier kom m et i en k ryssp ress- 
situasjon, som g jør ham  usik k er —  som k an  fø re  t i l  h jem m e- 
s itting  og senere b y tte  av p arti. G eografisk  m ob ilite t og sk ifte  
av y rk e  e r sannsynligvis de ste rk este  fak to re r n å r  d e t g jelder 
po litiske svingninger. Og de g jør seg sæ rlig  g je ldende b lan t de 
unge velgere.

Lenge v irk e t disse fak to ren e  — geografisk  m obilite t og skifte  
av  y rk e  —  t i l  v å r fordel. De gjør det neppe m er. D et er um ulig  
å trek k e  noen annen  konk lusjon  av den befo lkn ingsutv ik lingen  
vi h a r se tt gjennom  d e t siste  10-året, og tro lig  v il se i å rene  
som  kom m er, enn  a t den  h a r gå tt m ot oss.
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Men det betyr på ingen m åte at slaget er tapt. Politikk er ikke 
m atem atikk. Jeg  har aldri hatt noen tro på «katastrofe-teorien» 
om at den sterke økingen av sysselsettingen i service-yrkene 
autom atisk skulle styrke den borgerlige fronten. Jeg har aldri 
trodd at det skulle være en sosiologisk lov at økt velstand 
svekker den sosialistiske.

Det er her nok å vise til det som skjer i S torbritannia. E tter 
å ha gått fra nederlag til nederlag i 10 samfulle år, er Labour 
igjen på offensiven. Det svenske arbeiderpartiet hadde i 1956 
et valg som vårt i 1961, men vant en strålende seir i august 1962.

Hva jeg vil ha fram, er at i et sam funn i sterk  omforming 
må det oppstå nye, politiske problem er som må finne sin løsning.

Problem atikken blir en annen enn før. Sentret for den polit
iske aktiviteten forskyver seg. Det gjelder å følge med og ikke 
stå fast i fortiden. Det gjelder å endre politikk i tak t med 
endrede forhold og mennesker.

Vår politikk må fornyes i sam svar med tidens krav og behov. 
Fornyelsen består ikke som mange synes å tro, i å gripe tilbake 
til slagord og doktriner som ble skapt i den industrielle revolu
sjons barndom. Oppgaven er na å føre fram  «den nye klassens» 
krav uten derfor å glemme den arbeiderklassen vi alltid repre
senterte. Vi m å væ re lydhøre overfor begges ønskemål og krav. 
Men langt på vei faller kravene til sjuende og sist sammen. Den 
m oderne industriarbeideren står langt, langt næ rm ere funksjo
næ ren og teknikeren enn de gamle sliterne gjorde det. Økono
misk er skillet ofte helt vekk. De sosiale og psykologiske b arri
erene er hardere å fjerne, ser det u t til. Men her tror jeg den 
tekniske utviklingen vil bli vår store hjelper i arbeidet for å 
skape én lønnsmottakerklasse, hvor både arbeider- og funksjo- 
næ rtitte len  er forsvunnet.

La meg nå understreke en annen viktig faktor når det gjelder 
den politiske meningsdannelsen hos velgerne. S torparten av 
velgerne følger ikke med i den politiske debatten — kjenner 
knapt nok navnene på dem som fører den. De ønsker det ikke 
engang. De har så mye annet som opptar dem. Men de er interes
sert i at landet b lir styrt, at politikerne trygger utviklingen. 
Moderne valgforskning har for lengst slått fast at velgerne ikke 
ta r stilling til partiene på grunnlag av deres konkrete holdning 
til ulike saker.

Avgjørende er den følelsen de har av hva partiene står for, 
avgjørende er det bildet de danner seg av partiet. Er det våkent 
og på m arsj? Slåss det for meg og mine?

Vi vet at det ikke er en enkel sak å peke på det politiske opp-
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legget som kan «slå» — også inn i funksjonærenes rekker — 
slik striden om «pensjonsfrågan» gjorde det i Sverige i 1960— 
1962. Men jeg tro r vi er inne på re tt vei når vi i år k jører 
samfunnsplanleggingen i forgrunnen; når vi presiserer nødven
digheten av innsats fra  sam funnets side i U tkant-N orge; n år vi 
understreker nødvendigheten av kamp mot tom tejobberiet i 
tettbebyggelsen for at også arbeiderne og funksjonærene skal 
kunne skaffe seg tomt og eget hus; når vi så sterk t holder fram  
at vi vil skape et sam funn preget av menneskelig trivsel. Hvis 
vi er k jent fra gamle dager som et klasseparti, så skal det også 
bli kjent at vi fører en politikk preget av ansvaret for et helt 
folk, at vi fører funksjonærenes så vel som arbeidernes politikk. 
Vi m erker selvsagt hver dag virkningene av at vi i 28 år har 
sittet med regjeringen. Nå er det vi som får ta  kritikken for det 
som er skakt og vrangt. Viktigere er det at vi står overfor den 
store trusel a t det bildet danner seg at vi er så fornøyd med 
det vi har u tre tte t at vi ikke lenger er på m arsj mot et n y tt og 
bedre samfunn.

K anskje solidariserer vi oss for sterk t med det huset vi selv 
har bygd, og som vi vet er så mye bedre enn det som var. Men 
ungdommen vil forandring, også av det huset vi bygde. Ikke 
bare fordi de er ungdom og vil stå i opposisjon. La oss være 
klar over at særlig blant arbeiderungdom m en er det en u tstrak t 
oppfatning at vi ikke har kommet langt nok på vei med å skape 
et sam funn preget av likhet og solidaritet. H er spiller ikke den 
økonomiske ulikheten den samme rolle som før. Lønnsutjam - 
ningen er trolig kommet lenger hos oss enn i noe annet land 
i verden. Men de sosiale og psykologiske gjerdene er langt fra  
revet ned, og få r mange til å føle at de ennå lever i e t klasse
samfunn.

Vi finner også en protestholdning — en slags uklar radikalism e 
—- blant de som skifter yrke og miljø. Flytningene yrkesmessig 
og geografisk fører le tt til en viss rotløshet, usikkerhet og til 
vantrivsel. Den økonomiske status øker, m en hva med den 
sosiale? Mange føler seg utenfor i det nye m iljøet — maktesløse, 
neglisjerte, isolerte. Det blir et k lart spenningsforhold mellom 
hva de hadde ventet seg, og deres egen følelse av mangel på 
betydning, som resu lterer i en protestholdning. Det er et evig 
problem  på steder som Mo i Rana. Det er i slike grupper SF 
kan finne grobunn for seg.

Ganske spesielt overfor disse velgergruppene m å vi vise at 
vi ikke har slått oss til ro med resultatene som er oppnådd. Vi 
m å alltid søke å væ re på offensiven, alltid væ re opptatt av å
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skape endringer til det bedre og å avskaffe klassesamfunnet, 
alltid væ re i sentrum  av debatt og strid. Vi vinner bare fram  
ved å beholde den innstillingen at en ny skanse må vinnes 
hver dag.

Av den grunn — særlig av den grunn — er det vi må ta  
kamp om saker av prinsipiell betydning (Gruset-skogen). Deres 
praktiske betydning kan være m indre — kanskje. Men deres 
politiske betydning er stor, på lengre sikt. I kamp med den 
borgerlige opportunismen vi nå møter, er det bare gjennom 
prinsipielle sosialistiske fram støt vi har sjansen til å riste dem 
av oss.

La oss et øyeblikk vende tilbake til vårt forhold til funksjonæ r- 
velgerne. Det er mange oppm untrende trekk  i bildet. (Alt ifølge 
LO’s arbeider- og funksjonærundersøkelse). For det første: N år 
det gjelder de funksjonærene som er organisert i LO, så ta r de 
et like positivt standpunkt til partie t som de fagorganiserte arbei
dere gjør. Det er praktisk  ta lt ingen skilnad.

F ra partie ts synspunkt er faglig organisering av funksjonærene 
i LO av vital betydning. Ikke minst våre kom m unepolitikere må 
ha dette i tankene. LO-forbundene er våre forbundsfeller. De 
og ingen andre!

Det neste er at det heller ikke blant de uorganiserte funksjo
næ rene er sterk uvilje mot fagorganisasjonen. De er ikke p rin 
sipielle m otstandere av arbeiderbevegelsen. Det skulle ikke væ re 
en um ulig oppgave å vinne dem.

For det tredje: Det er langt m indre sosialt snobberi i Norge 
enn i land som vi gjerne sam m enlikner oss med. 60—70 prosent 
av funksjonærene i LO sier at de tilhører arbeiderklassen. I 
England sier 40 prosent av arbeiderne at de tilhører m iddel- 
standen!

Jeg tro r en kan si at våre sjanser for å vinne de yngre funksjo
næ rer er m inst like store som det svenske sosialdemokratis, som 
altså greidde det ved valget i august 1962, først og frem st på 
et politisk grunnlag — i striden om «pensjonsfrågan». Da gikk 
over halvparten av de unge funksjonæ r-velgerne over til A. 
Vi får håpe at vi ved valget i 1965 vil kunne kjøre pensjons- 
spørsmålet i forgrunnen.

Selv om det er forholdet til de nye velgergruppene som opptar 
oss mest, kan vi ikke et øyeblikk glemme vårt forhold til de 
velgergruppene vi alltid har kunnet bygge på. Er stillingen vår 
så befestet som den burde væ re — på arbeidsplassene og i fag
foreningene?

138



Vi kan rolig slå fast at sam arbeidet med LO og forbundene 
går uten knirk. Jeg kan ikkje skjønne hvordan vi kan vente 
større godvilje enn den vi møter. Stillingen er dessverre ikke 
den samme på en rekke arbeidsplasser og i mange fagforeninger.

LO’s arbeiderundersøkelse gir oss noen viktige ta ll om fagorga
niserte arbeideres politiske innstilling. 7 4 prosent sier at de stem te 
med A i 1961 (mot 72 prosent i 1957) (2 prosent stem te SF og 4 
prosent K ) . 60 prosent sier at e tter deres oppfatning er det e t gode 
at LO og partie t sam arbeider (bare 17 prosent var im ot). Men 
sam tidig u tta lte  59 prosent av de som ble spurt at fagforeningene 
burde være politisk nøytrale. Altså vil de ha sam arbeid på 
toppen, mellom LO og partiet, men ikke på fagforeningsplanet. 
Jeg  kan finne bare én forklaring: Tyngden av de fagorganiserte 
ønsker ingen politisk strid i fagforeningene og på arbeidsplas
sene. Resultatet er at de 4 prosent og de 2 prosent har langt m er 
innflytelse enn deres ta ll skulle tilsi.

Vi kan ikke slå oss til ro med at det store flerta ll stemmer 
med oss. Denne mangelen på engasjem ent er altfor alvorlig. 
Vi har nå  et desperat behov for å løse u t k re fter som ligger 
latente, men som vi ikke h ittil har væ rt i stand til å mobilisere 
for det politiske arbeid annet enn ved stemmeurnene.

Når det gjelder den kollektive tilslutning til DNA, er tallene 
fra  LO’s arbeiderundersøkelser enda m er oppsiktsvekkende. 
56 prosent «vet» eller «tror» at de er kollektivt tilslu ttet DNA, 
og 36 prosent sier at de m ener at kollektiv tilslutning er et 
gode. Men faktum  er at bare 18 prosent av de fagorganiserte er 
kollektivt tilslu ttet partiet. — Det skulle da væ re mulig å trekke 
flere av fagforeningene inn i partiets arbeid — og dermed også 
løse u t politiske krefter blant mange flere.

I landsm ålestokk må vi sette inn en forsterket opplysnings
kam panje om sammenhengen mellom faglig og politisk v irk 
somhet. E tter min mening er dette en av de arbeidsoppgavene 
vi bør gi aller høyeste prioritet i månedene som kommer. Ikke 
m inst fordi både SF og K nå prøver å slå seg til ridder av den 
«nøytrale fagorganisasjon»!

Selv om det kollektive m edlemskapet har sin fulle berettigelse 
u t fra  den næ re sammenheng det er mellom kravene om en 
rettferdig  fordeling av «samfunnskaka» og partie ts innsats i 
storting og regjering — og tariffrevisjonen i å r er e t skole
eksempel på hva sam arbeidet mellom fagbevegelsen og partie t 
betyr for de fagorganiserte — like fullt er jeg viss på at det er 
på det lokale planet at det kollektive m edlemskapet må for
ankres. Bare hvis det har en mening lokalt, kan vi regne med å
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øke det vesentlig. Fagforeningene må væ re levende interessert 
i hvordan det lokale samfunnet, kommunen, formes ut. Hva den 
har av skoler, sosiale trygder, boligbygging, friluftsarealer, 
sysselsettingsmuligheter, skatter osv. Program m et for vekst og 
trivsel skulle her åpne m uligheter for kontakt. Men vi skaper 
ikke næ rm ere forbindelse mellom kom m unepartiene og fag
foreningene uten at de siste er med i planleggingen.

Det er det kollektive m edlemskapet som teller i ta ll når vi skal 
øke m edlemstallet. Det skjer nå en betydelig øking i medlems
tallet i partiet. Endelig! En kan gruble over hvorfor det er slik. 
Det ser u t til at vi har få tt noe vondt blod u t av kroppen, og at 
hum øret er bedre enn på lenge. Men årsaken ligger i mange 
tilfelle opp i dagen: Dannelsen av de nye storkommunene løser 
u t en ny interesse for sam funnet omkring. Politikken får p lutse
lig form at — den er ikke m er bare kakling i en andedam. Nå 
står større interesser på spill: Hvordan skal vårt sam funn se 
u t i tiden som kommer?

M edlemstallet har væ rt og er et sm ertensbarn — for alle 
partier. Saken er jo at tilsamm en m obiliserer de ikke engang 
15 prosent av velgerne. Partim edlem skap har bare hver 7. velger. 
Mens yrkesorganisasjoner, velforeninger, helselag, idrettsbeve
gelse, religiøse sam funn osv. m obiliserer storparten av det norske 
folket — i tettbebyggelsen og enda m er i utkantstrøkene — er 
dette langt fra  tilfelle med de politiske partiene. I dem er bare 
en elite med.

Slik har det vel alltid væ rt. Like fu llt må vi ikke gi opp 
arbeidet for å øke m edlemstallet. Vi har i år sett at det kan 
gjøres. Skjeberg A rbeiderparti har igjen vist at det er et d irekte 
personlig kontaktarbeid som må til. Ingen skal si at det er en 
le tt oppgave, særlig i den nye tettbebyggelsen. Der m ister vi 
mange, mange innflyttere som på sine gamle hjem steder var 
aktive partifeller. I det nye m iljøet ser det u t til at de ofte vil 
skjule sin politiske identitet. Partipressen lir under det samme. 
Men ville ikke mange av dem bli glad hvis vi kunne trekke dem 
u t av anonymiteten?

De kam eratene som strir med våre kvinnelag, har ingen lett 
oppgave når det gjelder å få større tilslutning. Jeg trodde lenge 
vi skulle kunne re tte  det opp gjennom et praktisk  betonet arbeid 
re tte t mot husm ødrene (dem onstrasjoner og forbrukersaker).

I dag heller jeg langt m er til at det gjelder å ta  opp konkrete 
politiske saker, ikke m inst de som angår de unge familiene. 
De føler i høy grad det økonomiske presset; høye innskudd og 
husleier sørger for det, dyre møbler også. Begge m å ofte arbeide.
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Det er de unge familiene som trenger daghjem  og barnehager, 
det er de som trenger tum leplasser for de små utenfor fare  i 
trafikken. Ikke m inst mødre med mange barn  — kanskje e r de 
ikke så m ange m er i ta ll — er det som har det hardeste presset. 
Vi m å tale  deres sak, som vi ta ler de ensliges.

Vi m å ta le  kvinnens sak i e t mannssamfunn. I år feirer vi 
50-årsjubiléet for kvinnenes stem m erett. De har i løpet av fem 
årtie r læ rt å bruke den. Det var ikke slik for 30 år siden. Om 
noen år er kvinnenes fram møte ved valg høyere enn mennenes.

Men hvordan ser det u t der politikk formuleres og føres u t i 
livet? Vi har kommunevalg i år. I landets kom m unestyrer er nå 
6 prosent kvinner og 94 prosent menn. Situasjonen var bedre for 
40 år siden enn i dag, enda det har skjedd en revolusjon når 
det gjelder fram m øtet fra  kvinnenes side.

Dette er en loddrett urim elighet. Det er en urim elighet som 
får lov å leve videre, fordi de borgerlige partiene har en enda 
dårligere representasjon på sine lister enn vi har. Men vi m å 
re tte  på det, u ten å bli tvunget til det ved at de andre partiene 
gjør det først.

Kom ikke og fortell at vi må ha de «beste» på listene! På 
1. plassen, på 2. plassen, på 10. plassen. Og de beste er alltid 
menn! De er kanskje det. Men en slik liste er like forbannet 
ikke «best», fordi to talinntrykket e r at her e r det noe galt. — 
Hvordan har mennene blitt de «beste»? De har b litt det gjennom 
praktisk arbeid i løsningen av konkrete oppgaver. Hvordan kan 
kvinnene kunne skolere seg om de ikke få r oppgavene? De må 
vokse med dem som m enn har gjort det.

Jeg  vil gjenta hva jeg så ofte har sagt: Kvinnene i partie t 
er de mest trofaste og arbeidsvillige. I U tkant-N orge er det nå 
ofte dem som bæ rer partie t organisasjonsmessig. Men mange 
steder isolerer de seg likevel. De koker nok kaffen og gjør 
«negerarbeidet» i partilaga. Men de ta r ikke sin plass i rådslag
ningene. De føler et ansvar for organisasjonen — men er ikke 
med og bestemmer vår politikk.

Dette er partie ts sak og partie ts problem  — ikke K vinnesekre- 
tariatets og kvinnegruppenes alene. Løser vi ikke oppgaven, vil 
kvinnene trekke seg tilbake fra  oss. Menn ville reagere ved å 
slå i bordet. K vinnene i dag vil reagere ved å føle seg krenket. 
Men hvordan skal vi da kunne vinne halve velgerfolket? H el
digvis er vi fortsatt i den stillingen at vi har en k lar ledelse i 
forhold til de borgerlige partiene når det gjelder det kvinnelige 
innslaget i storting og kom m unestyrer. La oss øke den ledelsen 
betraktelig  i dette H errens å r 1963!
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Jeg har i dette foredraget gitt svæ rt liten plass til de tekniske 
sidene ved valgkampen. Det er selvsagt gjort med fullt overlegg. 
De som sitter i denne salen, e r trenede organisasjonsfolk som vet 
hva en valgkam p betyr, og hvordan den må organiseres. I tusen
tall går også ut trykksaker som behandler valgkampopplegget 
i detalj.

Jeg vil bare fram heve at det er to ting vi har prøvd å gjøre 
foran dette valget når det gjelder det politiske opplegget:
1. Vi har lagt sterk  vekt på å skyve i forgrunnen hva vi vil 

gjøre i årene som kommer. Det betyr at vi vil snakke m indre 
om hva vi har gjort.

2. Vi søker å få de lokale problemene — oppgavene i distriktene 
og kommunene — under debatt. Det betyr ikke at vi ta r  sikte 
på å unngå en debatt om rikspolitikken. Det ordskiftet ta r 
vi så gjerne. Like fu llt søker vi å samle propagandaen om 
de næ re ting, fordi vi tro r de lettere  vil interessere.

Denne tankegangen får da en landsom fattende form i program 
m et «Planlegging for vekst og trivsel», eller det vi oftere kaller 
«Programmet for vekst og trivsel». I høy grad er det inspirert 
av Erik Brofoss som vil innlede om det. Program m et ersta tter 
de kommunalpolitiske retningslinjene som vi har pleid å sende 
ut foran kommunevalgene, men som få har lest etter at de er 
b litt vedtatt på landsmøtene.

Samtidig har vi bedt distriktsorganisasjonene om å arbeide u t 
fylkesvise vekstprogram . H er har det virkelig b litt gjort en 
innsats, og det er nå godt håp om at alle fylkespartier vil ha 
sine egne program. Enkelte av dem er e tter min oppfatning 
helt førsteklasses og må kunne bety noe i valgkampen. D istrikts- 
problem ene står nå i sentrum , og det er typisk at på Senter
partie ts landsmøte for noen uker siden sto de spesielt i søkelyset. 
Vi regner med at en storpart av kom m unepartiene vil lage sine 
egne program  og sine politiske regnskap, slik tilfelle var for 
fire å r siden.

Det er ikke til å unngå at det vil bli atskillig overlapping 
når vi på denne m åten kjører inn tre  ulike program , e tt for 
landet, e tt for fylket, e tt for kommunen. Men jeg ser ikke noe 
galt i det. Propaganda er gjentakelse og atter gjentakelse. Det 
er bare gjennom gjentakelse at den festner seg.

Vi vil som før gå med direkte henvendelser til de alderstrygdede 
og til førstegangsvelgerne. Men vi gjør det trolig ikke i form 
av brev slik vi gjerne har gjort det nå ved de siste valgene.

Det er ikke til å unngå at vi vil m åtte kaste inn små flygeblad,
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men ellers ak ter vi ikke å pøse på med flere brosjyrer eller 
valgaviser. Vi vil igjen konsentrere oss om partipressen og søke 
å øke dens utbredelse både med et korttids- og et langtids- 
abonnement. Fortsatt er vi av den oppfatningen at vår presse 
er det viktigste m idlet vi kan sette inn i valgkampen.

Erfaringene fra de siste valgkam pene i Sverige tyder på at 
pressen nå er i ferd med å miste førsteplassen som påvirknings
middel; fjernsynet ta r dens plass. F ra  valget i 1960 som ble en 
slik seier for det svenske sosialdemokratiet, foreligger en interes
sant analyse. På dette tidspunkt hadde 100 prosent av de svenske 
familiene radio. 40 prosent hadde TV. Likevel viste det seg at 
58 prosent av velgerne utelukkende fulgte debattene på fjern 
synet. Vz av dem som ikke hadde TV -apparat, fulgte like fu llt 
valgkampen i fjernsynet. 27 prosent bare brukte sine radio
apparater. Bare 11 prosent lot væ re å høre på de politiske pro
grammene.

Dette er i seg selv en sensasjon. Men m er bem erkelsesverdig 
er det at blant folk som hadde TV -apparater var ly tterte ttheten  
like stor blant de som var svakt eller ganske svakt interessert i 
politikk, som blant de politisk interesserte. F jernsynet trekker 
også de politisk indifferente inn i valgkampen. I Sverige så vi 
da også at fram møteprosenten sprang opp i 86 prosent ved 
valget i 1960.

I å r når norsk fjernsyn u t til % av det norske folket. Vi har 
en sjanse som vi knapt har ha tt tidligere. Men vi står i den 
fortvilte situasjon at sendetiden fordeles praktisk  ta lt lik t mellom 
7 partier. Prinsippet er at NKP som ikke har noen representant 
i Stortinget, skal ha samme sendetid som DNA med nesten 
halvparten av stemmene i landet, og ansvaret for landets styre 
å svare for. Vi kan ikke bruke sendetiden til propagandistiske 
angrep, slik som SF og KP kan.

Dette skaper virkelig problem  for oss. La meg få sitere et 
brev fra  en av våre aller beste partifeller. «Jeg har en sak som 
jeg gjerne vil forelegge for deg: På de mange faglige og politiske 
m øter jeg er på hører jeg stadig om misnøye med våre deltakeres 
innsats i radio- og fjernsynsdebattene. Gjennomgangstonen er 
at våre folk lar seg drive på defensiven av de borgerlige, og 
setter seg i forsvarsposisjon. In itiativet overlates helt til de 
borgerlige og NKP. Jeg deler disse synspunkter, om ikke gene
relt. Jeg tror at våre folk må innstille seg på å væ re på offen
siven — gi tydelig u ttrykk  for hva partie t akter å gjøre i fram 
tida — la det b li' gjennomgangstonen. Med andre ord: Gi 
«sjutton» i hva de borgerlige stiller av spørsmål — hvis det ikke
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er absolutt påkrevet å svare. B ruk spørsmålsf ormen selv mot de 
borgerlige — de vil sikkert komme i større vanskeligheter med 
å gi fullverdige svar.»

Jeg tro r at alle som har h a tt den fæle jobben å ta  del i disse 
program mene er enig i at vi m å unngå å komme på defensiven. 
Men det er ikke le tt å hoppe bukk over de spørsmålene som 
blir stilt, og få debatten på det om rådet de helst vil ha den.

I år har vi prøvd å gjøre en vri på dette gjennom 21 «dueller», 
hvor alle m øter alle. I tillegg få r vi 10 distriktsprogram  pluss 
partilederdebatten fredag før valget.

Vi er k lar over at det ikke vil bli noen le tt sak å avvikle vanlige 
valgm øter i høst heller. Til gjengjeld m å vi satse for fu llt med 
alle slags m øter og konferanser for våre egne medlemmer, fag
organiserte og sympatisører. Jeg får gjenta hva vi sterk t har 
understreket, men som kanskje m å gjentas enda en gang: Nyere 
forskning har vist at det er ikke den direkte påvirkning fra  
plakater, trykksaker, radio som er den mest effektive. Den 
påvirkningen som teller mest, er den indirekte  som skjer 
gjennom opinionsformidlerne, dvs. de politisk interesserte som 
ta r opp det politiske stoffet og formidler det til sine omgivelser. 
Opinionsformidlerne er det det gjelder å få fram  til m øter og 
kurser med det mål for øye å gi dem informasjoner, pågangs
mot og pågangsvilje.

Selv om vi legger hovedvekten på sammenkomster for våre 
egne, må vi ikke gi opp å søke kontakt med velgerne gjennom 
offentlige møter. Heldigvis for oss, også i å r setter Fylkingen 
inn 50 Røde B uss-turnéer.

Ellers vil jeg nevne det tradisjonelle valgarbeidet, som går 
sin gang, og lenge har gått sin gang, i partiet, i Fylkingen og 
fagorganisasjonen. Heldigvis — vi har nå tariffoppgjøret bak 
oss. Vi skal ikke som i 1961 se valgkam pen vanskeliggjort av 
e t tariffoppgjør som strak te  seg fra  april til september, og som 
gjorde det nesten um ulig å snakke om valg, fordi så mange bare 
ville snakke lønninger og siden priser.

Ja, vi har tariffoppgjøret bak oss. Et oppgjør som er den største 
seier LO og partie t har vunnet blant de fagorganiserte på lange 
tider. Det er et tillitsvotum  som gjør at vi kan gå inn i valg
kam pen med bedre hum ør enn på lenge.

La meg legge til at G allup-tallene i de siste månedene også er 
oppmuntrende. Vi står noe høyere enn ved valget i 1961. Vi har 
en større andel av «stemmene» enn de 4 borgerlige partiene 
tilsammen. Kommunistene har en stilling som svarer til 1961- 
valget, litt under 3 prosent av velgerne.
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På tross av Orienterings fantastiske påstander har SF reelt 
sett en halvpart av hva de hadde prosentvis den 11. september 
1961. La oss likevel ikke se bort fra  at partie t kah samle stem 
mer. Politisk drivtøm m er samles her i ei lense. En kan si det er 
en m erkelig blanding. Men den er der, som vi finner tilsvarende 
partidannelser i land etter land.

SF er den ukjen te faktor i bildet. Vi kan best møte den med 
en aktiv politikk som trekker mye uklar misnøye inn i kon
struktive baner. Vi kan best møte SF i åpen kam p om grunn
leggende politiske problemer.

Vi går inn i en valgkam p hvor vi alle vil sette kreftene inn. Da 
tro r jeg det er en viktig ting vi bør ha i tankene. Vi lever i et 
kom plisert samfunn, hvor politikken har en tendens til å bli 
m er og m er innfløkt og vanskelig. Det er ikke noe å gjøre ved 
den tingen. Vi m å bare sørge for at vår propaganda ikke blir det. 
Den har ingen verdi hvis den ikke kan oppfattes av den vanlige 
velger. — Hvis den ikke forståes, hvis den ikke utløser positive 
følelser og tanker — og siden handling.

I dag er vi nådd til et trinn  i utviklingen hvor slagordene teller 
m indre enn før. Vår aller, aller viktigste oppgave i dag er å gi 
u ttry k k  for hva som er våre konkrete fram tidige aspirasjoner; 
det er å tegne et bilde av det fram tidssam funnet vi skal bygge. 
Vi kan ikke gjøre oss håp om at det blant oss finnes en forfatter 
som William Morris, som i sine visjoner kunne skildre det h a r
moniske sam funn bygd på menneskelig solidaritet. Men jeg tro r 
vi skulle kunne mobilisere eksperter i samfunnsplanlegging: 
økonomer, arkitekter, ingeniører som logisk og praktisk  kan vise 
hvordan landet v årt kan bygges u t til trivselssam funn, et land 
hvor det e r godt å bo.

H jalm ar B ranting forteller et sted om et møte i et svensk 
«bruks-samhålle». Da han er ferdig, reiser selveste «bruks
patronen» seg og spør spydig: «Skulle herr B ranting nu också 
vilja  beråtta  hur det socialistiska idealsamhållet skall komma 
att se ut.» Da er det en av arbeiderne på bruket som reiser seg 
og sier: «Det sam hållet får komma a tt se u t hur faen det vill, 
om jag bara får åta mig mått.»

I dag spiser svenske og norske arbeidere seg m ett. Nå spør de 
oss om hvordan det sam funnet skal se u t som vi vil skape. De 
vet hvor de står, og hva de har. Hvor går vi hen? Hva er per
spektivet? Hva er m ålet? Det er svaret på de spørsmålene som 
til sjuende og sist avgjør vår politiske skjebne.

Foredraget ble m ottatt med sterk t bifall.

10 — DNA 145



Ordskiftet.
Fredrik Hveding, Nord-Trøndelag: Det er ikke lett å være etter 

Haakon Lie, men jeg må likevel få komme med noen m erknader. 
I Nord-Trøndelag har vi i de siste årene hatt en stigning i arbeids
ledigheten. Vi har store vansker med å skaffe ungdommen syssel
settingsmuligheter. Det blir derfor en oppgave for oss å fremme 
positive vekstprogram m er. Vi må også ta  opp sm åbrukernes 
problemer. Vi m å ikke bare legge fram  valgprogrammer. Et 
ansvarlig parti som vårt må også mellom valgene være i pakt med 
utviklingen. Det må stå i nyskapningens tegn. Jeg vil gjerne 
understreke en uttalelse Haakon Lie kom med om det manglende 
sam arbeid blant m annfolk og kvinner. Vi må også komme ung
dommen bedre i møte og gi dem plass på våre lister. Det er ung
dommen som skal vinne dette og senere valg. Vi må vinne ung
dommen for partiet, men forholdet er dessverre at det er blitt fæ rre 
og fæ rre ungdommer i distriktene.

Taletiden ble nå nedsatt til 5 m inutter.

Olav Stavrum,  Inn-Trøndelag, takket Haakon Lie for hans fore
drag. Vi må, som Lie sa, ta  igjen det vi tapte i 1961. Hvem 
tapte valget? Var det i de distrikter hvor fortjenesten er dårlig? 
Nei, det var der hvor fortjenesten er re lativ t høy. Det er i indu
stristrøkene og i byene vi kan notere tilbakegangen. E tter min 
mening er det avgjørende at vi går sterkere inn for en utjevning 
av klasseskillet og at dem okratiet på arbeidsplassen blir kjem pet 
fram. Arbeidere må ikke ha dårligere lønns- og pensjonsforhold 
enn funksjonærer. Vi ser at funksjonæ rer få r større tillegg, men 
det står ikke skrevet i stjernene at funksjonærene stadig skal 
ha tillegg. Også arbeiderne bør få den lønn de har krav på.

Klaus Kjelsrud, sentralstyret: Det var et uhyre interessant fore
drag Haakon Lie har holdt her. Det var ett punkt jeg heftet meg 
ved, nemlig utviklingen i skogbruket. I 1960, da Skog og Land hadde 
sitt 8. ordinære landsmøte var stillingen den at skogbruket ville 
kunne komme i absolutt mangel på arbeidskraft. Jeg krevde da 
forholdsregler som vakte endel oppsikt. Bare vel 2 å r senere er 
vi i den situasjon at vi må lete etter m uligheter for å skape 
arbeidsplasser for skogsarbeiderne på grunn av rasjonaliseringen. 
Det ble i 1960 nedsatt en rekrutteringskom ité. Vi regnet med en 
nedgang av arbeidskraften med hele 25 prosent. Søkelyset bør 
rettes mot dette punkt. Brofoss’ foredrag vil vel gi en oversikt over 
dette spørsmål. Hva skal vi gjøre for at de som blir overflødige
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ved rasjonaliseringen ikke føler seg forlatt av samfunnet? Det 
må et planmessig arbeid til for å sette dem i virksomhet. — Med 
hensyn til G ruset-saken som Haakon Lie var inne på, så vil jeg 
peke på at Skog og Land, både sen tra lt og lokalt har væ rt opp
merksom på den og har gått inn for at staten skulle kjøpe denne 
skogen, og vi har gjort direkte henvendelse til departem entet i 
anledning av saken.

Ordstyreren foreslo at Brofoss skulle holde sitt foredrag i kvelds
møtet kl. 19.30.

Ordstyrerens forslag ble vedtatt, og møtet ble hevet kl. 18.30.

Kveldsmøtet fredag.
Ordstyrere: Konrad Nordahl og Magnhild Hagelia.
Sekretærer: Osmund Faremo og H ildur Os.
Møtet ble satt kl. 19.30.

Utkast til program for Det norske Arbeiderparti.
K om munevalget 1963.

Landsstyrets innstilling til ny tt kommunevalgprogram var så
lydende:

Planlegging for vekst og trivsel.
V årt norske sam funn er i hurtig  omforming. H vert år ser vi 

store forandringer.
Ny teknikk og bedre arbeidsmetoder fører på alle felter til fri

gjøring av arbeidskraft og gjør det mulig for oss å ta  fa tt på nye 
oppgaver. En bred strøm  av folk søker fra jordbruk, skogbruk 
og fiske over til andre yrker. Industrireisingen fortsetter i høyt 
tempo, men industrien trenger ikke lenger noen stor tilgang av 
ny arbeidskraft. Det er transport, handel, skoler, helsepleie og andre 
service-næringer som nå trekker folk til seg. Samtidig blir boset
ningen endret. Folk strøm m er til byer, industristrøk og andre 
sentra.

En tilsvarende utvikling foregår i de fleste andre land. Den er 
en nødvendig forutsetning for økonomisk framgang.

I Norge er vi kommet så langt at vi har befridd oss fra  fa ttig 
dommen som samfunnsproblem. Men samtidig har utviklingen stilt 
oss overfor nye og brennende spørsmål.
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D et norske A rb e id e rp a rti inn fø rte  en ny po litikk  i Norge. Den 
h a r fø rt ti l  en m ektig  fram gang i levestandard  og til en  v id tgående 
økonom isk og sosial u tjevning . Men A rb e id e rp a rtie t vil v idere  —=- 
for å løse dagens og m orgendagens m ange oppgaver. D erfor vil 
A rb e id e rp a rtie t a t de fo lkevalg te  o rganer skal s ty re  sam funns
u tv ik lingen  og se tte  i v e rk  en dem okratisk  p lanlegging av s tø rre  
b redde og effek tiv ite t.

Utflytningsområdene og deres problemer.
M ange bygder h a r fu lg t m ed i den ste rk e  vekst som h a r p rege t 

lande t v å rt i de siste 10-årene. Men det er også m ange bygde
sam funn  som e r inne i en vanskelig  om stillingsprosess, som skaper 
uro. B ygd e tte r  bygd h a r opplevd a t ungdom m en re ise r u t, m ens 
de e ld re  b lir igjen. Folketa lle t s tå r  stille e ller går ned. Bygda 
få r  en svakere økonomi. M ange kan  væ re  underbesk jeftige t e lle r 
ram m et av v in terled ighet.

D et e r ikke bare  økonom isk a t disse bygdene b lir  liggende etter. 
De få r  h e ller ikke råd  til å ta  seg av  ku ltu re lle  og sosiale oppgaver 
p å  en tilfredsstillende  m åte.

For m ange fam ilier e r det et problem  a t m ennene h a r lange 
re ise r til og fra  a rbeidet hver dag. E ller de kan  væ re  borte  hele 
uka, kansk je  m åneder i trekk .

O fte er det slik  at ungdom m en m å reise vekk  om den vil på 
v ideregående skoler. D et be ty r a t denne ungdom m en h a r dårligere  
m u ligheter enn andre  for å u td an n e  seg.

Et p rogram  jo r  ,u t j ly t t in g so m rå d e n e .
U tfly ttingsom rådene tren g er fø rst og frem st et s te rk e re  næ rin g s

grunnlag .
M eget er a llerede g jo rt for å skape ny økonom isk v irksom het i 

d istrik tene . Men A rb e id e rp a rtie t vil h er ha  en fo rs te rk e t innsats, 
som  vil v æ re  til gagn for hele landet. F ra  e t sam funnssynspunkt 
vil de t ofte væ re  billigst å opp re tte  nye arbeidsp lasser u ten fo r de 
s tø rre  byene. D essuten vil u tfly ttingsom rådene ikke trenge  så store 
inn tek tsoverfø ringer som i dag om de få r  s ty rk e t sin økonomi.

A rb e id e rp a rtie t m ener a t s ta ten  og kom m unene bør føre en ak tiv  
u tbyggingspolitikk  i u tfly ttingsom rådene. P rog ram m et m å også 
om fatte  k u ltu re lle , sosiale og and re  tilta k  som e r nødvendige for å 
skape trive lige  forhold.
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M odernisering a v  bygdenæ ringene.
En m odern isering  av bygdenæ ringene m å inngå som e t vesentlig  

ledd i a rbeidet for å s ty rk e  næ ringsg runn laget i d istrik tene .
R asjonaliseringen  i jo rd b ru k e t bør føres v idere  slik  a t vi få r  

s tø rre  b ruksenheter. A rb e id erp artie t legger stor vek t på  sam virke
tiltakene , sæ rlig  de forsk jellige fo rm er fo r nabosam virke. J o rd 
b ru k e ts  fo red lingsindustri bør bygges u t, b lan t annet m ed sik te på  
eksport av kvalite tsv arer. A lle y rk es jo rd b ru k  bør e tte r  h v e rt få  
d riftsp lan er, og b ru k ern e  m å få re ttled n in g  ti l  å g jennom føre 
planene. Jo rd b ru k sp o litik k en  bør stim ulere  s te rk e re  ti l  fagopp
læ ring, og det bør væ re  et m ål a t enhver som vil overta  e t b ruk , 
skal ha en  p ra k tisk  og teo re tisk  m insteu tdanning .

V årt skogbruk  er inne i en  g jennom gripende om legging. B ark e - 
m ask iner v il kom m e til å overta  den tyngste  del av hogsten. 
T rak to re r og v in sjer vil m ekanisere  fram driften . A rb e id e rp a rtie t 
vil ikke sitte  passiv t og se a t led igheten  på  ny b re r  seg b lan t 
skogsarbeiderne. S tore sk o g k u ltu ra rbe ider m å settes i gang, og 
skogsarbeiderne m å bli fagarbeidere  i he lårs  arbeid. M ekanise- 
ringen  vil stille  s tø rre  k rav  til fagopplæ ring, og tidsm essige skogs- 
arbeidersko ler bør reises i de typ iske  skogdistrik ter.

F iskerinæ ringen  k jem per m ed store  vanskeligheter sæ rlig  fo rd i 
n a tu rg ru n n lag e t er svekket. B are en energ isk  po litik k  for å rasjo 
nalisere  alle ledd i næ ringen  kan  sik re  kystbefo lkningen  gode 
a rbeid s- og levevilkår. F orsk ingen  m å søke å finne  fram  til  
hensiktsm essige tilta k  som  kan  s ty rk e  n a tu rg ru n n lag e t, og på 
in te rn asjo n a lt p lan  m å N orge gjøre a lt det kan, fo r å oppnå reg u 
leringer som h in d re r overbeskatning. F iskeripo litikken  bør fra m 
for a lt søke å m odern isere  fiskerflå ten  og å u tv ik le  de t havgående 
fiske. Industrien  m å legge v ek t på  å u tn y tte  rås to ffe t bedre, og 
om setningen m å effektiv iseres. K ravene til fagopplæ ring  vil øke 
også i fiskerinæ ringen , og fagskolene m å følge opp m ed en  teo re 
tisk  og p rak tisk  opplæ ring  som kan  gi fiskerne et godt g runn lag  
ti l  å n y tte  m oderne driftsform er.

N y e  h jørneste insbedrifter .
S ta ten  bør sørge for at sto re  h jø rneste in sbed rifte r b lir re is t på 

egnede steder. R und t en slik  bed rift v il det e tte r  h v e rt vokse opp 
annen  in dustri og v irksom het av forsk jellig  slag, og på  den m åten  
k an  en få  e t bysam funn  av betydelig  størrelse.

En slik  industriby  vil v irke  som et overrislingsanlegg for næ rin g s
live t i d istrik ten e  om kring. Jo rd b ru k e t få r  bedre  avsetn ingsm ulig
heter. Byens behov v il spore til ny  v irksom het i nabokom m unene.
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S taten  bør selv reise en del av  storbedriftene . I and re  tilfe lle r 
kan  det væ re  hensik tsm essig  a t s ta ten  m edv irker til å få i gang 
p riv a te  b ed rifter.

S to rb ed rifte r e r allerede re is t i Å rdal, Sunndalsøra, M osjøen, Mo 
i Rana, G lom fjord  og H am m erfest. G ru vedriften  i S ør-V aranger 
e r  g jenreist. Nye h jø rneste in sb ed rifte r b lir  nå fo rbered t i L ista, 
(D alane), K arm øy og Husnes. M en vi tren g e r enda flere, og p ro 
s jek te ringen  av dem  bør begynne snarest mulig.

M indre industrisentra.
I d is trik tspo litikken  m å det væ re  en sen tra l oppgave å u tv ik le  

e t n e tt av m indre  industrisen tra . D er bør de t væ re  sm å og even tuelt 
m ellom store b ed rifte r av  forsk jellig  slag slik  a t en  få r  e t in d u stri
m iljø  av en viss bredde. I m ange d is tr ik te r  v il e tt  e lle r et p a r slike
sen tra  be ty  en vesentlig  bedring  av økonom ien.

I h v e rt fy lke g jelder det å finne fram  til de steder som e r best 
sk ik k e t for in dustri og bosetting. O fte vil det på fo rhånd  væ re
tilløp  til en sen trum sdannelse  som kan  u tv ik les videre.

De offentlige m yndigheter bør sik re  egnede industritom ter. S ta ten  
og kom m unene m å også sørge fo r investeringer i boliger, skoler, 
kom m unikasjoner, k ra ftfo rsy n in g er og andre  fellestiltak . S to rtinget 
bør bevilge sæ rsk ilte  m id ler som R egjeringen kan b ru k e  n å r  nød
vendige u tg ifte r til slike fo rm ål ikke kan  finansieres på annen m åte.

Norge som ferieland.
F erie - og re iselivet b y r på store  m uligheter for m ange d is trik te r. 

S æ rlig  g je lder de tte  for fjellbygdene.
A rb e id e rp a rtie t m ener a t det offentlige bør engasjere  seg s te rk ere  

på  d e tte  om råde. F ylkene og kom m unene bør nøye overveie m ulig 
hetene og arbeide for en  rasjonell u tbygging av  hoteller, m oteller, 
cam pingplasser, h y tteb y er og andre  turistan legg .

Det offentlige bør spesielt se det som en oppgave å m edv irke til 
god standard . B åde norske og u ten landske  tu ris te r  skal trives.

Sam arbeid om nyreisingen.
E t ak tiv t sam arbeid  m ellom  sta t, kom m uner og p riv a te  e r nød

vendig fo r å få  i gang ny  v irksom het i u tfly ttingsom rådene. De 
fo lkevalg te  o rganer bør se det som en hovedoppgave å organisere 
e t s lik t sam arbeid  og frem m e n y ttig  in tia tiv .

De p riv a te  bedriftene  h a r store  oppgaver i u tbyggingen  av  
næ ringslive t, m en kan  ikke m ak te  dem  alle. S ta ten  og kom m unene

150



bør selv se tte  r  gang ny økonom isk v irksom het n å r  det gir den 
beste  løsning.

D et offentlige bør dessu ten  reise industribygg  e ller liknende 
anlegg, som k an  leie u t lokaler til m indre  b ed rifte r. S ta ten  og 
kom m unene bør også delta  i forretn ingsm essige til ta k  innen  tu r is t
næ ringen  n å r slike tilta k  ikke k an  ordnes på p r iv a t grunnlag . D et 
offentlige m å spesielt sørge for å bygge u t den  tekn iske  og øko
nom iske veiledningstjeneste  og y rkesunderv isn ingen .

Nye s ta ts in stitu sjoner bør, n å r  det e r hensiktsm essig, legges 
u tenfo r Oslo.

U tfly ttingsom rådene tren g e r betydelige tilfø rsle r av kapita l. 
S ta tsbankene og D istrik tenes utbyggingsfond h a r  h e r en v ik tig  
oppgave.

Flere helårs arbeidsplasser.
Den økonom iske u tbygging  som A rb e id e rp a rtie t går inn  for, vil 

gradvis skaffe flere  he lårs arbeidsplasser. I tillegg trenges en rekke 
k raftige  til ta k  m ot v in te rled ighe t og underbesk jeftigelse.

A rb e id e rp a rtie t vil ha en ak tiv  arbeidsform idling , som kan  h je lpe  
alle m ed å finne høvelig arbeid . O pplæ ring- og om skolingskursene 
for ledige og underbesk jeftigede bør u tv ides vesentlig  slik  a t m ange 
flere  k v inner og m enn få r  n y te  godt av  denne underv isn ingen . 
S ta ten  og kom m unene bør holde den o rd inæ re  v in te rd rif t på  e t 
høyt nivå. N år situasjonen  gjør det nødvendig, m å det offentlige 
også gå til ek strao rd in æ re  sysselsettingstiltak .

B ygdesentra .
Vi kan  ikke spre in d u stri til hver eneste bygd, m en hver kom 

m une bør ha  et tjen lig  sen trum . D er bør det væ re  skoler, b ib liotek, 
forsam lingshus, kino, id rettsan legg , lekeplasser, b u tik k er og service
stasjoner, og der bør fo lk  finne alle slike k u ltu re lle  og sosial goder 
som de i dag h ar rim elig  k rav  på.

A rb e id e rp a rtie t g år inn  fo r å u tv ik le  gode bygdesentra . I h v e rt 
fy lke bør de t snarest m ulig lages en p lan  for slike sen tra .

De tettbygde strøk og deres problemer.
I byer og andre  te ttb y g d e  strøk  er det fø rs t og frem st p lass

m angelen som skaper problem er.
D et b lir vanskelig  å skaffe nok  boliger og skoler. B arn  og ungdom  

savner tum leplass.
R eisen til og fra  arbeidsstedet b lir ofte lang og besvæ rlig . 

T ra fik k -k o rk e r og p a rkeringsvansker går u t over hum øret.
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S tø rre  befo lkningskonsentrasjoner fø rer le tt til a t vassdrag  og 
fjo rd e r b lir fo ru renset. Det oppstår p roblem er m ed vannforsyning  
og kloakkanlegg.

Vi h a r  få tt lengre ferie  og m er fritid , m en m ange h a r vanskelig  
fo r å gi fritid en  e t tils trek k e lig  innhold. Forholdet g jør seg vel 
ste rk est g jeldende i s tø rre  byer og er sæ rlig  brennende for dem  som 
h a r  b ru tt  opp fra  bygda e lle r sm åbyen, og som skal tilpasse seg 
tilv æ re lsen  i en blokkbebyggelse.

P lassm angelen  d riv e r tom teprisene  oppover og fø rer t i l  u s u n n  
jobbing. D ette er en frastø tende u tv ek st på det m oderne sam funn.

N år sam funnet sørger for veier, vann, k loakker, lys og telefon, 
s lå r d e tte  s trak s  u t i tom teprisene. P riv a te  grunneiere  n y te r godt 
av  verd iøkingen  og kan  i m ange tilfe lle  tjene  seg fo rm uer på det. 
E tte r  som om rådet b lir  bebygd, og tra fik k en  øker, tren g e r kom 
m unen  ofte nye a rea le r til veiu tv idelser eller andre  form ål, og da 
m å den betale  dyrt. D et b e ty r ny  gevinst for spekulan ter.

De høye tom teprisene d riv e r husleien  oppover og fo rd y rer bolig
byggingen. D et b lir vanskeligere for den jevne m ann å få  eget 
h jem . T om tejobbingen h in d re r også a t trafikkp rob lem ene kan  løses 
p å  en  rasjonell m åte.

E t program for de te ttbygde  strøk.
E nhver fam ilie og enhver enslig  h a r k rav  på  en  god og tidsm essig 

bolig  som e r deres egen. A rb e id e rp a rtie t h a r som p rogram  a t bolig
byggingen  skal økes gradvis i å rene som kom m er. D enne forsterkede  
innsats m å settes inn  i tilfly ttingsom rådene, og h e r kreves også 
sæ rlige  tilta k  for å sikre  en sosial boligbygging.

Å løse trafikkp rob lem ene i tilfly ttingsom rådene k rev er en veldig 
planm essig  innsats. D et b lir nødvendig stadig  å øke de offentlige 
investeringer i gatenett, inn fartsveier, regu leringsarbeider og 
trafikkan legg . Med det om fang som oppgaven har, e r de t av  den 
s tø rs te  betydn ing  at pengene settes inn  der de gjør s tø rst ny tte . 
S æ rlig  e r det v ik tig  å fo rko rte  re isetiden  for dem  som skal til og 
fra  arbeid. E nhver kom m une m å legge vek t på å få  gode og 
h u rtig e  ko llek tive transpo rtm id le r. K om m unen bør sam arbeide m ed 
serv icestasjoner og b ed rifte r om å få bygd parkeringsanlegg . Om 
nødvendig  bør kom m unen selv bygge og drive  slike anlegg —  i så 
fa ll på forretn ingsm essig  grunnlag.

Vi v il ha  vak re  byer. K om m unen skal anlegge rikelig  m ed 
p a rk e r, skaffe k u n stnerisk  u tsm ykking  og gjennom føre andre  tilta k  
som  kan  gjøre byen  pen. D et e r også en v ik tig  kom m unal oppgave 
å  sørge for tu rve ie r, id rettsan legg , badeanlegg, sam funnshus, b a rn e -
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hager, lekeplasser, ungdomssentra, aldersboliger og andre institu
sjoner som kan bidra til godt miljø og trivelig samvær. Skolene 
må åpnes for m øter og annen virksom het og bør utstyres med 
dette for øye.

I livsinnstilling er vi nordm enn et folk med trang  til å leve næ r 
naturen. Alle vil ha le tt adgang til å komme u t i skog og m ark. 
Enhver bykommune bør sette meget inn på å imøtekomme dette 
behovet og bør sam arbeide med nabokommunene om det.

Byene trekker stadig folk og virksom het til seg, og det er en 
utvikling som vil fortsette selv om vi gjør en stor innsats for å skape 
bedre forhold i bygdene. Men mange steder er tilstrøm ningen så 
sterk  at det nesten kan skape uoverkommelige problemer. Derfor 
er det viktig at de folkevalgte organer får innflytelse over u tv ik 
lingen. Det bør være et sam arbeid mellom kommunene og næ rings
livet om lokalisering av ny virksomhet, og A rbeiderpartiet m ener 
at det bør innføres meldeplikt for nyetableringer og for flytting 
av bedrifter.

E iendom sretten  til grunnen.
Kommuner som har sikret seg grunnarealer i tide, har få tt bedre 

plan og sammenheng i utbyggingen, og har greid å påvirke tom te
prisene. Det er nødvendig at alle kommuner med tettbygde strøk 
fører en aktiv tomtepolitikk. Radikale løsninger må til.

A rbeiderpartiet m ener at det offentlige bør overta all grunn som 
trenges til trafikkanlegg, friarealer, industritom ter, nye boligom
råder og sanering av eldre bebyggelse. Ellers blir det ikke mulig 
å løse trafikkproblem ene, boligspørsmålet og mange andre viktige 
oppgaver.

A rbeiderpartiet ak ter å foreslå de endringer i ekspropriasjons- 
lovgivningen som trenges for å lette denne prosess. Samtidig m å 
staten sørge for at kommunene gjennom Kom m unalbanken og på 
annen m åte kan få opptatt de lån de trenger for å gjennomføre 
en slik vidtgående reform  i løpet av en rimelig tid. Den enkelte 
kommune bør legge opp en langsiktig plan for å overta tom ter i 
tettbygde strøk og i nye om råder som skal bebygges.

Den grunn som en kommune på denne m åten kjøper, bør den 
ikke selge igjen. P rivat eiendom srett til grunn i bymessige om råder 
er i virkeligheten b litt foreldet. Kommunen bør bygsle bort tom ter 
til boliger og bedrifter. Dette må skje på slike betingelser at de 
som bor på en bygslet tomt, føler seg like trygge som om de selv 
eide den. Da vil ordningen bli til gagn for alle som ønsker en 
god bolig, enten de er med i et byggelag eller vil ha hus for seg selv.
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Bosetningen i år 2000.
Norges fo lketa ll e r b litt m er enn  fem doblet i de siste 200 å r og 

v il sannsynligvis passere 5 m illioner en gang m ot slu tten  av dette  
å rhundre . Som tid ligere  vil befo lkningsveksten  slå u t som  en s te rk  
tilstrøm m ing  til te ttbygde  om råder. A llerede i dag kan  vi se hvordan  
byom rådene ru n d t O slofjorden begynner å gro sam m en. A ndre 
sto re  konsen trasjoner m å vi ven te  å få  sør og øst fo r T rondheim s
fjorden, om kring B ergen og ved S tavanger. M en også i andre  
d is tr ik te r  k an  de t bli sto re  bydannelser.

Sam tidig  b lir v å r tilvæ relse  stadig  m er plasskrevende. Folk 
ønsker a t boligen skal bli rom m eligere, og de m å ha adgang ti l  å 
velge m ellom  enebolig og b lokkleilighet. B ilene k rev er gode veier, 
g a rasje r og parkeringsp lasser. B ehovet for fria rea le r og id re tts 
p lasser øker fra  å r til år.

F ra  and re  land  k jen n er vi m ange eksem pler på uheldige sto rby - 
dannelser. Fo lk  stenges inne i ø rkener av m ur og betong. T ra fik k - 
vanskelighetene n å r  slike d im ensjoner at de p reger tilvæ relsen . 
T rivselsproblem er av alle slag øker i s ty rk e  e tte r  som storbyen  
vokser.

I Norge h a r  vi så god plass a t vi kan  unngå a lt dette . Vi kan  
få  rom slige og trive lige  byer —  om vi er forutseende. Vi m å i 
tid e  p lanlegge hvordan  g runnen  skal brukes, og dette  g je lder spesi
e lt i de d is tr ik te r  hvor vi kan  regne m ed sto r tilfly tting .

H er e r en k revende oppgave fo r en rekke  fy lker og fo r m ange 
kom m uner. De m å ikke nøle m ed å ta  fa tt.

Norges natur.
Norge h a r en storslagen  n a tu r. Den e r en nasjonalrikdom  som 

ikke  kan  m åles i penger, m en som like fu llt er en vesentlig  del 
av  v å r levestandard . Det er en  hovedoppgave å bevare n a tu ren  
fo r hele folket.

Vi m å bygge u t et e ffek tiv t n a tu rv e rn , for n a tu r  som b lir ødelagt, 
kan  vanskelig  ersta ttes. Vi m å få u ta rb e id e t fje llp lan e r og g jennom 
fø rt liknende til ta k  for å oppnå a t hoteller, ferieh jem , h y tte r  og 
veier b lir  an lag t slik  a t de g lir harm onisk  inn  i na tu ren .

Vi m å sik re  a t a llm ennheten  få r  le tt  adgang til fr ilu fts - og 
h in d re  a t fje llv idder, s tran d strek n in g er og annen  m ark  b lir g jen 
stan d  for spekulasjon. Som et ledd i d e tte  arbeidet bør s ta ten  og 
kom m unene kjøpe betydelige landom råder. Sam tidig m å alle til ta k  
u tfo rm es slik  a t bygdene og sæ rlig  fjellbygdene få r  m uligheter til 
rasjonell næ ringsd rift.
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G jennom  noen tid  h a r  vi h a tt lovbestem m elser som gir kom m u
nene adgang til å sik re  stran d strek n in g er for befolkningen. P å  
in itia tiv  fra  R egjeringen er konsesjonslovgivningen nylig  sk jerpet, 
sæ rlig  m ed sik te  på å bevare  fje lle t som nasjonalpark . U t over 
de tte  v il A rb e id e rp a rtie t foreslå de lovbestem m elser som trenges 
av hensyn til n a tu rv e rn  og frilu ftsliv .

H u rtig  u tb yg g in g  a v  p lanleggingen.
Sam funnsu tv ik lingen  skaper over a lt i landet e t økende behov for 

p lanlegging —  både for økonom iske form ål og for d isponering av 
grunnen . A rb e id e rp a rtie t går inn for en h u rtig  u tbygging  av 
planleggingen.

V år tid  k rev er en  ny innstilling . K om m unestyrene m å ten k e  
fram over —  ikke b are  i 10 år, m en lenger. Den sam m enslåing av 
kom m uner som nå  finner sted, vil g jøre det le tte re  å bygge u t 
kom m unale p lanleggingsorganer. L ike fu llt v il det i m ange tilfe lle r 
væ re  behov for fe lleskom m unal planlegging.

U tviklingen h a r fø rt til a t fy lkeskom m unen i stigende grad  m å 
ta  opp store  fellesoppgaver, og også en rekke  lovendringer som 
nylig  er gjennom ført, v il b id ra  til at fy lkeskom m unen få r s tø rre  
betydning. D erfor vil fy lke t m åtte  spille en  v ik tig  ro lle  i p lan 
leggingen. F y lk e t bør gi veiledning til kom m unene og sam ordne 
deres planlegging. F y lk e t m å også selv u ta rbe ide  p laner, ta  in itia tiv  
til felles kom m unal planlegging og sam arbeide m ed andre  fy lker. 
F y lkesadm in istrasjonen  bør bygges u t m ed disse form ål for øye.

Vi tren g er også en sen tra l ledelse for d istrik tsp lan leggingen . 
K om m unaldepartem ente t vil få en ny avdeling som  k an  ta  denne 
oppgaven.

Vi m å få en ny bygningslov som kan  gi hjem m el for en effek tiv  
p lanlegging. B lan t annet m å kom m unene få  adgang til å båndlegge 
a rea le r til bestem te form ål for en periode av m inst 10 år. E t 
spesielt spørsm ål m elder seg fordi d istrik tsp lanegg ingen  le tt kan  
føre til en betydelig  g runnverd istign ing . A rb e id e rp a rtie t vil fo reslå 
lovbestem m elser som kan  sikre  at en slik verd istign ing  tilfa lle r 
sam funnet.

P lanlegging koster penger, m en er en fo rnuftig  investering . D et 
e r d y rere  å la  væ re  å planlegge.

S ta ten  og kom m unene m å dessuten  ha økonom isk evne til å 
gjennom føre p lanene. D erfor m å de offentlige in n tek ten e  holdes 
oppe. De store  oppgaver som sam funnet nå  s tå r overfor, kan  ikke 
løses ved de sk a tte le tte lse r som er et hovedpunkt i borgerlig  
politikk .
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Vi skal påv irke  u tv ik lingen . Vi skal planlegge bygdesam funnet 
og bysam funnet. Vi vil ha  økonom isk, sosial og k u ltu re ll vekst, 
m en sam tidig  m å triv se len  bli e t hovedm ål i v å r politikk . O pp
gaven  er å form e og gjennom føre en po litikk  som både frem m er 
vekst og skaper trivsel.

D ette k rev er en  s te rk  v ilje  til å b ru k e  alle nødvendige v irk e 
m idler.

A rb e id e rp a rtie t ber om velgernes tils lu tn ing  til å g jennom føre 
e t s lik t program . M en A rb e id e rp a rtie t b er også om noe m er. Det 
g å r  in n  for en p lanlegging som også s tille r k rav  ti l  velgerne. 
A rb e id e rp a rtie t v il at så m ange som m ulig skal de lta  i p lan legg in 
gen og væ re  m ed på å form e fram tidens sam funn. D ette dem o
k ra tisk e  innslaget er et hovedm ål for A rbeiderpartie t.

Programmet i valgkampen 1963.
Erik  B r of oss ho ld t d e tte  foredraget:

1. Et kommuneprogram med forankring i rikspolitikken.
D et foreliggende u tk as t til p rog ram  ved  kom m unevalgene ta r  s itt 

u tg an g sp u n k t i den  dyp tgående og v id trek k en d e  om form nings- 
prosess som lan d e t g jennom går. D enne prosess e r  k a ra k te r ise rt ved 
en  s te rk  økonom isk vekst som fø re r m ed seg fo rskyvn inger både i 
y rkesfo rdelingen  m ellom  n æ rin g er og i bosettingen.

V ekstprosessen løser m ange «gamle» problem er. M en den  skaper 
sam tid ig  fle re  nye. D et e r disse som p rogram m et skal anvise løs
n ingen  på.

M in oppgave i dag er ikke så m eget å holde en p rog ram ta le  m ed 
en  d e ta lje r t g jennom gåelse av  de enkelte  poster. D en sku lle  m er 
bestå  i å redeg jø re  for de t fak tisk e  g runn lag  som p ro g ram u tk aste t 
bygger på, stille  opp noen sik tep u n k ter, og å få  fram  den  ind re  
sam m enheng  i opplegget.

P rogram m ene i de enkelte  kom m uner m å og skal v æ re  p reget 
av  m ange lokale  spørsm ål. M en de  m å alle  v æ re  fast fo ran k re t i e t 
r ikspo litisk  helhetssyn  på  dagens og fram tid as  prob lem er og politiske 
oppgaver.

N år jeg  innledningsvis om taler den  alm innelige m ålse ttingen  for 
rikspo litikken , e r de t fo r å fram heve noen hovedm ål som v i a lltid  
m å holde fa st ved. Sam tid ig  k an  d e t v æ re  nødvendig m ed en p å 
m innelse  om a t v i h a r  p å ta tt  oss en  po litisk  fo rp lik te lse  t i l  å v irk e 
ligg jøre dem . D et m å v æ re  en  g runn lov  fo r de t po litiske arbeid  
a t  tilsagn  i p rogram m ene skal e tte rfø lges av hand ling  på  de t 
p rak tisk e  plan.
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2. De grunnleggende hovedmålene.
I. F u ll sysselsetting .

P rogram posten  «A rbeide til alle» ved stortingsvalget i 1933 h ar 
m er enn  noen annen  v æ rt den store  m erkesaken  fo r D et norske 
A rbeiderparti.

G jennom  18 års reg jeringsledelse  e tte r  k rigen  h a r A rb e id er
p a r tie t v is t evnen  ti l  å g jøre denne p rogram posten  ti l  en  rea lite t.

II. Sosial trygghet.
S am funnet m å v æ re  b ase rt på de t sosiale ansvarsp rinsipp  a t de t 

skal gi v e rn  m ot tap  av  inn tek t, hva en ten  d e tte  skyldes sykdom , 
u ly k k er, alderdom  elle r tap  av forsørger. A lderstrygden , a rbeids- 
løysetrygden  og b arn e try g d en  er g jennom ført u n d er a rbe idersty re t. 
En fu llstend ig  u tbygd  fo lketrygd  skal gi den sosiale try g g h e t som 
sam funnets m edlem m er h a r k rav  på.

III. Den sosiale og næ ringspolitiske u tjam ning .
S k a tte -, avg ifts- og tilsk o ttsystem et h a r  skap t en  sosialt se tt 

bedre  inn tek tsfo rdeling  i sam funnet.
Jam stillingsp rin sippe t e r g jennom ført i av ta le r m ellom  m yndig

hetene og bøndenes og fiskernes organisasjoner.

IV . L ik h e t i m uligheter.
G jennom  u tbyggingen  av grunnsko len  og av skoleverket på  alle 

teo re tiske  og p rak tisk e  om råder e r vi i fe rd  m ed å v irkeligg jø re  det 
g runnprin sipp  a t de t skal v æ re  lik h e t i m u ligheter fo r den  enkelte  
til å u tn y tte  sine evner og anlegg.

V. Ø konom isk vekst.
En s te rk  økonom isk vekst e r en  avgjørende fo ru tse tn ing  fo r bedre  

levekår. D en bestem m er også m ulighetene for sosialpolitiske fra m 
steg og evnen ti l  u tbygg ing  av kom m unikasjoner, helseste ll og 
underv isn ing .

I  e tte rk rig s tid en  h a r v å r t  lan d  h a tt  en s te rk e re  økonom isk fra m 
gang enn  i noen tid lig e re  periode. In te rn as jo n a lt se tt h ø re r v i til 
de t øvre s jik te t av ve ls tilte  land.

Den g jennom snittlige rea lin n tek t er i dag m ellom  3 og 4 ganger 
så høy som for 50 å r  siden. M ålsettingen  m å v æ re  å k la re  en  ny  
4-dobling fram  til neste  århundresk ifte .
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3. Omformingsprosessene i næringsstruktur og bosetting.

Den ste rk e  økonom iske veksten  h a r  befridd  oss for fattigdom m en 
og m assearbeidsløsheten  som sam funnsproblem . M en sam tidig  skal 
vi e rk jen n e r a t a tsk illige  d is tr ik te r  ikke h a r kunnet følge m ed i den 
alm innelige ve lstandsu tv ik ling . D et er underbesk jeftige lse  i f je ll-  

* bygdene og i kyststrøkene. Sesongledigheten k an  v æ re  stor. 
A rbeidsløsheten  g jen stå r som d istrik tsproblem .

M ed led igheten  fø lger u tryggheten . Sam tidig  ligger inn tek tene  
u n d er de t van lige n ivå  i lan d e t fo r øvrig. D et begrenser evnen til 
å løse de lokale oppgaver n å r de t g je lder sosialpolitiske tiltak , he lse
stell og skolestell.

D ette  skaper sk jevhet både i lev ek år og m uligheter.
Før disse d istrik tsp ro b lem er er løst, h a r v i ikke h e lt u t oppfylt 

de politiske fo rp lik te lse r vi h a r  p å ta tt  oss i våre  p rogram m er. O pp
slu tn ingen  om DNA h a r  bygd på en tiltro  til p a rtie ts  p rogram m er 
og til den politiske evne til å kunne gjennom føre dem. G jennom  en 
fo rs te rk e t innsats i løsningen av U tkan t-N orges problem er m å vi 
vise a t vi fo rtsa tt e r denne tillit  verdig.

D istrik tsp rob lem ene henger nøye sam m en m ed den m åten  v ek s t
prosessen sk je r på. D et fo regår en stad ig  u tstrøm ning  av a rbe ids
k ra f t fra  jo rd b ru k , skogbruk  og fiske. P roduksjonen  k an  økes m ed 
fæ rre  folk. D et e r en v inn ing  fo r lan d e t a t arbeidsm etodene kan  
effektiv iseres. M en denne u tv ik lin g  skaper prob lem er for d istrik tene , 
som m iste r arbeidsplasser.

En del av a rb e id sk raften  få r plass i industri, m en de t er fø rst 
og frem st de tjenestey tende  n æ rin g er som tre k k e r  til seg folk: 
transpo rt, handel, adm inistrasjon , underv isn ing , helsestell.

O ver h a lv p a rten  av landets befolkning v a r ved  siste å rh u n d re 
sk ifte  k n y tte t til p rim æ rn æ rin g en e  jo rd b ru k , skogbruk  og fiske. 
Nå e r ta lle t nede i 17— 18 prosent.

Den andel som arbe ider i industrien , h a r sv ingt m ellom  25 og 
30 prosen t i de siste 40 år.

D et er k a rak te ris tisk  for u tv ik lingstendensene at m ens p rim æ r
næ ringene i 10-året 1950— 60 avga 85 000 y rkesu tøvere, steg a n 
ta lle t sysselsatte i det tjenestey tende n æ rin g er m ed netto  71 000 
(b ru tto  84 000, -r- tilbakegang  i løn t husarbeid  m ed 13 000). In d u 
s trien  v iste  næ rm est u fo rand rede  tall.

F ram  til neste  å rh u n d resk ifte  m å en regne m ed y tte rlig e re  n ed 
gang i p rim æ rn æ rin g en e  m ed anslagsvis 175 000, en  økning i in d u 
strien  m ed et liknende an tall, og en voldsom  ekspansjon i serviee- 
y rk en e  m ed over en  halv  m illion.

Sysselsettingen øker således i de t en kan  kalle  bynæ ringene.
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D erfor ser en nå  en veld ig  fo lkevandring  innenfor v å r t  eget land. 
F ra  bygdene g år en  strøm  av folk  inn  t il  byene og industristedene.

I O slo fjo rd -om rådet e r konsen trasjonen  sæ rlig  sterk . Av en årlig  
økning i fo lke ta lle t i Oslo på ca. 5500 kom m er ca. 3500 f ra  in n 
fly tting , spesielt av ungdom  i a lderen  15— 25 år. I A kershus e r de 
tilsv aren d e  ta ll 5000 og 2500.

V ed siste å rh u n d resk ifte  bodde de t ca. 229 000 i K ristian ia , 28 600 i 
A ker og 346 000 i hovedstaden  og A kershus tilsam m en. De tilsvarende  
ta ll  i 1950 v a r  fo r Oslo ( +  A ker) 434 000 og fo r O slo-A kershus- 
fy lkene 617 000. F o lk e ta lle t i O slo-A kershus an tas å v ille  øke m ed 
m inst 500 000 fram  til neste  århundresk ifte .

Av in teresse  e r de t å m erke  seg a t i de t tid ligere  Oslo bor det nå 
ca. 60 000 fæ rre  m ennesker enn  ved sam m enslu tn ingen  m ed A ker 
i 1948. D et sen tra le  Oslo fy lles m ed nye  arbeidsplasser. De m å 
bem annes m ed fo lk  som i økende grad  m å bosette  seg u ten fo r byen.

P lan k o n to re t for O slo-regionen reg n er m ed a t an ta lle t a rbe id s
plasser i sen trum s-O slo  v il øke fra  121 000 i 1960 ti l  159 000 i 1980, 
a ltså  m ed n æ rm ere  40 000 i løpet av en periode på ca. 20 år.

Da Oslos g jenvæ rende tom teom råder fo r boligbygg v il v æ re  belag t 
innen  10 år, a n ta r  reg ionalp lankon to ret a t an ta lle t av dem  som m å 
reise  inn  og u t over bygrensen  ti l  og fra  arbeidsstedet, v il u tg jø re  
ca. 100 000 i 1985/90.

M otstykket ti l  konsen trasjonen  i O slo-om rådet er u tf ly ttin g en  fra  
de øvrige fy lker. I Sogn og F jo rdane  synker fo lketa lle t. I de øvrige 
lan d fy lk e r øker det nok, m en  lan g t langsom m ere enn  den  n a tu rlig e  
befolkningstilvekst.

Også i u ttynn ingsom rådene fo regår de t en  lokal konsen trasjon  av 
befolkningen i bygdesentra . Disse d an n er seg i a lm innelighet om 
k rin g  k n u tep u n k te r fo r tra fik k en .

En av følgene av tendensene til sen tra l og lokal konsen trasjon  
e r a t m ens n æ rm ere  % av befo lkningen  bodde sp red t u to v er landet 
ved  å rh u n d resk ifte t, e r fo rho ldet nå  a t om tren t % bor i te ttb eb y g 
gelse. En m å regne m ed e t an ta ll s tø rre  enn  hele  befo lkn ingstil
v eksten  (p å  31 000— 32 000) pr. å r h e re tte r  v il bosette  seg i bym essig 
bebygde strøk.

F ly ttingene  skaper en  rek k e  problem er fo r de s trø k  som avgir 
folk. N æ ringsgrunn laget b lir  fo r svakt. D et fo rs te rk e r problem ene 
a t de t sæ rlig  e r ungdom m en som søker u t.

F ly ttin g en e  fø re r også økonom iske og tekn iske  prob lem er m ed seg 
i tilfly ttingsom råder. D et e r m angel på  boliger, skoler, h e lse in stitu 
sjoner. T rafikkbehovene h a r lan g t f ra  fu n n e t en  løsning. N ye p ro 
b lem er oppstår m ed hensyn  til vannforsyn ing  og kloakkanlegg.
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Til tross for at det gjøres prisverdige forsøk på å løse disse opp
gaver i Oslo, må en nøkternt konstatere at pressproblemene stadig 
øker i styrke. Både køene av boligsøkende og bilkøene blir stadig 
lengre.

4. Problemstilling.

Den utvikling som således pågår med stor styrke, reiser to hoved
spørsmål:

I. Gir den maksimal produksjon?
II. Gir den et optimum av velferd og trivsel?

A d  I. Endringer i næ ringsstruktur og bevegelse i arbeidskraften 
mellom næ ringer og bedrifter er en nødvendig forutsetning for øko
nomisk vekst. Vi må akseptere at veksten fordrer en kontinuerlig 
omstillingsprosess. Men av dette følger ikke uten videre at de folke
vandringer vi nå er vitne til, hverken er nødvendige eller gagnlige.

Bosettingen bestemmes i det vesentlige av lokaliseringen av 
bedriftene.

H ittil har bedriftene nærm est fr itt kunnet etablere seg hvor de 
har funnet det mest formålstjenlig. En kan kanskje i alm innelighet 
gå ut fra at bedriftene vil velge en plassering som etter deres 
vurderinger gir de beste privatøkonomiske resultater. Men u t fra 
erfaringene både i vårt og i andre land er det også på det rene 
at irrasjonelle og ikke-økonomiske hensyn ofte gjør seg sterkt 
gjeldende.

Selv om en går u t fra  at bedriftene stort sett følger rasjonelle 
overveielser, m å en være klar over at i deres kalkulasjoner inngår 
bare de poster som um iddelbart kommer til u ttry k k  i deres egne 
regnskaper. Anskaffelse av tomt, oppførelse av bygninger, kjøp av 
u tsty r går inn i kapitalregnskapet. I driftsregnskapet kommer bare 
med de utg ifter som de direkte må utrede.

Resultatene kan bli ganske annerledes om en setter opp regn
skapet for sam funnet og også ta r med de poster som ikke um iddel
bart gjenspeiler seg i bedriftenes oppstillinger og vurderinger.

Det blir et stadig større sprang mellom de tall som bedrifter ope
re rer med som kostnader ved sin virksomhet, og sam funnets reelle 
kostnader.

M angelen på arbeidskraft har i hele etterkrigstiden væ rt et 
karakteristisk trekk  ved de konsentrerte områder. Det betyr at sett 
fra  sam funnets synspunkt er det en underutnyttelse av produksjons
u tstyret.
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Gjennom trekken av arbeidskraften har samme virkninger. Sam
tidig øker den bedriftenes og sam funnets opplæringskostnader.

I U tkant-N orge er det m angel på arbeidsplasser. A rbeidskraften 
som er den viktigste produksjonsfaktor, b lir ikke u tnyttet. Spilt 
arbeidskraft representerer også et økonomisk tap for landet.

En kan hevde at løsningen m å bestå i at folk får søke beskjef
tigelse der hvor arbeidsplassene er å finne. Det er dette som nå også 
skjer i stort omfang. Men disse vandringer øker m eget sterkt, rea l
økonomisk sett, sam funnets u tg ifter til grunnlagsinvesteringer. For 
å få arbeidskraften fram  til arbeidsplassene i Oslo kreves et stadig 
m er kostbart transportsystem . Det går ikke inn i bedriftenes regn
skaper og kalkyler. Det gjelder således anleggsutgiftene til det nye 
undergrunnssystem et i Oslo. Bedriftene betaler bare for arbeids
ytelsene, mens samfunnet, dvs. andre sektorer, må bæ re utgiftene til 
en investering på flere hundre m illioner kroner for at bedriftene 
skal kunne få denne arbeidskraft til disposisjon.

Dette er u tg ifter som ikke ville være nødvendige ved en annen 
lokalisering av virksomheten.

På den andre siden m edfører uttynningen i store om råder at en 
får ekstra-om kostninger for å opprettholde en rim elig standard på 
de kollektive ytelser. Det gjelder både kommunikasjoner, helsestell 
og undervisning.

I vår tid er det så mye tale om at bedriftsledelsen må væ re både 
inntekts- og kostnadsbevisste. Det er like viktig at sam funnet som 
sådant også b lir det. En m å søke å styre sam funnets økonomi slik 
at en får med alle inntektsm ulighetene og samtidig unngår unødige 
kostnader.

Mangelen på forståelse av denne sammenheng ble på en slående 
m åte illustrert i vegdebatten nylig i Stortinget. Alle diskuterte — 
mange med stor lidenskap — utgiftsfordelingen for Oslos og Bergens 
vedkommende. Ingen tok opp det samfunnsmessig og realøkonomisk 
sett eneste relevante spørsmål om hvorledes en skulle kunne unngå 
utgiftene gjennom en m er effektiv lokaliseringspolitikk.

A d  II. E ffektivitetssynspunktet er kommet sterk t i forgrunnen i 
diskusjonen om økonomisk politikk. En får likevel ikke et øyeblikk 
glemme at form ålet med denne virksom heten er å tilfredsstille 
menneskelige behov og å tjene menneskers velferd.

Hvis det hadde væ rt slik at de store forskyvninger i bosettingen 
kom i stand ved at folk fly tte t e tter eget ønske e tte r vurdering av 
flere valgm uligheter, kunne en neppe fra  et velferdssynspunkt ha 
særlige innvendinger å gjøre.
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Mange fly tter sikkert frivillig til de konsentrerte områder. Som 
hovedstad vil Oslo ha en egen tiltrekning. Ikke m inst kan det for 
mange ha betydning at de befinner seg på et sted hvor «noe skjer».

Men storparten av innflyttingen til de konsentrerte områder 
skyldes at det ikke er arbeid å få på hjemstedet. Folk tvinges til å 
fly tte fordi de ikke har valgmuligheter.

I innflyttingsom rådene må mange tilpasse seg en tilværelse som 
de ikke ville ønske om de hadde valgm uligheter. Boligbankenes 
statistikk  over boligtyper viser k lart at folk foretrekker å bo i 
småhus hvis de har m uligheter for det. I de sterk t konsentrerte 
om råder gjør plassmangelen høybebyggelse til en nødvendighet. 
N år en skal skaffe seg bolig i en småby, er det næ rm est selvsagt 
at en skal gjøre det ved å bygge eget hus. I storbyen er eneboligen 
e t privilegium  som bare er forbeholdt de få.

Et annet trivselproblem  ligger i de m anglende m uligheter for å 
fylle fritiden med et innhold. Den store økonomiske fram gang har 
gjort det m ulig å sette ned arbeidstida, og feriene er b litt lengre. 
Lørdagsfri blir m er og mer alminnelig, og en 5-dagers arbeidsuke 
er innen synsvidde.

Den økte fritid  er i seg selv en stor vinning og er av personlig 
stor verdi. Men de fleste finner seg ikke tilfreds bare med en større 
frihet for arbeidsplikt. De trenger fritidssysler både i og utenfor 
hjemmet. M ekanisering og autom atisering reduserer le tt den enkelte 
til et ledd i en produksjonskjede. Da skal en væ re varsom med å 
skape forhold som utenfor arbeidsplassen henviser den enkelte til 
hylleplass i store boligskap.

Den økende konsentrasjon i enkelte om råder fører med seg at 
mens den offisielle arbeidstid går ned, øker den reelle som følge 
av den stadig økende reisetid til og fra  arbeidsstedet. Som i mange 
tidligere foredrag må jeg få peke på at det i grunnen er en av vår 
tids største paradokser at vi skal bruke en stadig større del av våre 
reelle ressurser til investeringer som ikke gir annet enn ulystbetonte 
ytelser. Folk synes nå engang ikke at det er morsomt å reise for 
langt til og fra  arbeidsplassen. Til dette kommer at reisepengene 
betyr en m erkbar avkortning i lønnen.

Dette er et alvorlig problem i de store byer ute i verden, og det 
kan meget rask t utvikle seg til å bli det også i Oslo-området.

I denne forbindelse kan det væ re grunn til å ta  avstand fra  den 
temmelig kritikkløse bruk av henvisninger til andre og større byer 
u te i verden. En slik henvisning er bare relevant dersom en m ener 
at forholdene i disse andre byer er bedre og verd å etterlikne. Når 
en trekker trivselsm om entet inn, tro r jeg heller en burde bruke 
henvisningen til andre land og byer som en påminnelse om at en
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skal gjøre hva en kan for å forebygge de problem er disse har å 
kjem pe med.

En burde kanskje først og frem st feste seg ved at konsentra
sjonen skaper problem et med barn  og ungdom som m angler karak - 
terdannende miljø. Vi har allerede begynt å få en besk forsm ak av 
hva dette problem innebærer. Men om konsentrasjonsom rådene har 
trivselsproblem er, har mange småbyer og bygder det også. Følelsen 
av å væ re «utame’» og mangelen på «noe å ta  seg til» gjør seg 
sterk t gjeldende. Her er det like stort behov for en trivselsskapende 
politikk selv om problem ene er av annen art enn i de konsentrerte 
områder.

5. En utvidet målsetting: Vekst og trivsel.
E tter min mening er det i dette felt — vekst og trivsel — at 

vi finner de store politiske oppgavene for fram tida. H er er det vi kan 
vise forutseenhet og lederevne.

Oppgaven er å forme og gjennomføre en politikk som på samme 
tid både frem m er den økonomiske vekst og skaper trivsel. Trivselen 
må inngå som et integrerende ledd i m ålsettingen for den alm inne
lige økonomiske politikk. * -

Tilsynelatende står en overfor to atskilte oppgaver, den ene å 
løse sysselsettings- og inntektsproblem ene i U tkant-N orge, den 
andre å minske presset på de konsentrerte områder. I virkeligheten 
er det her tale om to sider av én og samme sak.

Løsningen av distriktsproblem ene må først og frem st bestå i at 
folk kan få en trygg arbeidsplass i hjemstedsområdet. Kan en klare 
det, minskes av seg selv presset på Oslo-regionen.

Det er arbeidsplassene som bestem m er bosettingen. Men en skal 
være klar over at når en vekstprosess er kommet i gang, er det en 
vekselvirkning. Ny bosetting skaper forutsetninger for ny næ rings
virksomhet. Det er denne selvforsterkende prosess Oslo-området 
er inne i.

6. Styringen av lokaliseringen av arbeidsplassene.
Prinsipielt m å løsningen av d istrik ts- og pressproblemene bestå 

i at en får en tilstrekkelig styring på lokaliseringen av arbeids
plassene.

På dette punkt må en gjøre seg* ferdig med en fiktiv og kon
struert problemstilling. Det e r forestillingen om Oslo som «vam
pyren» som bevisst og tilsik tet suger k ra ft fra  landet for øvrig.

Det er riktig  at Oslo v irker som en magnet. Men det skyldes ikke 
at Oslo bys organer aktivt søker å trekke til seg virksomhet. Det

163



gjør de ikke lenger. Selv om det skjer på spesielle premisser, kan 
det sies at de prøver å bremse når det innføres strenge restriksjoner 
på adgangen til å konvertere boliger til kontorer og forretninger.

Tilstrømningen til Oslo-området skyldes at andre bestem m er seg 
for å henlegge sin virksom het hit. Disse «andre» er dels statens 
organer og dels, og det i langt større grad, de private bedrifter som 
i prinsippet h ittil har hatt fri adgang til å etablere seg hvor de 
finner det formålstjenlig.

Men når dette er sagt om årsakssammenhengen, m å det straks 
tilføyes at Oslo har et viktig bidrag å gjøre. Det er ved snarest 
mulig å komme fram  til en k lar og bevisst forståelse av at den u t
vikling som er i gang, ikke er til gagn for den befolkning som Oslos 
m yndigheter har ansvaret for. Denne erkjennelse har m anglet hittil. 
Nå m å den komme.

«Styringsproblemet» består i å finne m idler til å påvirke de 
«andre» —  statens organer og de private.

N år det gjelder opprettelse av nye statsinstitusjoner og utvidelse 
av bestående, m å regjering og storting med m er alvor enn hittil 
stille seg det spørsmål om virksom heten nødvendigvis må foregå 
i Oslo.

En kan ikke fri seg fra  det inntrykk at det m er er vanetenkning 
enn rasjonelle overveielser som har væ rt bestemmende i en rekke 
tilfelle i de senere år. Jeg håper de tilstedeværende regjerings
medlemmer tåler å høre at jeg som gammel aktiv idrettsutøver ikke 
kan begripe hvorfor Idrettshøyskolen m å ligge på Sogn. Hvorfor 
bokføringen i Postsparebanken ikke skal kunne foregå utenfor Oslo, 
skjønner jeg ikke. Som gammel akadem iker må det væ re tilla tt å 
spørre hvorfor det er nødvendig å lage en overdim ensjonert kandi- 
datfabrikk  av U niversitetet på Blindern, når det både er grunnlag 
og behov for høyskolesentra i om råder som Stavanger — Rogaland 
og Tromsø — Nord-Norge. Hvorfor Veterinærhøyskolen skal m åtte 
u tvide i Oslo, kan det også væ re vanskelig å fatte.

Ganske mange stiller seg vel også det spørsmål om det e r tving
ende m ilitæ re og adm inistrative grunner for å opprettholde så 
mange av forsvarets institusjoner i Oslo.

Likevel, hva en enn m åtte m ene om plaseringen av enkelte stats
institusjoner i Oslo, m å det under enhver omstendighet væ re på 
det rene at det ikke er fra  den kant skoen virkelig trykker. Det 
viktigste press kommer fra  den private sektor. En må søke å få 
en styring på deres disposisjoner når det gjelder lokaliseringen av 
virksomhetene.

Et viktig middel i lokaliseringspolitikken har alltid væ rt grunn
lagsinvesteringer. Kommunikasjoner spiller en betydelig rolle og
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ta r en stor plass på statsbudsjettet. Utbyggingen av skolestellet 
kan væ re et middel, m en det er sikkert atskillig i den påstand at 
en utbygging av skolestellet alene oftest bare befordrer utflyttingen 
fordi en på hjem stedet ikke kan få gjort b ruk  av de ervervede 
kunnskaper.

K raftforsyningen er en faktor som formodentlig kan tillegges 
større vekt i Norge enn i de fleste andre land.

S tatsbanker som boligbankene, Fiskarbanken er også m idler som 
kan brukes i en lokaliseringspolitikk.

En særlig rolle er tildelt de fond og spesialinstitutter som er opp
re tte t for distriktsutbyggingen. I noen grad har Tiltaksfondet i 
Industridepartem entet en slik oppgave, men spesielt har dette væ rt 
form ålet med Nord-Norge Fondet, Arbeidsløysetrygdens Utbyggings
fond og nå D istriktenes Utbyggingsfond. De viktigste virkem idler 
har væ rt lån og garantier på svakere prioriteter og til dels også på 
gunstigere avdrags- og rentevilkår enn de vanlige. Tilskott til p lan
legging av anlegg og d rift har v æ rt m eget nyttige. I enkelte tilfelle 
har adgangen til å avsette m idler skattefritt til investeringsfond 
væ rt av avgjørende betydning for realiseringen av større prosjekter 
(Mosal i Mosjøen, Hydros anlegg i Glomfjord, Findus i Hammerfest, 
Tesil-Nor i Finnfjordbotn.)

Selv om en kanskje kan stille seg kritisk  til enkelte av disse fonds 
disposisjoner, bør det som helhet kunne sies at en har k lart å oppnå 
atskillige resultater. Når Utbyggingsfondet nå er oppe i over 1500 
engasjem enter fordelt på vel 1000 bedrifter med et to talt innvilget 
lånebeløp på 252 mill. kroner og et samlet garantiansvar på 192 
mill. kroner, forteller det om en vidtforgrenet virksom het over hele 
landet. Det er vanskelig å angi hvor mye er investert i prosjekter 
som Utbyggingsfondet har m uliggjort ved sin støtte. Utbyggings
fondet kommer bare inn som toppfinansieringsinstitutt, mens de 
lavere prioriteter ordnes gjennom private kredittinstitusjoner. Det 
dreier seg i hvert fall om milliardbeløp.

En kan heller ikke oppgi nøyaktig hvor mange arbeidsplasser 
som er skapt gjennom utbyggingsinstitusjonenes innsats.

Uansett om denne insats bedømmes som stor eller liten, e r det 
im idlertid på det rene at en ikke gjennom de virkem idler som 
hittil har væ rt anvendt, har væ rt i stand til å påvirke utviklingen 
i utslagsgivende grad. A ntallet av arbeidsplasser i prim æ rnæ ringene 
svinner mye hurtigere enn det har væ rt mulig å skape nye arbeids
plasser i andre næringer.

En nøktern vurdering av situasjonen m å gi som resu ltat a t med 
de virkem idler en nå har til disposisjon, vil en neppe m akte å skape
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en bedre  balanse m ellom  d istrik tene . D et e r  tv e r t  im ot fa re  for a t 
u likevek ten  skal bli større.

D et er d erfo r nødvendig  a finne fram  til nye og s te rk ere  v irk e 
m idler.

7. Den desentraliserte konsentrasjon som retningslinje
for utbyggingspolitikken.

Før en g år inn  på  de t kom pliserte  spørsm ål hva  slags nye  v irk e 
m id ler en bør ta  i b ruk , er de t nødvendig  å få  k la rg jo rt hv ilke  r e t 
n ingslin jer en skal følge i u tbyggingspolitikken.

Den oppfatn ing  b lir g jo rt g je ldende at m ed tendensen  til s to r
d rif t i in dustrien  m å også følge en  s te rk  konsen trasjon  av befo lk 
ningen i sen tra le  om råder. D ette  skulle v æ re  nødvendig  både fo r å 
skaffe k v a lifise rt a rb e id sk raft og for å få  et u n derlag  for den  v id tfo r- 
g ren te  serv icev irksom het som m oderne in d u stri e r  avhengig  av. 
Ikke  m inst i Sverige h a r  slike synspunk ter v æ rt s te rk t fram m e i 
debatten .

Men nettopp  et sideb likk  til svenske forhold  kan  gi en  « tanke- 
stållare» . De m est k jen te  svenske k v a lite tsv a re r kom m er i sto r u t 
strekn ing  fra  b ed rifte r i byer som e tte r  in ternasjonal m ålestokk  
m å sies å v æ re  forholdsvis sm å (V åsterås, L udvika, E skilstuna, 
H uskvarna, Bofors, L idkoping, S andv iken).

Selv om en ikke k an  godta a t en slik  konsen trasjon  er en nød
vendig  fo ru tse tn ing  fo r in d u strie ll v irksom het, v iser all e rfa rin g  at 
skal den d rives i noen m ålestokk, k reves e t in d u strie lt m iljø. D et 
fo ru tse tte r en  lokal konsentrasjon . D ette e r  også nødvendig for å få 
i gang en k u m ula tiv  vekselv irkningsprosess m ellom  b ed riftse tab le r
ing, bosetting  og n y  virksom het. En vesentlig  fak to r h er e r det 
g runn lag  som in d u strie ll v irksom het g ir for ekspansjon i service- 
næ ringer. D enne u tv ik ling  kan  en tydelig  se i byer som H am ar, 
Kongsberg, Sandnes.

D et m å således bli et m eget v ik tig  ledd  i u tbygg ingspolitikken  å 
skape slike vekstsen tra . En u tv ik ling  i denne re tn in g  er fo r øvrig 
i fu ll gang. P å  se tt og vis k an  en si a t den e r en  n a tu rlig  konsekvens 
av a t den  bosetting  som tid ligere  tiders tek n ik k  tvang  fram , ikke 
lenger e r nødvendig. Folk  m å tte  bo på stedet den  gang gårdene 
ble d rev e t m er m ed a rb e id sk ra ft en n  m ed m askiner. Fo lk  m åtte  
bo n æ r skogen n å r  de skulle gå til a rbeid  m ed øks og sag. B osettingen 
langs kysten  v a r bestem t av å re r  og seil.

N år nå  a rb e id sk raften  ikke lenger trenges på gårdene, og a rbe ids
k ra ften  kan  føres til skogen m ed tra k to r  og bil, b lir  bosettingen  i
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m indre sentra m er naturlig. Det en i denne forbindelse m å under
streke er at denne lokale konsentrasjon skjer e tter folks frie valg. 
Den er ikke b litt påtvunget dem.

Utviklingen i denne retning m å påskyndes og stimuleres. Folk vil 
stille økende krav til både privat og offentlig service. Godt u tstyrte  
forsam lingslokaler fordrer likeledes et minimum av et befolknings
underlag.

G runnprinsippet for denne lokaliseringspolitikk har funnet et 
slående u ttry k k  i en sveitsisk formulering: den desentraliserte kon
sentrasjon.

Slike vekstsentra kan skapes direkte gjennom reising av større 
hjørnesteinsbedrifter. Eksempel på det har en i etterkrigstiden fra 
reisingen av Jernverket i Mo, Alum inium sverket i Mosjøen, alum i
nium sverkene i Årdal og Sunndalsøra, F indus-anlegget i H am m er
fest. Nå realiseres aluminiumsprosj ektet på Husnes. Det er å håpe 
at en også kan få kommet i gang med liknende prosjekter på 
Karmøy og på Lista.

Disse bedrifter vil ikke bare direkte sysselsette mange folk, men 
de vil gjennom sine ringvirkninger gi grunnlag for ekspansjon også 
i andre næ ringer og i omkringliggende distrikter. Reising av slike 
bedrifter er derfor et vesentlig ledd i distriktsutbyggingspolitikken.

Av denne grunn er det viktig at disse bedriftene blir lokalisert 
slik at det er plassm uligheter for frem tidig ekspansjon. Det er dess
verre ikke tilfelle i Å rdal og i noen av de gamle industristeder som 
Odda og Høyanger. Dette er et forhold som tidligere er altfor lite 
påaktet. Det e r tegn på en større forståelse for denne sammenheng 
når de nye storbedrifter legges på steder hvor ekspansjonsmulig- 
hetene plassmessig sett er nærm est ubegrenset.

Langs kysten vil sentrum sdannelsen naturlig  kunne foregå om de 
større fryse- og videreforedlingsanlegg for fisk. Med dem følger 
også en tendens til at m annskaper og båteiere fly tter inn til sentrale 
steder. Ekspansjonen i Tromsø i det siste ti-å re t er en god illustra
sjon på gunstig utvikling.

Selv om det kan skapes både direkte og indirekte mange arbeids
plasser gjennom anlegg av større bedrifter, kommer en ikke forbi 
at storparten av nye arbeidsplasser m å finnes i m indre bedrifter.

Det er i denne forbindelse av interesse å konstatere at både i vårt 
land og i andre kommer storparten av økingen i antall arbeids
plasser i industrien gjennom ekspansjon fra  bestående bedrifter.

Både i Norge og i S torbritannia er ca. 70 prosent av de nye 
arbeidsplasser som er skapt i industrien i etterkrigstiden, kommet 
i stand på denne måten.
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Den første betingelse for ekspansjon på dette grunnlag er at 
bedriftene kan få kjennskap til lokaliseringsmulighetene. Det er en 
oppgave som bare lokale organer kan løse.

Det m å kunne skaffes opplysninger til veie om lokaliserings
faktorer som arbeidskraft, utdannelses- og fagopplæringsmulig- 
heter, tomter, kommunikasjoner, vannforsyning, krafttilgang og 
andre faktorer som er av betydning for de private bedrifter når de 
skal bestemme seg for plaseringen av sin virksomhet.

Kommunene ma fa større m uligheter for å reservere og erverve 
grunn. I Danm ark er dette gjort til et hovedvirkemiddel i d istrik ts
politikken. Utbyggingsfondet har ta tt opp med kom m unaldeparte
m entet spørsmålet om hvorledes kommunenes finansieringsbehov 
for slike formål skal kunne løses gjennom kommunalbanken.

Dernest må det skapes et organ som kan formidle disse opplys
ninger til bedriftene. Et slikt form idlings-kontakt-organ bør være 
bygd på representasjon både for myndighetenes og for de private 
naeringsorganisasj oner.

Organet ville ikke m inst væ re til nytte når bedrifter står overfor 
valget om å m åtte fly tte fra  Oslo-området.

Når en nevner ordet flytting fra  Oslo, blir det ofte oppfattet som 
et forslag om en skal søke å påvirke bedrifter til å d ra vekk fra  
byen.

Den faktiske situasjon er im idlertid at ganske mange bedrifter 
allerede har fly ttet fra Oslo, og mange vil sikkert følge étter. En 
hovedårsak er arbeidskraftvanskelighetene. Til dette kommer at 
produksjonsbedriftene ikke har m uligheter for å følge med i kon
kurransen med kontorbedriftene og forretningene i kampen om et 
s terk t begrenset grunnareal. Av hensyn til in terne transportom 
kostninger må ofte moderne produksjonsbedrifter ha hele v irk 
somheten samlet på ett golv. Det nødvendiggjør store arealer, som 
med de nåværende grunnpriser vil koste uforholdsmessig mye i Oslo 
sam m enliknet med andre lokaliseringssteder.

Oslo kommune forsøker å reservere endel arealer for industri. 
Dette er en åpenbart riktig  linje for å prøve å opprettholde en 
rim elig sosial balanse i befolkningsstrukturen. En slik balanse ville 
mangle om Oslo bare skulle bli en by for administrasjon, kontor- 
og forretningsdrift og annen servicevirksomhet. Til tross for disse 
tiltak  må en regne med at utflyttingen vil fortsette. Den er næ r
mest en nødvendighet for at Oslo-bedriftene skal kunne få en 
rimelig andel av den 4-dobling av produksjonen en kan regne med 
fram  til neste århundreskifte.

Det ville gi en fornuftig arbeidsdeling om sentrale anlegg ble 
liggende i Oslo, der også «stabsarbeidet», produktutvikling og salgs-
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arbeid kanskje best kan foregå, mens produksjonen skjer ute i lokale 
sentra.

Det er på denne basis gjennom datterbedrifter og underleveran
dører at en stor del av den am erikanske storindustri er bygd opp. 
W estern Electric, som produserer telefonutstyr, foretok i 1961 be- 
stillinger for ca. 7 m illiarder n.kr. hos 40 000 delleverandører.

Volvo-konsernet betjener seg av ca. 700 underleverandører, og av 
dem er 40 norske.

Det må væ re grunnlag for å prøve å tilskynde til en liknende 
utvikling i vårt land.

I alle tilfelle er det viktig å få en styring både på den flytting 
som vil komme til å skje, og den ekspansjon som finner sted gjen
nom «knoppskyting». For øyeblikket foregår den tilfeldig og i stor 
utstrekning til omegnskommuner, der en kan væ re sikker på at de 
problem er som har tvunget fram  flytting fra  Oslo, vil gjøre seg 
gjeldende innen forholdsvis få år.

Selv med store innrøm m elser til bedriftene, er det fare for at 
enkelte d istrik ter likevel sett fra  deres synspunkt må fortone seg 
som lite egnet for industriell virksomhet. Mange av disse strøk er 
heldigvis i den situasjon at de byr på store m uligheter for en sterk 
ekspansjon i turistnæringen. Kom m entarene til de offisielle reise- 
livstall tyder på at mange tror at tu risttrafikken  i Norge har et 
stort omfang. Det har den i virkeligheten ikke. En har bare sett 
begynnelsen. Med den økende levestandard følger en langt større 
reisetrafikk både innenlands og utenlands. Den stigende knapphet 
på plass og begrensningen i adgangen til fri n atu r i andre land 
gjør at Norge etter hvert e tter min oppfatning vil kunne by på en 
rekke attraksjoner.

Med det begrensede befolkningsunderlag er det neppe mulig å 
bygge turistnæ ringen i Norge på drift av storhoteller. Til gjengjeld 
er m ulighetene til stede i r ik t monn for å basere virksom het på 
selvbetj eningsprinsippet.

Det vil sikkert bli en sterk t økende etterspørsel etter hyttetom ter. 
Men da oppgaven må være å søke å øke de regulæ re inn tek ter i svake 
strøk, synes utleien å væ re en bedre form. Denne m å da væ re 
organisert. En ser nå at tanken blir ta tt  opp, og det opprettes lokale 
organisasjoner.

En slik utleievirksom het bør kunne gi grunnlag for en m er 
industrialisert bygging av hytter. Det samme gjelder om produk
sjonen av møbler og utstyr. I tilknytning til denne næ ring bør det 
væ re store m uligheter for å utvikle en suvenir- og brukskunst- 
produksjon.

En beveger seg her på vanskelige områder, hvor en har lite er-
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faringsgrunnlag å bygge på. Også av den grunn har Utbyggings
fondet funnet å burde prøve et m er sam let opplegg i enkelte områder. 
Det er foreløpig gjort gjennom aksjonsprogram met for Røros. Et 
viktig ledd er fullførelsen av flyplassen, slik at den kan ta  imot 
tu rister som kommer med charterfly. En stor del av fram tidas tu ris t- 
strøm  vil sikkert komme luftveien.

En utbedring av innfartsveiene fra  Sverige inngår i planen.
Samtidig må det skaffes nye hotellplasser ved bygging av et hotell 

i middels prisklasse.
Særlig vekt er lagt på å få organisert utleien av hytter.
Form ålet med Rørosprogrammet er å gi stimulans til dette strøk 

og på samme tid å finne fram  til et m ønster som andre kan bruke. 
Med den lille organisasjon som Utbyggingsfondet har, m å den be
nytte seg av «prøvebruks»-metoden. Det arbeides nå med opplegg 
til liknende «prøvebruk» på Sørlandet og i Lofoten-området.

Utbyggingsoppgavene må ses i en større sammenheng enn den 
enkelte kommune. En må behandle problemene i sammenhørende 
om råder uten å la seg binde av kom m une- eller fylkesgrenser. Det 
er et hovedprinsipp som må gjelde arbeidet i alle planleggings- og 
tiltaksorganer.

8. Nye virkem idler.
De fleste land i Vest-Europa står overfor det problem  å finne 

nye virkem idler i distriktsutbyggingspolitikken. Mange har grepet 
til m idler som m å fortone seg som meget drastiske. Det gjelder 
således forbudet i F rankrike mot industrielle nyetableringer i Paris
regionen (som er et langt større område enn byen Paris). I S tor
britannia har både Labour- og konservative regjeringer væ rt enig 
om nødvendigheten av et lisenssystem for nyetablering og utvidelse 
av bestående bedrifter i London-, M anchester- og Birm ingham - 
regionene.

I S torbritannia bygges nye byer til avlastning av London-området. 
Gjennom statsbevilgninger opprettes «Industrial Estates» — industri- 
byanlegg —, hvor staten bekoster oppførelse av fabrikkanlegg for 
de bedrifter som vil slå seg ned der.

I det siste britiske budsjett er ta tt opp forslag om at bedrifter 
som plaserer seg i utbyggingsområder, skal få fri adgang til av
skrivninger både på anleggene, m askiner og lager.

Som et apropos til diskusjonen om N estlé/Findus-transaksjonen 
kan det kanskje væ re av interesse å nevne at den italienske stat 
har innbudt Nestlé til å starte en ny bedrift litt  sør for Roma på 
disse vilkår: tilskott 20 prosent til anleggsomkostningene, et 15 års 
lån til 3 prosent ren te for et beløp svarende til 50 prosent av aksje-
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kapitalen, tollfrihet for im porterte m askiner og fritaking for alle 
skatter i 10 år.

Det kan høres nesten utrolig at et tettbefolket land som Neder
land skulle ha d istrik ter med sysselsettings- og utflyttingsproblem er. 
I utbyggingsområdene betaler staten halvparten av utgiftene til 
ervervelse av tomt. Til dekning av byggekostnadene ytes direkte 
bidrag som kan øke fra  vel 50 kroner til ca. 120 kroner pr. m 2 
bebygd flate.

Her i landet har det væ rt reist mange prinsipielle innvendinger 
mot et direkte tilskottssystem. Det hevdes at det fører til forryk- 
ning av konkurranseforholdene mellom bedrifter innen samme 
bransje. Når en ser at de fleste land gir tilskott både til anlegg og 
til drift av virksom het i utbyggingsområdene, m ener jeg at vi bør 
følge etter. Det bør i hvert fall være adgang til å y te  direkte 
flyttingtilskott.

Om en bedrift skal starte  på et ny tt sted, vil den vanligvis også 
få spesielle igangkjøringsvansker. Det bør kunne ytes tilskott til 
dekning av slike ekstrautgifter.

Det ville sikkert væ ret et meget effektiv virkem iddel om en åpnet 
adgang til frie avskrivninger slik som foreslått i S torbritannia. Om 
vi ikke går så langt, burde det komme på tale å øke den prosent 
som er endelig skattefri når en bedrift avsetter m idler til investe
ringsfond for anlegg av bedrifter i utbyggingsområdene.

En bør også overveie en oppmykning av Utbyggingsfondets praksis 
med hensyn til avdrag og forrentning av de lån det yter.

For å lette startvanskelighetene kunne Utbyggingsfondet som 
prinsipp innrømme avdragsfrihet for eksempelvis de første 3 år. 
Som reglene er nå, kan Utbyggingsfondet bare unntaksvis gi lån på 
slike vilkår.

Selv hvor avdragsfrihet har væ rt innvilget, har Utbyggingsfondet 
holdt på at renter skal betales fra første stund. I enkelte tilfelle har 
en dog gjort den modifikasjon at rentene akkum uleres og avdras 
sammen med hovedstolen. Det kunne komme på tale å gjennomføre 
som prinsipp at det gis endelig rentefritakelse for eksempelvis det 
første året.

Når det er vanskeligheter med å få reist nye bedrifter, og eldre 
bedrifter betenker seg på å bygge datterselskaper ute i distriktene, 
skyldes det ikke bare at det er kostbart å bygge nye anlegg. Men 
bedriften løper også en risiko for at investeringene kan væ re for
feilet. Den kan komme i den stilling at den har få tt låst fast atskillig 
av sin kapital og ikke har noen retrettm uligheter.

Det er en av grunnene til at i S torbritannia la r staten gjennom 
spesielle organer oppføre industrianlegg som leies bort til leier som
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ligger u n d er selvkostende. S ta ten  både fin an sie re r anleggskostnadene 
og b æ re r risikoen. For å g jøre system et enda m er tiltrek k en d e  h ar 
bedriftene , om v irksom heten  g år godt, m uligheter fo r selv å e rv erv e  
anlegget e tte r  en fo rdelak tig  kjøpesum .

D et er ikke  ta le  om enkeltstående bygninger, m en om fle re  som 
h a r felles serviceanlegg. I offisielle dokum enter e r opplyst a t i disse 
industribyan leggene er de t skap t ca. 250 000 nye arbeidsplasser.

System et e r en v iderefø ring  av industribygg-idéen , som også h ar 
v æ rt p røvd  h er i landet. P å  noen steder h a r industribyggene v æ rt 
ve llykket, m en andre  sted er ikke. En kan  neppe betegne dem  som 
effek tive v irk em id le r i lokaliseringspolitikken . D et henger kansk je  
i noen grad  sam m en m ed a t industribyggene h ittil b a re  h a r  v æ rt 
b ase rt på sm åbedrifter som ikke  h a r ku n n e t skape noe egentlig  
in d u strie lt m iljø. N år S to rb ritan n ia  går til oppførelse av in d u str i-  
byanlegg, er de t for å kunne  trek k e  fle re  b ed rifte r sam tidig  ti l  et 
sted  og derm ed skape g runn lage t for de t industrie lle  m iljø  og for 
den serv icev irksom het som e r  så v ik tig  fo r industrien .

D et m å v æ re  g runn  til å undersøke om denne idé k an  om plantes 
ti l  no rsk  jord. Svenskene e r inne  på sam m e tan k e  ved utbyggingen 
av K ristianstad .

Jeg  h a r i tid ligere  fo redrag  nev n t a t et s lik t anlegg bu rde  kom m e 
på ta le  i So lør-om rådet.

U tgangspunk te t e r a t G låm dalen er de t d is trik t som ste rk est e r 
be rø rt av den  h u rtig e  tilbakegang  i arbeidsp lasser i jo rd b ru k  og 
skogbruk. H er ligger forholdene spesielt godt til re tte  fo r s to rd rift 
i skogbruk. En m å derfo r regne m ed at nedgangen i an ta lle t a rbeids
p lasser i skogen vil fo rtse tte  i ra sk  tak t.

D enne u tv ik ling  h a r g itt seg u tslag  i a t stadig  flere  m å søke seg 
arbeid  i O slo-om rådet, m ens fam iliene fo rtsa tt bor i G låm dals- 
kom m unene. D enne dobbeltbosetting  e r  en sto r be lastn ing  for 
fam ilien . Sam tid ig  skaper den stor u sik k e rh e t om fram tiden  også 
fo r kom m unene. En m å regne m ed at m ange av dem  som arbeider 
i O slo-om rådet, i de t lange løp v il finne  de t u h o ld b art å fo rtse tte  
m ed dobbeltbosettingen  og v il prøve å slå seg ned and re  steder.

G låm dalsom rådet, regne t he lt fra  R ena ned  ti l  K ongsvinger, b y r 
på ypperlige m u ligheter for billig  u tbygg ing  av bysam funn. Bygge
g runnen  e r bedre  enn de fleste and re  steder. En h a r h er også fo r
delen av å kunne bygge fle re  m ind re  sen tra  langs en hovedakse. 
D ette  e r i sam svar m ed prinsippene for m oderne byanlegg.

E t d is tr ik t av annen  beskaffenhet, m en m ed liknende m uligheter, 
finnes i F o ru s-o m råd e t på Jæ ren .

I d iskusjonen  om d e tte  fo rslag  er de t b lan t annet an fø rt a t en  
fø rs t og frem st bør u tn y tte  de bestående m indre  bysam funn, ikke
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minst langs Sørlandskysten. Det er sikkert noe rik tig  i dette syns
punkt. Men en skal være k lar over at det argum ent at det i disse 
byene allerede er foretatt atskillige grunnlagsinvesteringer, neppe 
er holdbart. Byutvidelser vil på de fleste steder medføre store om
kostninger, blant annet til omlegging av vann- og kloakksystemene. 
Plassmulighetene er også begrenset, for byene er ofte anlagt e tter 
langt andre hensyn enn det å skulle gi plass for moderne industri.

Det foreligger im idlertid ikke noe motsetningsforhold. Det er 
grunnlag for den naturlige arbeidsdeling at byene langs kysten vil 
kunne huse de bedrifter som spesielt vil m åtte arbeide på eksport
m arkedet for foredlede produkter. Industrianlegg i innlandsom 
rådene vil naturlig  kunne påta seg å produsere varer for hjem m e
m arkedet.

Den innvending at transportkostnadene blir for store, blir ofte 
overdimensjonert. Sveits eksporterer over hele verden til tross for 
at innlandstransporten må foregå over langt større avstander enn 
det kan bli tale om i Østlandsområdet.

Selv om kanskje mange, muligens også i denne forsamling, vil 
trekke på skuldrene av slike idéer, skal jeg likevel i løpet av året 
forsøke å konkretisere denne plan både organisatorisk og teknisk.

En skal for øvrig væ re klar over at det allerede er bygd mange 
nye byer omkring større enkeltbedrifter. Det skjedde før krigen på 
steder som Odda og Sauda. E tter krigen er steder som Årdal og 
Sunndalsøra i virkeligheten utbygd til nye byer. Steder som formelt 
var byer, m en som i realiteten ikke var det, sånn som Mo i Rana, 
Mosjøen er nå b litt det gjennom de storbedrifter som er anlagt der. 
Det samme gjelder i atskillig grad også om Hammerfest.

N år det nå kommer en stor hjørnesteinsbedrift på Husnes, og en 
håper at det blir realitet av prosjektene på Karmøy og på Lista, 
er det også her tale om å bygge nye byer.

Om en i et innlandsom råde som Glåmdalen ikke kan anlegge 
bedrifter av den kraftforbrukende type, kan det vel ikke væ re noen 
prinsipielle innvendinger mot at en prøver å gjøre det på annen 
m åte ved å prøve å samle bedrifter på ett sted gjennom et d ifferen
siert industri-byanlegg.

Vanskeligst er det å finne m idler til å styre lokaliseringen av 
kontorbedriftene. De kan ofte by høyere lønn enn produksjons
bedriftene, og arbeidstiden er kortere. Husleien spiller m indre rolle. 
De kan gjerne holde til langt oppe i etasjene i høybygg.

Oslo bør fortsatt bremse på konverteringen av boliger til fo rre t
ninger og kontorer! Det bør også komme på tale å reservere arealer 
til boliger i sentrum som rådet. Dette kan spesielt bli aktuelt i fo r
bindelse med forestående saneringer.
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9. Samordningen av planleggingen.
Nasjonalbudsjettene og senere langtidsprogramm ene har gitt nye 

hjelpem idler i utform ingen og gjennomføringen av den økonomiske 
politikken.

Praktisk  ta lt alle land  har etter hvert ta tt opp disse idéene. 
Planlegging er overalt blitt en godtatt del av den økonomiske 
politikken.

Planleggingen i vårt land har h ittil væ rt basert på nasjonal
budsjetter for det enkelte å r og på langtidsprogramm ene for fire- 
årsperioder. Begge har knyttet seg til m ålsettinger som i det vesent
lige har væ rt av økonomisk art.

Med utgangspunkt i produksjonsfaktorene arbeidskraft og kapital
u tsty r har de økonomiske program m er ta tt sikte på å oppnå en 
optimal utnyttelse av de reelle ressurser. G eneralbudsjettet gir på 
den ene siden oversikt over tilgangen av varer og tjenester (produk
sjon pluss im port), på den andre siden hvorledes en vil søke å p å
virke disponeringen til p rivat og offentlig forbruk og til private 
og offentlige investeringer.

Både i oppstillingsform og innhold har nasjonalbudsjettet væ rt 
preget av økonomiske synspunkter og tankeganger. Nasjonalbud
sje tte t har væ rt det økonomiske program m et for «Interessentskapet 
Norge».

De økonomiske størrelser en opererer med i en slik planlegging, 
la r seg måle.

Det samme gjelder ikke om trivselen. Her er en inne på om råder 
hvor det er tale om subjektive vurderinger. Gode m aterielle kår 
e r en viktig forutsetning for trivsel, men de er ikke alt.

Det en vet er at utnyttelsen av plassen er en trivselsfaktor. Den 
er samtidig en faktor av vidtrekkende økonomisk betydning.

Når nå trivselen må inngå som et integrerende ledd i målsettingen, 
må dette få konsekvenser både for selve planleggingsteknikken og 
for organiseringen av planleggingsarbeidet.

Planene for utnyttelse av plassen har h ittil væ rt kny ttet til en 
region- og byplanlegging, der de tekniske aspekter har væ rt de 
dominerende. Med utgangspunkt i trafikktellinger og andre lands 
erfaringer har det væ rt stilt opp prognoser over fram tidige transport
behov. Disse har dannet grunnlag for utarbeidelse av vei- og kom
munikasjonsplaner.

Prognoser over befolkningsutviklingen har væ rt basis for planer 
for vannforsyning, kloakkanlegg, for helseinstitusjoner, boliger.

Denne form for planlegging har væ rt kjenntegnet ved at om
rådene har væ rt betrak tet isolert. Det gjelder også de regionplaner 
som om fatter flere kommuner. Fellesskap i pressproblem er har væ rt
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hovedgrunnlaget for samarbeidet. Sammenhengen med landet for 
øvrig kommer ikke inn i bildet. I de ellers utm erkede planer for 
Oslo-regionen kan det vel neppe påvises en eneste setning som 
vitner om forståelse av at det som skjer i Oslo-regionen, og det 
som gjøres i dette området, har konsekvenser for hele landet.

Det er således ikke tilstrekkelig å lage planer for utbygging av 
kom m unikasjoner og andre tekniske anlegg i de forskjellige kom
m uner og regioner. Delplanene må være bundet sammen som in te
grerende ledd i en sam let regionalpolitikk for hele landet.

Denne sambindingen av delplaner må bli hovedoppgaven for den 
planavdeling som skal bygges opp i Kom m unaldepartem entet. Den 
må søke å utvikle de grunnleggende prinsipper og tankeganger som 
planleggingen skal bygge på. Den må væ re i stand til å gi re ttled 
ning til de organer som forestår utarbeidelsen av regulerings- og 
generalplaner for de enkelte kom m uner og regionalplaner for større 
områder.

Forbindelsen må også knyttes til den planlegging som foregår 
i Sam ferdselsdepartem entet av utbyggingen av kommunikasjonene, 
av utbyggingen av skoleverket i K irkedepartem entet, av industri
utbygging i Industridepartem entet.

Avdelingens virksom het m å væ re samordnet med arbeidet i den 
planavdeling som nå er under oppbygging i Finansdepartem entet. 
Den har som hovedoppgave å stake ut retningslinjene for en vekst- 
frem mende politikk av langsiktig karakter.

Skal en oppnå tilfredsstillende resultater, er det e tter min opp
fatning nødvendig at Regjeringens økonomiske utvalg ta r  aktivt del 
i arbeidet.

Et koordineringsråd med representasjon fra vedkommende depar
tem enter ville kunne lette samordningen. Det er mulig at det eksi
sterende nasjonalbudsjettutvalg kan omdannes slik at det kunne 
påta seg disse oppgaver.

Fylkesorganer må danne bindeleddet melom den lokale p lan
legging og den sentrale. En har her allerede et organ i om råde- 
plankontorene. Disse kontorer var i lang tid beskjeftiget med 
statistiske oversiktsanalyser. I de senere år har mange av dem få tt 
storparten av tiden belagt med å forberede saker for Utbyggings
fondet og for fylkenes tiltaks- og arbeidsnem nder, som har av
gjørelsesmyndighet i garantisaker under kr. 100 000.00. En m å fo rt
satt ha et apparat for å ivareta denne arbeidsoppgave; men det er 
nødvendig at om rådeplankontorene blir slik bem annet at de også 
får m uligheter for å framlegge for de politiske organer, både i 
kommuner og i fylkeskommunene, retningslinjer for lokalisering og 
bosetting i de enkelte områder.
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Den utbygging som foregår av apparatet i Sør-Trøndelag, bør 
kunne tjene som mønster. Det er tilsa tt en d istrik tsarkitekt og en 
bygningsingeniør som kan gi den nødvendige tekniske veiledning. 
Fagsjefene i fylket trekkes likeledes inn i et lagarbeid.

En slik organisasjon ville lette utarbeidelsen av de generalplaner 
som alle kommuner etter hvert bør få. En generalplan skal angi 
grunntrekkene ved disponeringen av arealet til de forskjellige for
mål, næringsvirksom het, boliger, forretninger, offentlige institu
sjoner.

En særlig viktig del av dette arbeid vil bestå i en avklaring av 
spørsm ålet om hvilke lokale sentra en skal søke utbygd.

De disponeringsplaner som således e tter hvert må komme i stand, 
m å også om fatte friluftsarealene på fjellet og ved sjøen.

Den planløse hyttebyggingen etter innfallsmetoden skaper etter 
hvert problem er både for turistnæ ringen og for vår egen befolkning. 
Dobbeltbosettingen i boligblokker i uka og på hy tta  i helgen vil 
kunne væ re løsningen av endel av trivselsproblem ene i de te tt-  
bebygde områder. Her m elder seg mange spørsmål som bare nevnes, 
slike som eiendomsrett, b ruksrett for almenheten, plaseringen av 
h y tter i terrenget, vannforsyning, kloakkproblemet.

10. Et program  for dagspolitikk m ed fram tidsperspektiv.

Fra først til sist må et program  kunne engasjere. Det må være 
sprunget ut av velgerens behov og ha til formål å ivareta deres 
interesser. Det må innby til m eningsutveksling og stim ulere til 
politisk aktivitet.

Et program  skal forene prinsipper, idéer og retningslinjer for 
p raktisk  politikk. Det skal angi kursen og danne grunnlag for en 
dagsaktuell politikk med fram tidsperspektiv.

Det foreliggende u tkast må kunne sies å tilfredsstille disse g runn
krav  til et program.

Det innbyr til en solidaritetspolitikk mellom by og land. Så vel 
innflyttings- som utflyttingsom rådene knyttes sammen i en felles 
interesse i å kunne styre lokaliseringen av den økonomiske v irk 
somhet og med det bosettingen. Program m et understreker samhørig
heten over kommunegrensene.

Gjennom en slik aktiv politikk vil det bli mulig fu llt u t å innfri 
den politiske forpliktelse til å gjøre full sysselsetting og trygge kår 
til en realite t for alle. Med det skapes en ny tro på hjembygdens 
m uligheter.

S luttm ålet m å væ re at den enkelte skal få m ulighet for å kunne 
velge arbeidsplass og bosted.
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Siktepunktene heves. Trivselen stilles i sentrum  av målsettingen.
Disponeringen av plassen trekkes inn som en integrerende del av 

en samordnet planlegging. Plassen er en nasjonalrikdom  som m å 
forvaltes med om tanke og framsyn.

Opplegget gir grunnlag for utarbeidelse av vekstprogram m er i de 
enkelte fylker og kommuner.

Med det åpnes nye veier for politisk arbeid. Kommunepolitikken 
kan gis et ny tt innhold.

Organisasjonene kan få nye arbeidsoppgaver. Program m et innbyr 
til aktiv t m edarbeiderskap. Det re tte r seg ikke m inst til ungdommen. 
Det er en oppfordring til å væ re med å forme morgendagens 
trivselssam funn.

Foredraget ble m ottatt med sterkt bifall.

O ppfordring om  støtte til m ødreheim en.
Aase B jerkholt fikk ordet til en oppfordring om å støtte den inn

samling som Arbeidernes K vinnesekretariat har satt i gang for 
reising av en mødreheim for enslige mødre.

O rdskiftet om  H aakon L ie’s og B rofoss’ forslag.
Ordstyreren opplyste at det var inntegnet 40 talere. Han foreslo 

strek, og dette ble vedtatt.

Nina Smid, Bergen, støttet forslag nr. 5. Hun u ttryk te  ennvidere 
sin glede over den valgparole som var stilt opp i år: Planlegging 
av vekst og trivsel. Vi kvinner vet at grunnlaget for fortsatt vekst, 
det er trivselen og hyggen i hverdagslivet. Parolen slår ned på 
et vesentlig område. Jeg vil også, sa Nina Smid, få takke Haakon 
Lie for hans gode ord om kvinnene. Forholdet er at mennene har 
satt seg tryg t og sikkert i styresetene og de er vanskelig å få  
rokket. Men jeg er enig med Haakon Lie i at nå må kvinnene få 
komme til i det politiske liv!

Ragnar Christiansen, Buskerud: Haakon Lie sa at vi ikke kan 
møte opp med sosialistiske dogmer. Vi har im idlertid et parti, 
nemlig SF, som greier å møte opp og innbiller folk at de har et 
program  som ligger til venstre for A rbeiderpartiets. Vi må møte 
dem spesielt på dette felt. Hovedangrepet fra  det hold er a t vi 
fører en annen politikk enn i 1920—30. Ja, vi må innrømme at slik  
e r det. Ja, vi fører en annen politikk enn den gang vi hadde
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arbeidsløshet og tvangsauksjoner. D erfor fø rer vi en  annen, m en 
en rea listisk  velferdspolitikk . Den rad ikale  po litikk  SF rep resen 
te re r  e r rad ikalism e på boks. M en det er e t s to rt behov fo r oss 
til å ak tiv isere  fagforeningene for po litisk  arbeid. Det g je lder 
ikke bare  de ko llek tiv t tilslu ttede , m en alle partiavdelinger. M ed
lem m ene m å få anledning  til å b ru k e  sine re ttig h e te r, de tte  å væ re  
m ed å føre  den po litikk  som skal føres. H ver eneste partiavdeling  
m å bli e t fo rum  der re tn ingslin jene  u tform es. Det politiske opp
legget g ir e t godt g runn lag  for ak tiv isering  av våre  lokallag. 
P aro len  om «Vekst og trivsel» e r g runn lag  fo r en ak tiv ite t på  det 
lokale p lan. Ingen k an  h ind re  a t kom m unevalgene b lir tillag t en 
rikspo litisk  betydning. Det s tå r  til oss å gi valgene en slik  be
tydning!

Erland M ikkelsen , Oslo, hadde tilråd d  en «freskere» politikk, og 
det m ente  h an  vi hadde få tt. Jeg  m ener ikke da forholdet til fu n k 
sjonæ rene. Vi h a r m ange fu n k sjo n æ rer som h a r dårligere  lønninger 
enn  oss, m en de slipper å gå i kjeledress. M ange fu n k sjo n æ rer s tå r 
også på v å r side, sam m en m ed de organiserte. Vi vet im id lertid  a t 
det e r m ange fu n k sjo n æ rer som h a r fu ll lønn u n d er sykdom  og 
pensjon. Også a rbeiderne  m å få  de sam m e sosiale fo rdeler som 
funksjonæ rene. Jeg  vil også nevne husm ødrene. LO h a r  e t såkalt 
husm orsenter, m en det arbe ider u n d er sv æ rt vanskelige forhold.

Olav O jstad, Oslo: M ikkelsen synes han  h a r få tt en freskere
politikk . Jeg  tro r  det e r noen som gaper for høyt. D et er en glede 
fo r oss i Oslo å ha  en m ann som H aakon Lie som genera lsek re tæ r 
fo r p artie t. D et er m ange u te  i E uropa som kan  m isunne oss a t v i 
h a r  ham . M en n å r jeg  h a r ordet vil jeg nevne e t problem  u te  på 
arbeidsplassen, nem lig lavtlønnsspørsm ålet. F ra  N orsk B ygnings- 
indu stria rb e id erfo rb u n d  e r det kom m et en enstem m ig henvendelse 
d er de ber om a t D et norske A rb e id erp arti ta r  ko n tak t m ed LO 
for om m ulig å få en løsning på d e tte  problem et. Jeg  synes ikke 
det e r bare  å rope H alle lu ja  til tariffoppg jøre t. Vi h ar en del 
g ru p p er som er b litt liggende e tte r. N år vi nå  s tå r  fo ran  et kom 
m unevalg, bør vi ta  hensyn til disse grupper. D et er disse g rupper 
kom m unistene og SF e r u te  e tte r. Vi bør kom m e dem  i forkjøpet. 
Vi m å ikke b are  in teressere  oss for d e tte  problem et ren t teoretisk , 
m en løse det på  det p rak tisk e  p lanet.

Ronald Rooth, Oslo: H aakon Lie v ar inne på spørsm ålet om å 
ak tiv isere  de fagorganiserte. Ja , vi opplever innenfor fagbevegelsen 
en form  for nøytralism e. M ange av våre  folk er redde for å slåss
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fo r v åre  synspunkter. De e r også redde for å bringe de t kollektive 
m edlem skap i fare. Vi m å slåss for sakene. Vi m å gi n y tt liv  til 
fagbevegelsen. D et sam m e g jelder fagbevegelsens forhold  til u n g 
dom m en. Vi h a r tendenser til dannelse  av  en upo litisk  gruppe av 
ungdom  som SF og kom m unistene e tte r  h v e rt ta r  hånd  om. AUF 
e r arbeiderbevegelsens egen ungdom sorganisasjon. Hvis det skal 
sta rtes  noen ungdom sorganisasjon, så m å den  tilhøre  AUF. — 
Brofoss hadde et m eget in te ressan t innledningsforedrag . H er tro r  
jeg vi h a r få tt den  nye store  saken, de nye idéer. E rland  M ikkelsen 
sa i går a t vi m angle t fre sk  politikk . H er h a r vi den  freske  
politikken! Jeg  er enig i a t vi h a r  savnet denne politikken. Vi h a r 
h a tt  reg je ringsm ak ten  i 28 år, derav  16 å r  m ed re n t fle rta ll i 
S tortinget. M en vi h a r  ennå ikke m ak te t å få kon tro ll over b an k - 
og k red ittvesenet. Jeg  håper a t de t nye sen tra ls ty re  ta r  opp de tte  
sen tra le  spørsm ålet, slik  a t de t neste landsm øte k an  trek k e  opp 
endelige re tn ingslin jer.

Thor S. Jensen, Oslo, syntes a t s ta ten  som tra k k  stad ig  s tø rre  
m engder av a rb e id sk ra ft ti l  Oslo, bu rde  g jøre noe fo r å skaffe dem  
hus. F ak tu m  er a t s ta ten  ikke bygger boliger til sine funksjonæ rer. 
T aleren  to k  også opp u tb redelsen  av A rbeiderb ladet. D et v ar ofte 
nedslående å se i de store  b lokkene hvor dårlig  u tb red t A rb e id er
b ladet v a r i forhold  ti l  A ftenposten. H adde de t sam m enheng m ed 
a t A ftenposten  kom  så m ye tid ligere  enn A rbeiderb ladet?  T aleren  
v a r også inne på G allupundersøkelser. H an  for s itt vedkom m ende 
m ente a t m an bu rd e  ta  slike galluper m ed en k lype salt.

Ebba Lodden, landssty re t, A ust-A gder, syn tes a t v i gjorde a lt for 
lite  for å v inne ungdom m en i skolesektoren. D et e r for sent n å r  de 
unge er g å tt u t i ervervslive t. Jeg  vil, sa hun, re tte  en  appell ti l  
fagforeningene om å søke å få  tilk n y tn in g  ti l  ungdom m en i fag - 
og ungdom sskolene. Fagbevegelsen h a r en sto r oppgave n å r de t 
g je lder a rbeidet b lan t ungdom m en m ens de går på  skolen. De b lir 
s te rk t p åv irk e t i disse årene, og vi m å passe på a t de ikke g lir u t 
av  v å r  bevegelse. —  Og så m å jeg  få  tak k e  deg, H aakon Lie, fo r d in  
appell om å gi kv innene plass i de t politiske liv. A rbeiderk lassens 
frig jø ring  m å væ re  dens eget verk . D et m å også gjelde kvinnene. 
Jeg  er enig m ed H aakon L ie i a t v åre  partiav d e lin g er neppe v ar 
kom m et noen vei u ten  kvinnenes hjelp. E llers tro r  jeg a t paro len  
i å r om vekst og triv se l og de idéer som Brofoss h a r  lag t fram  
e r  noe som vil fenge. Og vi m å b id ra  til a t den  fy lkesvise p la n 
legging kom m er ned  på  det p rak tisk e  p lanet.
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K n u t  Jagland, B uskerud: H aakon Lie besk jeftiget seg bl. a. m ed 
den tekn iske  u tv ik ling  og m ed funksjonæ rprob lem et. D et m å bli 
v å r oppgave å s ty rk e  solidaritetsfø lelsen m ellom  fu n k sjo n æ rer og 
arbeidere. D et er m ange arbeidere  som h a r m indreverdskom pleks 
overfor funksjonæ rgruppen . D et h a r  sam m enheng m ed a t de h ar 
u lik  sosial sta tus. D et m å væ re  v å r m ålsetting  at vi sørger for 
lik h e t fo r loven og en lik  sosial status. Jeg  tro r  denne saken bør 
løses på det faglige og sosiale plan. A rbeidsg iverne vil s ik k ert 
se tte  seg m ot å få vekk  d e tte  sosiale skillet, fordi de tte  sk ille t slår 
en  b resje  m ellom  lønnstakerne. Det m å væ re  en oppgave å kv itte  
oss m ed d e tte  kom pleks.

Bjarne Holen, H edm ark, ville fo rtse tte  der han  slapp i går. Det 
e r m ange bygdesam funn, sa han, som er b litt rene  sovekom m uner. 
D erfor e r det en v ik tig  kom m unal oppgave å legge til re tte  
g runn lag  fo r m indre in dustri u te  i d istrik tene , og det m å kansk je  
fø rst og frem st sk je  i form  av grunn lagsinvesteringer. Jeg  er enig 
i Brofoss’ b e trak tn in g er om a t det m å istandbringes e t sam arbeid  
m ellom  kom m unene og staten . Vi m å sørge for a t tom tespeku la- 
sjonen b lir stoppet. K om m unene og sta ten  m å kjøpe opp tom ter, 
så få r  de som vil gå i gang m ed in dustri få k jøp t tom ter av det 
offentlige. I denne forbindelse vil jeg  også nevne e t spørsm ål som 
b e ty r m ye u te  i d istrik tene , nem lig adgangen og re tte n  til å 
sk jø tte  om offentlige tillitsverv . D et bør lovfestes. Jeg  tilla te r  
meg å ta  opp dette  forslaget:

♦Personer som innehar offentlige tillitsverv må gis rett til den nød
vendige fritid for å skjøtte slike verv på en forsvarlig og tilfredsstillende 
måte. Statens og kommunenes etater må gå foran med å skape en slik  
rettighet for sine ansatte, og en slik rettighet må ikke begrenses til en 
valgperiode.»

Harry Evjen, Oslo: Vi h a r en venstrefløy  og en høyrefløy i
partie t, en rad ik a l fløy og en m indre  rad ik a l fløy. M en det er 
ingen fo rsk je ll i m ålsettingen. Det er b are  fa rten  det e r dissens 
om. D et er enkelte  som hevder a t det ikke er plass for de rad ikale  
innenfor D et norske A rbeiderparti. Jo, det e r plass fo r alle æ rlige 
p artife lle r. M en vi h a r slike e lem enter som hvis de ikke få r det 
a k k u ra t som de vil, så sier de a t det e r for lav t under tak e t i 
p a rtie t. Vi h a r en  fa re  som tru e r  —  SF, kom m unistene og den 
fo runderlige  gruppen  som  sokner til F urubotn . P a rtife lle r  bør 
væ re  y tte rs t varsom m e m ed å b lande seg m ed disse ta skensp ille r- 
g rupper. De d river partiskadelig  v irksom het. Den po litikk  som 
trek k es opp i dag v il få konsekvenser fo r m ange å r fram over. K an

180



vi skaffe oss nye velgere  og frav ris te  de andre  p a r tie r  deres velgere, 
skulle vi ha s janser t il  å rea lisere  v å r t program . M en da bør vi 
trek k e  fram  de store  saker, som for eksem pel sosialiseringen av 
bankene og forsikringsselskapene.

B jarn e  H olens.fo rslag  ble oversendt B ra tte li-kom itéen .

R agnhild  Eriksen, sen tra ls ty re t: Vi m å forsøke å fo rk la re  fu n k 
sjonæ rene at vi e r lønnstakere  alle sam m en. D et e r ikke spørsm ål 
om  h v it snipp eller k jeledress som E rlan d  M ikkelsen sier. Jeg  vil 
håpe a t v i kan  kom m e fram  til en fellesbetegnelse av  alle lønns
takere . La meg i denne sam m enheng peke på noe som e r m eget 
v ik tig  i denne sam m enheng, nem lig å få  læ rlingene i ta le  på e t 
tid lig  tid spunk t. Vi m å sørge for a t fagorganisasjonen  p åv irk e r 
dem. Vi bør begynne a lt m ens de går på  skolen.

Ivar O. Hansen, A kershus, ville kom m e m ed en idé i fo rb indelse  
m ed spørsm ålet om et tid ssk rift for ideologisk debatt. K unne vi 
ikke n y tte  de to  m idtsidene i «F ritt Slag»? P å  den m åten  kunne 
v i kansk je  også oppnå en s tø rre  u tb redelse  for ungdom m ens avis, 
og vi kunne få  d eb a tt b lan t de unge. —  T aleren  ville også nevne 
et p a r ting  som v irk e t sv æ rt uheldig  og som ville  bli b ru k t m ot 
oss i valgkam pen. D et g ja ld t for de t første forslaget fra  R egjeringen  
om å selge noen av sta tens aksjer. M otiveringen for de tte  salg er 
a t det er så sm å aksjeposter a t de ikke gir oss noen ree ll in n 
flytelse. Jeg  for m in del synes sta ten  bør beholde disse aksjer, og 
salget v il b are  gi v åre  m otstandere  k o rt på  hånden. —  D et and re  
spørsm ålet jeg v il nevne er F e llesm arked -debatten . Jeg  v il ta  
opp den re n t organisasjonsm essige side av  saken. S en tra ls ty re t 
sendte  u t et spørsm ål til g runnorganisasjonene. G runnorgan isa
sjonene besvarte  d e tte  spørsm ål, og lan d ssty re t gjorde v ed tak  om 
å søke om fu llt m edlem skap. I det øyeblikk  resu lta te t forelå, ble 
de t ny debatt. I m itt eget kom m uneparti tok  jeg opp forslag om  a t 
R egjeringen skulle søke om assosiering. D ette  forslaget fa lt i m in  
partiavdeling , og jeg bøyde m eg for dette . Det jeg  v il k ritise re  e r 
a t så m ange p a rtife lle r e tte r  a t v ed tak e t v a r ta tt , de ltok  i den  
tverrp o litisk e  kam p fo r  og m ot m edlem skap i EEC.

R olf F uruseth , V est-O ppland: P rob lem et m ed fu n k sjo n æ re r og 
a rbeidere  v il nok  bli løst n å r vi få r  løst spørsm ålet om det in d u 
strie lle  dem okrati. Jeg  er enig i a t v i m å kom m e fram  ti l  be tegnel
sen lønnstakerg ruppen  istedenfor å ha to  grupper. Jeg  e r enig 
m ed H aakon Lie i a t de enkelte  m edlem m er m å ak tiv iseres i v a lg -
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kampen. Vi bør la det gå u t et skriv til våre medlemmer der vi 
innskjerper deres p lik ter til å tale partiets sak ute på arbeids
plassene. Det vil nok gi resultater.

Per K vernbekk, Hedmark: Jeg er så enig i parolen om trivsel. 
Men trivsel og trivsel er mange slags ting. Jeg trives når jeg kan 
dra u t i skogen og til fjells med fiskestanga, men nå opplever vi at 
grunneierforeninger gjerder inn sine områder. I min heimbygd 
hører vi om salg av skog til 500 prosent fortjeneste. Jeg m ener 
staten bør sikre seg stadig større friluftsom råder og dermed sikre 
den alminnelige m ann re tt til fiske og jakt. Det er nødvendig at 
vårt parti våkner på dette området. Vi må sikre bygdas egne folk 
re tt til fiske og jakt. Løsningen av dette spørsmålet har sammen
heng med en god trivsel.

Kåre Myhre, Oslo, hadde hørt på Haakon Lie med stor interesse. 
Jeg  er fullstendig enig med ham, sa Myhre, i det han sa om 
funksjonaerproblemet. Vi fagorganiserte har syndet meget her. 
Så snart en m ann har få tt en formannsjobb, så skal han u t av 
organisasjonen. Vi må se å få bukt med dette forholdet. Vi må 
få en enhetlig organisasjon for såvel arbeidere som funksjonærer. 
Et sam arbeid må til, og særlig når vi skal gjennomføre det indu
strielle demokrati. Når vi skal velge produksjonsutvalgene, bør 
vi ha et godt samarbeid. Det er noen som har heftet seg ved det 
som er sagt om hvit snipp og kjeledress, men dette er jo kjenns- 
gjerninger. Det skaper et skille, selv om funksjonærene ofte er 
dårligere betalt. Dette spørsmålet bør im idlertid tas opp til be
handling på kommende fagkongress. Det er et annet spørsmål jeg 
vil peke på. Det gjelder Arbeiderbladets dårlige utbredelse i Oslo
området. Jeg tro r det har sammenheng med at det bringer lite 
stoff fra distriktene. I Bærum  hvor partikam eratene kjem per med 
mange vanskeligheter får vi liten støtte av Arbeiderbladet. De har 
m åttet ty  til andre aviser for å få støtte. — Tariffoppgjøret i år 
har væ rt en m eget vanskelig sak. Det store flertall av de fag
organiserte stem te for forslaget for å oppnå stabilt prisnivå. De 
resignerte, m en nå spørs det om prisene blir stabile.

Ivar Aasen, Buskerud, var forundret over at Brofoss ikke hadde 
kommet noe inn på kraftprisene. Dette forholdet med forskjellige 
kraftpriser h indrer igangsetting av småindustri. Vi kan ikke snakke 
om solidaritet, hvis vi ikke u tstrekker dette til også å gjelde noe 
så bestemmende for all virksom het som kraftprisen. I dag bør 
parolen bli: P roletarer i alle kommuner, foren dere!
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Josef Larsson, Oslo: Haakon Lies foredrag var inspirerende. Hvis 
partiets politikk var preget bare av halvparten av de ting som her 
ble nevnt, kunne vi ha grunn til å være fornøyd. Partiform annen 
sa at det siste valget var et skudd for baugen. Ja, vi trenger til 
litt selvransaking. Hva kan være grunnen til at gamle partifeller 
springer over til SF? E r det et utslag av en laten t misnøye? Jeg 
tro r vi m å si a t vi ikke har greid å sette sakene i relieff og slik 
at de ikke har fenget velgerne. Dette bør vi erkjenne. Jeg synes 
ellers det ikke er ra r t det oppstår tv il når en m ann som Torolf 
Elster kan skrive i en artikkel i Arbeiderbladet at det er likegyldig 
hvilket parti som sitter med m akten. Jeg er glad for den freskhet 
som kom til u ttry k k  i Haakon Lies foredrag. Det er slikt som gir 
appell til velgerne.

Ordstyreren  bar fram  en takk  til forsamlingen for kr. 850.00 som 
var innsam let til Rachel Grepp-heim en.

Einar Sørensen, Oslo, ga u ttry k k  for stor begeistring for Haakon 
Lies foredrag. Det har gitt store forhåpninger. Vi m å videreføre 
de idéer Haakon Lie kom fram  med i valgkam pen i år, og også 
se fram  til stortingsvalget i 1965. Jeg vil oppta dette forslaget:

«Innledningen som Haakon Lie ga oss i dag er etter min mening av stor 
betydning både for arbeidet i partiet og for våre mål. Jeg foreslår at 
denne innledningen stensileres og distribueres til alle partilag.»

Ivar O. Hansen var inne på debatten omkring Fellesm arkedet. Jeg 
tro r denne debatten har satt ondt blod. Det er på tide at vi nå 
sier stopp, at såvel de som ble med i komitéen av de 143 og Trygve 
L ie-utvalget trekker seg ut.

Forslaget fra Einar Sørensen ble oversendt Sentralstyret.

Aasm und Tangen, Vest-Oppland, pekte på at det er mange 
plasser hvor partie t er dårlig utbygd. Jeg vil henstille, sa han, til 
Sentralstyret at de styrker partiarbeidet på disse steder. Det er 
der vi har stemmeressurser. Vi kan øke vårt stem m etall betraktelig, 
men utgangspunktet må være å verve partim edlem m er.

Johnny Johansen, Oslo, kunne gi sin uforbeholdne støtte til de 
prinsipielle linjer i Brofoss’ foredrag. Im idlertid bør det vel sies 
at opplegget i et kommuneprogram bør gjelde de nære ting. Det 
er de små ting som interesserer menneskene — husmødrene, kvin
nene, ungdommen og de gamle, i by og bygd. Kom m uneprogram - 
m et bør appellere til alle lag av folket. Jeg tro r ikke vi kan 
klare oss med bombastiske ting. Verken i kommunene eller i
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S to rtinget få r  vi de borgerlige pa rtien e  til å stem m e m ot de popu
læ re  forslagene. H aakon Lie e r veldig begeistre t for ek sp erte r og 
de store  p lan e r som  de kan  legge fram . D et e r vel og b ra , m en 
jeg  tro r  vi h a r g lem t a t vi h a r de aller beste ek sp erte r i v å re  
kv inner. Vi bør b ru k e  også disse ekspertene. Sæ rlig  n å r det g jelder 
å  planlegge våre  boliger, v åre  b a rn e - og lekeplasser, b u tik k sen tra  
osv. Det sunne fo lkevette t som disse ek sp erte r rep resen te re r er 
ikke å fo rak te . La H aakons ek sp erte r gå hånd  i hånd  m ed disse 
folkelige eksperter!

Hans Råstad, Telem ark: D et legges her fram  p laner fo r d is tr ik ts 
utbygging , m en er det ikke noe selvm otsigende i de tte  n å r vi ikke 
h a r kon tro ll m ed bankene og forsikringsselskapene. D et e r en 
gjeng av b anksjefer som bestem m er, ikke R egjeringen. De rep re 
sen te re r kapita len , og de h a r m akten. D istrik tenes U tbyggingsfond 
e r  e t godt organ, og vi h ar h a tt en  av ta le  om kred ittv irksom heten , 
m en vi h a r ennå ikke få tt  en løsning på kard inalspørsm ålet, nem lig 
herredøm m et over b an k - og fo rsik ringskap ita len . Vi m å sørge for 
a t m yndighetene få r  v irkelig  bestem m elsesrett. H er er de t m ange 
veier å gå. «F ritt Slag» h a r p ek t på én  m åte. Jeg  v il kom m e m ed 
e t  slags Colombi egg: H vorfor ikke s ta rte  en S tatens F orsik rings- 
bank?

Med d e tte  innlegget ble kveldsm øtet av slu tte t kl. 22.30.

Formiddagsmøtet lørdag.
O rdstyrere: Nils L anghelle og R agnar C hristiansen.
S ekretæ rer:  A rv id  Johanson  og O dlaug K ristiansen.

Form iddagsm øtet tok  til kl. 9.10. P rotokollkom itéens form ann, 
A rn e  S trøm , la  fram  innstillingen  om m øtene 24. m ai og den ble 
enstem m ig godkjent.

Valgene.
F orm annen  i valgkom itéen, Tor A spengren , la fram  innstillingen, 

som  v ar sålydende:

S E N T R A L S T Y R E T :
Form ann: Einar G erhardsen.
N estform ann: T rygve  Bratteli.
Redaktør: R eidar H irsti.
Sekre tæ r: H aakon Lie.
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Øvrige medlemmer:
Konrad Nordahl, LO-formann.
Halvard Lange, utenriksminister.
Lage Haugness, formann, Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund. 
Erik Brofoss, direktør Norges Bank.
Ivar Mathisen, partisekretær, Oslo.
Walter Henriksen, fagforeningsformann, Papir, Moss.
Tor Aspengren, formann Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund. 
Liv Østlie, Nes på Romerike.
Ragnhild Eriksen, Likningskontoret, Rådhuset.

Til Sentralstyret for øvrig kommer: Formann i AUF, formann  
i K vinnesekretariatet og formann i Partiets Stortingsgruppe.

VARAM ENN:
1) Einar Haugen, Norsk Sjømannsforbund.
2) Reidar Danielsen, Rasjonaliseringsdirektoratet.
3) Bjørg Johansen, Oslo Telefonanlegg.
4) Jahrmann Mangen, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund.
5) Olav W atnebryn, Buskerud.
6) Åsm und W arvik, Johs. Pettersen, Bryn.
7) Mauritz Østhaug, Oslo Kjem.arb. For.
8) Arne Strøm, Akershus.

Revisjonsnemnda DNA:
A lfred Nilsen, Nils Arvesen og Kåre V. Larsen.

LAN D SSTYRE T
Østfold:

Ragna Forsberg.
Varamann: A rvid  Johanson.

Akershus:
Trygve Lie.
Varamann: Åse Dokken.

Hedmark:
Harald Løbakk.
Varamann: Kristian Gundersen.

Oppland:
Leif Kristiansen.
Varamann: Embjørg Langleite.
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Buskerud:
Guri Johannessen.
Varamann: Ragnar Christiansen.

Vestfold:
Anders Honerød.
Varamann: Inga Engebretsen.

Telemark:
Oddvar Berrefjord.
Varamann: Ingeborg Evensen.

Aust-Agder:
Ebba Lodden.
Varamann: Osmund Faremo.

Vest-Agder:
Anders Salvesen.
Varamann: Trygve Tønnesen.

Rogaland:
Edvard M. Edvardsen.
Varamann: Johan Johannessen.

Stavanger:
Svenn Aasen.
Varamann: Odlaug Kristiansen.

Hordaland:
Margit Tøsdal.
Varamann: S te ffen  I. Toppe.

Bergen:
Nils Langhelle.
Varamann: Harry Hansen.

Sogn og Fjordane:
Hans Offerdal.
Varamann: Rasmus Nordbø.

Møre og Romsdal:
S ivert Haltbakk.
Varamann: Klara Hegstad.
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Sør-Trøndelag:
Roald Bye.
Varamann: Oskar Steinvik.

k

Trondheim:
Eigil Gullvåg.
Varamann: Ingrid Sandvik.

N ord-Trøndelag:
Marit Svarva.
Varamann: Thoralf Johnsen.

Nordland:
Sven Olsen.
Varamann: Nils Hillestad. 
Representant: Rolf Hellem. 
Varamann: Einar B&rdsen.

Magne Jønsson.
Varamann: Odd Isaksen.

Finnmark:
Annemarie Lorentzen.

- Varamann: A rn t Isaksen.

LANDSKO M M UNALUTVALG: 
Thorleif Nilsen, A skim , formann. 
Ole Nilsedalen, Ådal, nestformann. 
Gunnar Nielsen, Oslo.
Victor Jensen, Oslo.
K nut Tjønneland, Bergen.
Oskar Skogly, Fåberg.
Andreas Cappelen, Oslo.
Oskar S teinvik, Nord-Frøya. 
Hjalmar Romslo, Y tre Arna. 
Bjarne Holen, Stor-Elvdal.
Odlaug Kristiansen, Stavanger. 
Engly Lie, Vennesla.
Kåre Hansen, Tromsøysund.
R uth  Bremseth, Stjørdal.
Osmund Faremo, Bygland.

Arbeids
utvalg.



Aspengrens motivering.
Form annen i valgkomitéen, Tor Aspengren, knyttet disse m erk

nader til innstillingen: Valgkomitéen har sittet sammen så å si 
under hele landsmøtet, og vi er kommet fram  til en enstemmig 
innstilling på de fleste punkter. Det har selvsagt ikke væ rt mulig 
å gjøre alle til lags, spesielt ikke når det gjelder landsstyret. Det 
har væ rt reist sterke krav om en større representasjon fra d istrik
tene utenfor Oslo, og vi har ta tt  hensyn til dette. Vi har således 
innstilt på to representanter i Sentralstyret — en fra Buskerud og 
en fra  Østfold. Partiform annen har gitt u ttrykk  for at han ønsket 
å trekke seg tilbake. Valgkomitéen har henstillet til ham å m otta 
gjenvalg, og han har erk læ rt seg villig til å ta  en periode til. 
Når det gjelder sjefredaktørstillingen i A rbeiderbladet har Olav 
Larssen definitivt sagt nei til gjenvalg, og vi har ta tt hensyn til 
det. M artin Tranm æl har også bedt om å få slippe gjenvalg. Også 
dette har vi ta tt hensyn til. Aspengren refererte hele innstillingen 
og u ttalte  deretter:

Som ny redaktør har valgkomitéen foreslått Reidar Hirsti. 
Reidar H irsti er en ung m ann som har tråd t sine barnesko i 
arbeiderbevegelsen. I tre  år har han væ rt Fylkingens nestformann, 
og i de tre  påfølgende årene har han væ rt dens formann. Han er 
i besittelse av politisk teft og er en ypperlig journalist. Jeg nevner 
b lant annet at han har skrevet en rekke næringspolitiske u tred 
ninger som har vakt oppsikt.

Nestformannen, Trygve Bratteli, er innstillet til gjenvalg, og det 
samme gjelder for sekretær Haakon Lie. For Konrad Nordahls og 
H alvard Langes vedkommende er det også gjenvalg. Når vi så 
kommer til Klaus Kjelsruds navn, er det skjedd en utskifting. Vi 
har denne gangen villet ha et annet forbund representert, og vi 
foreslår Odin Rønbecks etterm ann i forbundet, Lage Haugness. 
Erik Brofoss og Ivar M athisen er foreslått gjenvalgt. For neste 
medlems vedkommende er det ta tt hensyn til distriktskravene, og 
her har vi foreslått fagforeningsform annen W alter Henriksen, Moss. 
Tor Aspengren er foreslått gjenvalgt. Det samme gjelder Liv 
Østlie, hun representerer sam virkets kvinner. Ragnhild Eriksen er 
foreslått som det siste landsmøtevalgte medlem. Hun represen
tere r en av de største funksjonærforeninger i Oslo. Hun var første 
varam ann i det sittende sentralstyre. I varam annsrekken rykker 
de fire nåværende tilsvarende opp. Som femte varam ann foreslår 
vi Olav W atnebryn, Buskerud. Det er et sterkt ønske om å få 
W atnebryn inn i Sentralstyret med hans bakgrunn i Stortinget. 
For nr. 6 og 7 foreslår vi gjenvalg, og som 8. varam ann foreslår 
vi Arne Strøm fra  Akershus. Revisjonsnemnda foreslås gjenvalgt.
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O rdstyreren  spu rte  om noen fo rlang te  ordet til innstillingen  i sin 
helhet, m en da ingen gjorde dette , g ikk  m an  over til

de en kelte  valg.

Einar G erhardsen  b le g jenvalg t til fo rm ann  enstem m ig og m ed 
akklam asjon.

T rygve  B ra tte li enstem m ig og m ed akklam asjon.
R eidar H irsti, enstem m ig og m ed akklam asjon  ti l  ny  red ak tø r 

av A rbeiderb ladet.
H aakon Lie, enstem m ig og m ed akklam asjon  som sekretæ r.

Følgende ble enstem m ig g jenvalg t u ten  debatt:
K onrad N ordahl og H alvard Lange.

Lage H augness og K laus K jelsrud.
Harald Løbak, sto rtingsgruppa: Jeg  synes ikke tid sp u n k te t er

inne for å sk ifte  u t K laus K jelsrud . Jeg  m å spørre  valgkom itéen 
om hva som ligger bak, og jeg  v il henstille  til valgkom itéen å ta  
de tte  valget opp til fo rnyet overveielse. Vi m ener S en tra ls ty re t vil 
ha god n y tte  av å ha fo rm annen  i Skog og L and  innen sin m idte, 
og hvis jeg få r  stø tte , v il jeg oppta forslag på K laus K jelsrud.

Tor A spengren:  D et er sv æ rt vanskelig  å følge e t oppsatt sk jem a 
n å r det g je lder sam m ensetn ingen  av  S en tra ls ty re t. D et h a r  v ist 
seg a t K laus K je lsrud  h ar v æ rt s te rk t engasjert i s itt eget forbund, 
og hans oppm øte i sen tra lsty rem øtene  h a r v æ rt besk jedent. Det 
e r bakg runnen  for skiftet.

D et ble g å tt til votering, og Lage H augness b le enstem m ig valgt.
E rik  Brofoss og Ivar M athisen  b le enstem m ig gjenvalgt.

W alther H enriksen.
K n u t Sørensen, Østfold, v ar litt  fo ru n d re t over forslaget fra  

valgkom itéen  på  W alter H enriksen, og henstilte  til valgkom itéen 
å endre  sin innstilling . Vi f ra  Ø stfold h a r  ikke v æ rt g jo rt k jen t 
m ed denne innstilling , og vi v il i stedet for W alter H enriksen  fo re 
slå W ilhelm  Sim ensen, Sarpsborg. H an  er fo rm ann  i Sarpsborg  
faglige Sam organisasjon og er m edlem  av  J e rn  og M etall.

Jon  Vraa, B uskerud: V algkom itéen h a r m å tte t fo re ta  det reneste  
puslespill for å få  en  enstem m ig innstilling . Vi h a r m å tte t gi kjøp 
og jen k e t oss på m ange m åter. Vi h ar fu n n e t fram  til  en m ann 
fra  P ap irfo rbunde t, og vi skal jo  velge A spengren  fra  J e rn  og 
M etall i neste  om gang.
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Tor Aspengren: N år vi i valgkom itéen skulle finne fram  ti l  en 
rep re sen tan t fra  arbeidsplassene u te  i d is trik te t, m ente vi a t P ap ir 
v a r e t v ik tig  om råde. Jeg  vil nevn te  a t vi k o n tak te t fo rbundsfo r- 
m annen , K åre  P ehrsen , og det v a r han  som anbefa lte  valget av 
H enriksen. Jeg  h a r  selvsagt ikke noe im ot å få  W ilhelm  Sim ensen, 
og valgkom itéen  er b litt enig om å kom m e tilbake  m ed en ny 
innstilling.

O rdstyreren: Jeg  vil foreslå a t vi fø lger de tte  forslaget fra  valg- 
kom itéens fo rm ann, og a t v i går forb i W alter H enriksens navn  
foreløpig.

D ette ble enstem m ig ved ta tt.

Følgende ble enstem m ig valg t: Tor A spengren , L iv  Østlie og 
R agnhild  Eriksen.

D erm ed v a r de faste  m edlem m er av  S en tra ls ty re t valgt. D ertil 
kom m er fo rm annen  i AUF, fo rm annen  i K v in n esek re ta ria te t og 
fo rm annen  i P a rtie ts  sto rtingsgruppe.

V aram ennene.
Som fø rste  v aram ann  ble Einar H augen  enstem m ig valgt.

R eidar D anielsen .
Tor N ordskag, S ør-T røndelag : I s itt fo rtreffe lige  fo redrag  pek te  

H aakon Lie på nødvendigheten  av å satse m ye på opplysnings
arbeidet. I AOF h a r vi nå få tt en ny sek re tæ r, B ja rtm a r G jerde. 
Jeg  vil foreslå ham  som annen  v aram ann  til S en tra lsty re t.

Iva r  M athisen, S en tra ls ty re t: Jeg  kom m er personlig  i e t dilem m a 
overfor et forslag  på B ja rtm ar G jerde. Jeg  tilh ø re r også de tid 
ligere A U F-form enns k lubb. M en jeg  vil g jøre oppm erksom  på at 
AOF —  A rbeidernes O pplysningsforbund —  h a r K onrad  N ordahl 
som form ann i s ty re t, og R agnhild  E riksen som nå  er kom m et med 
i S en tra ls ty re t, e r ak tiv  på opplysningsfronten . AOF skulle således 
væ re  godt rep resen te rt. Jeg  synes h eller ikke det e r noen god m åte  
å hedre  Oslo A rbeidersam funds jub ileum  på ved å kaste  R eidar 
D anielsen, som h a r s itte t som fo rm ann  i denne partiavdeling . Jeg  
nevner også a t han  e r tekn isk  u td an n e t og han  rep resen te re r dess
u ten  sta tsfunksjonæ rene i S en tra lsty re t.

R eiu lf S teen , AUF: Jeg  e r enig i a t Iv a r M athisen h a r en v a n 
skelig  oppgave. P å  fo rrige  landsm øte hevdet M athisen a t G jerde 
ikke rep resen te rte  noen institusjon  og derfo r ikke kunne velges
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inn  i S en tra ls ty re t. I dag s itte r  G jerde som leder fo r AOF, den 
organisasjon som  kan  b id ra  t il  å gi ungdom m en den opplysning 
og politiske o rien tering  som p artifo rm an n en  m ente  v a r så viktig . 
L andsm øtet bør m ark ere  sin tils lu tn ing  ti l  d e tte  syn ved å velge 
G jerde ti l  m edlem  av S en tra ls ty re t. Jeg  vil også opplyse om a t 
D anielsen e r g å tt av som  fo rm ann  i Oslo A rbeidersam fund.

Ivar O. Hansen, A kershus, anbefa lte  landsm øtet å stem m e på 
G jerde.

Ø ivind G ranli, A kershus: Vi h a r ikke få tt  så sv æ rt m ange unge 
inn  i S en tra ls ty re t. Vi h a r  få tt  R eidar H irsti. V ar de t ikke rik tig  
å se tte  på noen flere  unge? Jeg  vil anbefale fo rslaget på  G jerde.

D et ble fo re ta tt  en p røvevotering  som v iste  a t B jartm ar G jerde  
hadde s to rt f le r ta ll i salen. D et ble fo re ta tt en endelig votering , 
og G jerde b le  va lg t m ed sto rt fle rta ll.

De øvrige ble va lg t enstem m ig og u ten  debatt. Det v a r disse: 
B jørg  Johansen , Ja h rm a n n  M angen, O lav W atnebryn , Å sm und 
W arvik, M auritz  Ø sthaug og A rne S trøm .

R evisjonsnem nda ble va lg t enstem m ig.

Landsstyret.
Enstem m ig og u ten  d eb a tt ble de innstilte  rep resen tan te r og v a ra 

m enn  for disse fy lk e r valg t: Østfold, A kershus, H edm ark, O ppland, 
B uskerud , V estfold, T elem ark, A ust-A gder, V est-A gder, Rogaland, 
S tavanger, H ordaland  og B ergen.

Sogn og Fjordane.
R asm us Nordbø, Sogn og F jo rdane: Å rsm øte t i Sogn og F jo rdane 

h a r v e d ta tt a t fo rm annen  og nestfo rm annen  i d istrik tso rg an isa 
sjonen  bør væ re  m edlem m er av L andssty re t. Vi m ener a t vi på 
denne m åten  få r  den beste kon tak t. Jeg  v il derfo r i stedet for de 
av valgkom itéen fo reslå tte  foreslå H alvord Njøs m ed G unnar Olafson 
som  varam ann .

Tor A spengren: Vi v a r fu llstendig  k la r over det som N ordbø 
sier her, m en valgkom itéen  h a r likevel frem m et s itt forslag. Vi 
m ener a t H ans O fferdahl rep resen te re r en  betydelig  innsik t, og u t 
fra  d e tte  sam m e synet h a r vi også fo reslå tt N ordbø som varam ann.

D et ble fø rs t fo re ta tt en åpen prøvevotering , m en da resu lta te t 
var m eget tv ilsom t, m å tte  m an ta  sk riftlig  votering. D enne viste 
som  re su lta t a t H alvard N jøs b le valg t ti l  rep re sen tan t m ed 148
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stem m er. D ernest hadde O fferdahl 108 stem m er. D essuten v a r det 
6 b lanke stem m sedler. Som v aram ann  ble valg t G unnar O laf son  
m ed 137 stem m er. N ordbø fik k  114 stem m er. Noen stem m er ble 
avg itt på andre  kan d id a te r som ikke v ar foreslått.

De øvrige fy lkesrep resen ta n ter  enstem m ig.
D et ble d e re tte r  v o te rt over innstillingen  for de øvrige fy lker, 

og den  ble tiltrå d t enstem m ig og u ten  debatt.

Landskommunalutvalget.
Tor A spengren  redeg jo rde for innstillingen. Form annen  for u t 

valget, H enry  Jacobsen, Moss, h a r m eddelt a t han  på g runn  av 
sykdom  ikke kan  m otta  gjenvalg. I hans sted  e r som form ann  
fo reslå tt Thorleif N ilsen, Askim . Den andre  endringen  er a t O skar 
S teinvik , N ord-F røya, e r fo reslå tt i s tede t for O lav G jæ revoll.

W illy  Jansson, V estfold, p ek te  på a t V estfold ikke hadde noen 
rep re sen tan t i d e tte  u tvalget. Vi h ar en ypperlig  rep resen tan t i 
v å r t fylke, nem lig om rådeplan legger B artho ld  Hasvold. Jeg  vil 
foreslå ham  i stedet fo r G unnar N ielsen, Oslo.

A gnar R eitan, Inn-T røndelag , foreslo Nils K vam  i stedenfor R uth  
Brem seth.

Erling Rosenberg, Oslo, ad v arte  m ot å kaste  u t G unnar Nielsen. 
Det ville væ re  å ta  i blinde. N ielsen e r besty rer av  K om m unal- 
skolen i Oslo, og han  e r en fram tred en d e  kom m unepolitiker. Jeg  
vil derfo r så v a rm t jeg  kan  anbefale  innstillingen.

Andreas Honerød, landssty re t, s tø tte t fo rslaget på Hasvold. K an 
ikke  valgkom itéen  trek k e  seg tilbake  og se på denne innstillingen  
igjen? Det kunne kansk je  væ re  en tan k e  å u tv ide an ta lle t m ed
lem m er.

R akel Sew eriin , S en tra ls ty re t, ad v arte  også m ot å kaste  G unnar 
Nielsen. H an in n ta r  en sen tra l stilling  innenfor Oslo kom m une. 
B artho ld  H asvold er en dyk tig  m ann, m en vi vil jo  få ko n tak t med 
ham  på  annen  m åte. Jeg  vil derfo r anbefale valgkom itéens in n 
stilling. N år det g je lder forslaget om å sk ifte  u t R uth  B rem seth  
m ed Nils K vam , vil jeg fra råd e  det. Av saklige g ru n n er burde 
vi h a tt  fle re  k v inner i landssty re t. H er h a r vi få tt  m ed en kv inne 
i de tte  u tvalget. Jeg  vil advare  m ot å rive  opp denne innstillingen.

Tor A spengren  m ente  valgkom itéen burde se på denne in n 
stillingen  på ny  og kom m e tilbake  til saken.

D et ble v ed ta tt å sende innstillingen  tilb ak e  til valgkom itéen.
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Fortsatt debatt om Haakon Lies og Brofoss’ innledningsforedrag.
Olav Vee H augen, Sogn og F jordane, syntes de t bød på  m ange 

p rak tisk e  vansker å få  g jennom ført p a rtie ts  p rog ram m er i kom 
m unene. K om m unelovene s trek k e r ikke til. R undt om i de sm å 
kom m unene få r  vi ikke tilsend t sakene på  forhånd , slik  a t p a rtie t 
kan  ta  standpunk t. Vi kan  ikke få  e tab le rt det nødvendige sam 
arbeid  m ellom  kom m unegruppen  og p a rtie t. Brofoss kom  inn på 
nødvendigheten  av økt vekst u te  i d istrik ten e  og to k  e t eksem pel 
fra  Sogn og F jordane. H er trengs det i sannhet en fy lkesplan . Vi 
s itte r  i m in d re ta ll i fylkeskom m unen, og det e r ikke v ist noe 
in itia tiv . H er bør de sen tra le  m yndigheter gripe inn.

A lfred  G ulbrandsen, H edm ark: Jeg  er glad for m ange ting  som 
e r kom m et fram  i debatten . S æ rlig  vil jeg  fram heve de t som 
H aakon Lie sa om G rusethskogene. D et h a r ikke m anglet på lokalt 
in itia tiv  i denne saken, m en den h ar tru k k e t sv æ rt i langdrag. 
Vi i G rue h a r bed t en stille  bønn om a t e ieren  vil leve inn til odels
loven b lir endret. N år det g je lder B rofoss-planen, så v a r det nok 
m ange i Solør som tra k k  på  sm ilebåndet da han  fø rste  gang lanserte  
den, m en e tte r  h v e rt e r det b litt  stor oppslutn ing om B rofoss-byen.

N ordvald  S trand, H edm ark: Brofoss kom  m eget inn  på  d is trik ts - 
problem ene i Solør— Odal, og der m erk er vi dem  også ste rk t. Vi 
h a r i løpet av de siste 3 å rene  opplevd en netto  u tf ly ttin g  på 1500 
personer. Ca. 3000 a rbeidere  bor i Solør, m en re ise r ti l  Oslo på 
arbeid. E t slik t arbeidsforhold  b y r på e t slit som ikke e r ho ldbart.
I m ange tilfe lle  bor disse i b rak k e r e ller på  hyb ler i Oslo. De 
rep resen te re r m ed fam ilie  en befolkning på  10 000 m ennesker. D et 
e r boligsituasjonen i O slo-om rådet som bestem m er u tfly ttingen . 
U ngdom m en reiser, m en også fo lk  i 50-årsa lderen  re iser innover. 
D istrik tsp lanen  til Brofoss h a r v ak t sto r interesse. D en h a r appell 
u te  i folket. Vi h a r ikke h a tt noen sak  som h a r v ak t tilsvarende 
interesse. P lanen  er frem m et, m en vi bør også g jøre noe ganske 
h u rtig  for å rea lisere  den. Vi m å slu tte  m ed å snakke.

Einar G erhardsen: Brofoss e r inne på  noe ganske vesentlig  n å r 
det g jelder trivselsproblem et. D ette m ed a t den  enkelte  arbeider 
skal ha  frih e t til å velge sin arbeidsplass. I dag m å 60 p rosen t 
av a rbeiderne  ta  det a rbeid  de kan  få  ford i de er nødt til det. 
De ville ikke ha  valg t det hvis de hadde h a tt frih e t til å  velge. 
De er fordøm t til å gå til en arbeidsplass de ikke liker. D ette er 
e t av de store  trivse lsp rob lem er vi m å se tte  a lt inn  på å løse.

Pensjonsspørsm ålet e r b litt p ek t på som den sto re  sak. I Sverige 
g jorde de det til den sen tra le  saken  og seiret på  den. H vorv id t
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vi kan gjøre noe liknende, er ikke godt å si. Vi vet hvordan de 
borgerlige har budt over i sosiale saker. Vi skal prøve å legge 
opp pensjonsssaken slik at det kan bli den store saken, og jeg 
håper at det skal lykkes å bære den fram.

Det blir krevd at bank- og kredittvesenet skal under større kon
troll. Tro om det er noen dem okratiske land som har en sterkere 
kontroll med kredittvesenet enn Norge? Livsforsikringsselskapene 
bør sosialiseres, sier noen. Ja, sett fram  forslag til neste landsmøte. 
Regjeringen har hittil fulgt det politiske program  som er vedtatt.

Har vi nådd langt nok i økonomisk velstand og inntektsutjam 
ning? Sverige ligger antakelig foran ossj men hvilke andre land 
er kommet lenger enn oss? Vi burde ha gjort mer. Javel. Både 
vi i Regjeringen, i stortingsgruppa, i kommunegruppene og i parti - 
avdelingene. Det er en mangfoldighet av saker vi ennå har til 
løsning. Vi er im idlertid et levende parti som har evne til å for
nye seg og gjøre arbeidet stadig bedre.

Sverre Gullikstad, AUF, kritiserte at boligbyggingen ikke ble 
holdt oppe på samme nivå som før. I 1954 var vi oppe i 35 000, 
men i 1956 var vi nede i 26—-27 000. Og i de senere årene har 
tallene sunket stadig lenger og lenger nedover. Vi bør hurtigst 
mulig opp i 35 000 pr. år igjen, helst 40 000 leiligheter. Det bør 
også skje en øking i standarden for leilighetene. Husbanken må 
også overta en større del av finansieringen. Det er et stort press 
fra de unge i gifteferdig alder. Jeg tro r ganske bestem t at det er 
mulig å øke farten i boligbyggingen.

Harald Løbak, stortinsgsgruppa: Jeg synes vi kan se tilbake på 
imponerende resultater. Vi kan gå u t i valgkam pen med god tro. 
Brofoss’ foredrag har appell både innad og utad. Brofoss-planen 
vil øke vår innflytelse. Det er et dristig eksperiment, men det vil 
gi oss vind i seilene. Jeg var til stede på årsm øtet i Vårm lands- 
partiet, og det var sym ptomatisk hvilken stor interesse de viste 
der borte for Brofoss-planen. Det er en ting jeg gjerne vil spørre 
om: Er v årt forvaltningsapparat slik trim m et at denne planen kan 
settes i gang. Det er vel atskillig sand i lagrene. Løsningen vil 
kanskje sinkes på grunn av tregheten i forvaltningsapparatet. 
Hedm ark fylkes arbeiderparti har pekt nettopp på disse sentrale 
ting. Utbyggingsfondets styre bør få de adm inistrative hjelpe
m idler for å kunne gjennomføre planen.

Valborg Holm, Oslo: Det er et godt program  som er lagt fram, 
men jeg er enig i at boligbyggingen m å økes. Vi opplever mye 
svineri på boligfronten. Jeg tenker da på den trafikken vi er vitne
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ti l  a t de t betales u n d er bo rdet fo r å få leilighet. Vi h a r få tt  en ny 
ekspropriasjonslov og en  n y  bygningslov, m en vi h a r ikke noen 
konkre te  bestem m elser som  fo rb y r denne u tv ek sten  m ed å betale  
u n d er bordet. La oss få en  egen dom stol til å behandle  disse 
sakene hurtig . Vi bør ha en  inappellabel dom stol. Tom teprisene 
h a r v æ rt nevnt. E r alle villige til å selge to m te r u ten  v e rd i
stigning?

S im on  S trøm ,  N ord-T rom s: Vi h a r h ø rt k lagesanger over de ting  
R egjeringen ikke h a r løst. Jeg  v il re tte  en ta k k  til R eg jeringen  fo r 
alle de saker den  h a r  løst, selv om jeg kom m er fra  de d is tr ik te r  
som  h a r  få tt m inst av kaka. Vi s tå r fo ran  en n y tt valg. Vi h a r 
ennå m ange prob lem er å s tri m ed. Vi bu rde  feste oss m er ved de 
næ re  ting, sa H aakon Lie. H vilke n æ re  tin g  skal i tilfe lle  vi nordpå 
legge fram . Det m å bli spørsm ålet om en arbeidsplass. Vi lider ennå 
u n d er sv æ rt m ye sesongledighet. K om m unikasjonsspørsm ålet er også 
vik tig . Vi h a r lag t det fram  for lang tid  siden. K om m unikasjons
p lanen  for N ord-T rom s e r lag t fram , m en ennå h a r vi ikke få tt  
noen reaksjon  fra  m yndighetene. Vi v en te r på en p lan  fra  de 
offentlige m yndigheter. Jeg  vil nevne k ra ftu tbygg ingen  i N ord- 
Norge. F innes det noen rim elighet i a t vi d er oppe skal betale  
7 øre pr. kW  n å r de i Oslo b e ta le r 4 øre. H vorfor skal vi eksportere  
råstoffene sørover for så å k jøpe dem  igjen i bokser? Vi m å ikke 
bare  væ re  råsto ffleverandører. Jeg  tro r  det e r ne ttopp  disse 
problem er vi m å løse. Vi bor da i v e lferdssta ten  Norge?

M ed d e tte  inn legget ble deb a tten  av b ru tt, og m øtet ble avslu tte t 
kl. 11.00.

Etterm iddagsmøtet lørdag.
Ordstyrere:  Nils L anghelle og R agnar C hristiansen.
Sekretærer:  O dlaug K ristiansen  og A rvid  Johanson.

M øtet tok  til kl. 12.10.

Fortsatt debatt om Haakon Lie’s og Brofoss’ innledningsforedrag.
R olf Hellem,  O foten: Vi n æ rm er oss slu tten  på landsm øtet som 

h ar s tilt opp m ange store  oppgaver. Vi k an  reise fra  d e tte  lands
m øtet m ed en kjensle av a t vi i dag h a r  e t sam m ensveiset parti. 
D et b lir også s tilt sto re  k rav  til m edlem m ene om deres v ilje  og 
evne til innsats. N år vi g jør k rav  på å lede sam funnet, m å vi også 
vise a t vi kan  lede v åre  egne partiavdelinger. D et s tå r  ti l  hver 
enkelt av  oss om vi m ak te r disse grunnleggende oppgaver. D et
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har væ rt sagt at vi har to fløyer i arbeiderbevegelsen — en venstre 
eller en radikal fløy og så en m er m oderat fløy. Når har i grunnen 
dette kommet til u ttrykk  i praktisk  politikk? Ingen vil påstå at 
NKP er radikalt. Det er dogmatisk. I vårt parti er det ikke 
grunnlag for to fløyer. Det er delte meninger, men dette lands
møtet har vedtatt ensartede retningslinjer. Da er det heller ikke 
grunnlag for to partier. Vi bør få etablert en intim kontakt mellom 
partie t og fagbevegelsen på det lokale planet. Vi har store felles
oppgaver. Vårt parti er det eneste parti som har vilje og evne til 
å løse lønnstakerne problemer.

Per Mellesmo, Gudbrandsdal: Vekst og trivsel. Det er et godt 
program, fordi det peker framover. Det er snakket om utflyttings- 
om råder og tilflyttingsom råder. Vi vil stå overfor begge disse typer. 
Vi har ta tt oss for lite av disse problemene. Det har væ rt vanskelig 
for oss å innrømme at vi har hatt utflyttingsom råder. I og med 
at vi har gjort det, har vi to spørsmål til løsning. Så noen ord 
om en viss kritikk  som er kommet fram  overfor ordførere og 
kommunale tillitsmenn. De ble anklaget for trangsyn og klatte- 
politikk. Jeg er ikke enig i denne kritikk. Våre egne velgere har 
presset oss til å ta disse standpunkter. Ordføreren og de andre 
tillitsm enn har ofte de tyngste oppgaver. Vi er ofte gjenstand for 
sur kritikk, ikke så sjelden av våre egne folk. Vi er nødt til å ta 
standpunkter som kan gå mot de enkelte. Ordførerne rundt i 
bygdene vil gjerne ha avløsning, men det er vanskelig med rek ru t
teringen. Jeg håper det blir en forandring i dette forholdet. Og så 
en ting til: Vi må skaffe de små kommuner økonomisk evne til å 
planlegge. Det er dyrt å være fattig! Også de små kommuner må 
få teknisk bistand. Vi må komme over på fylkesplanet når det 
gjelder den distriktsvise planlegging. Det er på tide at det private 
næringsliv anlegger en sterkere samfunnsmessig vurdering ved 
plassering av ny industri. S tat og kommune må også være med 
på dette. Det er ikke nok at nye  statsbedrifter kan legges utenfor 
Oslo. Også gamle statsinstitusjoner må kunne flyttes ut. Det står 
i program m et at det skal etableres meldeplikt. Jeg m ener dette 
er for svak formulering. Håper redaksjonskomitéen vil stram m e inn 
form uleringen her.

K jell Dankertsen, Oslo: Det heter nå i program m et at vi skal 
planlegge. Vi har vel planlagt også før. Men nå skal vi sentralisere 
planleggingen. Vi har en åpenbar mangel på planlegging. Her i 
Oslo bygges det for eksempel altfor lite, og man tenker ikke på 
hva ungdommen skal gjøre i fram tiden. Samfunnshus er et næ r-
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liggende k rav , m en in te t b lir gjort. M an h a r de sam m e problem er 
u te  i d istrik tene . I  Å rdal h ar de p lan e r om e t sam funnshus, m en 
de få r  ikke byggeløyve. De m å nøye seg m ed en b rak k e  fra  k rig s
tiden. D et sam m e e r tilfe lle  i Mo i R ana. D er m å m an  også bo 
i b rak k er. N år de t fra  ungdom shold b lir k rev d  en s tø rre  kvote 
fo r boligbyggingen, slik  a t vi hever den fra  27 000 le iligheter ti l  
35 000 p r. år, så er de t ford i vi ve t a t de t er e t s te rk t behov. Vi 
v e t a t p rob lem et op p ta r førstegangsvelgerne. D et er avgjørende 
for deres stem m egivning. D ette e r im id lertid  ikke bare  e t ung- 
dom skrav, m en g jelder alle g ru p p er i sam funnet. Vi håper derfor 
a t det b lir  fo rtgang  i boligbyggingen.

A vslu tten d e replikk  av Erik Brofoss.
Erik Brofoss  av slu tte t d eb a tten  m ed disse m erknader: Jeg  h ar 

ikke m en t å ville spre noen m istenksom het m ellom  Oslo og u tk a n t- 
Norge. Oslo k an  selv b id ra  ti l  å unngå en slik  u fru k tb a r p rob lem 
stilling  ved  k la r t å gi ti l  k jenne a t en  u tv ik ling  slik  jeg skisserte 
den ikke e r gunstig  for noen av partene . R esu lta te t v il b li a t bolig
køen og bilkøen øker. En s ty ring  av lokaliseringen  av industrien  
e r like v ik tig  for Oslo som  for u tkan tene . K ontorv irksom heten
tre k k e r  også fo lk  til Oslo. Også i sen tra le  bydeler bør det re se r
veres rom  for boliger. D et bør ikke b are  væ re  kon to rer i den indre  
byk jerne.

D et er sagt a t vi skal b efa tte  oss m ed de næ re  ting. Ja , dette  
e r de n æ re  ting . Det er dagens problem er. D et bero r på løsningen 
av disse spørsm ål om vi skal kunne leve noenlunde skikkelig  i 
fram tiden .

N år det g je lder p lanleggere, så b lir  det u td an n e t m ange av  dem, 
m en po litikerne  h a r vanskelig  for å slippe dem  til. De m ener at 
de v e t alt, og de som  ste ller m ed planlegging er o p p ta tt m ed gam le 
saker. De e r o p p ta tt m ed å u tk jem pe gårsdagens slag. Vi m å vende 
oss m ot m orgendagens problem er. Og h er m å vi trek k e  de unge 
inn  i arbeidet. Vi m å vise v ilje  til å trek k e  dem  m ed og tydelig  
gi til k jenne a t de e r velkom ne i de tte  arbeidet, ikke slik  a t de få r  
følelsen av  a t de høyst nød tvungen t b lir ta t t  med.

U ngdom m en vil nem lig g jerne  væ re  med. Vi lever i rom fartens 
tidsalder. D erfor m å også v å rt p rogram  ha  vingefang!

Fortsatt valg .
V algkom itéens form ann, Tor Aspengren, u tta lte  a t valgkom itéen 

hadde d rø fte t spørsm ålet om  rep resen tan ten  fra  Østfold. D et er 
ta t t  hensyn  ti l  de innvend inger som er re is t m ot W alter H enriksen,
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og foreslo Jørgen Lier, Askim, i stedet for Henriksen. K nut Søren
sen hadde, sa Aspengren, frafalt sitt forslag på Wilhelm Simensen. 
N år det gjaldt Landskom m unalutvalget fant valgkomitéen å m åtte 
fastholde forslaget på G unnar Nielsen. Vi har im idlertid foreslått 
at Berthold Hasvold går inn i stedet for Andreas Cappelen. Valg
komitéen foreslo dessuten Nils Kvam i stedet for Ruth Bremseth.

Jørgen Lier, Askim, ble enstemmig valgt til medlem av Sentral
styret.

Deretter ble det votert over valgkomitéens endrede i n n s t i l l i ng  
på Landskommunalutvalg, og innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Innstillingen fra redaksjonskomitéen for organisasjonssaker m. v.
Georg Moe la fram  innstillingen som var enstemmig. Den var 

sålydende:

K o n t i n g e n t .
På grunnlag av debatten på landsmøtet finner kom itéen å ville 

foreslå for landsmøtet at det framlagte forslaget vedrørende kon
tingent vedtas. I to bestemte avsnitt, § 5, punkt 4 f  og punkt 6, 
foreslår komitéen endringer.

Det foreslåtte punkt 4 f  i § 5 utgår. Spørsmålet som er reist 
under dette punkt foreslås vurdert i det o r g a n i s a s j o n s u t v a l g  k o m i 
téen vil foreslå valgt.

§ 5, punkt 6, foreslår komitéen får følgende utforming:
«Kontingenten skal fortrinnsvis betales utenfor møtene av kon- 

tingentinnkrevere. Det velges eller oppnevnes så mange kontingent- 
innkrevere som avdelingen anser for nødvendig .»

Forslag nr. 2 fra F o l l d a l  A r b e i d e r p a r t i s  K v i n n e 
l a g  som er opptatt på landsmøtet, er drøftet i komitéen. Komitéen  
foreslår at forslaget avvises av landsmøtet.

Forslaget fra G u n n a r  E l l e  f  s e n ,  Vestfold, vedrørende æres- 
medlemskap: Komitéen henviser til sin innstilling til framlegget 
om kontingent.

Til forslaget fra A l f r e d  G u l b r a n d s e n ,  Hedmark, om 
AUF-lagas kontingent viser komitéen til framlegget om ny kon- 
tingentordning som innebærer at AUF-laga skal innbetale en
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gruppekon tingen t som fo ru tse ttes  beta lt til kom m unepartie t. K om i-  
téen  fin n er  a t det v il væ re  urasjonelt å sende kon tingen ten  til 
fy lk in g e n  sen tra lt, fo r så ig jen  å re fundere  d is tr ik ts - og ko m m u n e
parti.

L o v e n d r i n g e r .
Forslag fra  T r o n d h e i m  f o r e n t e  A r b e i d e r p a r t i  m e d  

i n n s t i l l i n g  f r a  S ø r - T r ø n d e l  a g  A r b e i d e r p a r t i .  
R edaksjonskom itéen  v il u tta le  at den er enig i de vurderinger som  
kom m er ti l  u t tr y k k  i m o tiveringen  til  forslaget fra  T rondheim  
fo ren te  A rbeiderparti, m en  m ener at saken  m å sees i sam m enheng  
m ed  en  vurdering  av partie ts oppbygging og v irksom het.

Det er grunn  til å peke  på de fa rer det innebæ rer for partie t 
på lengre s ik t at den organisasjonsm essige v e k s t og a k tiv ite t ik ke  
har ho ld t tr i t t  m ed  den tils lu tn ing  partie ts p o litik k  har få tt  u te  
i fo lke ts  brede lag, og det er derfor behov for en fordom sfri 
analyse av partie ts ledelse, adm inistrasjon, økonom i, saksbehand
ling og v irkso m h e t i det hele.

K om itéen  v il derfor rå til a t det velges et u tva lg  på ca. 15 m ed 
lem m er til å u trede  de spørsm ål som  er nevn t. U tvalget m å fei. 
bredest m ulig  d istrik tsm essig  sam m ensetning. K om itéen  v il  an tyde  
at det av p ra k tiske  grunner  —  innen  u tva lg e t —  velges e t arbeids
u tva lg  på 3 ti l  5 m edlem m er.

D et er en fo ru tse tn ing  at u tva lgets  innstilling  ska l forelegges 
partie ts grunnorganisasjoner og legges fra m  for neste  landsm øte.

K om itéen  foreslår forslagene fra  V e s t - A g d e r  A r b e i d e r 
p a r t i ,  K r i s t i a n s a n d  A r b e i d e r p a r t i  og N i n a  S m i d  
vu rd er t i det p å ten k te  organisasjonsutvalget.

P a r t i e t s  m ø n s t e r l o v e r .
D et henvises til forslaget fra  H ø n e f o s s  J e r n b a n e l a g s  

p a r t i g r u p p e  a v  D N A .  K om itéen  har nøye d rø fte t forslaget 
fra  Hønefoss Jernbanelags partigruppe og v il u tta le  at de m ønster
lover som  ble ve d ta tt av partie ts landsm øte i 1961 ik k e  bør endres. 
K om itéen  v il derfor anbefale at forslaget fra  H ønefoss Jernbane
lags partigruppe av D N A avvises.

K ontingenten  enstem m ig vedtatt.
Innstillingen  i k o n tin g en tav sn itte t ble enstem m ig v ed ta tt. D et 

ble også v e d ta tt a t den  gjøres gjeldende f ra  1. ja n u a r 1964.
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L ovendringene.
O rdstyreren  foreslo a t S en tra ls ty re t fik k  fu llm ak t til å oppnevne 

den  kom itéen som forslaget fra  T rondheim  forenede A rb e id erp arti 
g jør fram legg  om.

D ette ble enstem m ig ved tatt.

P artiets m ønsteriover.
Også dette  avsn itt b le enstem m ig ved ta tt.

A rbeid erbevegelsens solidaritetsfond.
E t forslag av K jell D ankertsen  om endring  av det fo reslå tte  

navn  på  so lidarite tsfondet til A rbeiderbevegelsens Solidarite tsfond  
ble enstem m ig ved ta tt.

E t annet forslag  fra  K jell D ankertsen  om å heve kon tingenten  
fra  kr. 1.00 til kr. 5.00 pr. å r  ble fo rk aste t m ot 1 stem m e. K om itéen 
pek te  på a t kon tingen ten  burde tas opp til v u rdering  senere.

In nstillingen  fra B ratte li-k om itéen .
P rog ram utva lge t —  den såkalte  B ra tte li-k o m itéen  —  la fram  

følgende innstilling:

I n n l e d n i n g e n ,  a v s n i t t  3.
. . . .  andre land. Den er en nødvendig  fo ru tse tn ing  fo r  økonom isk  
fram gang, m en  har også sine skyggesider.

I n n l e d n i n g e n ,  d e  s i s t e  t o  l i n j e r .
 oppgaver. D erfor v il A rbeiderpartie t at de fo lkeva lg te  organer
ska l se tte  i v e rk  en d em okra tisk  planlegging av større bredde og 
e ffe k tiv ite t.

U t f l y t t i n g s o m  r å d e n e  e t c . ,  I n n l e d n i n g e n ,  l i n j e  4. 
B ygda får en sva k  økonom i. M ange . . . .

U t f l y t t i n g s o m r å d e n e  e t c . ,  I n n l e d n i n g e n ,  
d e  s i s t e  f i r e  l i n j e r .

For m ange lønnstakere er det et problem  at de har lange reiser  
til og fra  arbeidet hver dag. E ller de m å væ re  borte u ker  i trekk . 
S lik t  går u t også over fam ilie live t.

Of te m å ungdom m en reise langt v e k k  om den v il på v idere
gående skoler.
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E t  p r o g r a m  f o r  u t f l y t t i n g s o m r å d e n e ,  
s p a l t e  2, l i n j e  1.
«u te n fo r» ersta ttes m ed  «utenom».

E t  p r o g r a m  f o r  u t f l y t t i n g s o m r å d e n e ,  
s i s t e  a v s n i t t .

A rbeiderpartie t m ener at sta ten , fy lk e n e  og kom m unene bør føre  
en  a k tiv  u tbygg in g sp o litikk  i u tfly ttingsom rådene. De fo lkeva lg te  
organer m å bruke de v irkem id ler  som  trenges for å oppnå en  
hensiktsm essig  lokalisering av n y  v irksom het. U tbyggingen m å  
også . . . .

M o d e r n i s e r i n g  a v  b y g d e n æ r i n g e n e ,  l i n j e  3.
. . . .  i distrik tene . Bare på den m å ten  kan  disse næ ringene fin n e  
en  tilfredsstillende plass i det m oderne sam funn .

M o d e r n i s e r i n g  a v  b y g d e n æ r i n g e n e ,  
a v s n i t t  2, l i n j e  2.
«bru ksen h e ter» ersta ttes m ed  «produksjonsenheter».

M o d e r n i s e r i n g  a v  b y g d e n æ r i n g e n e ,  
a v s n i t t  2, l i n j e  4 —  6.
. . . .  nabosam virke. Jordbrukets  fored lingsindustri bør bygges videre  
u t, også m ed  sik te  . . . .

M o d e r n i s e r i n g  a v  b y g d e n æ r i n g e n e ,  
a v s n i t t  2, l i n j e  4 — 7.
. . . .  f å driftsp laner som  om fa tter  alle brukets  ervervsm uligheter, 
og brukerne  . . . .

N y e  h j ø r n e s t e i n s b e d r i f t e r ,  l i n j e  1.
S ta ten  bør sørge for a t h jørnesteinsbedrifter blir reist . . . .

N y e  h j ø r n e s t e i n s b e d r i f t e r ,  
a v s n i t t  1, l i n j e  4 —  5.
. . . .  av fo rsk je llig  slag. På den m åten  kan  en få  et bysam fu n n  av 
betydelig  størrelse m ed et s ik k e r t og variert næ ringsgrunnlag.

N y e  h j ø r n e s t e i n s b e d r i f t e r ,  a v s n i t t  2.
E n s lik  industriby  v il stim ulere  næ ringslive t i nabokom m unene  

og kan  bli et ku ltu re lt sen tru m  fo r  hele d istrik te t.
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N y e  h j ø r n e s t e i n s b e d r i f t e r ,  s p a l t e  2, l i n j e  3. 
(D alane) utgår.

M i n d r e  i n d u s t r i s e n t r a ,  a v s n i t t  1, l i n j e  5 —  7. 

Setn ingen: «I m ange d is tr ik te r  . . . .  av økonom ien » utgår.

N o r g e  s o m  f e r i e l a n d ,  l i n j e  2 —  3.
. . . .  Sæ rlig  g jelder dette  fo r  fje ll-  og fjordbygder.

N o r g e  s o m  f e r i e l a n d ,  a v s n i t t  2, l i n j e  5.
. . . .  andre turistanlegg. D et o ffen tlige  bør delta i tilta k  innen  
tu ristnæ ringen  når slike  ik k e  kan  ordnes på priva t grunnlag.

S a m a r b e i d  o m  n y r e i s i n g e n ,  l i n j e  1 —  2 .

Et a k tiv t  sam arbeid m ellom  stat, kom m uner, sa m v irke tilta k  og 
priva te  er . . .  .

S a m a r b e i d  o m  n y r e i s i n g e n ,  a v s n i t t  2.
De priva te  bedriftene har store oppgaver i u tbygg ingen  av 

næ ringslive t og bør oppm untres til å legge større v e k t  på sa m funns
m essige vurderinger når n y  v irkso m h e t skal lokaliseres. M en de 
p riva te  bedriftene kan  ik k e  m akte  alle oppgavene. S ta ten  og ko m 
m unene bør selv sette  i gang økonom isk v irkso m h e t når det gir 
den beste løsning.

S a m a r b e i d  o m  n y r e i s i n g e n ,  a v s n i t t  3, l i n j e  3 —  6. 
. . . .  m indre  bedrifter. D et o ffen tlige m å spesielt  . . . .

S a m a r b e i d  o m  n y r e i s i n g e n ,  a v s n i t t  4.
N ye  sta tsinstitusjoner bør, når de t er hensiktsm essig , legges 

u tenom  de største byene.

F l e r e  h e l å r s  a r b e i d s p l a s s e r ,  l i n j e  3.
«kraftige» utgår.

D e  t e t t  b y  g d e  s t r ø k  e t c . ,  a v s n i t t  3.
Reisen  til og fra  arbeidsstedet blir o fte  besværlig. T ra fik k -  

korker  . . . .

D e  t e t t b y g d e  s t r ø k  e t c . ,  a v s n i t t  5.
A v sn itte t (V i har få tt . . . .) utgår.
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D e  t e t t b y g d e  s t r ø k  e t c . ,  a v s n i t t  7, l i n j e  4.
. . . .  dyrt. Det betyr ny gevinst for grunneierne.

E t  p r o g r a m  f o r  d e  t e t t b y g d e  s t r ø k ,  
s i d e  4, s p a l t e  2, n e d e r s t .
. . . .  gjøre byen pen. Det er også en viktig  kom munal oppgave å 
sørge for samfunnshus, barnehager, lekeplasser, ungdomssentra, 
bade- og idrettsanlegg, aldersboliger og andre institusjoner som kan 
bidra . . . .

E i e n d o m s r e t t e n  t i l  g r u n n e n ,  a v s n i t t  3 — 4.
Ekspropriasjonslovgivningen må brukes for å lette denne prosess. 

Samtidig må staten bidra til at komm unene gjennom Kom m unal
banken og på annen måte kan få opptatt de lån de trenger for å 
gjennomføre en slik vidtgående reform i løpet av en rimelig tid. 
Det er på det rene at tilstrekkelige m idler bare kan skaffes hvis 
sam funnet får et bedre herredømme over kredittpolitikken enn 
i dag. Regjeringen bør straks la utrede hvilke tiltak som her er 
nødvendige.

Den enkelte kom mune bør legge opp en langsiktig plan for å 
overta private tom ter i tettbygde strøk og i nye områder som skal 
bebygges. Den grunn  som en kom m une  . . . .

B o s e t t i n g e n  i å r  2 0 0 0, a v s n i t t  2, l i n j e  4.
. . . .  blokkleilghet. Barna skal kunne leke fr itt og i trygghet for 
trafikken. Bilene . . . .

B o s e t t i n g e n  i å r  2 0 0 0, a v s n i t t  3 — 4.
Fra andre land kjenner vi mange eksempler på uheldige storby- 

dannelser. I Norge har vi så god plass at vi kan få  romslige og 
trivelige byer — om vi er forutseende . . . .

N o r g e s  n a t u r  skal være hovedoverskrift.

H u r t i g  u t b y g g i n g  a v  p l a n l e g g i n g e n  
skal være hovedoverskrift.

H u r t i g  u t b y g g i n g  e t c . ,  s p a l t e  2, s i s t e  a v s n i t t ,  
l i n j e  6 — 9.
. . . .  betydelig grunnverdistigning. S lik verdistigning bør tilfalle  
samfunnet.
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A v s l u t n i n g e n ,  a v s n i t t  2.
S ta ten  og kom m unene m å dessuten ha økonom isk evne til å 

gjennom føre planene. De store oppgaver som  sam fu n n e t nå står 
overfor, krever  at de o ffen tlige in n te k te r  blir holdt oppe.

A v s l u t n i n g e n ,  a v s n i t t  4.
D ette krever  en s te rk  v ilje  til å bruke de nødvendige v ir k e 

m idler.

T rygve  B ra tte li g jorde oppm erksom  på a t det p rogram m et som 
nå skulle vedtas ikke v a r noe n y tt arbeidsprogram . A rbeidspro
g ram m et g jelder for 4 -årsperioden  —  stortingsperioden  — , og det 
e r fo rp lik tende for oss i disse 4 år. D et b lir ikke g jen ta tt her. D et 
e r sånne ting  som sosialpolitikken, sam ferdselspolitikken  og annet. 
A lt d e tte  fin n er vi i v å r t a rbeidsprogram  fra  1961, som fo rtsa tt e r 
v å r t arbeidsprogram .

D et er kom m et en rekke  forslag  om frilu ftsliv , ja k t og fiske. 
Selv om denne kom ité h a r  s itte t sam m en i hele går, h a r de t ikke 
v æ rt m ulig å lage et n y tt program . A lle de spørsm ål som gjelder 
frilu ftsliv , ja k t og fiske, foreslås derfo r sendt over til det nye 
sen tra ls ty re , til v idere u tredn ing  m ed henblikk  på det nye a rbeids
p rog ram  for de neste  4 år.

R edaksjonskom iteen fo reslår også a t S en tra ls ty re t få r  fu llm ak t 
til å fo re ta  den språk lige finpussing. Med disse alm innelige m erk 
nad er vil jeg gå over til de enkelte  endringer.

D et ble v o te rt over innstillingen  avsn itt for avsnitt.

Mindre industrisentra, avsnitt 1, linje 5— 7.
For de tte  avsn itts vedkom m ende ba B ra tte li om a t S en tra ls ty re t 

f ik k  fu llm ak t til å red igere  det, slik  a t m an også fik k  m ed en 
m erknad  om a t slike industrisam funn  fikk  en viss b redde også 
k u ltu re lt —  ikke bare  industrie lt.

Denne fu llm ak t ble gitt.

Norge som ferieland.
I forbindelse m ed endringsforslaget fra  kom itéen fo rlangte

Joste in  S im ensen  ordet og pek te  på at det v a r tendens ti l  jobbing
m ed hy tte tom ter. Det offentlige bu rde  ha disse forhold  under 
oppsikt. H an tok  opp d e tte  forslag  til endring  av ordlyden:

«. . . . andre turistanlegg. Det offentlige bør delta i utbyggingstiltak innen  
turistnæringen. Våre jakt- og sportsfiskemuligheter må av det offentlige 
legges slik til rette at de ikke blir utnyttet i spekulasjonsøyemed av private 
grunneiere.»
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Trygve Bratteli: Jeg foreslår at dette forslag i likhet med de 
andre i samme m aterie blir oversendt det nye sentralstyre til n æ r
mere vurdering. Vi er ikke rede til å program forplikte oss i disse 
sakene.

Brattelis forslag ble enstemmig vedtatt. Innstillingen ble ellers 
enstemmig tiltrådt.

H ønsvaldkom itéens in nstillinger.
Nils Hønsvald redegjorde for komitéens arbeid. Den hadde, sa 

han, lagt til grunn de forslag som var frem m et av Sentral- og 
landsstyret, men hadde i visse tilfelle ta tt hensyn til de forslag 
som var frem m et under debatten.

F orslaget til m anifest.
Hønsvald-komitéen la fra  denne innstilling:
Vi har hatt en rik utvikling  i landet vårt. Det er blitt lettere 

og bedre å leve i Norge. Den nakne nøden og den fattigdom m en  
som en stor del av fo lket kjente så alt for godt, er borte. Vi har 
bygd opp et n y tt og moderne Norge. Arbeiderbevegelsen har væ rt 
den store sosiale drivkraften bak denne framgangen. Gjennom  
den har jevne mennesker vunnet politisk m akt og innflytelse i 
vårt demokrati.

Men vi er fortsatt underveis. Selv om m ye er gjort, har vi 
mange uløste oppgaver. Ennå er vinterledigheten et alvorlig pro
blem i store deler av landet. Det er langt igjen før all vår ungdom  
har lik m ulighet til en utdanning  i samsvar med den enkeltes 
anlegg og interesser. V i må få et pensjonssystem, som gjør det mulig 
for alle å se sin alderdom i møte uten økonomiske bekymringer. 
På arbeidsplassene har fagbevegelsen gitt de ansatte en sterk inn
flytelse, men det står m ye igjen før dem okratiet er virkeliggjort 
i vårt arbeidsliv. Økonomisk og sosialt har små grupper i vårt folk  
en priviligert stilling, som virker urimelig og urettferdig. A rbei
derpartiet v il gå inn for å løse disse problemene. Partiet vil fort
sette sitt arbeid med å lede vårt sam funn mot nye, økonomiske, 
sosiale og kulturelle mål. Vi vil bygge et sam funn på idéene om  
menneskelig likeverd og solidaritet. Planmessig og bevisst må vi 
lede utviklingen, slik at v i oppnår økonomisk vekst, økt m enne
skelig trivsel og større mulighet for alle til å leve et fullverdig  
liv. Vi v il ha en rettferdig fordeling av alle de godene som et 
moderne sam funn kan gi oss.
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Den tekniske og økonomiske utviklingen stiller oss overfor nye  
oppgaver, som bare fellesskapet kan løse. Det er behov for en sterk  
og planmessig innsats for å bygge u t de svake områdene i landet. 
Vi opplever i dag en gjennomgripende strukturendring i vårt 
arbeids- og næringsliv. Folk forlater de gamle næringene og fly tte r  
sammen i byer og tettgrender. Det v il i årene framover bli en 
sentral oppgave å lede denne utviklingen, slik at hele vårt samfunn  
blir harmonisk utbygd og menneskene tryggere. Vi må skape by- 
og bygdesam funn i vekst og trivsel.

A lt dette er oppgaver som krever dristighet og samfunnsmessig 
initiativ. I fellesskap skal vi u tnytte  de store mulighetene som en 
ny tid vil gi oss. Etter disse retningslinjene vil Arbeiderpartiet i 
de kom mende ar ta sikte på å frem m e en utvikling, som kan  
fornye og berike hele vårt demokrati. G j e n n o m  e n  p l a n 
m e s s i g  i n n s a t s  v i l  v i  s i k r e  v e k s t  o g  t r i v s e l  i 
N o r g e .

Ragnar Høglund, Oslo, syntes nest siste linje om vårt dem okrati 
var svakt utform et. Han ville her foreslå følgende formulering:

«. . . .  og en videre utbygging av hele vårt demokrati.»

Nils Hønsvald: Jeg for min del har ikke noe mot denne form u
lering.

Det ble foretatt en prøvevotering som viste stort flertall for 
Høglunds forslag, som ved en endelig votering ble vedtatt.

Josef Larsson: Jeg er ikke helt fornøyd med avsnittet om be
driftsdem okratiet. Dette avsnittet bør formes slik at det får en 
sterkere appell. Jeg vil foreslå følgende i avsnitt 2, 6. linje:

«. . . . igjen. Bedriftsdem okratiet må derfor snarest mulig v irke
liggjøres.»

Nils Hønsvald: Jeg har ikke noe mot Josef Larssons formulering.

Ved voteringen ble Larssons forslag enstemmig vedtatt. Inn
stillingen for øvrig ble vedtatt.

Forslag til uttalelse om utenriks- og sikkerhetspolitikken.
Følgende innstilling forelå fra Hønsvald-komitéen:
Norsk arbeiderbevegelse har alltid væ rt og er en fredsbevegelse. 

For en regjering som er utgått av Arbeiderpartiet, er det derfor 
en hovedoppgave å føre en aktiv fredspolitikk. Landsmøtet gir sin 
tilslutning til den utenrikspolitikk som er ført, og vil uttale:
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V årt frem ste  u tenrikspo litiske  m ål er et fo rp lik tende  sam arbeid  
m ellom  alle land og et in ternasjonalt re ttssam funn . Som  før ska l 
Norge u ten  stans søke å bidra til større forståelse m ellom  nasjonene. 
Norge m å av all sin  evne s tø tte  De Forente N asjoner fo r  å u tv ik le  
en e ffe k tiv  verdensorganisasjon som  kan  opptre m ed  autorite t og 
tyn g d e  alle steder på jorden.

V i ska l arbeide fo r  en nedrustn ing  som  om fa tter både ko n ven 
sjonelle våpen  og atom våpen. N edrustn ingen  m å sk je  på en s lik  
m åte at den  ik k e  ved  en ensidig fo rskyvn in g  til fo rdel for noen  
m a k t eller allianse bringer fred en  i fare.

Sæ rlig  m å v i arbeide fo r  å hindre at flere  land sk a ffe r  seg 
atom våpen. En avtale om  stans i prøvene m ed  k jern e fys iske  våpen  
v il væ re  et v ik tig  s k r it t  fo r å hindre en s lik  spredning. A rbe ider
partie t v il holde fa st ved  den base- og a to m p o litikk  som  Norge  
h ittil har ført. Det ska l ik k e  stasjoneres frem m ed e  m ilitæ re  
s ty rk e r  på norsk  om råde, og atom våpen  ska l ik k e  inn føres i det 
norske forsvaret.

Norge s lu tte t seg til A tla n terh a vsp a k ten  for å trygge landet m ot 
angrep. Denne p a k ten  h a r  også tryg g e t fred en  i vår del av  
verden  og v il fo rtsa tt danne grunnlaget for vår sikkerh e tsp o litikk .

V årt endelige m ål er at alle nasjoner ska l ga til fu ll  avrustn ing , 
og at De Forente N asjoner får de nødvendige s ikkerh e tss ty rke r  
til rådighet.

P o litisk  u n d ertrykke lse  m å ik k e  tåles noe sted  i verden. R estene  
av ko lon ive ldet m å avv ik les  så hurtig  som  overhodet m ulig. A lle  
raser ska l anerkjennes som  likeberettigede.

En av de største oppgaver i vår tid  er å jevne  u t k lø ften  m ellom  
de rike  og fa ttige  nasjoner. U tviklingslandene m å få  tils trekke lig  
faglig og økonom isk h jelp , og handelspo litikken  m å tilgodese deres 
interesser. Norge m å øke h jelpen  både ved  større bevilgninger  
over s ta tsbudsje tte t, og ved  forretn ingsm essige lån og kred itter. 
For å skaf f e  tils trekke lig  m ed m id ler m å v i holde fast ved  «U tv ik -  
lin g sska tten ».

V i tar avstand fra  alle fo rm er for im peria lism e og snever nasjo
nalism e. V i går in n  for et organisert sam arbeid m ellom  likeverd ige  
nasjoner. For å sikre  fred  og fram gang m å nasjonene væ re  villige  
til å godta ved ta k  fra  in ternasjonale organer. Disse organene m å  
bygges opp på et k la rt dem okra tisk  grunnlag.

V i går in n  for m er plan og bedre sam ordning i verdensøkonom ien  
og v il arbeide for m ellom fo lke lige  tilta k  som  kan  sikre  en s lik  
u tv ik lin g . H andelshindringene bør avv ik les  så langt som  m ulig , 
slik  at verden  i fu ll m onn kan  n y te  godt av en in ternasjonal 
arbeidsdeling.
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Sam menbruddet av forhandlingene i Brussel er en historisk 
kjensgjerning, og spørsmålet om norsk tilknytning til Fellesmarkedet 
(EEC) er for tiden ikke aktuelt. 1 denne situasjonen går vi inn  
for å bygge ut og styrke Frihandelsforbundet (EFTA)  hvor Norge 
er medlem. Denne utbyggingen må skje slik at den økonomiske 
splittelsen i Vest-Europa ikke blir utdypet.

Et næ rt økonomisk og politisk samarbeid mellom alle de demo
kratiske land i Vest-Europa er mer nødvendig enn noen gang tid
ligere. Spørsmålet v il melde seg på ny når det er gått noen tid. 
Men det vil da være på et n y tt grunnlag og mot en annen politisk  
bakgrunn.

Vi vil arbeide for et organisert forpliktende vest-europeisk sam 
arbeid som bygger på klart demokratiske prinsipper. En slik sam
m enslutning må ha et næ rt samarbeid med de nord-amerikanske  
demokratier, føre en utadvendt handelspolitikk og ta sikte på å 
løse utviklingslandenes problemer.

Vi vil fortsette samarbeidet med de øvrige nordiske land og 
bygge ut fellesskapet i Norden, også på det økonomiske området. 
Når de nordiske land står sammen, kan de øke sin internasjonale 
innflytelse.

Den politiske u tvikling i den dem okratiske verden peker nå i 
radikal retning  — til fordel for et u tvidet folkestyre og økt m ellom 
folkelig solidaritet. Denne utviklingen er en kraftig spore for vår 
egen arbeiderbevegelse. Samtidig vil den gjøre det lettere å mestre 
problemene i verdenspolitikken og gi bedre m uligheter for Norges 
utenrikspolitikk.

Thorbjørn Berntsen, Oslo, ville reise et spørsmål som nok var 
ømtålig, men som likevel trengte avklaring. Det står i forslaget: 
«Landsmøtet gir sin tilslutning til den utenrikspolitikk som er 
ført osv.» Jeg tenker i denne sammenheng på Fellesmarkedet. 
Jeg kan gi min tilslutning til det Sørensen sa at vi har avviklet 
dette landsmøte uten strid, og jeg tro r at vi fortsatt ville gjøre 
dette hvis vi tok vekk siste setning i innledningen. Jeg vil foreslå 
at siste setning i innledningen formuleres slik: «Landsmøtet vil 
understreke dette og uttale:»

Kåre B. Werner, Akershus: Jeg har på vegne av Lørenskog 
A rbeiderparti lagt fram  et forslag. Men det er ikke ta tt noe hensyn 
til det. Det gjelder Franco-tyranniet, og jeg finner å m åtte opp
rettholde forslaget.

Erling Rosenberg, Oslo, opptok et forslag om et tillegg i siste 
avsnitt på side 1, slik at det kom til å lyde «. . . . kløften mellom
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de rike og fattige nasjoner. Vi må gjennom sam arbeid gi utviklings^ 
landene m uligheter til å hjelpe seg selv, både gjennom faglig og 
økonomisk støtte og ved at handelspolitikken tilgodeser deres 
interesser, Norge må øke . .  . .»

Erland M ikkelsen, Oslo: Jeg vil understreke det Thorbjørn
Berntsen sa at vi med Fellesm arked-debatten som bakgrunn van
skelig kan gi vår tilslutning til utenrikspolitikken. Jeg vil henstille 
til landsm øtet å finne fram  til en annen formulering.

G uttorm  Hansen, landsstyret: Hvis vi vedtok forslaget som Thor
bjørn Berntsen har satt fram, ville det bety at vi ikke  gir vår 
tilslutning til Fellesm arked-saken.

Einar Gerhardsen: Jeg slu tter meg fu llt u t til det G uttorm  Hansen 
her sier. Hvis vi ta r  bort denne setningen, ville det innebære en 
realitet. Hva slags utenrikspolitikk er ført. Jo, det er en politikk 
som partiet, Regjeringen og stortingsgruppa har gitt sin tilslutning 
til, og det gjelder utenrikspolitikken i sin alminnelighet. At lands
møtet gir sin tilslutning sier seg selv, og jeg henstiller til Thorbjørn 
Berntsen å trekke sitt forslag tilbake. Uttalelsen vil tape i verdi 
hvis vi stryker denne setningen.

Trond Hegna, stortingsgruppa: Jeg er enig i at hvis vi stryker 
denne setningen vil det kunne tolkes dit hen at vi ikke fullt og 
helt kan slutte opp om Halvard Langes utenrikspolitikk. Vi har 
her på landsmøtet kommet fram  til enighet om mange andre spørs
mål. Vi bør legge mye vekt på det og ta  vare på disse verdier. 
Vi bør ikke svekke dette gode inntrykk, og jeg tro r vi står oss på 
å vedta den form ulering som komitéen har valgt.

Ivar O. Hansen, Akershus: Jeg har tidligere opplyst at jeg var 
tilhenger av assosiering, men da avstemningen ga 80 prosent for 
fu llt medlemskap m åtte jeg selvsagt bøye meg. Jeg kan da ikke 
forstå at Berntsen vil at landsm øtet skal fatte vedtak i strid med 
en slik avstemning.

Håkon Bingen, Oslo: Ved å vedta den form ulering som her er 
foreslått gir vi vår tilslutning til den linje og politikk partiets 
ledelse har fulgt. Det er ingen hemmelighet at det var delte m enin
ger. Ledelsen trum fet im idlertid sin vilje gjennom. Dette vet alle, 
slik at også de borgerlige aviser vil forstå at det ikke kan bli noen 
enstemmighet.
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Trygve Bratteli: U tenrikspolitikk er ikke m itt fag, men jeg vil 
bestem t frarå  at m an ta r ut denne setningen. Det ville føre til 
en lang rekke misforståelser hvis vi ta r  u t en slik setning, og det 
ville også være i strid  med kjensgjerningene.

Josef Larsson, Oslo, antydet at de som eventuelt ville stemme mot 
på grunn av denne setning kunne føre til protokolls at det ikke 
innebar en underkjennelse av den alminnelige utenrikspolitikk.

Erland M ikkelsen, Oslo: Med tanke på full oppslutning om for
slaget vil jeg antyde at man i stedet for ordet «er» bruker ordet 
«blir».

Klaus Kjelsrud, Sentralstyret, hevdet landsmøtet m åtte si k lart 
fra  om utenrikspolitikken og mente man m åtte avvise alle forslag.

Ivar O. Hansen, Akershus: Hvis landsm øtet skulle gå med på 
Mikkelsens forslag, ville vi gjøre en bjørnetjeneste ikke bare mot 
partiledelsen, men også mot oss sjøl.

Einar Sørensen, Oslo: Skal vi nå rippe opp igjen i Fellesm arked- 
debatten? Jeg har en forstemmende følelse av at vi ikke kan stå 
sammen. Mikkelsens forslag synes jeg har et komisk preg.

Johs. Olsen, stortingsgruppa: Jeg tror det vil være uheldig om 
vi få r en opprivende debatt om dette spørsmålet igjen. Sånn som 
setningen er formet, ser jeg det heller ikke som en direkte hen
visning til Fellesmarkedsaken, men at den nærm est går tilbake 
på «fredspolitikken».

Nils Hønsvald, stortingsgruppa: Det er sagt her at landsmøtet 
er et lukket møte. Men hvis denne setningen blir sløyfet, vil nok 
Dagbladet bringe store oppslag. Berntsens forslag kan ikke godtas.

Thorbjørn Berntsen  opplyste at han trak k  sitt forslag tilbake, og 
denne uttalelse ble m ottatt med sterk t bifall.

Hønsvald: Når det gjelder Rosenbergs forslag, vil jeg foreslå 
at det b lir oversendt Sentralstyret, slik at m an eventuelt kan 
flette det inn i den endelige uttalelse.

Det ble vedtatt å gi Sentralstyret denne fullmakt. D eretter ble 
forslaget til manifest opptatt til votering og vedtatt mot én stemme.
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U ttalelsen  om S ør-A frika .
F ra  H ønsvald-kom itéen  forelå  følgende innstilling:
Det norske A rbeiderpartis landsm øte v il på det skarpeste fo r 

døm m e den rasepo litikk  som  de h v ite  herskere fører i S ø r-A fr ika . 
Den fy lle r  oss m ed  dyp  harm e og avsky . A rbeiderbevegelsen  i 
Norge står på den u n d er tryk te  be fo lkn ings side i dens kam p for  
fr ih e t og m enneskerett. «Forandringens storm væ r» v il ik k e  stanse  
før alle a frikanske  fo lk  har oppnådd se lvstyre  og rasem essig like 
stilling.

Landsm øtet hilser m ed tilfred sh e t den norske regjerings ved ta k  
om  å nek te  eksport av våpen  og am m unisjon  til S ø r-A fr ik a  og 
oppfordrer R egjeringen  til å fo rtse tte  arbeidet m ed å få  andre land  
til å avb ry te  alle sendinger av våpen  og u ts ty r  som  de h v ite  m a k t
havere kan bruke i sin u n d ertrykke lsesp o litikk . G jennom  de m e l
lom folkelige organisasjoner, først og frem st g jennom  FN, m å Norge 
gå inn for at det blir sa tt i v e rk  e ffe k tiv e  internasjonale tilta k  som  
kan  bringe u n d er trykke lsen  til opphør.

Landsm øtet s tø tter  den b o iko tt-aksjon  som  norske ungdom s
organisasjoner m ed  AU F i spissen har sa tt i v e rk  m o t sør-a frikanske  
varer og re tter en inn trengende henstilling  til norske forbrukere, 
im portører og deta ljister om å s lu tte  opp om  boikotten . G jennom  
b o iko tt-aksjonen  kan v i i praksis gi u t tr y k k  for vår solidaritet m ed  
den  u n d ertryk te  be fo lkn ing  i S ø r-A fr ik a  og stø tte  dens fr ih e ts 
kam p.

A rbeiderbevegelsens So lidarite ts f  ond m å se det som  en av sine 
v ik tig s te  oppgaver å gi økonom isk stø tte  til fly k tn in g e r  fra  Sør- 
A frika .

S te in  H ovding, Oslo: Jeg  synes det fram lag te  forslag e r godt. 
D et g ir u ttry k k  for de t ledelsen av aksjonskom itéen m ener. Men 
de t kunne væ re  en tan k e  å fo re ta  en  liten  endring. Det b e ty r 
ikke noen rea lite tsendring . Forslaget jeg vil frem m e lyder slik: 
«Landsm øtet henstille r ti l  sta tens egne b ed rifte r å stoppe sin 
im port av sø r-a frik an sk e  varer.»

Nils H ønsvald: K om itéen h a r v æ rt o p p ta tt av  å fo rm ulere  denne 
u tta le lse  så sk a rp t som m ulig. For m itt vedkom m ende h a r  jeg  ikke 
noe m ot en  slik  henstilling.

H aakon Lie: D et s tå r  i fo rslaget a t so lidarite tsfondet skal gi øko
nom isk stø tte  til flyk tn inger. Jeg  skulle ønske a t m an heller b ru k te  
denne fo rm ulering : til illegalt a rbeid  i S ør-A frika . Jeg  foreslår
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at avsn itte t få r denne fo rm ulering : «A rbeiderbevegelsens Solidari- 
te tsfond  m å se de t som en av sine v ik tigste  oppgaver å gi økonom isk 
stø tte  til dem  som k jem per for sin m enneskere tt i Sør-A frika.»

B åde forslaget fra  S tein H ovding og H aakon Lie ble enstem m ig 
v ed ta tt. H v o re tte r innstillingen  ble enstem m ig godkjen t m ed disse 
endringer.

Innsendte forslag.
N ils H ønsvald  redeg jo rde d e re tte r fo r innstillingene angående de 

innsendte  forslag. Forslagene nr. 6, 7 og 8 fa lle r inn  u n d er de 
om råder som  ble  behand le t av G erhardsen  og Brofoss og e r fo reslå tt 
sendt S en tra lsty re t.

Ved vo teringen  ble innstillingen  enstem m ig ved ta tt.

H ønsvald: Forslagene n r. 9 og 10 foreslåes sendt S en tra ls ty re t 
for v idereforsendelse til L andskom m uneutvalget for det førstes 
vedkom m ende og skoleu tvalget for det andre.

Innstillingen  ble enstem m ig ved ta tt.

H ønsvald: Forslag  nr. 11 foreslåes sendt d irek te  til L andskom 
m uneutvalget.

Innstillingen  ble ved ta tt.

H ønsvald: Forslag  nr. 12 om e tt fo rbund  for alle kom m uner 
foreslåes sendt S en tra ls ty re t og v idere  til L andskom m uneutvalget.

Innstillingen  ble ved ta tt.

H ønsvald: Forslag  n r. 13 foreslås sendt S en tra lsty re t.

Innstillingen  ble v ed ta tt.

H ønsvald: Forslagene n r. 14 og 15 ta r  opp spørsm ål som h a r sam 
m enheng m ed A rbeidsprogram m et. Vi kan  ikke  endre noe på det 
nå. Vi fo reslår derfo r disse forslag  oversendt til behandling  i 
S en tra ls ty re t.

Innstillingen  ble ved ta tt.
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Hønsvald: Forslag  n r. 18 behand ler pensjonsalderen. D er bør
vi vel fø rst se innstillingen  fra  den kom itéen som e r nedsatt.

• Innstilling  om avvisning ble ved ta tt.

H ønsvald: Vi fo reslår forslag nr. 19 oversendt S en tra ls ty re t.

Innstillingen  ble ved ta tt.

H ønsvald: F orslagene n r. 22 og 23 dekkes fu llt u t  av posten  i 
A rbeidsprogram m et om disse ting. Forslagene foreslåes derfo r over
send t S en tra ls ty re t.

Innstillingen  ble ved ta tt.

H ønsvald: Forslag  nr. 24 foreslåes sendt S en tra ls ty re t ti l  v idere 
behandling  i jo rdb ruksu tva lge t.

Innstillingen  ble enstem m ig ved ta tt.

T id ssk r ift fo r  arbeiderbevegelsen.
H ønsvald: I forbindelse m ed forslag  n r. 25 viser kom itéen ti l  de 

a rb e id er som er i gang.

H åkon B ingen, Oslo: Jeg  synes de t e r litt  for le ttv in t bare  å 
henvise t il  det arbeid  som e r sa tt i gang. Jeg  v il frem m e dette  
forslaget:

«Landsmøtet henstiller til Sentralstyret å ta skritt til å få etablert et 
tidsskrift for arbeiderbevegelsen.»

H ønsvald: D et skulle ikke væ re  nødvendig  å v ed ta  noen h en stil
ling. D ette er et s to rt økonom isk spørsm ål, og det e r litt  for 
u rim elig  a t vi skal ta  stan d p u n k t til de t her. Vi m å overla te  t il  
S en tra ls ty re t å ta  en avgjørelse. M en v i kan  vel oversende B ingens 
forslag  t il  S en tra ls ty re t?

Frank A ndersen: Da jeg  u tta lte  meg om tid ssk riftsak en  u ttry k te  
jeg  meg kansk je  ikke k la r t nok. S en tra ls ty re t h a r v e d ta tt å sette  
i gang et kvarta ls tid ssk rift.

B ingens forslag  ble enstem m ig oversendt S en tra ls ty re t.
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D em okrati i arbeidslivet.
Hønsvald: K om itéen b e tra k te r  forslag  nr. 34 som et b idrag  til  ̂  

deba tten  om dette  spørsm ål og fo reslår det sendt via S en tra ls ty re t 
til A spengren-kom itéen .

Innstillingen  ble ved ta tt.

Hønsvald: Det foreligger en  del andre  forslag som er kom m et 
inn  e tte r  fristen . Jeg  nevner bl. a. et forslag  f ra  B uskerud  A rbei
d e rp a rti om sam m ensetningen av byp lanråd , h av n esty re r osv. Disse 
forslag  foreslåes oversendt S en tra lsty re t.

Innstillingen  ble ved ta tt.

O rdstyreren  tok  opp forslaget fra  S en tra ls ty re ts  forslag om Soli- 
darite tsfond  til votering, og det ble enstem m ig ved ta tt. L ikeledes 
ble kom m unevalgprogram m et m ed de end ringer som v ar fo re ta tt 
ta t t  opp til endelig vo tering  og ble enstem m ig ved ta tt.

D erm ed v ar alle saker på dagsordenen behandlet.

Landsmøtets avslutning.
O rds ty reren  o v er lo t k lu b b a  t i l  d en  g je n v a lg te  p a rtifo rm a n n , E inar  

G erhardsen.

P artiform annen  re tte t  en tak k  til gjestene. De h a r s itte t tro fast 
og fu lg t fo rhandlingene og h a r v ist en fan tastisk  interesse.

S ekre tæ r N iels M atthiassen, Socialdem okratisk  Forbund  i D an
m ark , tak k e t på vegne av de tre  rep resen tan te r fra  D anm ark  og 
de øvrige nordiske g jester. Det h ar v æ rt en glede og opplevelse 
for oss å væ re  til stede. E tte r  H aakon Lies foredrag  ville vi g jerne 
væ re  m ed å slåss også vi. Vi fø ler fellesskapet. Vi synes vi e r 
de lak tig  i den sam m e kam p som dere  fører. Vi h a r h ø rt hvordan 
dere er o p p ta tt av de n æ re  ting. Den po litikk  som føres i dag er 
kansk je  ikke så storslagen og heroisk. Det er hverdagens p rob le
m er som skal løses. A rbeid  til alle. B rød på bordet. Ø kt p lan 
legging for vekst og trivsel. «Frihetens forpost her nord» er én 
av de sangene vi synger. Ja , Norge er én av de s terkeste  forposter 
vi h a r i nord. D et e r det in n try k k e t gjestene h ar få tt. T akk  fordi 
vi fikk  væ re  til stede. (L angvarig  b ifall.)
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Form annen  ta k k e t de fire  o rdsty re re  for god ledelse av L ands
m øtet. S ek re tæ rene  og kom itéene h a r også g jo rt e t godt arbeid. 
De arbe ider i det stille  og b id ra r til a t landsm øtet k an  få  unna  
sakene. Jeg  vil også nevne det arbeid  som e r g jo rt fo ru t for 
landsm øtet, og jeg  går vel ingen for n æ r n å r  jeg sæ rlig  fram h ev er 
D agfinn Juell. Jeg  ta k k e r også p a rtik o n to re t for den gode fo rb e
redelse av landsm øtet. Jeg  tak k e r inn lederne, H alvard  Lange, 
H aakon Lie og E rik  Brofoss.

Jeg  ta k k e r alle som h ar m øtt h er på  landsm øtet. Vi k jø re r 
h a rd t på D et norske A rbe iderpartis  landsm øter. Jeg  vil nevne en  
anke som e r re is t om at vi kansk je  k jø re r fo r  h a rd t, og a t v i 
k ansk je  bu rde  ta  en 4. e lle r en 5. dag, slik  a t vi fik k  bedre  t id  
til å hevde v åre  synspunk ter. Da kunne det kansk je  overveies om 
vi kunne gå over ti l  landsm øter h v ert 4. år.

Jeg  re tte r  en ta k k  til de som går u t av S en tra ls ty re t, en ta k k  for 
det a rbeid  de h a r ned lag t g jennom  lang tid . En spesiell ta k k  til 
disse fire: M artin  T ranm æ l, O lav L arssen, K laus K je lsrud  og R eidar 
D anielsen. Vi synes det e r le it a t R eidar D anielsen ikke kunne 
fo rtse tte , m en vi er på sam m e tid  lykkelig  over å ha få tt B ja rtm a r 
G jerde inn  i S en tra lsty re t. R eidar D anielsen ble offer for tilfe ld ig 
heter, og det sk jedde ikke på  grunn  av m angel på tillit. En sæ rlig  
ta k k  til K laus K jelsrud . K je lsrud  h a r v æ rt en tra u s t rep resen tan t 
for landsbygda, for sm åbrukerne. Real og klok og a lltid  re tt  på  
sak. H an  h a r im id lertid  v æ rt m ye på  re iser og h a r h a tt  m ye an n e t 
arbeid , slik  a t han  ikke a lltid  h a r ku n n e t m øte i S en tra ls ty re t. 
Vi e r K laus K je lsrud  stor ta k k  skyldig  for den innsats h an  
h a r gjort.

O lav L arssen  går av. H an  h a r tid ligere  bedt om å få slippe. Nå 
e r h an  b litt 69 år, og nå  m åtte  det væ re  s lu tt m ed å presse ham  
til  å fortse tte . H an h a r sagt til meg a t han  i hele s itt voksne liv  
h a r  s itte t m ed ansvar, og han  h a r g itt u ttry k k  for a t han  g jerne 
v ille ha  noen å r hvor han  kunne væ re  fri for de tte  daglige ansvar. 
Vi skal huske på det s te rk e  press det e r å s itte  som sjefred ak tø r i 
e t reg jeringsorgan  og et p a rtis  hovedorgan. Jeg  vil nevne et p a r 
tre k k  i hans liv. H an ble redaksjonssek re tæ r på H am ar i 1913 — 
19 å r gam m el. I 1935 begynte han  i A rbeiderb ladet og overtok  
stillingen  som ansvarlig  red ak tø r i 1947. I 14 å r h a r  han  s itte t 
m ed ansvaret. Vi er glad og sto lte over hans ledelse av hoved
organet. H ans ledere  h a r v æ rt av en høy standard . L andsm øtet 
tak k e r deg for god og v erd ifu ll innsats. (L angvarig  b ifall.)

Og så kom m er jeg  til M artin  T ranm æ l. Ja , det m å tte  vel ti l  
s lu tt kom m e den tiden  også a t du m åtte  gå. T ranm æ l e r 84 å r
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nå, og om  ham  kan  det sies a t han  h a r ta t t  sin  tø rn  i p artie t. 
H an  h a r v æ rt fagorgan isert siden 1896 —  i 67 år. H an  s tif te t s itt 
fø rste  pa rtilag  i 1898. Da v a r han  19 å r gam m el. H an  h a r v æ rt 
m edlem  av  A rb e id e rp a rtie t i 65 år. I 1903 s tif te t han  og ble den 
fø rste  form ann  i S ør-T røndelag  am tsparti. F ra  1906 —  i 57 å r — 
h a r  han  v æ rt m edlem  av  lan dssty re t og i 45 å r h a r  han  v æ rt 
m edlem  av S en tra ls ty re t. D ette m å vel sies å væ re  pene reko rder 
på  m ange om råder. D et b lir vel vanskelig  å slå d ine rekorder. 
Disse ta llen e  alene fo rte lle r im id lertid  lite. D et e r kansk je  sterke  
ord, m en jeg våger å si a t ingen annen  m ann h a r betydd  så m ye 
fo r norsk  arbeiderbevegelse  i hele d e tte  århundre! (L angvarig  
b ifall.) H an van t seg venner over hele landet. S tore  deler av  s itt 
liv  befan t h an  seg på reisefot. Og det v ar i en tid  da det ikke' 
v ar b iler, fly, tog eller andre  behagelige fram kom stm id ler. T ran - 
m æ l ru sle t o fte  landeveien  e ller h an  to k  sykkelen  fa tt. A lltid  
hadde han  en pakke m ed b ro sjy re r m ed seg. H an tok  sjelden inn  på 
hoteller. H an  tok  helst inn  hos venner, p artifo lk  på de stedene han 
besøkte. P å  den m åten  læ rte  han  arbeidsfo lk  og deres fam ilier å
kjenne. Og han  h uske t navnene på dem  han  besøkte. Ikke bare
nav n et på  m annen  i huset, m en på kona og barna.

T ranm æ l h a r s tå tt  sen tra lt i p a rtie t i s to rp a rten  av dets delvis 
d ram atisk e  historie. Den kraftige , trauste , ran k e  sk ikkelsen  er 
ikke  lenger så rank . H an går langsom m ere nå. H an  som i så m ange 
å r  g ikk  fo ran  oss andre. Jeg  m innes fra  sam væ r på  tu re r  i skog 
og fjell. Vi unge ville ofte ha en rast, m en han  sa bestandig:
Nei, vi går l i t t  lenger fram  og opp, opp på den neste  toppen.
K roppen  e r b litt sk ra lere , m en tan k en  er like klar. F ram tid s
vonene er like ste rk e  og drøm m en like levende. Vi h a r en følelse 
av a t et r ik t avsn itt i p a rtie ts  h istorie e r s lu tt n å r  M artin  T ranm æ l 
ikke lenger er m ed som valg t tillitsm ann.

Vi h a r også en annen  ve te ran  b lan t oss, 84 -åringen  S verre  Iv e r
sen. Jeg  skulle ha ho ld t en ta le  for ham  og h a tt ham  her oppe, 
m en h an  h a r  ho ld t seg på sin plass nede i salen, som  en annen  
rep resen tan t. Om h an  hadde fo rlang t ordet, så ville han  neppe ha 
sk ilt seg u t fra  de an d re  rep resen tan ter. H an e r ennå v ita l og 
v ille kunne k o n k u rre re  m ed de yngste h er i forsam lingen. Du 
verden  hvor k la r  og grei han  ennå er.

La m eg også nevne G unnar O usland som e r 86 år. E n ten  han 
h a r  v æ rt valg t rep resen tan t e ller pressem ann, h ar h an  a lltid  v æ rt 
p å  v åre  landsm øter. H an  d u k k e t opp over alt, og ingen ten k te  på 
å  nek te  ham  å væ re  til stede. Vi lik te  å se denne lille  vennlige 
skikkelsen. N å e r dessverre  helb reden  skral, m en jeg  e r sikker 
på a t han  h a r  fu lg t de tte  landsm øte i tankene. Jeg  synes det
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ville  væ re  rik tig  å sende ham  en  hilsen h e rfra  i fo rm  av noen 
blom ster.

Så vil jeg  for m itt eget vedkom m ende og på  vegne av de andre, 
tak k e  fo r tilliten . Jeg  ta k k e r for a t landsm øtet h a r g jenvalg t 
meg til partifo rm ann . Jeg  m å si a t jeg  lenge h a r m en t a t den 
yngre garde bu rde  ha o v e rta tt ledelsen. Jeg  h a r nå  fy lt 66 å r, 
og det ville v æ re  r ik tig  å velge en ny  og yngre  partifo rm ann . 
D a S en tra ls ty re t hadde s itt siste m øte før landsm øtet, g ikk  jeg til 
A spengren  og sa a t jeg g jerne  v ille  ha  avløsning. Jeg  h a r  siden 
få tt henvendelser om å stå  en periode til. F or den  som gjennom  
årene  h a r p resse t så m ange e r de t ikke så le tt å se tte  seg på  b ak 
bena. Jeg  v il g jerne  ha sag t de tte  til landsm øtet, s lik  a t m an 
kan  væ re  oppm erksom  på  forholdet.

Jeg  ønsker de nye velkom m en ti l  sam arbeidet. Spesielt v il jeg 
ønske den nye redak tø ren , R eidar H irsti, velkom m en. H an  e t te r 
fø lger T ranm æ l og O lav L arssen. D et er en  sto r a rv  å ta  opp. 
H an  m øter im id lertid  m ed ungdom m elig s ty rk e  og ungdom m elige 
m uligheter. N år landsm øtet valg te  ham  enstem m ig, g ir også det 
h am  den s ty rk e  h an  trenger.

Jeg  h a r de t bestem te in n try k k  a t det h a r v æ rt et godt lan d s
m øte. D et h a r  v æ rt p rege t av v iljen  til nye fram stø t. D et e r ikke  
noe t re t t  p a rti v i h a r  å g jøre m ed. De som h a r spådd a t det sku lle  
b li s trid  b lir s ik k ert skuffet. D et h a r  v æ rt e t landsm øte i enig
hetens tegn, fy lt av en ny  seiersvilje  av pågangsm ot. Den ånd  
som  h a r p rege t landsm øtet skal vi ta  m ed oss u t  i avdelingene.

Så vil jeg be M artin  T ranm æ l si noen ord  til slu tt.

Martin Tranmæl besteg ta le rsto len  h ilst av øredøvende bifall. 
H an  u tta lte  bl. a.:

Jeg  m å vel si ta k k  for alle v ak re  ord. M en den som skal vise 
takknem lighe t er den som h a r få tt  høve til å de lta  i de tte  p a rti 
og oppleve dets u tv ik ling  og vekst. D et e r en revolusjon  som h a r  
fo regått. D et h a r v æ rt en opplevelse av de store.

Jeg  vil tak k e  alle de som jeg h a r sam arbeidet m ed i p a rtie ts  
forskjellige organisasjoner, fø rst og frem st i S en tra ls ty re t, i p a rtie ts  
øvrige organisasjonsledd og de m ange, m ange jeg  h a r  tru ffe t u to v er 
landet. Jeg  h a r få tt  høve til å reise u t, m øte de k v in n er og m enn 
u te  i g runnorganisasjonene som g jør det byggende arbeid.

Vi e r nådd  langt, m en vi skal stadig v idere  fram  og høyere  opp. 
Vi h a r på d e tte  landsm øtet opplevd fornyelse. D et e r va lg t y n g re  
fo lk  inn  i den sen tra le  ledelse. Vi m å også få  den sam m e fornyelsen  
i kom m unestyrene og i S tortinget. Vi skal la  de yngre k re f te r
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slippe til. Vi trenger de eldres erfaring og innsikt, men først og 
frem st trenger vi et tilsig av nye, yngre krefter slik at de også 
får erfaring og innsikt.

Vi har skapt et stort parti. Det skal bli enda større. Et slikt 
sto rt parti må være tolerant, det må være romslig og høyt under 
taket, men likevel må det være en bestem t ramme. Vi m å også 
stille bestemte krav om felles opptreden. Det er det løfte, det 
håndslag vi gir hverandre når vi går fra  hverandre.

Vi er nådd langt fram, men vår slagkraft må bli enda større. 
Vi må ruste oss til valget til høsten, og vi må også ta sikte påj 
valget i 1965. Jeg takker til slutt og ønsker partiledelsen lykke til 
med de oppgaver som venter.

Aase B jerkholt overrakte M artin Tranm æl en stor blom ster
bukett med en særlig hilsen fra  partiets kvinneorganisasjoner.

Formannen ba representantene å ta  med en hilsen til sine respek
tive avdelinger og erklæ rte landsmøtet for avsluttet presis kl. 15.
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